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I. VRAGEN VAN DE VLAAMSE 
VOLKSVERTEGENWOORDIGERS EN
ANTWOORDEN VAN DE MINISTERS 
(Reglement artikel 81, 1, 2, 3, 5 en 7)

A. Vragen waarop werd geantwoord binnen de 
reglementaire termijn

Vraag nr. 25
van 12 december 2003
van de heer CARL DECALUWE

Ministerie Vlaamse Gemeenschap  –  ICT-infra-
structuur

Binnen verscheidene departementen van het Mi-
nisterie van de Vlaamse Gemeenschap is er een te-
kort aan geoptimaliseerde ICT-infrastructuur (ICT :
informatie- en communicatietechnologie). Zo bij-
voorbeeld moeten personeelsleden vaak werken
met verouderde pc's waarbij vaak een connectie op
het intra- en/of internet ontbreekt.

Graag zou ik de minister hierover enkele vragen
willen stellen voor de departementen die onder
zijn/haar bevoegdheid vallen.

1. In welke mate beantwoordt de ICT-infrastruc-
tuur aan de noden van de departementen ?

Hoe groot is de vraag van de departementen en
in welke mate wordt hieraan voldaan ?

2. Kan de minister meedelen wat de verhouding is
van het beschikbare aantal pc's en het informa-
tieverwerkend personeel ? Klopt het bijvoor-
beeld dat in sommige gevallen personeelsleden
een verouderde pc moeten delen ?

3. In welke mate worden verouderde soft- en
hardware geoptimaliseerd en vervangen ?

Welke zijn de criteria om tot vervanging of opti-
malisering over te gaan ?

4. Inzake ICT, in welke mate wordt het personeel
hiervoor opgeleid ?

5. Kan de minister meedelen welke budgetten
jaarlijks worden vrijgemaakt voor de optimali-

sering van de ICT-infrastructuur en de opleiding
van het personeel terzake ?

N.B. Deze vraag werd gesteld aan alle ministers
(Somers vraag nr. 25, Landuyt nr. 28, Vander-
poorten nr. 41, Van Mechelen nr. 44, Van 
Grembergen nr. 58, Bossuyt nr. 116, Sannen
nr. 67, Byttebier nr. 44, Ceysens nr. 30, Keulen
nr. 46).

Antwoord

Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt
door de heer Paul Van Grembergen, Vlaams minis-
ter van Binnenlandse Aangelegenheden, Cultuur,
Jeugd en Ambtenarenzaken.

Vraag nr. 22
van 25 november 2003
van mevrouw RIET VAN CLEUVENBERGEN

Nieuwbouw en renovatie overheidsgebouwen  –
Ecologie

Zie :
Vlaams minister van Binnenlandse Aangelegenhe-
den, Cultuur, Jeugd en Ambtenarenzaken
Vraag nr. 43
van 25 november 2003
van mevrouw Riet Van Cleuvenbergen
Blz. 1452

Antwoord

Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt
door de heer Paul Van Grembergen, Vlaams minis-
ter van Binnenlandse Aangelegenheden, Cultuur,
Jeugd en Ambtenarenzaken.

Vraag nr. 25
van 5 december 2003
van de heer LUK VAN NIEUWENHUYSEN

WIS-palen  –  Brussel

MINISTER VICE-PRESIDENT 
VAN DE VLAAMSE REGERING,
VLAAMS MINISTER 
VAN WERKGELEGENHEID EN TOERISME

RENAAT LANDUYT

MINISTER-PRESIDENT 
VAN DE VLAAMSE REGERING

BART SOMERS
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Naar verluidt is er in Brussel slechts één WIS-paal
(Werkinformatiesysteem) ter beschikking van de
werkzoekenden, met name in de hoofdzetel van de
Vlaamse Dienst voor Arbeidsbemiddeling en Be-
roepsopleiding (VDAB).

Totnogtoe zouden de Brusselse overheden weige-
ren om de palen te laten plaatsen in openbare
ruimten, of het nu kantoren van de Brusselse Ge-
westelijke Dienst voor Arbeidsbemiddeling
(BGDA) of andere ruimten betreft.

1. Kan de minister dit bevestigen ?

2. Is er terzake al overleg geweest en zo ja, wat is
de stand van zaken ?

3. Staan er WIS-palen in de Vlaamse gemeen-
schapscentra in Brussel en zo neen, waarom
niet ?

Antwoord

Ondanks het belang van de WIS-terminals als ka-
naal om informatie in verband met jobs en oplei-
dingen te verspreiden, moet er rekening mee wor-
den gehouden dat dit niet het enige kanaal is. De
WIS-terminals zijn immers complementair aan het
internet. Het is dankzij deze combinatie van diver-
se kanalen (terminals, website, servicelijn en con-
tactdiensten) dat de VDAB als enige de totaliteit
van werkzoekenden kan bereiken.

Het internet heeft de laatste jaren een enorme
groei gekend. De VDAB-site heeft ten opzichte
van de andere jobsites een zeer sterke positie inge-
nomen en vestigt constant nieuwe records op het
gebied van bezoekersaantallen :

10/2001 : 401.051  

10/2002 : 747.548 

10/2003 : 1.194.144

Het internet is ook niet gebonden aan enige grens
of taalwetgeving en de Brusselse werkzoekenden
kunnen op die manier zonder beperkingen de uit-
gebreide VDAB-databanken consulteren.

Bij de aanvang van het WIS-project in 1994 is er
overleg geweest in het college Leidend Ambtena-
ren, dat de publieke bemiddelingsdiensten over-

koepelt, in verband met een mogelijke samenwer-
king. Om institutionele redenen is deze samenwer-
king er niet gekomen. Arbeidsbemiddeling is im-
mers een regionale bevoegdheid.

Een ander struikelblok was en is nog steeds de
taalwetgeving. VDAB-toestellen plaatsen op loca-
ties van de BGDA of andere locaties in het Brus-
selse blijft door de tweetalige vereiste van deze lo-
caties onmogelijk.

Aantal WIS-palen in Brussel

– VDAB : centrale dienst : 2

– VDAB : Training & Opleiding Anderlecht : 1

– VDAB : Regionale Dienst Beroepsopleiding
Brussel  –  Wetstraat : 1

Deze twee opleidingscentra ontvangen dagelijks
enkele honderden cursisten.

Faciliteitengemeenten

VZW De Rand

Linkebeek : 1

Sint-Genesius-Rode : 1

Wemmel : 1

Wezembeek-Oppem : 1

Momenteel zijn er naar aanleiding van de besluiten
van de Nationale Werkgelegenheidsconferentie
nieuwe contacten met onder andere de BGDA om
de samenwerking en de interregionale mobiliteit te
versterken. Van VDAB-zijde is er bereidheid om
WIS-terminals te plaatsen in gebouwen van de
Vlaamse overheid mits er aan een aantal voor-
waarden wordt voldaan :

1) de locaties moeten voldoende gefrequenteerd
worden door de doelgroep ;

2) de bevoegde administraties stemmen in met de
plaatsing van een toestel ;

3) er worden financiële afspraken gemaakt.
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Vraag nr. 30
van 21 november 2003
van de heer GILBERT VAN BAELEN

Hoger onderwijs  –  Buitenlandse studenten

In Observant 9 van 30 oktober 2003 (een tijdschrift
van de Universiteit Maastricht) verscheen een arti-
kel met de volgende boodschap :

"De Universiteit van Maastricht wil van haar Eure-
gionaal karakter af en wil internationaal worden
door een breed, internationaal wervingsbeleid.
Echt internationaal is de universiteit immers nog
niet. Weliswaar steeg het percentage buitenlanders
in de afgelopen 6 jaar van 6,6 % naar 20,5 %, maar
men krijgt vooral buitenlanders uit Duitsland en
België over de vloer (1931 van de 2321 studenten
die op 1/12/02 daar studeerden). Er bestaan nu am-
bitieuze plannen om meer nationaliteiten naar
Maastricht te trekken en het streefpercentage uit
het strategisch programma 2002-2005 te halen ;
oorspronkelijk stond dit op 25 %, maar het ma-
nagementteam heeft dit getal verhoogd naar 35 %
Europese, niet-Nederlandse studenten. De univer-
siteit wil in ieder geval de werving centraal gaan re-
gelen door er een speciale afdeling voor op te rich-
ten. Niet alleen het wervingsverhaal moet beter,
maar ook de werkelijkheid er achter zoals goede
huisvesting, goede vervoersverbindingen, erken-
ning van het Universiteit Maastricht-diploma in
het thuisland, sportfaciliteiten en verblijfsvergun-
ningen. Men wil ook onderzoeken welke factoren
in welke landen belangrijk zijn voor aankomende
studenten."

1. Hoeveel procent buitenlandse studenten stude-
ren er aan de Vlaamse universiteiten en hoge-
scholen en vanwaar zijn deze studenten afkom-
stig ?

2. Welke initiatieven nemen de Vlaamse universi-
teiten en hogescholen om dit percentage te ver-
hogen ?

3. Is er onderzoek verricht naar de factoren die
meespelen om dit percentage te verhogen ?

Antwoord

1. In het academiejaar 2002 en 2003 waren er in
totaal 71.625 hoofdinschrijvingen aan de Vlaam-

se universiteiten. Het gaat om inschrijvingen in
de academische basisopleidingen, voortgezette
academische opleidingen, academische initiële
lerarenopleidingen, doctoraatsopleidingen en
doctoraten. Daarvan waren er 5.741 of 8,02 %
met niet-Belgische nationaliteit.

Als bijlage vindt de Vlaamse volksvertegen-
woordiger een tabel met hun nationaliteit.

In het academiejaar 2002 en 2003 waren er in
totaal 99.772 hoofdinschrijvingen aan de Vlaam-
se hogescholen. Het gaat om inschrijvingen in
de basisopleidingen en initiële lerarenopleidin-
gen. Daarvan waren er 2.309 of 2,31 % met
niet-Belgische nationaliteit.

Als bijlage vindt de Vlaamse volksvertegen-
woordiger een tabel met hun nationaliteit.

2. Eerst en vooral valt op te merken dat een effi-
ciënt beleid rond internationale mobiliteit op de
eerste plaats gebaseerd moet zijn op doelstellin-
gen die met kwaliteit te maken hebben, veeleer
dan met kwantiteit.

Internationale uitwisseling werpt immers de
meeste vruchten af indien zij ingepast is in een
ruimer project van de internationalisering van
de curricula en de onderwijspraktijk van de be-
trokken hogeronderwijsinstellingen.

In deze context is het ook belangrijk dat niet al-
leen studenten worden uitgewisseld, maar ook
docenten en ander personeel, opdat de meer-
waarde van de uitwisseling een meer bestendigd
en structureel karakter krijgt en niet beperkt
blijft tot het concrete individu dat de ervaring
heeft opgedaan van een buitenlands studiever-
blijf.

Internationale mobiliteit in het hoger onderwijs
is dus geen loutere zaak van het optrekken van
getallen en percentages. In sommige gevallen,
meestal gesitueerd op het niveau van de initiële
opleidingen, kan precies het ontmoedigen van
bepaalde vormen van mobiliteit om redenen
van kwaliteitsbewaking gerechtvaardigd zijn.
Dit geldt zeker als blijkt dat de keuze voor
Vlaanderen als studiebestemming wordt ingege-
ven door een numerus clausus of anderssoortig
gebrek aan studieplaatsen in eigen land, of in-
dien op een bepaalde Vlaamse instelling de bui-
tenlandse studenten te veel uit hetzelfde land of
dezelfde geografische regio afkomstig zijn.

Kortom : instellingen, en met hen de overheid,
zullen steeds een keuze moeten maken m.b.t.

VLAAMS MINISTER 
VAN ONDERWIJS EN VORMING

MARLEEN VANDERPOORTEN
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het profiel van de buitenlandse student die men
wil aantrekken.

In Vlaanderen neemt de aanwezigheid van bui-
tenlandse studenten en docenten gestadig toe.
Significant zijn bijvoorbeeld de cijfers van bui-
tenlandse studenten die in het kader van een
Erasmus-uitwisseling aan een Vlaamse universi-
teit of hogeschool studeerden. Over de afgelo-
pen vijf jaar zijn de aantallen verdubbeld. De
toename is vooral gesitueerd bij studenten af-
komstig uit Oost-, Centraal- en Zuid-Europa.
Het is trouwens een feit dat het Vlaams hoger
onderwijs actief deelneemt aan allerlei Europe-
se netwerken en onze instellingen vaak optre-
den als partners of coördinatoren van allerlei
samenwerkingsprojecten in het kader van
EU-programma's in het algemeen.

Ook de mondiale dimensie neemt toe in het
Vlaams hoger onderwijs. Men stelt ook vast dat
de belangstelling voor deelname aan de inter-
continentale consortia die in het kader van het
nieuw op te starten programma Erasmus Mun-
dus zullen worden opgericht, zeer groot is bij
onze Vlaamse instellingen. Bij de proefprojec-
ten die ter voorbereiding van dit programma
werden gecoördineerd door de Europese Uni-
versiteitenassociatie waren opvallend veel
Vlaamse instellingen betrokken.

De universiteiten voeren al langer een beleid
om hun  –  vooral postinitieel  –  opleidingsaan-
bod aantrekkelijk te maken voor buitenlandse
studenten. Bij de hogescholen is dit proces voor
het merendeel van de opleidingen wat later op
gang gekomen, maar het bewustzijn groeit. De
samenwerking met universiteiten binnen de as-
sociaties zal dit proces enkel maar versnellen en
zal zeker ook de internationale aantrekkelijk-
heid van de Vlaamse hogescholen voor buiten-
landse studenten en ook docenten versterken.

De instrumenten die de universiteiten en hoge-
scholen aanwenden om hun internationale uit-
straling te vergroten, zijn zeer uitgebreid.

Er is eerst en vooral het aanbod zelf dat meer
en meer wordt geïnternationaliseerd. Vlaamse
universiteiten en hogescholen sluiten meer en
meer partnerschappen voor ontwikkeling van
opleidingsmodules en programma's met buiten-
landse instellingen. Meer en meer cursussen en
postgraduate opleidingen worden in een wijd
verspreide taal, meestal het Engels, aangebo-
den. De huidige taalregeling in het nieuwe
structuurdecreet speelt hierop in en houdt daar-

bij een goede balans tussen het respect voor de
linguïstische diversiteit en het faciliteren van de
uitwisseling op dat niveau waar in Vlaanderen
de meeste buitenlandse studenten terechtko-
men. Bovendien zijn sinds het universiteitende-
creet van 1991 en het hogescholendecreet van
1995 alle wettelijke obstakels opgeheven voor
rekrutering van buitenlandse docenten.

Het decreet van 4 april 2003 voorziet in de mo-
gelijkheid van een dubbeldiploma met buiten-
landse universiteiten en hogescholen onder wel-
bepaalde voorwaarden. Zo moeten de studen-
ten onder meer ten minste één derde van het
opleidingsprogramma gevolgd hebben in de an-
dere instelling. Het decreet voorziet ook in de
mogelijkheid van het organiseren van gezamen-
lijke opleidingen met buitenlandse universitei-
ten en hogescholen en de uitreiking van een ge-
zamenlijk diploma. Ten slotte is er de mogelijk-
heid dat de universiteiten met een buitenlandse
universiteit een dubbeldiploma of een gezamen-
lijk diploma van doctor uitreiken na de openba-
re verdediging van een proefschrift.

Promotie van het Vlaams hoger onderwijs ge-
beurt in toenemende mate door gerichte infor-
matiecampagnes al dan niet in samenwerking
met de overheid. De brochure "Higher educa-
tion in Flanders", die tot stand kwam via samen-
werking tussen Naric, VLIR en Vlhora, en de
aanwezigheid op de jaarlijkse EAIE-beurs van
overheid en Vlaams hogeronderwijsveld zijn
hier geslaagde voorbeelden van.

(Naric : National Academic Recognition Infor-
mation Centres ; VLIR : Vlaamse Interuniversi-
taire Raad ; Vlhora : Vlaamse Hogescholenraad ;
EAIE : European Association for International
Education  –  red.).

Ten slotte is de kwaliteit van het internationaal
onthaal op onze instellingen zeker verbeterd,
zowel op logistiek vlak als door het aanbieden
van taalcursussen Nederlands voor buitenlandse
studenten.

3. Uit wat boven werd opgemerkt, blijkt dat voor
het verhogen van de aantrekkelijkheid verschil-
lende aspecten meespelen : opleidingen afge-
stemd op een internationaal publiek, informatie
en communicatie, ...

Ook is een gedetailleerd inzicht in de wettelijke
en andere obstakels voor internationale mobili-
teit noodzakelijk om een gericht beleid te voe-
ren.
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De Vlhora heeft in de periode 1999-2000 twee
onderzoeken verricht die de punten van aan-
trekkelijkheid van het Vlaams hogescholenon-
derwijs en de obstakels voor buitenlandse stu-
denten aan het licht trachten te brengen.

Uit de bevraging bleek dat de kwaliteit van het
onthaal van buitenlandse studenten op de in-
stelling hierbij een zeer belangrijke rol speelde.

Bijlage 1 –  Academiejaar 2002-2003  –   Universi-
tair onderwijs

Basisopleidingen, voortgezette academische oplei-
dingen, academische initiële lerarenopleidingen,
doctoraatsopleidingen en doctoraten

Hoofdinschrijvingen van studenten niet-Belgische
nationaliteit

Nationaliteit Aantal

Nederlandse 1.456
Chinese 690
Nigeriaanse 171
Indische 159
Duitse 136
Amerikaanse 133
Italiaanse 119
Marokkaanse 119
Viëtnamese 116
Griekse 109
Poolse 107
Roemeense 99
Spaanse 99
Kameroense 91
Rusland (Federatie van) 83
Iraanse 80
Turkse 77
Franse 75
Bulgaarse 74
Britse 66
Indonesische 63
Kongolese (Kinshasa; ex-Zaïre) 58
Keniase 57
Bengaalse 54
Ethiopische 53
Hongaarse 44
Filippijnse 42
Egyptische 41
Mexicaanse 40
Tanzaniaanse 40
Canadese 39
Ghanese 32
Oegandese 32
Zuid-Afrikaanse 32
Braziliaanse 30

Nationaliteit Aantal

Columbiaanse 30
Peruaanse 30
Taiwanese 30
Australische 28
Oekraiense 28
Portugese 28
Slovaakse 28
Ecuardoriaanse 26
Nepalese 25
Burundische 24
Pakistaanse 24
Albanese 23
Israëlische 23
Zambiaanse 23
Cubaanse 22
Joegoslavische (Servië-Montenegro) 22
Argentijnse 21
Iraakse 21
Japanese 21
Zuid-Koreaanse 21
Algerijnse 20
Ierse 19
Syrische 18
Tsjechische 18
Boliviaanse 17
Chileense 17
Palestijnse 17
Finse 16
Oezbeekse (Rep.) 16
Wit-Russische (Bielorusland) 16
Noorse 15
Rwandese 15
Surinaamse 15
Thaise 15
Kroatische 13
Litouwse 13
Kazachse (Rep.) 11
Srilankaanse 11
Armeense 10
Georgische 9
Luxemburgse 9
Oostenrijkse 9
Zimbabwaanse 9
Kirgische (Rep.) 8
Tunesische 8
Zweedse 8
Estlandse 7
Maritaanse (Eil.) 7
Moldavische (Rep.) 7
Sloveense (Rep.) 7
Soedanese 7
Deense 6
Kongolese (Brazzaville) 6
Letlandse 6
Libische 6
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Nationaliteit Aantal

Venezolaanse 6
Bosnisch-Herzegovinse 5
IJslandse 5
Jordaanse 5
Libanese 5
Ivoriaanse 4
Macedonische (Ex.-Joeg.) 4
Maleise 4
Panamese 4
Politiek vluchteling 4
Zwitserse 4
Burkinese 3
Cypriotische 3
Myanmarese 3
OVN-vluchteling 3
Sierra Leoonse 3
Afghaanse 2
Azerbeidzjaanse (Rep.) 2
Beninse 2
Botswaanse 2
Cambodjaanse 2
Costaricaanse 2
Eritrese 2
Gambiaanse 2
Guyanese 2
Jamaicaanse 2

Nationaliteit Aantal

Malinese 2
Mongoolse 2
Namibische 2
Saoedische 2
Togolese 2
Trinidadse 2
Uruguayaanse 2
Bhutaanse 1
Guatemalaanse 1
Guinese 1
Haïtaanse 1
Kiribatische 1
Laotische 1
Malawische 1
Maltese 1
Mauretaanse (Mauretanië) 1
Nicaraguaanse 1
Nigerese 1
Papoeaanse 1
Paraguayaanse 1
Singaporese 1
Somalische 1
Tadzjiekse (Rep.) 1
Tonga 1

Totaal 5.741
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(OVN : Organisatie van de Verenigde Naties  –  red.)

Bijlage 2 –  Academiejaar 2002-2003  –  Hogescholenonderwijs

Nederlandstalige en Franstalige studenten

Hoofdinschrijvingen

Basisopleidingen en initiële lerarenopleidingen

Europese Unie Land van herkomst M V T

Geen lidstaat Afghaanse 5 3 8
Albanese 1 9 10
Algerijnse 4 2 6
Amerikaanse 10 8 18
Angolese 1 1
Argentijnse 4 1 5
Armeense 4 6 10
Australische 1 1
Bengaalse 1 1
Boliviaanse 1 1
Bosnisch-Herzegovinse 3 4 7
Braziliaanse 6 6
Burundische 1 1
Canadese 1 3 4
Chileense 9 6 15
Chinese 78 76 154



Europese Unie Land van herkomst M V T

Columbiaanse 2 5 7
Costaricaanse 2 1 3
Cubaanse 1 3 4
Ecuadoriaanse 1 3 4
Egyptische 2 2
Ethiopische 1 1
Filippijnse 3 3
Georgische 2 2
Ghanese 3 2 5
Guatemalaanse 2 2
IJslandse 3 3
Indische 2 5 7
Indonesische 5 2 7
Iraakse 2 1 3
Iraanse 14 5 19
Israëlische 5 3 8
Jamaicaanse 1 1
Japanese 17 43 60
Joegoslavische (Servië-Montenegro) 16 14 30
Jordaanse 1 1
Kaapverdische 1 1
Kameroense 4 4
Kazachse (Rep.) 8 7 15
Keniase 1 5 6
Kirgische (Rep.) 2 3 5
Kongolese (Brazzaville) 1 3 4
Kongolese (Kinshasa, ex-Zaïre) 9 5 14
Kroatische 1 2 3
Libanese 2 1 3
Macedonische (Ex-Joeg.) 1 1
Maleise 2 2 4
Marokkaanse 92 80 172
Mauritiaanse (Eil.) 3 3
Mexicaanse 7 4 11
Moldavische (Rep.) 3 1 4
Mongoolse 2 2
Mozambikaanse 1 1
Nepalese 3 2 5
Nigeriaanse 3 1 4
Noorse 2 1 3
Oekraiense (Rep.) 6 24 30
Oezbeekse (Rep.) 6 11 17
Palestijnse 1 1
Panamese 1 1
Paraguayaanse 1 1 2
Peruaanse 3 2 5
Russische (Federatie van) 22 43 65
Rwandese 6 2 8
Senegalese 6 1 7
SHAPE 1 1 2
Srilankaanse 2 2
Surinaamse 2 2
Syrische 2 1 3
Tadzjiekse 1 1
Taiwanese 3 3
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Europese Unie Land van herkomst M V T

Thaïse 1 1
Togolese 1 1
Tunesische 3 1 4
Turkmeense (Rep.) 2 1 3
Turkse 36 25 61
Venezolaanse 4 4
Viëtnamese 2 2 4
vluchteling van Cambodjaanse herkomst 1 1
vluchteling van Iraanse herkomst 4 4
vluchteling van Oezbeekse herkomst 1 1
vluchteling van Rwandese herkomst 1 1
Wit-Russische (Bielorusland) 7 7
Zuid-Afrikaanse 3 5 8
Zuid-Koreaanse 4 10 14
Zwitserse 6 6

Totaal 451 503 954

Kandidaat-lidstaat 2007 Bulgaarse 14 16 30
Roemeense 4 17 21

Totaal 18 33 51

Kandidaat-lidstaat Estlandse 3 3
Hongaarse 8 6 14
Letlandse 2 4 6
Litouwse 3 5 8
Poolse 13 30 43
Slovaakse 2 5 7
Sloveense (Rep.) 1 1
Tsjechische 2 2 4

Totaal 31 55 86

Lidstaat Belgische 45.241 52.222 97.463
Britse 13 11 24
Deense 1 3 4
Duitse 28 55 83
Finse 1 6 7
Franse 52 44 96
Griekse 4 11 15
Ierse 1 1
Italiaanse 41 55 96
Luxemburgse 1 4 5
Nederlandse 303 489 792
Oostenrijkse 2 9 11
Portugese 6 11 17
Spaanse 30 34 64
Zweedse 1 2 3

Totaal 45.725 52.956 98.681

Eindtotaal 46.225 53.547 99.772

Bron : Databank tertiair onderwijs, afdeling Hogescholen, cel Gegevensbeheer
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Aantal Belgische studenten : 97.463

Aantal buitenlandse studenten : 2.309

Totaal : 99.772

Percentage buitenlandse studenten aan de Vlaamse
hogescholen : 2,31 %

Vraag nr. 31
van 25 november 2003
van mevrouw NIKI DE GRYZE

Onderwijsbrochure  –  Taalgebruik

In het Stedelijk Wijkcentrum in Gent, namelijk op
het Rerum Novarumplein, liggen gratis brochures
ter beschikking van de bezoekers. Een van die uit-
gaven is uitsluitend in het Turks opgesteld. Het
enige Nederlands dat erin te vinden is, is het vol-
gende : "Deze brochure is een vertaling uit het Ne-
derlands" en : "www.ond.vlaanderen.be/publica-
ties". Het betreft dus blijkbaar een publicatie van
de Vlaamse Gemeenschap.

Deze brochure lijkt me in strijd met de taalwetge-
ving.

Tegen soortgelijke uitgaven werd echter reeds her-
haaldelijk een klacht ingediend bij de Vaste Com-
missie voor Taaltoezicht. Maar deze commissie ad-
viseert steeds dat dergelijke klachten ongegrond
zijn. Het zou mogen "in uitzonderlijke omstandig-
heden" of "voor specifieke doelgroepen". Aldus
zou mogen worden afgeweken van de taalwet en
zouden publicaties in het Turks kunnen als er maar
"vertaling" bijstaat.

1. Is deze eentalige Turkse brochure in strijd met
de taalwetgeving ?

2. Is de Vaste Commissie voor Taaltoezicht be-
voegd om afwijkingen op de taalwet toe te
staan ? 

Antwoord

1. Er werd tegen anderstalige overheidspublicaties
inderdaad al meermaals een klacht ingediend
bij de Vaste Commissie voor Taaltoezicht. Even
veel malen wordt op die klachten geantwoord
dat het toegestaan is dat publicaties die gericht
zijn op specifieke doelgroepen, worden gepubli-
ceerd in een andere taal dan die welke de wet
voorschrijft.

De Vaste Commissie voor Taaltoezicht deed al
in 2000 een uitspraak over een publicatie van de
Vlaamse Gemeenschap  –  departement Onder-
wijs in het Turks en Arabisch. Dit werd toen ge-
oorloofd geacht op voorwaarde dat boven de
anderstalige tekst het woord "vertaling" wordt
vermeld.

2. De Vaste Commissie voor Taaltoezicht werd op-
gericht met toepassing van artikel 60 van het
KB van 18 juli 1966 op het gebruik van de talen
in bestuurszaken, en de bevoegdheden van de
Vaste Commissie voor Taaltoezicht staan om-
schreven in datzelfde KB van 18 juli 1966.

Vragen over de werking en de bevoegdheid van
deze commissie behoren tot de bevoegdheid
van de federale regering.

Vraag nr. 32
van 25 november 2003
van de heer JOS STASSEN

Rookverbod in scholen  –  Stand van zaken

Naar aanleiding van resolutie nr. 600 (2000-2001)
(Stuk 600 (2000-2001)  –  Nr. 1) betreffende het na
te streven algemeen rookverbod in de Vlaamse in-
stellingen voor leerplichtonderwijs, heeft de minis-
ter als volgt gereageerd in haar Beleidsbrief On-
derwijs en Vorming (Stuk 903 (2001-2002)  –  Nr. 1) :

"Momenteel wordt een initiatief voorbereid waarin
enerzijds de aandacht van de schoolbesturen ge-
vestigd wordt op de bestaande regeling inzake
roken op school en anderzijds een aanbeveling
wordt gedaan om dit rookverbod uit te breiden tot
de gehele school. Dit komt neer op een interne af-
spraak om het wettelijk rookverbod te verscher-
pen."

1. Hoever staat het initiatief om de aandacht van
de schoolbesturen te vestigen op de bestaande
regeling inzake roken op school ?

2. Hoever staat het initiatief om een aanbeveling
te doen om dit rookverbod uit te breiden tot de
gehele school ?

3. Het is de bedoeling om het rookverbod uit te
breiden tot de gehele school.

Is het dan ook de bedoeling om voor het perso-
neel een algemeen rookverbod in te voeren in
alle ruimten van de school ?
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Is het de bedoeling om iedereen die gebouwen
van die school betreedt een rookverbod op te
leggen ?

Antwoord

1. Er werden in Klasse voor ouders en voor leer-
lingen verschillende artikels gepubliceerd in
verband met roken. Daarin wordt de zaak door-
gaans niet vanuit zijn juridische aspecten be-
sproken, maar vooral vanuit het oogpunt van
gezondheid. Wat de juridische aspecten van het
roken op school betreft, verwijzen we naar het
koninklijk besluit (KB) van 15 mei 1990 tot het
verbieden van het roken in bepaalde openbare
plaatsen.

2. Het KB van 15 mei 1990 tot het verbieden van
het roken in bepaalde openbare plaatsen be-
paalt dat het verboden is te roken in gesloten
plaatsen die toegankelijk zijn voor het publiek
en die deel uitmaken van inrichtingen of gebou-
wen waar kinderen of jongeren op schoolgaan-
de leeftijd worden opgevangen, gehuisvest of
verzorgd of waar onderwijs en/of beroepsoplei-
ding worden verstrekt. Er zijn op dit ogenblik
nog geen initiatieven genomen om een aanbe-
veling te doen om het rookverbod uit te breiden
tot de niet-gesloten plaatsen binnen de school.
Er is daarover nog geen contact geweest met de
federale regering, maar ik zal hierover binnen-
kort contact opnemen met mijn federale collega.

Ik ben echter van mening dat de uitbreiding van
een rookverbod voor personeelsleden in open
ruimten, waar dat volgens het KB nu nog kan,
bij voorkeur gebeurt via lokale afspraken. Op
die manier is een dergelijke beslissing het resul-
taat van personeelsoverleg, wat de kans op een
effectieve toepassing vergroot.

3. Een uitbreiding van het rookverbod voor perso-
neelsleden tot alle open ruimten lijkt me, zoals
hierboven uiteengezet, minder opportuun dan
een beslissing binnen de sociale overlegstructu-
ren op school, waardoor het draagvlak van de
beslissing wordt versterkt. Het wettelijk rook-
verbod van het KB van 1990 richt zich tot ieder-
een, en dus zijn ook derden die een school be-
treden, aan dat rookverbod onderworpen.

Vraag nr. 33
van 25 november 2003
van de heer JACKY MAES

Voormalige HISS-lokalen De Haan  –  Bestemming

De Hogeschool West-Vlaanderen (departement
Vesalius-HISS) gebruikte enkele jaren geleden nog
enkele lokalen aan de Koninklijke Baan naast het
Zeepreventorium in De Haan. De lokalen staan nu
leeg en waren eigendom van de vroegere Autono-
me Raad voor het Gemeenschapsonderwijs
(ARGO).

De VZW De Broedkasse werd opgericht met als
doel het oprichten van een bovengemeentelijk jon-
gerencultuurcentrum (zie statuten als bijlage).
VZW De Broedkasse zou graag deze lokalen wil-
len huren en in gebruik nemen om een jeugdhuis-
werking in De Haan te kunnen opstarten. Voor
deze VZW zijn eventuele geplande bestemmings-
wijzigingen of een afbraak in de verdere toekomst
geen probleem. Voor hen komt het erop aan zo
snel mogelijk dit lokaal in gebruik te kunnen
nemen, ook al is het maar tijdelijk. Om een derge-
lijke jeugdhuiswerking te kunnen opstarten, is een
onderkomen van groot belang. Indien zij in deze
gebouwen terecht zouden kunnen, zouden zij tij-
dens het eerste werkjaar voortzoeken naar een de-
finitief onderkomen. Hiervoor zal worden samen-
gewerkt met het gemeentebestuur in het kader van
het jeugdbeleidsplan.

1. Wat is de bestemming van de voormalige
HISS-lokalen in De Haan ?

2. Bestaat de mogelijkheid dat deze lokalen wor-
den verhuurd, eventueel in afwachting van een
definitieve bestemming ?

Zo ja, komt een vereniging als De Broedkasse
in aanmerking ?

Antwoord

Het Hoger Instituut voor Sociale Studiën (HISS),
Koninklijke Baan 5 in 8420 De Haan, fuseerde met
zes andere autonome instellingen voor hoger on-
derwijs met volledig leerplan tot de Hogeschool
West-Vlaanderen. Overeenkomstig artikel 14, § 1
van het decreet van 13 juli 1994 betreffende de ho-
gescholen in de Vlaamse Gemeenschap kon een
hogeschool vanaf het academiejaar 1999-2000 een
vestiging slechts in stand houden indien deze vesti-
ging ten minste 200 financierbare studenten telde.
De vestiging De Haan van de Hogeschool West-
Vlaanderen behaalde deze norm niet en werd ge-
leidelijk, met ingang van het academiejaar
1999-2000, afgebouwd.

Het Hoger Instituut voor Sociale Studiën was een
vrije, gesubsidieerde onderwijsinstelling. Deze ge-
bouwen zijn nog steeds eigendom van de VZW

Vlaams Parlement  –  Vragen en Antwoorden  –  Nr. 7  – 30 januari 2004 -1424-



Zeepreventorium, Koninklijke Baan 5 in De Haan.
De gebouwen werden door de VZW Zeeprevento-
rium ter beschikking gesteld voor het organiseren
van onderwijsactiviteiten. De ARGO sloot met de
VZW Zeepreventorium een overeenkomst af voor
het gebruik van de lokalen zolang er onderwijsacti-
viteiten werden georganiseerd.

1. De School voor Buitengewoon Secundair On-
derwijs Zeelyceum gebruikt vanaf het school-
jaar 2001-2002 deze lokalen als klaslokalen. Het
gebruik van deze lokalen door een secundaire
school maakt het voorwerp uit van een nieuwe
overeenkomst tussen de ARGO en de VZW
Zeepreventorium.

2. De lokalen zijn geen eigendom van de ARGO
maar van de VZW Zeepreventorium. De VZW
Zeepreventorium kan de Vlaamse volksverte-
genwoordiger nadere informatie verstrekken in
verband met de definitieve bestemming van het
gebouw.

Uit door ons ingewonnen informatie zou blijken
dat de VZW De Broedkasse momenteel een, zij
het voorlopige, oplossing heeft gevonden door het
gebruik van leegstaande panden.

(De in vraag vermelde bijlage ligt ter inzage bij het
Algemeen Secretariaat van het Vlaams Parlement,
dienst Schriftelijke Vragen  –  red.)

Vraag nr. 35
van 25 november 2003
van mevrouw RIET VAN CLEUVENBERGEN

Nieuwbouw en renovatie overheidsgebouwen  –
Ecologie

Zie :
Vlaams minister van Binnenlandse Aangelegenhe-
den, Cultuur, Jeugd en Ambtenarenzaken
Vraag nr. 43
van 25 november 2003
van mevrouw Riet Van Cleuvenbergen
Blz. 1452

Antwoord

Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt
door de heer Paul Van Grembergen, Vlaams minis-
ter van Binnenlandse Aangelegenheden, Cultuur,
Jeugd en Ambtenarenzaken.

Vraag nr. 36
van 28 november 2003
van de heer ERIK MATTHIJS

Don Bosco Internaat St.-Denijs-Westrem  –
DIGO-subsidiëring

In juni 1998 werd door het Don Bosco Internaat,
Kortrijksesteenweg 1025, 9051 Sint-Denijs-Wes-
trem, een dossier ingediend voor de renovatie van
de keuken en eetzaal van de school en internaat.
De motivering voor de renovatie was :

a) het verbeteren van de functionaliteit en het ren-
dement van de huidige keukeninstallaties ;

b) de veiligheid, in het bijzonder de brandveilig-
heid, van de gebruikers waarborgen in de keu-
ken  en eetzaal ;

c) beantwoorden aan de huidige normen van hy-
giëne en de Eetwareninspectie ;

d) komen tot een algemene functionele verbete-
ring en minimaal comfort.

Dit dossier, dat in 1998 al als dringend werd om-
schreven, werd meermaals geactualiseerd. De
school probeert ondertussen met bescheiden mid-
delen het minimale comfort aan te bieden, in af-
wachting van een goedkeuring vanuit de Dienst
voor Infrastructuurwerken van het Gesubsidieerd
Onderwijs (DIGO).

In het regeerakkoord werd echter veel meer be-
loofd : een verfraaiing van het onderwijspatrimoni-
um en aantrekkelijke schoolgebouwen. Hier gaat
het in essentie niet om verfraaiing, maar om brand-
veiligheid, hygiëne en functionele verbeteringen.

1. Wat is de stand van het dossier ? 

2. Wanneer kan de school over de noodzakelijke
middelen beschikken ?

Antwoord

Het dossier van het Don Bosco Internaat in
Sint-Denijs-Westrem is ingeschreven op de wacht-
lijst van DIGO met indieningsdatum 30 juni 1998.
Het subsidiedossier zal normaliter aan de raad van
bestuur van DIGO (waarin o.a. ook vertegenwoor-
digers van de netten zitting hebben) ter goedkeu-
ring worden voorgelegd in de eerste helft van 2004.
De principiële goedkeuring geeft het startsein om
het ingediende project te realiseren.
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Indien dus de raad van bestuur van DIGO haar
goedkeuring geeft aan dit infrastructuurproject
worden de middelen vastgelegd. Hierna dient de
bouwheer DIGO een ontwerp- en gunningdossier
toe te sturen. De werkwijze voor de samenstelling
van deze dossiers is terug te vinden in de brochure
"Bouwen met DIGO" of op de website. Na de
goedkeuring van het gunningdossier mag het
schoolbestuur de aannemer in kennis stellen van
de toewijzing en kunnen de werken starten. Een
eerste aanvraag tot uitbetaling gebeurt na de indie-
ning van de eerste vorderingsstaat.

De concrete timing (na de hierboven vermelde
goedkeuringsprocedure) is afhankelijk van het in-
dienen van dit ontwerp en de aanbesteding.

Vraag nr. 33
van 21 november 2003
van de heer ANDRE-EMIEL BOGAERT

Belastingdruk  –  Stand van zaken

Vrij recentelijk, namelijk pas op 10 juni 2003, dien-
de ik een vraag om uitleg in omtrent de gestegen
belastingdruk en de verhoogde lokale belastingen
versus de aangekondigde belastingverlaging, hier-
bij onder meer uitgaande van de op dat ogenblik
bekende cijfers van het INR (Instituut voor de Na-
tionale Rekeningen) enerzijds en de verhoging van
de lokale belastingen anderzijds. De minister gaf
hierop een zeer omstandig en gemotiveerd ant-
woord, waarbij werd verwezen naar het Laffer-ef-
fect (bepaalde tariefverhogingen die inkomsten ge-
nereren), naar het feit dat heel wat maatregelen
pas later in de tijd effect sorteren en dat de vermel-
de cijfers wel degelijk zouden bewijzen dat het be-
leid van belastingverlagingen niet alleen virtueel,
maar ook reëel de belastingdruk zou verlagen. De
minister gaf verder een punctuele opsomming van
de meeste federale en gewestelijke fiscale beslissin-
gen die tot een verlaging van de belastingdruk zou-
den moeten leiden (Handelingen Commissieverga-
dering nr. 4 van 1 juli 2003).

In mijn vraagstelling ging ik toen uit  –  zoals dit
thans opnieuw het geval is  –  van enerzijds de per-
ceptie van de burgers ten aanzien van de mantra
van belastingverlagingen versus het niet-ondervin-
den ervan op het terrein, en anderzijds de nuchtere
cijfers van onder meer de OESO, waaruit een ge-
stegen belastingdruk zou moeten blijken. Thans
worden burgers en parlement andermaal gecon-
fronteerd met nieuw cijfermateriaal van de OESO,
waaruit blijkt dat België in 2002 op de ranglijst van
de hoogste belastingdruk van de vierde naar de
derde plaats is opgerukt. Terwijl de meeste rijke
landen hun fiscale en parafiscale druk verlaagden,
verhoogde ons land  –  dixit OESO  –  de belasting-
druk van 45,8 tot 46,2 % van het BBP (bruto bin-
nenlands product). Hetzelfde rapport van de
OESO stelt dat de rijke landen in 2002 voor het
tweede jaar op rij de belastingdruk verlaagden. In
de EU viel de gemiddelde belastingdruk terug van
41 tot 40,5 %, terwijl deze in België steeg met 
0,4 %.

Deze stijging van de belastingdruk zou geen ver-
rassing mogen zijn, omdat ons eigen INR reeds in
mei laatstleden meedeelde dat de fiscale en para-
fiscale druk in 2002 tot een recordhoogte was toe-
genomen (van 45,3 % in 1999 naar 46,2 in 2002).
Het wegvallen van de speciale factoren (vertraagde
werking van de loonindexering en van de stijging
van de reële lonen en de herclassificatie van de
openbare omroepen), alsmede de verlaging van de
personenbelasting zullen in 2003 normaliter leiden
tot een lichte daling van de fiscale en parafiscale
druk. Specialisten terzake stellen echter dat deze
vermindering van de belastingdruk onvoldoende
zal zijn om de stijging van de drie vorige jaren on-
gedaan te maken.

Dit is het virtuele en tegelijkertijd reële verschil
tussen woord en daad. Het oude adagium dat meer
werk de belastinginkomsten doet stijgen, zodat er
dus eigenlijk geen sprake zou zijn van verhoogde
belastingdruk, heeft blijkbaar afgedaan. De actieve
welvaartsstaat, die zichzelf genereert door econo-
mische voorspoed, wordt meer en meer vervangen
door de realistische welvaartsstaat, waarbij werk de
allerhoogste prioriteit verdient, veel meer dan de
electorale mantra van belastingverlaging. Dat het
federale budget onhoudbaar wordt, is inmiddels
een publiek geheim. Dat de gewesten  –  Vlaande-
ren op kop  –  het heel wat beter doen, is het even-
eens. Dat het Stabiliteitspact door Vlaanderen
wordt rechtgehouden, geeft zelfs de minister toe.
Wordt het dan niet de hoogste tijd om het pad van
de slogans te verlaten en de weg van de eerlijke as-
sertiviteit in te slaan ?

VLAAMS MINISTER 
VAN FINANCIEN EN BEGROTING,
RUIMTELIJKE ORDENING,
WETENSCHAPPEN EN
TECHNOLOGISCHE INNOVATIE

DIRK VAN MECHELEN
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Voorbeelddossiers als Ford Belgium bewijzen dag
na dag dat er meer aan de hand is dan het verlagen
van fiscale druk. We beleven duidelijk een structu-
reel probleem dat de diepste vezels van ons
sociaal-economisch systeem raakt. Het heeft dan
ook geen zin om de problemen van verkiezing naar
verkiezing te verdoezelen, telkens hopende dat er
op mondiaal, Europees, federaal en/of gewestelijk
niveau wel een mirakeloplossing zal worden ge-
vonden.

Op het gevaar af dat de minister gemakshalve zal
verwijzen naar zijn antwoord van 1 juli laatstleden,
maar formeel verwijzende naar de sindsdien gewij-
zigde sociaal-economische omstandigheden en
naar de laatste cijfers van de OESO, meen ik toch
dat ik als lid van het Vlaams Parlement er goed aan
doe de problematiek te actualiseren via volgende
vraagstelling.

1. Hoe valt het beleid van de opeenvolgende aan-
gekondigde belastingverlagingen op federaal en
gewestelijk niveau te rijmen enerzijds met de
blijkbaar blijvende stijging van de belastingdruk
en anderzijds met het cijfermateriaal van de
OESO, Europa en het INR, waaruit telkens een
verdere stijging van de fiscale en parafiscale druk
blijkt ?

2. Heeft de minister het aandeel van Vlaanderen
(in min of meer) in de gestegen fiscaliteit bere-
kend, rekening houdende met de door hem op 1
juli laatstleden vermelde elementen en de sinds-
dien gewijzigde situatie ?

3. Ten slotte, hoe komt het dat de deels terechte
goednieuwsshow van de Vlaamse regering inza-
ke daling van de belastingdruk in cijfers nooit
overeenkomt met de opeenvolgende openbaar
gemaakte cijfers van de EU, het INR en de
OESO ?

Antwoord

Ik heb reeds bij vorige gelegenheden mijn appre-
ciatie uitgedrukt voor de diepgang waarmee de
Vlaamse volksvertegenwoordiger zijn initiatieven
voorbereidt. Ik doe dit nu ook.

Niettemin meen ik toch grotendeels te moeten ver-
wijzen naar mijn vorig antwoord, zelfs al vreesde
de Vlaamse volksvertegenwoordiger hiervoor in
zijn vraagstelling. In mijn vorig antwoord was ik
immers ook vertrokken van de vaststelling dat de
belastingdruk in België opgelopen was tot 46,2 %
van het BBP. De inmiddels gepubliceerde OESO-

studie bevestigt dit cijfer : ik kan er dan ook weinig
nieuws aan toevoegen.

De Vlaamse volksvertegenwoordiger zal er wel-
licht op wijzen dat er wel degelijk een nieuw ele-
ment is : België schuift van de 4de naar de 3de
plaats in de rangschikking van de hoogste belastin-
gen.

Op zich interesseert mij dergelijke rangschikking
minder : het is niet omdat een land hoog scoort in
één rangschikking dat de mensen die er wonen zich
goed voelen. Regeringen en parlementen worden
niet beoordeeld op basis van een rangschikking : zij
worden beoordeeld door de mensen, die er wonen
en die er zich goed voelen.

Niettemin is belastingdruk een belangrijk element
hierin ; het is een belangrijke afremmer voor eigen
initiatieven en dus voor verantwoordelijkheidszin.
Om al die redenen ben ik de grootste voorstander
van het verder verlagen van de belastingdruk in
Vlaanderen en ben ik verheugd over de federale
inzichten en implementaties terzake. Maar verla-
gen kan je op twee manieren : je doet het ondoor-
dacht en dan krijg je inderdaad lagere belastingen,
maar ook een groter te financieren deficit en dus
opnieuw oplopende overheidsschulden. Een spi-
raalbeweging zoals in Japan, waar de schuldgraad
opgelopen is tot 150 % van het BBP, lijkt mij niet
de ontwikkeling die de voorkeur geniet. De andere
weg is die van doordachte belastingvermindering,
waarvan het effect op de vermindering van de fis-
cale druk minder spectaculair is, maar het maat-
schappelijk effect des te groter : de maatregel in
verband met meeneembaarheid van de registratie-
rechten genereert inderdaad nauwelijks effect inza-
ke fiscale druk, maar dat betekent niet dat de sti-
mulans tot eigendomsverwerving te verwaarlozen
zou zijn, integendeel zelfs.

De Vlaamse regering kiest dus voor een doordach-
te weg en niet voor een spektakelweg.

Ik denk dat wij hiermee op de goede weg zijn en
dat wij deze piste verder moeten uitdiepen.

Enigszins in tegenstelling met de Vlaamse volks-
vertegenwoordiger stel ik daarbij expliciet voorop
dat Vlaanderen daarmee niet beoogt vat te hebben
op de mondiale economische-maatschappelijke
evoluties. Die ambitie hebben we niet : wij zijn
geen Don Quichotes.

Het is overigens bijzonder risicovol te denken dat
wij met absolute zekerheid de richting van de grote
evoluties tijdig kunnen detecteren. Al de handboe-
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ken en studies over de interneteconomie, waarin
termen zoals solvabiliteit etcetera overboord wer-
den gegooid, zijn inmiddels gedegenereerd tot
merkwaardige intermezzo curiosa, zelfs al zijn vele
ervan nog maar vijf jaar oud.

Thans is het "bon ton" om te spreken over de nieu-
we NDC-landen. Vroeger was het predikaat NDC
–  newly developing countries  –  goed voor hoge
groei, snelle verwerving en verspreiding van wel-
vaart. Dat waren de landen waarop alle inspannin-
gen moesten worden geconcentreerd. Thans staat
het predikaat echter voor newly declining coun-
tries  –  landen waar de economische evolutie maar
één richting kan uitgaan : die van de neergang.
Japan en Duitsland zouden toonbeelden zijn van
deze NDC's. Moeten we ons er nu op richten dat
wij onze economische stromen zoveel mogelijk los-
koppelen van deze NDC's ? Ik ben meer beschei-
den : vooreerst denk ik dat wij in het geheel niet in
staat zijn mondiale evoluties op ons eentje tegen te
gaan. Bovendien voel ik me te bescheiden om dit
nu te gaan poneren als grote waarheid. Ik hoop in-
tegendeel dat de beide voornoemde landen er wel
degelijk in slagen de handboeken ongelijk te
geven.

Mogelijk zal de Vlaamse volksvertegenwoordiger
met dit antwoord op zijn honger blijven, maar in
alle bescheidenheid durf ik wel te stellen dat ik
misschien niet beoog de wereld te verbeteren,
maar toch voor de mensen in Vlaanderen maxima-
le slaagkansen probeer te genereren, en daar hoort
een stimulerende, bescheiden fiscaliteit ook bij.

Vraag nr. 34
van 25 november 2003
van mevrouw RIET VAN CLEUVENBERGEN

Minderhedendecreet  –  Voortgangsrapport 2002

Het decreet etnisch-culturele minderheden bepaal-
de dat elke minister voor zijn bevoegdheden alle
genomen maatregelen die een impact hebben op
de doelgroepen van het minderhedendecreet zou
doorgeven.

Bedoeling was hiermee jaarlijks een voortgangs-
rapport te maken. Decretaal moesten de ministers
dus aan de Interdepartementale Commissie voor
Etnisch-Culturele Minderheden (ICEM) hun bij-
drage leveren. Dit jaar worden de gegevens over
2002 niet centraal naar buiten gebracht.

Mag ik de minister vragen wat de bijdrage was
voor elk van zijn bevoegdheidsdomeinen tot het
rapport over 2002 ?

Antwoord

Voor het bevoegdheidsdomein Ruimtelijke Orde-
ning is geen bijdrage geleverd tot het voortgangs-
rapport 2002, zoals dat gevraagd wordt door het
minderhedendecreet.

Het minderhedenbeleid heeft tot doel (volgens ar-
tikel 3 van het decreet) de voorwaarden te creëren
opdat :

1° de etnisch-culturele minderheden die zich legaal
in het Nederlandse taalgebied en in het tweeta-
lig gebied Brussel-Hoofdstad bevinden, als vol-
waardige burgers kunnen deelnemen aan de
Vlaamse samenleving ;

2° de etnisch-culturele minderheden die zich tijde-
lijk in het Nederlandse taalgebied en in het
tweetalig gebied Brussel-Hoofdstad bevinden,
binnen de Vlaamse samenleving onthaald, opge-
vangen en begeleid kunnen worden met respect
voor de menselijke waardigheid en de funda-
mentele mensenrechten.

Daaruit volgt een driesporenbeleid, bestaande uit
een emancipatiebeleid, een onthaalbeleid en een
opvangbeleid naar de specifieke doelgroepen die
in het decreet worden bedoeld, met name allochto-
nen, vluchtelingen, woonwagenbewoners en et-
nisch-culturele minderheden.

Er werd door de Vlaamse regering geen specifieke
opdracht aan de diensten van "Ruimtelijke Orde-
ning" toegewezen om het inclusieve beleid ten aan-
zien van de minderheden gestalte te geven.

Artikel 8 van het minderhedendecreet stelt dat de
adviesraden bij het Ministerie van de Vlaamse Ge-
meenschap, bij de Vlaamse openbare instellingen
en bij de Vlaamse Gemeenschapscommissie con-
crete maatregelen (moeten) nemen om de doel-
groepen bij hun besluitvorming te betrekken. Zij
rapporteren daarover aan de coördinerende com-
missie.

Voor het beleidsdomein Ruimtelijke Ordening is
er in het decreet van 18 mei 1999 houdende de or-
ganisatie van de ruimtelijke ordening slechts in één
adviesraad voorzien op Vlaams niveau, met name
de Vlaamse Commissie voor Ruimtelijke Ordening
(Vlacoro). Op 29 juni 2001 werden de leden van de
commissie door de Vlaamse regering benoemd.
Het besluit werd gepubliceerd in het Belgisch
Staatsblad van 21 augustus 2001, met onmiddellijke
inwerkingtreding. Vlacoro is een gewestelijke ad-
viesraad voor ruimtelijke ordening. De 95 adviezen
die tot nu toe door Vlacoro werden uitgebracht,
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hebben alle betrekking op de opdrachten haar toe-
gewezen ingevolge het bovenvermelde decreet, en
meer bepaald in hoofdzaak de advisering over het
Ruimtelijk Structuurplan Vlaanderen en de gewes-
telijke ruimtelijke uitvoeringsplannen. Op de web-
site van Vlacoro (www.vlacoro.be) kunnen de ad-
viezen worden geraadpleegd.

Op verzoek van het Vlaams Parlement, de Vlaamse
regering of de minister kan Vlacoro opmerkingen
maken of voorstellen doen over alle aangelegenhe-
den met betrekking tot de ruimtelijke ordening.
Tot nu toe werd bij Vlacoro geen verzoek met be-
trekking tot ruimtelijke ordening en het inclusieve
beleid ten aanzien van de minderheden ingediend.

Wat Financiën en het bevoegdheidsdomein Weten-
schappen en Technologische Innovatie betreft, zijn
er geen specifieke maatregelen te vermelden. De
doelgroep migranten is wel één van de onderzoeks-
groepen binnen het Steunpunt Gelijkekansenbe-
leid, één van de dertien steunpunten voor Beleids-
relevant Onderzoek. Voor het begrotingsjaar
2002-2003 werd er een bedrag van 619.733 euro uit-
getrokken voor het Steunpunt Gelijkekansenbe-
leid.

Vraag nr. 38
van 25 november 2003
van mevrouw RIET VAN CLEUVENBERGEN

Nieuwbouw en renovatie overheidsgebouwen  –
Ecologie

Zie :
Vlaams minister van Binnenlandse Aangelegenhe-
den, Cultuur, Jeugd en Ambtenarenzaken
Vraag nr. 43
van 25 november 2003
van mevrouw Riet Van Cleuvenbergen
Blz. 1452

Antwoord

Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt
door de heer Paul Van Grembergen, Vlaams minis-
ter van Binnenlandse Aangelegenheden, Cultuur,
Jeugd en Ambtenarenzaken.

Vraag nr. 40
van 28 november 2003
van de heer JOHAN SAUWENS

Omzendbrief inperking uitgaven  –  Afwijkingen

Volgens de omzendbrief van augustus 2003 die de
"uitgavendrift" moet inperken, kunnen afwijkingen
op blokkeringen worden aangevraagd.

Kan de minister een lijst bezorgen van de goedge-
keurde afwijkingen en van de afgekeurde afwijkin-
gen ?

Antwoord

In antwoord op zijn vraag kan ik de Vlaamse volks-
vertegenwoordiger meedelen dat er in totaal een
extra vrijgave was van 243.407.809,66 euro. De ver-
deling van dit bedrag naar ministers toe vindt de
Vlaamse volksvertegenwoordiger in onderstaande
tabel.

-1429- Vlaams Parlement  –  Vragen en Antwoorden  –  Nr. 7  –  30 januari 2004



M
in

is
te

r
K

re
di

et
T

he
or

et
is

ch
e

T
ot

aa
l

E
xt

ra
A

an
ta

l
A

an
ta

l
V

er
kl

ar
in

g
vr

ijg
av

e
vr

ijg
eg

ev
en

vr
ijg

eg
ev

en
vr

ag
en

vr
ag

en
be

dr
ag

ca
t 3

ca
t 2

D
e 

m
in

is
te

r-
pr

es
id

en
t B

ar
t S

om
er

s
34

.6
83

.0
00

,0
0

27
.7

46
.4

00
,0

0
34

.2
30

.5
81

,2
2

6.
48

4.
18

1,
22

1
1

V
la

am
s 

m
in

is
te

r 
va

n 
M

ob
ili

te
it

, O
pe

nb
ar

e
44

7.
90

6.
58

0,
00

35
8.

32
5.

48
0,

00
40

3.
56

0.
96

5,
82

45
.2

35
.4

85
,8

2
1

0
W

er
ke

n 
en

 E
ne

rg
ie

 G
ilb

er
t B

os
su

yt

V
la

am
s 

m
in

is
te

r 
va

n 
W

el
zi

jn
, G

ez
on

dh
ei

d
22

0.
36

3.
48

7,
43

17
6.

29
0.

78
9,

94
18

0.
59

8.
70

1,
82

4.
30

7.
91

1,
88

12
1

G
el

ijk
e 

K
an

se
n 

en
 O

nt
w

ik
ke

lin
gs

sa
m

en
-

w
er

ki
ng

 A
de

lh
ei

d 
B

yt
te

bi
er

V
la

am
s 

m
in

is
te

r 
va

n 
Sp

or
t e

n 
B

ru
ss

el
se

37
9.

21
9.

65
7,

46
30

3.
37

5.
72

5,
97

33
2.

67
8.

02
3,

22
29

.3
02

.2
97

,2
5

4
0

A
an

ge
le

ge
nh

ed
en

 M
ar

in
o 

K
eu

le
n

V
la

am
s 

m
in

is
te

r 
va

n 
O

nd
er

w
ijs

 e
n 

92
9.

16
2.

54
2,

32
74

3.
33

0.
03

3,
86

87
3.

50
6.

05
2,

41
13

0.
17

6.
01

8,
55

16
0

V
or

m
in

g 
M

ar
le

en
 V

an
de

rp
oo

rt
en

V
la

am
s 

m
in

is
te

r 
va

n 
W

er
kg

el
eg

en
he

id
10

7.
46

2.
00

0,
00

85
.9

69
.6

00
,0

0
85

.9
69

.6
00

,0
0

0,
00

2
1

en
 T

oe
ri

sm
e 

R
en

aa
t L

an
du

yt

V
la

am
s 

m
in

is
te

r 
va

n 
L

ee
fm

ili
eu

 e
n 

16
8.

78
9.

26
8,

33
13

5.
03

1.
41

4,
66

13
5.

59
8.

97
0,

31
56

7.
55

5,
65

0
3

L
an

db
ou

w
 L

ud
o 

Sa
nn

en

V
la

am
s 

m
in

is
te

r 
va

n 
B

in
ne

nl
an

ds
e

31
8.

78
2.

43
8,

95
25

5.
02

5.
95

1,
16

27
8.

36
4.

40
6,

93
23

.3
38

.4
55

,7
7

25
0

A
an

ge
le

ge
nh

ed
en

, C
ul

tu
ur

, J
eu

gd
 e

n
A

m
bt

en
ar

en
za

ke
n 

P
au

l V
an

 G
re

m
be

rg
en

V
la

am
s 

m
in

is
te

r 
va

n 
F

in
an

ci
ën

 e
n 

B
eg

ro
ti

ng
32

3.
01

7.
71

2,
19

25
8.

41
4.

16
9,

75
26

3.
14

2.
30

3,
08

4.
72

8.
13

3,
33

5
2

In
no

va
ti

e,
 M

ed
ia

 e
n 

R
ui

m
te

lij
ke

 O
rd

en
in

g
D

ir
k 

V
an

 M
ec

he
le

n

V
la

am
s 

m
in

is
te

r 
va

n 
E

co
no

m
ie

, B
ui

te
nl

an
ds

28
4.

42
7.

00
0,

00
22

7.
54

1.
60

0,
00

22
6.

80
9.

37
0,

19
-7

32
.2

29
,8

1
1

0
ne

ga
ti

ef
 d

oo
r

B
el

ei
d,

 B
ui

te
nl

an
ds

e 
H

an
de

l e
n 

H
ui

sv
es

ti
ng

vo
or

lo
pi

ge
P

at
ri

ci
a 

C
ey

se
ns

bl
ok

ke
ri

ng
en

2e
 B

C

Vlaams Parlement  –  Vragen en Antwoorden  –  Nr. 7  – 30 januari 2004 -1430-



Om de tabel goed te kunnen interpreteren, voeg ik
hierbij een korte legende.

(1) "Krediet" staat voor de in de begrotingstabel
2003 (inbegrepen bijbladen) gestemde vastleg-
gingskredieten (m.a.w. zonder mogelijke saldi),
die op 1/12 nog onder de beheersingsmaatre-
gel vielen. Belangrijk te noteren is hierbij dat
bij het begin van de maatregelen 8,7 miljard
euro onder de beheersingsmaatregel viel ;
waarvan op 1/12 5,5 miljard euro   –  na aan-
vraag  –  tussentijds werd vrijgesteld.

(2) "Theoretische vrijgave" zijn de n/15en die wer-
den vrijgegeven. Het hier vermelde bedrag is
12/15en.

(3) "Totaal vrijgegeven" bevat het totaal vrijgege-
ven of met andere woorden het effectief vrij-
gegeven bedrag, en dit voor de regering op
mijn voorstel, ingevolge de verbeterde thesau-
rietoestand, de kredieten heeft vrijgegeven.

(4) "Extra vrijgegeven bedrag" is het verschil dat
bijkomend vrij is gegeven bovenop de 12/15en

(= het verschil tussen totaal vrijgegeven en
theoretisch vrijgegeven).

(5) en (6)  "Aantal vragen cat 3 en cat 2" heeft be-
trekking op de soort vrijgave. Er bestonden
drie soorten vrijgave :

– categorie 1 : wordt hier niet vermeld omdat
deze categorie geen extra vrijgave inhoudt,
maar betrekking heeft op een herverdeling
van de beschikbare vastleggingsruimten
tussen verschillende begrotingsartikelen in
één programma ;

– categorie 2 : houdt ook geen echte extra
vrijgave in op ministerniveau, maar wel op
programmaniveau. Deze categorie heeft be-
trekking op een herverdeling van de be-
schikbare vastleggingsruimte over program-
ma's heen. In één programma wordt de be-
schikbare vastleggingsruimte ingekort, in
een ander programma wordt de vastleg-
gingsruimte vergroot ;

– categorie 3 : zijn de daadwerkelijke extra
vrijgaves. Bij deze categorie kwam op mi-
nisterniveau extra vastleggingsruimte bo-
venop de 12/15en.

Ik stip hierbij aan dat het aantal vragen onder-
ling niet volledig vergelijkbaar is : soms zijn de
vragen gecombineerd, zodat één vraag eigen-
lijk meerdere vragen tot afwijking behelsde ;
soms hernamen de vragen vroegere vragen,
omdat bijvoorbeeld de Inspectie van Financiën
op de initiële voorstellen alternatieven formu-
leerden.

(7) "Verklaring" : twee bedragen vereisen een
specifieke uitleg. Dat er voor minister van
Werkgelegenheid en Toerisme en minister van
Economie, Buitenlands Beleid, Buitenlandse
Handel en Huisvesting geen extra vrijgaves
zijn ondanks de aanvragen, heeft te maken
met res-pectievelijk de volledige vrijstelling
van de aangevraagde artikels zodat deze uit de
berekening werden gehaald, en anderzijds een
inkrimping van de initiële decretaal gestemde
kredieten bij de tweede begrotingscontrole
waardoor er een extra blokkering plaatsvond.

Zoals hierboven aangestipt, hadden de vragen be-
trekking op :

= verhoging van het vastleggingsritme, boven het
ritme voorgeschreven in de beheersingsmaatre-
gel (1/15 per maand) ; deze verhogingen zijn in
bovenvermelde tabel te vinden

= vrijstelling van de beheersingsmaatregel : som-
mige basisallocaties werden extra vrijgesteld
van de maatregel, omdat de beherende minister
niet bij machte was het ritme ervan te beïnvloe-
den. Een markant voorbeeld betreft het Ge-
meentefonds, waarvan het stortingsritme decre-
taal bepaald is. Vanzelfsprekend kan een admi-
nistratieve beheersingsmaatregel geen impact
hebben op deze uitgavenritmes. De globale vrij-
stellingen zijn hierboven eveneens aangegeven.

Hierbij volgt een lijst van basisallocaties waarop de
vragen betrekking hadden.
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Minister Cat 3 Cat 2

Minister-president Bart Somers 01119911 10251101
11116101 10251102

10251219
12460020

Vlaams minister van Mobiliteit, Openbare Werken en Energie 16311408
Gilbert Bossuyt 16328102

16331201
16331231
16336132
16411406
16417401

Vlaams minister van Welzijn, Gezondheid, Gelijke Kansen en 11143313 14211202
Ontwikkelingssamenwerking Adelheid Byttebier 14033301 14221202

14114103
14143404
14163401
14173424
14172426

Vlaams minister van Sport en Brusselse Aangelegenheden 14221224
Marino Keulen 16248101

16248102
17231203
17233203
17234101

Vlaams minister van Onderwijs en Vorming Marleen Vanderpoorten 13113301
13113302
13114347
13114467
13124347
13124467
13214347
13311208
13314002
13324128
13324460

Vlaams minister van Werkgelegenheid en Toerisme Renaat Landuyt 05249911 04929911
15243401 15240101
15243402 15240107

15241220
15241222
15244107

Vlaams minister van Leefmilieu en Landbouw Ludo Sannen 15450125
15460120
16121220
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Minister Cat 3 Cat 2

Vlaams minister van Binnenlandse Aangelegenheden, Cultuur, Jeugd 14543311
en Ambtenarenzaken Paul Van Grembergen 14543322

14543332
14543334
14543351
14543352
14543354
14543360
14543401
15324301
16114102
16131291
16240190
17114103
17141229
17213308
19911201
19911202

Vlaams minister van Financiën en Begroting, Innovatie, Media en 12611211 12418504
Ruimtelijke Ordening Dirk Van Mechelen 14011203 12435101

14143401 17113303
14551224 17123540
15143006

Vlaams minister van Economie, Buitenlands Beleid, Buitenlandse Handel 15111102
en Huisvesting Patricia Ceysens

Ten slotte vindt de Vlaamse volksvertegenwoordi-
ger in onderstaande tabel de begrotingsartikelen
die betrekking hebben gehad op afgekeurde aan-
vragen.

Minister Categorie Begrotingsartikels

Minister-president Bart Somers 2 11111220
11121220

Vlaams minister van Mobiliteit, Openbare Werken en Energie geen
Gilbert Bossuyt

Vlaams minister van Welzijn, Gezondheid, Gelijke Kansen en 3 11143301
Ontwikkelingssamenwerking Adelheid Byttebier 11143313

14221202
14124101
14124101
14173403
10277401
10271219

Vlaams minister van Sport en Brusselse Aangelegenheden geen
Marino Keulen

Vlaams minister van Onderwijs en Vorming Marleen Vanderpoorten 3 13211204
13213307
13541222
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Minister Categorie Begrotingsartikels

Vlaams minister van Werkgelegenheid en Toerisme Renaat Landuyt geen

Vlaams minister van Leefmilieu en Landbouw Ludo Sannen geen

Vlaams minister van Binnenlandse Aangelegenheden, Cultuur, Jeugd 3 15311203
en Ambtenarenzaken Paul Van Grembergen 14513307

14513305
19911209
14559911

Vlaams minister van Financiën en Begroting, Innovatie, Media en geen
Ruimtelijke Ordening Dirk Van Mechelen

Vlaams minister van Economie, Buitenlands Beleid, Buitenlandse Handel geen
en Huisvesting Patricia Ceysens
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Vraag nr. 41
van 28 november 2003
van de heer JOHAN SAUWENS

Investeringsontwikkeling 1995-2004  –  Gegevens

Tijdens de commissiebespreking op 12 november
2003 deelde de minister een grafiek uit met betrek-
king tot de investeringsontwikkeling van de
Vlaamse Gemeenschap in de periode 1995-2004.
De grafiek zou gebruikt zijn op het jongste "bouw-
overleg" (Handelingen Commissievergadering nr.
55 van 12 november 2003).

1. Kan de minister de onderliggende cijfers bezor-
gen ?

2. Wat is de definitie van de gegevens ?

3. Wat betekenen de afkortingen VK en VLM ?

Antwoord

Als bijlage bezorg ik de Vlaamse volksvertegen-
woordiger hierbij diverse overzichtstabellen van de
investeringsontwikkeling, "Horizontaal program-
ma I", voor de periode 1995-2004.

De cijfers worden bezorgd op het niveau "Organi-
satieafdeling/Programma en Basisallocatie". Te-
vens in miljoen BEF en in kEuro (duizend euro  –
red.). De gegevens van het investeringsprogramma
zijn opgedeeld in twee luiken ; het eerste gedeelte
geeft de vastleggingen per programma weer en het
tweede een overzicht van de machtigingen.

De term VLM staat voor aanwending van de vast-
leggingsmachtiging, zoals bepaald in de begroting,
en VK werd gedefinieerd voor de vastleggingen die
genomen zijn op het vastleggingskrediet.
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Investeringsprogramma 1995  –  Machtigingen

Cumulatieve cijfers

in mio BEF kEuro
OA/PR BA Omschrijving VLM VLM

35.40 99.11 VLM ARGO (schoolgebouwen) 936,60 23217,71

35.40 99.12 VLM DIGO (officieel) 588,70 14593,49

35.40 99.13 VLM DIGO (gesubsidieerd) 2460,40 60991,72

35.40 99.14 VLM VAH 31,90 790,78

35.40 99.15 VLM DIGO (officiële hogescholen) - -

35.40 99.16 VLM DIGO (gesubsidieerde hogescholen) - -

40.20 99.13 VLM VIPA 4899,10 121445,52

41.30 99.12 VLM Service-flats 698,55 17316,60

41.40 99.11 VLM K & G (kinderkribben) 119,92 2972,74

41.50 99.11 VLM VFSIPH 961,22 23828,02

42.20 99.11 VLM VIPA (bouwwerken tuberculose) 5,49 136,09

49.10 99.11 VLM Bloso (eigen investeringen) 98,80 2449,19

49.20 99.11 VLM VCGT (eigen investeringen) 298,87 7408,79

51.20 99.11 VLM Fonds Economische Expansie – MGO 5295,32 131267,55

51.20 99.12 VLM Fonds Economische Expansie – KO 3230,00 80069,61

53.10 99.11 Trekkingsrechten Inv. Fonds (exclusief Brussel) 0,00 0,00

53.10 99.22 Trekkingsrechten Inv. Fonds – Brussel 0,00 0,00

54.10 99.31 VLM Landbouwinvesteringsfonds 2166,41 53703,90

62.40 99.31 VLM Urgentieplan (1) - -

62.40 99.32 VLM Vlaams Woningfonds 5144,00 127516,43

62.40 99.35 VLM Subsidie VHM (Koopsector) 634,20 15721,41

62.40 99.36 VLM Subsidie VHM (Huursector) 1562,90 38743,28

Totaal 29132,38 722191,70
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Investeringsprogramma 1996  –  Machtigingen

Cumulatieve cijfers

in mio BEF kEuro
OA/PR BA Omschrijving VLM VLM

35.40 99.11 VLM ARGO (schoolgebouwen) 820,97 20351,31

35.40 99.12 VLM DIGO (officieel) 550,23 13639,85

35.40 99.13 VLM DIGO (gesubsidieerd) 2312,60 57327,86

35.40 99.14 VLM VAH - -

35.40 99.15 VLM DIGO (officiële hogescholen) 33,46 829,45

35.40 99.16 VLM DIGO (gesubsidieerde hogescholen) 209,46 5192,38

40.20 99.13 VLM VIPA 5433,91 134703,11

41.30 99.12 VLM Service-flats - -

41.40 99.11 VLM K & G (kinderkribben) 85,11 2109,82

41.50 99.11 VLM VFSIPH 796,30 19739,76

42.20 99.11 VLM VIPA (bouwwerken tuberculose) - -

49.10 99.11 VLM BLOSO (eigen investeringen) 133,10 3299,46

49.20 99.11 VLM VCGT (eigen investeringen) 338,42 8389,21

51.20 99.11 VLM Fonds Economische Expansie – MGO 5406,33 134019,42

51.20 99.12 VLM Fonds Economische Expansie – KO 3337,81 82742,15

53.10 99.11 Trekkingsrechten Inv. Fonds (exclusief Brussel) 0,00 0,00

53.10 99.22 Trekkingsrechten Inv. Fonds – Brussel 0,00 0,00

54.10 99.31 VLM Landbouwinvesteringsfonds 2484,84 61597,57

62.40 99.31 VLM Urgentieplan (1) 1512,94 37504,80

62.40 99.32 VLM Vlaams Woningfonds 5224,80 129519,41

62.40 99.35 VLM Subsidie VHM (Koopsector) - -

62.40 99.36 VLM Subsidie VHM (Huursector) - -

Totaal 28680,28 710984,14
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Investeringsprogramma 1997  –  Machtigingen

Cumulatieve cijfers

in mio BEF kEuro
OA/PR BA Omschrijving VLM VLM

35.40 99.11 VLM ARGO (schoolgebouwen) 835,75 20717,61

35.40 99.12 VLM DIGO (officieel) 560,13 13885,35

35.40 99.13 VLM DIGO (gesubsidieerd) 2354,22 58359,64

35.40 99.14 VLM VAH 383,18 9498,78

35.40 99.15 VLM DIGO (officiële hogescholen) 108,11 2680,08

35.40 99.16 VLM DIGO (gesubsidieerde hogescholen) 676,71 16775,18

40.20 99.13 VLM VIPA (bejaardenzorg, ziekenhuissector) 6118,70 151678,73

40.20 99.14 VLM VIPA (rustoordbedden) 716,38 17758,47

41.40 99.11 VLM K & G (kinderkribben) 173,16 4292,46

41.50 99.11 VLM VFSIPH 921,40 22840,91

49.10 99.11 VLM Bloso (eigen investeringen) 102,00 2528,51

49.20 99.11 VLM Toerisme Vlaanderen (eigen investeringen) 439,49 10894,64

51.20 99.11 VLM Fonds Economische Expansie – MGO 4533,76 112388,98

51.20 99.12 VLM Fonds Economische Expansie – KO 3668,78 90946,74

53.10 99.11 Trekkingsrechten Inv. Fonds (exclusief Brussel) 0,00 0,00

53.10 99.22 Trekkingsrechten Inv. Fonds – Brussel 0,00 0,00

54.10 99.31 VLM Landbouwinvesteringsfonds 2204,53 54648,83

54.10 99.34 VLM Invest. in de Vlaamse Visserij- en Aquacultuur 31,00 768,59

62.40 99.31 VLM Urgentieplan (98-1) 1005,59 24927,83

62.40 99.32 VLM Vlaams Woningfonds 5318,80 131849,61

99.10 99.11 Administratief Complex Brussel-Noord 0,00 0,00

Totaal 30151,69 747460,40
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Investeringsprogramma 1998  –  Machtigingen

Cumulatieve cijfers

in mio BEF kEuro
OA/PR BA Omschrijving VLM VLM

35.40 99.11 VLM ARGO (schoolgebouwen) 844,10 20924,69

35.40 99.12 VLM DIGO (officieel) 565,70 14023,34

35.40 99.13 VLM DIGO (gesubsidieerd) 2377,80 58944,12

35.40 99.14 VLM VAH 384,40 9529,03

35.40 99.15 VLM DIGO (officiële hogescholen) 108,40 2687,17

35.40 99.16 VLM DIGO (gesubsidieerde hogescholen) 678,80 16827,01

40.20 99.13 VLM VIPA (bejaardenzorg, ziekenhuissector) 5872,02 145563,69

41.40 99.11 VLM Kind en Gezin (kinderkribben) 89,74 2224,58

41.50 99.11 VLM VFSIPH 734,30 18202,82

49.10 99.11 VLM Bloso (eigen investeringen) 126,51 3136,05

49.20 99.11 VLM Toerisme Vlaanderen (eigen investeringen) 318,40 7892,93

51.20 99.11 VLM Fonds Economische Expansie – MGO 8821,44 218677,76

51.20 99.12 VLM Fonds Economische Expansie – KO 4134,40 102489,01

53.10 99.11 Trekkingsrechten Inv. Fonds (exclusief Brussel) 0,00 0,00

53.10 99.22 Trekkingsrechten Inv. Fonds – Brussel 0,00 0,00

53.10 99.23 Trekkingsrechten Automatiseren Kiesverrichtingen - -

54.10 99.31 VLM Landbouwinvesteringsfonds 1390,38 34466,70

54.10 99.34 VLM Invest. in de Vlaamse Visserij- en Aquacultuur 150,47 3730,05

62.40 99.31 VLM Urgentieplan (98-1) (99-1) 734,43 18206,08

62.40 99.32 VLM Vlaams Woningfonds 5372,00 133168,40

69.90 99.01 VLM Vlaams Infrastructuurfonds - -

99.10 99.11 Administratief Complex Brussel Noord 0,00 0,00

Totaal 32703,29 810714,56
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Investeringsprogramma 1999  –  Machtigingen

Cumulatieve cijfers

in mio BEF kEuro
OA/PR BA Omschrijving VLM VLM

35.40 99.11 VLM ARGO (schoolgebouwen) 1089,69 27012,74

35.40 99.12 VLM DIGO (officieel) 772,00 19137,44

35.40 99.13 VLM DIGO (gesubsidieerd) 3271,96 81109,85

35.40 99.14 VLM VAH 161,57 4005,26

35.40 99.15 VLM DIGO (officiële hogescholen) 99,69 2471,24

35.40 99.16 VLM DIGO (gesubsidieerde hogescholen) 623,80 15463,60

40.20 99.13 VLM VIPA (bejaardenzorg, ziekenhuissector) 6390,25 158410,24

41.40 99.11 VLM Kind en Gezin (kinderkribben) 252,97 6271,04

41.50 99.11 VLM VFSIPH 679,05 16833,21

49.10 99.11 VLM Bloso (eigen investeringen) 104,30 2585,53

49.20 99.11 VLM Toerisme Vlaanderen (eigen investeringen) 472,47 11712,21

51.20 99.11 VLM Fonds Economische Expansie – MGO 6872,26 170358,92

51.20 99.12 VLM Fonds Economische Expansie – KO 3898,81 96649,03

53.10 99.11 Trekkingsrechten Inv. Fonds (exclusief Brussel) 5636,52 139725,76

53.10 99.22 Trekkingsrechten Inv. Fonds – Brussel 146,25 3625,43

53.10 99.23 Trekkingsrechten Automatiseren Kiesverrichtingen 0,00 0,00

54.10 99.31 VLM Landbouwinvesteringsfonds 1885,55 46741,45

54.10 99.34 VLM Invest. in de Vlaamse Visserij- en Aquacultuur 477,97 11848,66

62.40 99.31 VLM Urgentieplan (98-1) (99-1) 136,55 3385,00

62.40 99.32 VLM Vlaams Woningfonds 6047,02 149901,71

69.90 99.01 VLM Vlaams Infrastructuurfonds - - (*)

99.10 99.11 Administratief Complex Brussel-Noord 0,00 0,00

Totaal 39018,70 967248,32

(*) noot : cijfers exclusief vastleggingsmachtiging VIF

Enkel in 1999 werd deze éénmalige vastlegging formeel in de begroting ingeschreven.

Om een juist en coherent beeld te hebben, dient deze éénmalige inschrijving aldus te worden geneutrali-
seerd.
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Investeringsprogramma machtigingen 2000

Cumulatieve cijfers

in mio BEF kEuro
OA/PR BA Omschrijving VLM VLM

35.40 99.10 VLM ARGO Kleine Infrastructuurwerken 237,50 5887,44

35.40 99.11 VLM ARGO Grote Infrastructuurwerken 789,41 19568,93

35.40 99.12 VLM DIGO (gesubsidieerd officieel onderwijs) 804,60 19945,45

35.40 99.13 VLM DIGO (gesubsidieerd vrij onderwijs) 3365,94 83439,40

35.40 99.14 VLM Vlaamse Autonome Hogescholen 451,09 11182,17

35.40 99.15 VLM DIGO (gesubsidieerde officiële hogescholen) 79,40 1968,27

35.40 99.16 VLM DIGO (gesubsidieerde vrije hogescholen) 496,50 12307,91

40.20 99.13 VLM VIPA (bejaardenzorg, ziekenhuissector) 7854,52 194708,50

41.40 99.11 VLM Kind en Gezin 226,62 5617,88

41.50 99.11 VLM VFSIPH 663,05 16436,49

45.50 99.11 VLM Fonds Culturele Infrastructuur 732,14 18149,26

49.10 99.11 VLM Bloso 125,40 3108,48

49.20 99.11 VLM Toerisme Vlaanderen 476,65 11815,82

51.10 99.11 VLM Limburgfonds 299,94 7435,23

51.20 99.11 VLM FEERR Middelgrote en Grote Ondernemingen 5206,27 129059,97

51.20 99.12 VLM FEERR Kleine Ondernemingen 6425,66 159287,99

53.10 99.11 Trekkingsrechten Investeringsfonds exclusief Brussel 4407,72 109264,56

53.10 99.22 Trekkingsrechten Investeringsfonds Brussel 71,67 1776,58

54.10 99.31 VLM Vlaams Landbouwinvesteringsfonds 1325,46 32857,24

54.10 99.34 VLM Vlaamse Visserij- en Aquicultuursector 68,26 1692,11

62.40 99.31 VLM Urgentieplan Sociale Huisvesting 0,00 0,00

62.40 99.32 VLM Vlaams Woningfonds 5499,71 136334,25

Totaal 39607,49 981869,68
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Investeringsprogramma machtigingen 2001

Cumulatieve cijfers

in mio BEF kEuro
OA/PR BA Omschrijving VLM VLM

35.40 99.10 VLM ARGO Kleine Infrastructuurwerken 601,70 14915,78

35.40 99.11 VLM ARGO Grote Infrastructuurwerken 762,10 18891,97

35.40 99.12 VLM DIGO (gesubsidieerd officieel onderwijs) 787,50 19521,62

35.40 99.13 VLM DIGO (gesubsidieerd vrij onderwijs) 3306,90 81975,91

35.40 99.14 VLM Vlaamse Autonome Hogescholen 302,64 7502,27

35.40 99.15 VLM DIGO (gesubsidieerde officiële hogescholen) 79,41 1968,54

35.40 99.16 VLM DIGO (gesubsidieerde vrije hogescholen) 496,50 12307,91

40.20 99.01 VIPA Werkingskosten 2,17 53,74

40.20 99.02 VIPA Ouderen- en welzijnsvoorzieningen in thuiszorg 1813,70 44960,44

40.20 99.03 VIPA Ziekenhuizen 4327,87 107285,01

40.20 99.04 VIPA Centra geestelijke gezondheidszorg 24,40 604,95

40.20 99.05 VIPA Gemeenschapsinstellingen FBJ 187,99 4660,24

40.20 99.06 VIPA CICOV te Overijse 1,61 39,86

40.20 99.07 VIPA Gezondheidscentra, MST, Respirat. aandoeningen 0,00 0,00

40.20 99.08 VIPA Wijkgezondheidscentra en aanloopadressen 3,12 77,40

40.20 99.09 VIPA Centra voor algemeen welzijnswerk 8,24 204,30

41.40 99.11 VLM Kind en Gezin 222,06 5504,71

41.50 99.11 VLM VFSIPH 680,55 16870,45

45.50 99.11 VLM Fonds Culturele Infrastructuur 729,48 18083,38

49.10 99.11 VLM Bloso 161,40 4001,00

49.20 99.11 VLM Toerisme Vlaanderen 537,55 13325,59

51.10 99.11 VLM Limburgfonds 300,00 7436,81

51.20 99.11 VLM FEERR Middelgrote en Grote Ondernemingen 4962,67 123021,37

51.20 99.12 VLM FEERR Kleine Ondernemingen 6219,27 154171,60

53.10 99.11 Trekkingsrechten Investeringsfonds exclusief Brussel 4483,94 111154,07

53.10 99.22 Trekkingsrechten Investeringsfonds Brussel 82,35 2041,41

54.10 99.31 VLM Vlaams Landbouwinvesteringsfonds 2323,87 57607,12

54.10 99.34 VLM Vlaamse Visserij- en Aquicultuursector 46,74 1158,53

62.40 99.31 VLM Urgentieplan Sociale Huisvesting 0,00 0,00

62.40 99.32 VLM Vlaams Woningfonds 5499,76 136335,61

Totaal 38955,50 965706,85
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Vraag nr. 42
van 5 december 2003
van de heer JOS DE MEYER

Bouwdossiers  –  Behandelingsduur

In Oost-Vlaanderen en Antwerpen wachten hon-
derden bouwdossiers op een vergunning, volgens
een woordvoerder van de Kamer van Koophandel
(KvK) Oost-Vlaanderen. Alleen al bij de admini-
stratie Ruimtelijke Ordening, Huisvesting en Mo-
numenten en Landschappen (Arohm) Gent liggen
850 dossiers te wachten. "Samen zijn die goed voor
375 miljoen euro", zegt de woordvoerder en :
"Mochten die onmiddellijk worden goedgekeurd,
dan kunnen meteen enkele duizenden arbeids-
krachten aan de slag."

In deze tijden van economische laagconjunctuur is
dit inderdaad onaanvaardbaar voor het bedrijfsle-
ven. Het gaat immers over dossiers waarvoor de
plannen klaarliggen en de centen beschikbaar zijn.
Het is uitermate belangrijk dat bouwprojecten, die
zowel voor directe als indirecte tewerkstelling zor-
gen, zo snel mogelijk kunnen worden uitgevoerd.
Ook particulieren mogen terecht verwachten dat
een bouwaanvraag of verkavelingswijziging geen
maanden vertraging oploopt bij de diensten van
Arohm.

De besluiten van de Vlaamse regering van 5 mei
2000 en 26 april 2002 in verband met werken en
handelingen die vrijgesteld zijn van het eenslui-
dend advies van de gemachtigde ambtenaar en de
mogelijkheid van het presteren van overuren door
de Vlaamse ambtenaren van Ruimtelijke Orde-
ning, moesten de achterstand wegwerken.

1. Hoeveel dossiers wachten er vandaag, in elke
provincie, op de goedkeuring door de diensten
Stedenbouw ?

2. Kan de minister een vergelijking geven tussen
de provincies van de personeelsbezetting in de
dienst Stedenbouw en de te behandelen dossiers
(enerzijds voor planning en anderzijds voor ver-
gunningen e.a.) ?

3. Wat is vandaag de streeftermijn voor de behan-
deling van een bouwaanvraag, van een verkave-
lingsaanvraag of -wijziging ? En dit van de

datum van afgifte op het gemeentehuis tot de
effectieve ontvangst van de vergunning (na mo-
gelijke schorsingstermijn).

4. Wat is de gemiddelde behandelingstermijn van
een bouwaanvraag ?

Zijn er significante verschillen per provincie ?
Zo ja, hoe kunnen deze verschillen verklaard
worden ?

5. Welke maatregelen neemt de minister om de
achterstand in de behandeling van bouwaanvra-
gen weg te werken ?

Antwoord

Wat de vragen van de Vlaamse volksvertegenwoor-
diger betreft, kan ik vooreerst verwijzen naar mijn
antwoorden op schriftelijke vragen nrs. 96 van 28
februari 2003 van de heer Luk Van Nieuwenhuysen
en 128 van 28 mei 2003 van de heer Johan De Roo,
evenals naar mijn repliek in de Commissie voor
Leefmilieu, Natuurbehoud en Ruimtelijke Orde-
ning in antwoord op de aanbevelingen vervat in
het jaarverslag '02 van de Vlaamse Ombudsdienst.
Zodoende ben ik zo vrij mij in casu te beperken tot
het actualiseren van die antwoorden op basis van
meer recente cijfergegevens en de eventuele nieu-
we feiten. (resp. Bulletin van Vragen en Antwoor-
den nr. 13 van 2 mei 2003, blz. 2186 ; BVA nr. 16 van
13 juni 2003, blz. 2571 ; Stuk 41 (2002-2003) – Nr. 5
–  red.)

Sedert een aantal jaren worden de doorlooptijden
van de stedenbouwkundige vergunningsaanvraag-
dossiers vrij nauwgezet opgevolgd. Het klopt dat er
nog aanmerkelijke verschillen zijn over de verschil-
lende buitenafdelingen van de administratie Ruim-
telijke Ordening, Huisvesting en Monumenten en
Landschappen, die te maken hebben met histori-
sche achterstanden die maar moeilijk weggewerkt
raken, regionale verschillen in aanpak van de
zaken en dossierinstroom evenals structurele pro-
blemen waarop hierna nader wordt ingegaan. Wat
de doorlooptijden zelf betreft, vindt de Vlaamse
volksvertegenwoordiger in onderstaande tabel de
vergelijking van de verschillende ROHM-afdelin-
gen en de evolutie sedert eind 1999 tot op heden.
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Aanvraagdossiers stedenbouwkundige vergunning, artikel 43

ROHM-afdelingen

Gemiddelde doorlooptijd op (*) Antwerpen Oost- West- Limburg Vlaams-
Vlaanderen Vlaanderen Brabant

1.10.1999 125 76 54 42 28

1.4.2000 124 88 60 42 28

1.10.2000 118 91 65 41 29

1.4.2001 98 85 69 40 27

1.10.2001 84 72 67 37 27

1.4.2002 77 65 64 37 28

1.10.2002 73 62 60 41 28

1.4.2003 78 69 58 45 28

1.7.2003 81 73 57 46 28

1.12.2003 (**) 78 57 47 26
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(*) In de bovenstaande tabel is de doorlooptijd berekend op

de dossiers ingediend tijdens de afgelopen 24 maanden

vóór het tijdstip waarop gemeten wordt, om te vermijden

dat zware dossiers waarvoor bijvoorbeeld tijdrovende

planningsprocedures doorlopen moeten worden vooral-

eer de vergunning kan worden verleend, het gemiddelde

al te sterk zouden beïnvloeden.

(**) Cijfers niet meegedeeld.

Uit de cijfers blijkt dat de behandelingstermijn  –
en derhalve ook de historische achterstand  –  al-
leszins binnen de perken blijft. Dat die doorloop-
tijd niet sneller daalt en overal beneden de 60
dagen kan worden gebracht, heeft te maken met
een aantal factoren.

Na het zogenaamde "achterstandsproject" van en-
kele jaren geleden werden een aantal structurele
maatregelen aangekondigd die nog niet of nog veel
te beperkt een impact hebben op de toevloed aan
dossiers en taken en de mogelijke verwerking
ervan.

De PIP/PEP "Vergunnen", basis voor eventuele
nieuwe aanwervingen met het oog op een voldoen-
de aanvulling van de personeelsnoden, heeft pas
vlak voor de zomervakantie van 2003 aanleiding
gegeven tot de werving van enkele nieuwe A1's
(deels ging het overigens om de omzetting van
reeds contractueel ingezet personeel dat  –  na
stage  –  statutair kon worden) (PIP/PEP : proce-
simplementatieplan/personeelsplan  –  red.).

De tijdsintensieve aanwervingsprocedure was bij-
gevolg niet eens voldoende om de reeds jarenlang
aan de gang zijnde personeelsterugloop deels aan
te vullen. Het is met andere woorden duidelijk dat
de personeelsversterking slechts ten dele een resul-
taat heeft gehad, omdat ze tevens het bekende, bij
sommige ROHM-afdelingen vrij grote personeels-
verloop en de gevolgen van de door de overheid
gecreëerde uitstapregeling diende op te vangen.

Een aantal recente decreetswijzigingen en het uit-
blijven van het opnemen van de vergunningstaken
door de  gemeentebesturen zorgen er bovendien
voor dat het personeel van Arohm langer en meer
nieuwe taken moet opnemen. Denk daarbij aan de
gewijzigde regeling omtrent de zonevreemde wo-
ningen en gebouwen, de problematiek inzake de
vergunningenregisters, het wijzigen van de regeling
inzake het planologisch attest, de aansnijding van
de woonuitbreidingsgebieden, enzovoort. Momen-
teel is nog geen enkele gemeente ontvoogd, zodat
de bevoegdheid inzake vergunningen nog in geen
enkele van de 308 gemeenten is overgedragen.
Arohm krijgt dus in principe nog steeds alle
Vlaamse vergunningsaanvragen te verwerken, zij
het ter advies, zij het ter nazicht en eventuele
schorsing. Overigens is duidelijk dat de overgang
naar het nieuwe vergunningensysteem veel trager
verloopt dan iedereen voorheen had ingeschat. Bij-
zondere stimulansen ten aanzien van de gemeente-
besturen zijn dus noodzakelijk. De recentelijk in de
decreetswijziging opgenomen zogenaamde 50-
dagen-regeling is zo'n stimulans. Eerstdaags zullen
de gemeenten daarover trouwens een rondschrij-



ven van de directeur-generaal van Arohm met een
uitgebreide toelichting ontvangen.

In de tussentijd zijn ook heel wat andere maatrege-
len genomen om de lagere overheden te sensibili-
seren tot het opnemen van vergunningstaken,
zowel in het kader van de subsidiariteit, als om de
diensten van Arohm enigszins te ontlasten. Derge-
lijke maatregelen hebben echter altijd een ver-
traagd effect, omdat ze uiteraard enkel voor de
toekomst gelden, enige inwerkingsperiode behoe-
ven en in die periode altijd een intensievere aan-
leerperiode én dus tijd vergen.

Denk hierbij bijvoorbeeld aan de gewijzigde regel-
geving betreffende de werken vrijgesteld van ver-
gunning, van architect of van advies van de ge-
machtigde ambtenaar, die ongetwijfeld nuttig ef-
fect inzake de doorlooptijden zal hebben, maar
eerst terdege moest worden geïnstrueerd aan de
gemeentelijke stedenbouwkundig ambtenaren.

Andere zaken dan stedenbouwkundige vergun-
ningsaanvragen worden niet op dezelfde systemati-
sche wijze opgevolgd. Deels hangt dit af van de au-
tomatisatiegraad of lopende informaticaprogram-
ma's van de ROHM-afdelingen.

Wat verkavelingsaanvragen (artikel 43), steden-
bouwkundige aanvragen van overheden of pu-
bliekrechtelijke rechtspersonen of openbare nuts-
voorzieningen (artikel 127), verkavelingsaanvragen
en vragen voor een afwijking van een bijzonder
plan van aanleg of verkavelingsvergunning (artikel
49) betreft, zijn slechts partiële gegevens bekend
voor bepaalde afdelingen, zodat geen vergelijking
met de andere afdelingen mogelijk is. Bijgevolg
worden ze hier niet opgenomen.

Het zal de Vlaamse volksvertegenwoordiger hope-
lijk duidelijk zijn dat de diensten van Arohm op de
goede weg zijn om de achterstanden verder terug
te dringen. Voor een snellere oplossing van het
probleem zijn echter structurele oplossingen nood-
zakelijk. Eén ervan, namelijk het vrij grote perso-
neelsverloop en het onvoldoende vinden van hoog-
gekwalificeerd personeel, zal wellicht slechts een
echte oplossing kunnen krijgen via een aangepast
verloningsbeleid, dat momenteel op vraag van de
Vlaamse regering wordt voorbereid door een bij-
zondere kenniscel.

Enkele vragen zijn ook beantwoord naar aanlei-
ding van vraag nr. 18 van 30 oktober 2003 van me-
vrouw Anny De Maght-Aelbrecht. In het antwoord
zijn vrij gedetailleerde gegevens met betrekking tot
Oost-Vlaanderen gegeven. Omdat het om recente

gegevens gaat, verwijs ik naar desbetreffende ant-
woord. (Bulletin van Vragen en Antwoorden nr. 5
van 12 december 2003, blz. 1164  –  red.)

De overige vragen vergen een dermate arbeidsin-
tensief opzoekings- en verwerkingswerk dat het
beantwoorden ervan veeleer aanleiding zou geven
tot het vergroten van de achterstand.

Ik vertrouw er evenwel op dat binnen een aantal
maanden de dossiers inzake stedenbouwkundige
vergunningen, maar ook de andere, binnen een
aanvaardbaar tijdsbestek zullen kunnen worden
verwerkt. Het feit dat in de loop van dit jaar een
aantal gemeentebesturen zullen kunnen worden
ontvoogd (cf. 5 decretale voorwaarden evenals de
via wijzigingsdecreet versoepelde voorwaarden in-
zake het vergunningenregister), zal alvast bijdra-
gen tot het gestaag doen verminderen van de dos-
sierachterstand.

Vraag nr. 43
van 5 december 2003
van de heer JAN VERFAILLIE

Begroting 2004  –  Activering patrimonium

In de pers verscheen onlangs dat de Vlaamse rege-
ring hoopte in 2004 haar patrimonium "te active-
ren". In mensentaal heet dat : sommige gebouwen
en gronden verkopen of verhuren. De regering is
naar verluidt van plan om zo in 2004 de begroting
sluitend te houden door voor ongeveer 75 miljoen
euro patrimonium te verkopen of te verhuren.

Het Rekenhof maakte hierover een opmerking
omdat niet kan worden ingeschat of de ingeschre-
ven opbrengsten wel realistisch zijn.

1. Over welk patrimonium gaat het precies ?

2. Kan de minister een overzicht geven van de on-
roerende goederen die men van plan is te ver-
kopen of te verhuren ?

Waar zijn ze precies gelegen ?

3. Hoe reageert de minister op de opmerking van
het Rekenhof ?

Antwoord

Zoals de Vlaamse volksvertegenwoordiger in mijn
beleidsbrief kon lezen, werd midden 2003 het pro-
ject "Onderzoek & opzet van actief beheer van het
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patrimonium van de Vlaamse Gemeenschap" op-
gestart. Dit project beoogt lijn te brengen in het
patrimoniumbeheer van gewest/gemeenschap en
bij uitbreiding van de VOI's, zodat  –  zonder de es-
sentiële opdrachten van de overheid in het gedrang
te brengen  –  er toch een actiever beleid kan mee
gevoerd worden, met het oog op het verwezenlij-
ken van meer middelen  –  financiële en/of niet-fi-
nanciële  –  ter ondersteuning van de kerntaken
van de Vlaamse overheid (VOI : Vlaamse openbare
instelling  –  red.).

Uit de eerste studies die in dit kader werden ge-
maakt, blijkt het volgende.

De Vlaamse Gemeenschap, het Vlaams Gewest en
de Vlaamse instellingen zouden ongeveer 60.000
percelen in eigendom of mede-eigendom hebben,
waarvan er ongeveer 6.000 bebouwd zijn. In totaal
zou het gaan om 70.990 ha, zijnde circa 6 % van
heel Vlaanderen!

Om de marktwaarde te bepalen van de onroerende
goederen in eigendom van het MVG, heb ik een
ruwe, maar voorzichtige schatting opgevraagd op
basis van een eenheidsprijs per gebouwtype en per
terreintype. Dit geeft voor het Ministerie van de
Vlaamse Gemeenschap (MVG) een waarde van
1.100 miljoen euro.

Daarnaast hebben ook vele VOI's grote en belang-
rijke patrimoniale eigendommen, die niet infra-
structuur betreffen (en dus voor henzelf dienstig
zijn). Een vluchtige schatting geeft een marktwaar-
de van circa 680 miljoen euro. De marktwaarde van
dit patrimonium  –  1,8 miljard euro  –  is zo hoog,
dat men zich kan afvragen of het niet passend is
dat de Vlaamse overheid zich iets bescheidener op-
stelt en nagaat of en welk patrimonium niet beter
benut kan worden door derden.

Indien de Vlaamse Gemeenschap door een effi-
ciënter patromoniumbeheer slechts 5 % van het
patromonium zou afstoten, zal dit zeker een op-
brengst van 75 miljoen euro (exclusief de jaarlijks
oplopende onderhoudswerken) opleveren.

Tot op heden werd er echter nog niet in concreto
beslist welke gebouwen/gronden te koop gesteld
worden of op een andere manier financieel geacti-
veerd zullen worden. Maar het dient toch duidelijk
te worden gesteld dat deze acties ondernomen
worden in een veel ruimer kader dan door de
Vlaamse volksvertegenwoordiger wordt gesugge-
reerd, met name het verder opzetten en uitbouwen
van een optimaal vastgoedbeheer binnen de
Vlaamse overheid.

Vraag nr. 40
van 25 november 2003
van mevrouw MIEKE VAN HECKE

Omzendbrief gemeentelijke partijfinanciering  –
Toepassing

Voormalig minister Peeters heeft samen met zijn
toenmalige collega-minister Martens op 17 maart
1998 een rondzendbrief aan de gemeenten bezorgd
"betreffende aanbevelingen inzake materiële en in-
frastructurele faciliteiten voor gemeenteraadsleden
en politieke fracties, vorming van mandatarissen en
presentiegelden voor deelname aan vergaderin-
gen".

In de praktijk blijken deze aanbevelingen verschil-
lend te worden toegepast.

1. Heeft de minister een zicht op de praktijk van
de gemeentelijke financiering van fracties/poli-
tieke partijen ?

Heeft hij deze praktijk reeds getoetst aan de
rondzendbrief van zijn voorgangers en zo ja,
wat zijn de conclusies ?

2. Heeft de minister weet van gemeenten waar fis-
cale spitstechnologie gebruikt wordt door te
werken met lagere zitpenningen maar dit te
compenseren door een hoge fractietoelage ?

Mag deze techniek gebruikt worden ?

3. Is het niet aangewezen om de rondzendbrief te
actualiseren door er onder meer maximumbe-
dragen in op te nemen voor fractiefinanciering,
waarbij rekening gehouden wordt met het aan-
tal inwoners van de gemeente ?

Antwoord

Met de omzendbrief van 17 maart 1998 betreffende
het statuut van de lokale en provinciale mandataris
werden de gemeenten enkele concrete maatrege-
len aanbevolen met de bedoeling de lokale be-
stuurskwaliteit ermee te verbeteren. Eén ervan
heeft betrekking op de ondersteuning van de frac-
tiewerking door de verschillende gemeenteraads-

VLAAMS MINISTER 
VAN BINNENLANDSE AANGELEGENHEDEN,
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fracties infrastructurele faciliteiten ter beschikking
te stellen (lokaal, toegang tot telefoon, fax en ko-
pieerfaciliteiten) of eventueel een toelage. Dezelf-
de maatregelen kunnen de fracties helpen bij de
uitoefening van hun mandaat en hun verdere vor-
ming, zodat ze hun democratische opdracht en con-
troletaak op een kwaliteitsvollere wijze kunnen
uitoefenen.

1. Ik beschik niet over systematische onderzoeks-
resultaten betreffende de toepassing van deze
omzendbrief. Wel blijkt uit beschikbare infor-
matie dat die nogal verschilt van gemeente tot
gemeente. Tevens blijkt dat in veel gevallen aan
de gemeenteraad weinig of geen verantwoor-
ding wordt gegeven over het concrete gebruik
van de ter beschikking gestelde middelen en in-
frastructuur. In ieder geval is de omzendbrief
van 17 maart 1998 niet bedoeld als grondslag
voor de financiering van de werking van de lo-
kale politieke partijen of als aanvullende ver-
goeding voor raadsleden. De omzendbrief is in-
tegendeel opgevat als een stimulans voor de be-
trokkenheid van de fracties bij de werking van
de gemeentelijke organen.

Conclusief kan ik de Vlaamse volksvertegen-
woordiger meedelen dat ik de lokale besturen
op korte termijn een omzendbrief zal sturen ter
verduidelijking van het rondschrijven van 17
maart 1998.

2. Ik onderstreep dat gemeenten een verkeerde
toepassing zouden maken van de aanbeveling
van 17 maart 1998 wanneer ze aan individuele
fractieleden, om welke reden dan ook, een be-
drag van de fractietoelage zouden uitkeren. Dat
is geenszins de strekking van deze richtlijn.

3. Ik verwijs de Vlaamse volksvertegenwoordiger
naar mijn antwoord op vraag 1.

Vraag nr. 41
van 25 november 2003
van de heer LUK VAN NIEUWENHUYSEN

Vlaamse Rand  –  Cursus onthaal van anderstaligen

In zijn antwoord op mijn schriftelijke vraag nr. 99
van 20 februari 2003 bevestigt de minister dat het
de bedoeling is om de ambtenaren die in
Vlaams-Brabant in contact komen met anderstali-
gen een cursus "Klantgerichtheid en onthaal voor
anderstaligen" te laten volgen (Bulletin van Vra-
gen en Antwoorden nr. 13 van 2 mei 2003, blz.
2195).

De minister beloofde mij op de hoogte te houden
van de concrete data en de exacte planning.

Kan hij terzake inmiddels al meer gegevens ver-
strekken ?

Antwoord

Tot op heden hebben  –  tot mijn grote spijt  –  nog
geen Vlaamse ambtenaren deelgenomen aan de
cursus "Klantgerichtheid en onthaal van andersta-
ligen" die door de PIVO  –  bestuursschool wordt
georganiseerd (PIVO : Provinciaal Instituut voor
Vorming en Opleiding  –  red.).

Reden hiervoor is het beperkte aanbod van deze
cursus. Hij werd enkel in het najaar van 2003 geor-
ganiseerd. Daar deze cursus door de provincie
Vlaams-Brabant wordt gefinancierd, werd er voor-
rang gegeven aan de ambtenaren van de provincie
Vlaams-Brabant en de "onthaal- en loketmedewer-
kers" van de lokale besturen. Hierdoor was er geen
plaats meer voor ambtenaren van de Vlaamse Ge-
meenschap.

We blijven wel in contact met de bestuursschool
om te bekijken hoe in de toekomst de Vlaamse
ambtenaren kunnen deelnemen aan deze cursus.
Op dit moment echter zijn er geen nieuwe data be-
kend waarop de cursus opnieuw zou plaatshebben.

Vraag nr. 42
van 25 november 2003
van mevrouw MARLEEN VAN DEN EYNDE

Politieke jongerenverenigingen  –  Subsidiëring

Het decreet van 29 maart 2002 voorziet in de subsi-
diëring van landelijk georganiseerde jeugdvereni-
gingen. Deze jeugdverenigingen moeten, om aan-
spraak te kunnen maken op subsidies, voldoen aan
nogal wat voorwaarden, die ten dele verschillen
naargelang het gaat om verenigingen die zich be-
zighouden met begeleiding van lokale jeugdvereni-
gingen, activiteitenaanbod voor de jeugd, begelei-
ding of vorming van jeugdwerkers of productont-
wikkeling.

Artikel 47 bepaalt dat de verenigingen volgende
stukken moeten voorleggen aan de administratie :
rekeningen en een balans (jaarlijks), een begroting
(jaarlijks), een beleidsnota (driejaarlijks), een voor-
uitgangsrapport (jaarlijks). Na een preadvies van
een adviescommissie oordeelt de Vlaamse regering
over de hoogte van de subsidies.
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Het blijkt dat nogal wat politieke jongerenvereni-
gingen voor 2004-2006 aanspraak maken op aan-
zienlijke subsidiebedragen. Zo ontvangt Animo
een bedrag van 90.000 euro, Jong-CD&V een be-
drag van 180.000 euro, Jong-VLD een bedrag van
50.000 euro en Prego een bedrag van 108.000 euro.

1. Kan de minister van de bovenvermelde politie-
ke jongerenverenigingen de rekeningen, de be-
groting, de beleidsnota en (eventueel) het voor-
uitgangsrapport meedelen op grond waarvan de
beslissing werd genomen tot subsidiëring ?

2. Kan de minister meedelen op welke grond de
regering besliste om voormelde bedragen toe te
kennen aan de politieke jongerenverenigingen ?

Kan hij meer bepaald het advies van de advies-
commissie en de beslissing van de Vlaamse re-
gering meedelen ?

Antwoord

1. De subsidiebedragen aan de opgesomde politie-
ke jongerenverenigingen zijn toegekend op de-
zelfde basis als die van de subsidies aan alle an-
dere erkende landelijke jeugdverenigingen, met
name de beoordeling van de door hen ingedien-
de beleidsnota 2004-2006.

Zoals decretaal bepaald, kreeg ik hierover een
advies van de Adviescommissie voor het Vlaam-
se Jeugdbeleid en een advies van mijn admini-
stratie (afdeling Jeugd en Sport). Aangezien
deze adviezen eensluidend waren voor de dos-
siers van respectievelijk Animo, Jong-CD&V,
Jong-VLD en Prego, heb ik de bedragen ver-
meld in deze adviezen tot mijn beslissing ge-
maakt.

Volledigheidshalve voeg ik eraan toe dat de an-
dere documenten waarnaar de Vlaamse volks-
vertegenwoordiger verwijst, nog niet ingediend
hoefden te worden en er dus ook niet waren op
het ogenblik dat ik mijn beslissing nam (de be-
groting 2004 hoefde maar te worden ingediend
vóór 1 november 2003 ; het voortgangsrapport
en de rekeningen en balans hoeven maar inge-
diend te worden vóór 1 april 2004).

2. Als bijlage bezorg ik de Vlaamse volksvertegen-
woordiger de beleidsnota's, de beslissing en de
adviezen m.b.t. de politieke jongerenverenigin-

gen. Kopies van de desbetreffende stukken zijn
toegevoegd.

(Bovenvermelde bijlagen liggen ter inzage bij het
Algemeen Secretariaat van het Vlaams Parlement,
dienst Schriftelijke Vragen  –  red.)

Vraag nr. 43
van 25 november 2003
van mevrouw RIET VAN CLEUVENBERGEN

Nieuwbouw en renovatie overheidsgebouwen  –
Ecologie

Op 29 april 2003 werd aan de initiatiefnemers uit
de welzijns- en gezondheidssector die VIPA-subsi-
dies wensen te krijgen (Vlaams Infrastructuurfonds
voor Persoonsgebonden Aangelegenheden) een
omzendbrief gezonden over ecologisch bouwen.
De concretisering staat in de omzendbrief.

Vanaf 1 juli 2003 werden zo minimumeisen in ver-
band met ecologisch bouwen opgelegd aan alle
voorzieningen uit de welzijns- en gezondheidssec-
tor die in de VIPA-procedure willen instappen.
Deze minimumeisen gelden vanaf 1 juli 2003 voor
nieuwe technisch-financiële plannen en master-
plannen, ingediend met het oog op het verkrijgen
van een subsidiebelofte.

Deze beslissing werd goedgekeurd door de rege-
ring, en legt allicht verantwoorde spelregels op aan
privé-investeerders.

Deze optie om dergelijk beleid te voeren, is geno-
men in de Vlaamse regering.

1. Mag ik de ministers vragen of de Vlaamse open-
bare instellingen (VOI) die onder hun bevoegd-
heid vallen, ook deze ecologische bouwregels
toepassen bij nieuwbouw of renovatie ?

2. Mag ik de minister bevoegd voor de diensten
van het Ministerie van de Vlaamse Gemeen-
schap zelf, vragen of de Vlaamse overheid, in-
dien zijzelf bouwheer is, ook deze ecologische
regels toepast ?

N.B. Deze vraag werd gesteld aan alle ministers
(Somers vraag nr. 21, Landuyt nr. 22, Vander-
poorten nr. 35, Van Mechelen nr. 38, Van 
Grembergen nr. 43, Bossuyt nr. 93, Sannen nr.,
51, Byttebier nr. 35, Ceysens nr. 22, Keulen nr.
38).
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Gecoördineerd antwoord

Vanaf 1 juli 2003 werden de minimumeisen van
kracht, zoals opgelegd in de omzendbrief vanwege
het VIPA, voor alle nieuwe technisch-financiële
plannen en masterplannen die worden ingediend
voor projecten uit de welzijns- en gezondheidssec-
tor en met het oog op het verkrijgen van een subsi-
diebelofte.

De vraag is in hoeverre deze eisen momenteel ook
worden toegepast bij de VOI's en de diensten van
het Ministerie van de Vlaamse Gemeenschap, voor-
zover beide als bouwheer optreden.

Voor een aantal beleidsdomeinen (bevoegdheden
van minister Dirk Van Mechelen en minister-presi-
dent Bart Somers) bleek deze vraag niet relevant
te zijn, aangezien noch de administratie, noch de
eventuele VOI's onder de bevoegdheid van de mi-
nister er optreden als bouwheer.

In wat volgt, wordt een gecoördineerd antwoord
van de overige beleidsdomeinen verstrekt.

Werkgelegenheid en Toerisme (minister Renaat
Landuyt)

Bij de Vlaamse Dienst voor Arbeidsbemiddeling
en Beroepsopleiding (VDAB) was het bestaan van
deze omzendbrief niet bekend. Dit is verwonder-
lijk, gezien de duidelijke specifiek omlijnde doel-
groep van subsidieerbare infrastructuurprojecten
in de sector van de welzijns- en gezondheidsvoor-
zieningen.

Toch houdt de VDAB met duurzaam bouwen,
waaronder het ecologisch bouwen, expliciet reke-
ning. Uit een toetsing van de evaluatiecriteria met
recente projecten blijkt overigens dat de recentste
bouwprojecten reeds grotendeels aan de minimum-
eisen voldoen (bv. kantoorgebouw VDAB in
Sint-Niklaas).

Toerisme Vlaanderen past bij de eigen en de ge-
subsidieerde bouwprojecten, voorzover mogelijk
en volgens het type project, ook de principes van
duurzaam bouwen toe. Zo worden hergebruik van
regenwater, spaardoucheknoppen, verwarmingske-
tels met hoog rendement, gebruik van zonne-ener-
gie, ... geregeld toegepast.

Welzijn, Gezondheid en Gelijke Kansen (minister
Adelheid Byttebier)

De volgende VOI's, die onder de bevoegdheid van
minister Byttebier vallen, passen de minimumeisen

toe zoals vastgesteld in de omzendbrief van 29
april 2003:

– uiteraard het Vlaams Infrastructuurfonds voor
Persoonsgebonden Aangelegenheden ;

– het Vlaams Fonds voor Sociale Integratie van
Personen met een Handicap ;

– de instelling Kind en Gezin.

De ecologische regels worden ook toegepast bij de
verschillende instellingen waar de Vlaamse Ge-
meenschap zelf bouwheer is en die bovendien val-
len onder de bevoegdheid van minister Byttebier:

– de openbare psychiatrische ziekenhuizen in
Geel en Rekem ;

– de gemeenschapsinstellingen voor bijzondere
jeugdbijstand "De Kempen" met zetel in Mol
en "De Zande" met zetel in Ruislede en Beer-
nem ;

– het Centrum voor Informatie, Communicatie en
Vorming in de Welzijnssector in Overijse.

Wonen, Media en Sport (minister Marino Keulen)

De Vlaamse Huisvestingsmaatschappij (VHM)
treedt niet meer op als zelfstandig bouwheer maar
enkel als koepelorganisatie van de lokale sociale-
huisvestingsmaatschappijen.

De VHM stelt vast dat de auteurs van de evaluatie-
criteria zich duidelijk hebben laten inspireren door
de eigen eisen en aanbevelingen voor de bouw van
sociale woningen. Deze zijn reeds enige tijd be-
schikbaar via het internet (C2001 onder Ecologisch
en duurzaam bouwen). Het accent van de verplich-
te criteria ligt voornamelijk op maatregelen met
meetbare gevolgen als : temperatuur, CO2, energie
en waterverbruik (CO2 : koolstofdioxide  –  red.).

Enkele (verplichte) criteria zijn daarbij aange-
scherpt. Wat het K-peil voor de gebouwen betreft,
wordt in de omzendbrief een maximum van K40
gevraagd, terwijl de VHM een K45 oplegt en wat
ook de eis in het toekomstige EPB zal zijn. Grote
gebouwen komen, wegens hun compactheid, ge-
makkelijker aan een lager K-peil. Beide eisen kun-
nen als equivalent worden beschouwd. Aan de
thermische kenmerken van bouwelementen wor-
den vrij strenge eisen opgelegd ; in het bijzonder
voor ramen met U<1,6 W/m2K. Gezien de recente
evolutie in de beglazingssytemen, wordt er overwo-
gen om deze eis in deze sector naar 1,8 (in plaats
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van 2,5) W/m2K te brengen. (EPB : energieprestatie
bestaande bouw  –  red.)

Enkele van de VHM-aanbevelingen worden in de
omzendbrief verplicht gesteld. Meest opmerkelijke
daarbij is een veralgemeend verplicht gebruik van
FSC-hout (afkomstig uit duurzaam bosbeheer en
houtverwerking). Gezien de momenteel nog be-
perkte beschikbaarheid, kan dit sterk kostprijsver-
hogend werken. (FSC : Forest Stewardship Council
–  red.)

Een aantal criteria zijn specifiek afgestemd op ver-
zorgingsinstellingen en vormen dan ook een aan-
vulling op de VHM-voorschriften.

Algemeen kan worden gesteld dat de VIPA-eisen
voor voorzieningen uit de welzijns- en gezond-
heidssector strenger zijn dan die van de VHM,
doch dat het aantal aanbevelingen bij deze laatste
uitgebreider zijn en meer het hele bouwproces om-
vatten.

Wat de afdeling Gesubsidieerde Infrastructuur be-
treft, is men op de hoogte van de bouwregels over
ecologisch bouwen zoals deze vooropgesteld wer-
den in de omzendbrief, omdat zij buiten het be-
leidsveld "Wonen" tevens subsidievoorstellen for-
muleert aan de VIPA-cel. De aanbevelingen in
kwestie betreffen de minimumeisen met het accent
op energiezuinig bouwen. De afdeling heeft trou-
wens meegewerkt aan de opmaak van deze om-
zendbrief.

Op het vlak van sociale woningbouw worden de
projecten in ongeveer 90 % van de gevallen inge-
diend door een socialehuisvestingsmaatschappij.
Om dubbel gebruik te vermijden tussen de afdeling
Gesubsidieerde Infrastructuur en de Vlaamse
Huisvestingsmaatschappij, werd een protocol ge-
sloten tussen beide actoren : de kwaliteit van deze
sociale woningen moet voldoen aan de VHM-norm
en het is deze VOI die hoofdzakelijk belast is met
het technisch nazicht van de ontwerpdossiers.

Voor de sociale woningbouwprojecten met een an-
dere initiatiefnemer dan een socialehuisvestings-
maatschappij (gemeenten, OCMW's, enz.) streeft
de afdeling Gesubsidieerde Infrastructuur ernaar
om dezelfde normen als deze van de VHM toe te
passen.

Behalve de K55-norm voor thermische isolatie, die
moet worden gehaald wil men een stedenbouw-
kundige vergunning verkrijgen, is er geen formele

aanbeveling betreffende ecologisch bouwen van
toepassing op deze projecten.

De afdeling Gesubsidieerde Infrastructuur is voor-
stander om in de toekomst de werkwijze tussen de
verschillende beleidsdomeinen op elkaar af te
stemmen en te werken met uniforme aanbevelin-
gen op het vlak van ecologie.

Mobiliteit, Openbare Werken en Energie (minister
Gilbert Bossuyt)

Bij nieuwbouw of renovatie steunen de administra-
tie Wegen en Verkeer en de administratie Water-
wegen en Zeewezen zich volledig op de diensten
van de afdeling Gebouwen van de administratie
Overheidsopdrachten, Gebouwen en Gesubsi-
dieerde Infrastructuur.

Zie dan ook de commentaar bij de functioneel be-
voegde minister, de heer Paul Van Grembergen.

Onderwijs en Vorming (minister Marleen Vander-
poorten)

Tot op vandaag is een gelijkaardige omzendbrief
voor DIGO-subsidies (nog) niet van kracht (Dienst
voor Infrastructuurwerken van het Gesubsidieerd
Onderwijs  –  red.).

De toekenning van de investeringskredieten van
de overheid welke dienen voor de renovatie- en de
nieuwbouwprojecten voor het Universitair Zieken-
huis Gent worden momenteel niet gekoppeld aan
voorschriften inzake ecologisch bouwen.

Binnenlandse Aangelegenheden, Cultuur, Jeugd en
Ambtenarenzaken (minister Paul Van Grembergen)

Via de VOI Fonds Culturele Infrastructuur (FOCI)
verleent de Vlaamse Gemeenschap investerings-
toelagen voor grote culturele infrastructuur van
uitzonderlijk belang en voor sectorale culturele in-
frastructuur. Voor het FOCI is het ecologisch ver-
antwoord handelen een belangrijk uitgangspunt
voor de verdere uitbouw, het renoveren en het on-
derhoud van de eigen culturele accommodaties van
de Vlaamse Gemeenschap. Dit geldt zeker ook bij
het opstellen van masterplannen, die steeds wor-
den begeleid door de Vlaamse Bouwmeester, met
het oog op duurzaam en ecologisch verantwoord
bouwen.

De omzendbrief van 29 april 2003 voor initiatiefne-
mers uit de welzijns- en gezondheidssector wordt
in de culturele sector niet als dusdanig toegepast.
Het FOCI zal echter onderzoeken in welke mate
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de minimumeisen inzake het ecologisch verant-
woord bouwen van de omzendbrief ook kunnen
worden toegepast op de culturele accommodatie.

De omzendbrief van het VIPA is bekend bij de af-
deling Gebouwen van de administratie Overheids-
opdrachten, Gebouwen en Gesubsidieerde Infra-
structuur. De afdeling Gebouwen past reeds enige
tijd de principes van duurzaam bouwen toe, waar-
onder de aangehaalde ecologische aspecten.

De afdeling heeft in het verleden ook meegewerkt
aan de opstelling van een parlementaire resolutie
waarin een concreet stappenplan voor de audit en
verbetering van de meeste administratieve gebou-
wen wordt vooropgesteld. Binnen de afdeling is er
een afzonderlijke cel Energie opgericht om dit pro-
ject te leiden en de voortgang ervan te bewaken.

In tegenstelling tot de omzendbrief heeft de afde-
ling echter geen verplichte unieke en concrete
eisen opgelegd voor alle bouwprojecten, maar wor-
den de ecologische aspecten in de loop van het ont-
werpproces expliciet bewaakt en in het technisch
programma van eisen opgenomen. Er wordt reke-
ning gehouden met de aard en de grootte van elk
project. De afdeling maakt hierbij met de ontwer-
pers de afweging tussen bruikbaarheid, effectiviteit
en kosten-baten, waarbij aan de batenzijde ook de
verminderde milieubelasting wordt gerekend.

Deze praktische werkwijze laat toe om projectaf-
hankelijke maar doordachte en haalbare grens-
waarden voorop te stellen, gebaseerd op bestaande
(pre)normen. Als voorbeeld kan de studiefase van
het VAC Leuven worden genomen, waar het tech-
nisch programma van eisen duidelijk verwijst naar
verschillende prenormen inzake (comfort)grens-
waarden (VAC : Vlaams Administratief Centrum  –
red.). Het is dan ook opvallend dat in de omzend-
brief geen enkele concrete comfortgrenswaarde
wordt opgenomen of zelfs maar wordt verwezen
naar relevante documenten. De afdeling Gebou-
wen had in de omzendbrief liever de informatie
van bestaande (voor)normen of bestaande bereke-
ningsmethoden opgenomen gezien. Door het een-
voudig opleggen van de streefklasse per type en
grootte van gebouw (matrixmodel) zou men op
basis van de normen een zinvollere en coherentere
benadering hebben. In een bijlage kunnen dan con-
crete maatregelen worden aangereikt om dit in de
praktijk te bereiken.

Als voorbeelden van dit theoretisch kader worden
voor het VAC Leuven gebruikt :

– de globale EPC-methodologie (prEN-ISO
13790:1999), waarbij er indirect meer eisen zijn
vervat maar op een globaler niveau. Verschillen-
de landen bereiden een nationale implementa-
tie van deze norm voor, of hebben reeds een
wettelijk kader (Ned, Fr, Dui). Voorlopig kan
men de NEN 2916:2000 hanteren;

– voor de beoordeling van het thermisch zomer-
comfort de AGTO-methode (enkel voor grote
projecten) ;

– de berekening van binnentemperatuur geba-
seerd op de prEN-ISO 13792:1997 ;

– de prestatiecriteria voor ventilatieinstallaties
volgens de prEN 13779:2001 ;

– de luchtdichtheid volgens de prEN 13829 (voor
grotere projecten).

(EPC : energieprestatiecoëfficiënt ; AGTO : adaptie-
ve gewogen temperatuuroverschrijding  –  red.)

Vraag nr. 44
van 28 november 2003
van mevrouw NIKI DE GRYZE

Dienstwagen provinciegouverneur Oost-Vlaanderen
–  Gebruik

De leden van de bestendige deputatie en de voor-
zitter van de provincieraad kunnen voor hun ver-
plaatsingen een beroep doen op een van de dienst-
wagens met chauffeur uit de pool met dienstwa-
gens van de provincie Oost-Vlaanderen.

Dienstwagen en chauffeur van de gouverneur wor-
den evenwel betaald door de Vlaamse Gemeen-
schap.

1. Is er een gebruikersreglement voor de dienst-
wagen van de gouverneur dat de gevallen aan-
geeft waarin wel of niet van dienstwagens kan
worden gebruikgemaakt ?

2. Kan de wagen gebruikt worden voor privé-ver-
plaatsingen ? Zo ja, wordt dit dan bijgehouden
en wordt hiervoor een vergoeding gevraagd/be-
taald ?

3. Kan de wagen gebruikt worden voor verplaat-
singen in het buitenland ? Zo ja, wordt dit dan
geregistreerd ?
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4. Wordt jaarlijks voor dit voordeel in natura een
loonfiche nr. 281.10 afgeleverd ?

5. Wat de chauffeur betreft : kan hij ook ingezet
worden voor privé-verplaatsingen in opdracht
van de gouverneur en zo ja, voor welke en
wordt dit dan geregistreerd ?

Antwoord 

1. Er is geen gebruikersreglement.

2. De wagen wordt gebruikt in hoofde van het
ambt en niet voor privé-verplaatsingen.

3. De wagen kan worden gebruikt voor verplaat-
singen in het buitenland, als de ambtsverplich-
tingen dit meebrengen.

4. Er wordt geen loonfiche 281.10 afgeleverd.

5. Het voertuig wordt enkel in hoofde van ambts-
verplichtingen ingezet.

Vraag nr. 45
van 28 november 2003
van de heer ANDRE MOREAU

Stadskernvernieuwing  –  Dossiers

In het kader van de stadsvernieuwing werden in
een eerste ronde bepaalde stedelijke/gemeentelijke
projecten goedgekeurd en andere niet. Om in aan-
merking te komen voor de gewestelijke subsidië-
ring moeten de dossiers uiteraard aan alle door de
Vlaamse overheid vooropgestelde criteria beant-
woorden.

1. Wanneer loopt de procedure voor de tweede
ronde van de stadskernvernieuwing ten einde ?

Tegen uiterlijk welke datum moeten de dossiers
zijn ingediend ?

2. Normaliter moeten de steden een beroep doen
op een gespecialiseerd studiebureau om derge-
lijk dossier deskundig te kunnen samenstellen.

Worden de kosten van het studiebureau even-
eens door de Vlaamse overheid gesubsidieerd ?

3. Sommige kwatongen beweren dat de geselec-
teerde dossiers voor een stuk reeds bij voorbaat
bekend zijn.

Klopt dit ? Is er voldoende controle op de ob-
jectieve afhandeling van de ingediende dossiers ?

4. Hoe is de beoordelingscommissie samengesteld ?

Antwoord

Volgende antwoorden kunnen worden gegeven op
de vragen van de Vlaamse volksvertegenwoordiger
inzake de afhandeling van de dossiers stadsver-
nieuwing.

1. Op dit ogenblik loopt nog de tweede fase van
de eerste oproep.

Negen projecten en twee  reserveprojecten voor
Antwerpen en Gent werden op 21 februari 2003
door de Vlaamse regering op voorstel van de
externe jury op de shortlist opgenomen. Eind
september hebben de geselecteerde steden uit-
gewerkte projecten ingediend. Begin januari
2004 wordt het advies van de jury  over deze
projecten ingewacht zodat de Vlaamse regering
kan beslissen over de subsidiëring van  de pro-
jecten. Ondertussen werd eind december 2003
ook een tweede oproep gelanceerd.

De voorstellen van de steden dienen uiterlijk 2
april 2004 te worden ingediend. De jury wordt
gevraagd uiterlijk 7 mei 2004 een voorstel van
shortlist te formuleren.

2. De kosten van de studiebureaus worden door
de Vlaamse overheid niet gesubsidieerd. Wel
heeft de Vlaamse regering  –  op voorstel van de
jury  –  voorzien in een conceptsubsidiëring
voor steden die potentieel goede projecten in-
dienden maar er niet in slaagden een project-
programma te omschrijven dat op verschillende
terreinen de bakens verzet en toch haalbaar
blijft. Dit laatste is voor kleinere steden met een
beperkte ervaring en een beperkte planningsca-
paciteit geen eenvoudige zaak.

Acht steden hebben voor deze projecten tussen
juli en december 2003 een begeleiding gekre-
gen. Zoals alle andere steden dienen ze evenwel
nu zelf in te staan voor het indienen van een
dossier in het kader van de tweede oproep en
zullen zij door de externe jury gelijkaardig be-
handeld en beoordeeld worden.

3. In de Commissie voor Binnenlandse Aangele-
genheden, Huisvesting en Stedelijk Beleid is de
gehanteerde werkwijze uitvoerig aan bod geko-
men. In een speciale gedachtewisseling/hoorzit-
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ting (Stuk 1674 (2002-2003)  –  Nr. 1, verslag na-
mens de commissie) hebben zowel de juryvoor-
zitter als de minister de aanpak van de dossiers
toegelicht. Alle commissieleden waren  over-
tuigd van de ernst en degelijkheid van deze aan-
pak.

Ook voor de tweede oproep zal op dezelfde ma-
nier worden gewerkt.

4. De samenstelling van de externe jury is gere-
geld in artikel 7 van het besluit van de Vlaamse
regering betreffende subsidiëring van stadsver-
nieuwingsprojecten van 5 juli 2002 (BS 9 no-
vember 2002):

1° André Loeckx, hoogleraar Architectuur,
departementsvoorzitter departement Ar-
chitectuur, Stedenbouw & Ruimtelijke Or-
dening KU Leuven, voorzitter ;

2° Anne Malfliet, team Vlaamse Bouwmees-
ter ;

3° Filip De Rynck, hoogleraar Bestuurskunde
Hogeschool Gent en Universiteit Antwer-
pen ;

4° Willy Miermans, docent Hogeschool voor
Verkeerskunde Diepenbeek, Provinciale
Hogeschool Limburg-Architectuur en Ka-
tholieke Hogeschool Limburg-ABK ;

5° Eric Van Hooydonck, hoofddocent Univer-
siteit Antwerpen, advocaat ;

6° Charles Vermeersch, ere-professor Steden-
bouw en Ruimtelijke Ordening ;

7° Adriaan Geuze, landschapsarchitect van
Rotterdam ;

8° Eric Coryn, hoogleraar Vrije Universiteit
Brussel ;

9° Jan Vranken, gewoon hoogleraar Universi-
teit Antwerpen ;

10° Francis De Braekeleer, directeur Confede-
ratie van Immobiliënberoepen van België
–  Vlaamse Gemeenschap VZW ;

11° Wim Vanhaverbeke, hoofddocent LUC en
TU Eindhoven ;

12° Marie De Bie, hoogleraar Universiteit Gent ;

13° Guido De Brabander, hoogleraar Universi-
teit Antwerpen ;

14° Luc Bral, vertegenwoordiger van de minis-
ter bevoegd voor het stedenbeleid, als
waarnemer.

Linda Boudry, projectleider Stedenbeleid bij het
Ministerie van de Vlaamse Gemeenschap, volg-
de eveneens als waarnemer alle juryactiviteiten.

(KU Leuven : Katholieke Universiteit Leuven ;
LUC : Limburgs Universitair Centrum ; TU Eind-
hoven : Technische Universiteit Eindhoven  –  red.)

Vraag nr. 46
van 5 december 2003
van mevrouw VEERLE DECLERCQ

Pilkem Ridge (Ieper)  –  Stand van zaken

Wij vernemen via de pers dat Pilkem Ridge steeds
meer aandacht krijgt, ook in de internationale pers.
Zelfs de Amerikaanse krant The New York Times
wijdde er een artikel aan.

Nigel Steel van het Londense Imperial War Muse-
um zegt in The New York Times namelijk : "Ik zou
dolgelukkig zijn mochten ook de Belgen vinden
dat dit een belangrijk deel van hun geschiedenis en
van de wereldgeschiedenis is".

De roep om de site te beschermen, klinkt dan ook
steeds luider.

1. Houdt de minister rekening met deze stellingen
uit het buitenland ?

2. Graag vernam ik de timing van het archeolo-
gisch onderzoek.

Antwoord

1. Bij de besluitvorming rond een eventuele be-
scherming van (delen van) het historische slag-
veld van Pilkem Ridge kan ik natuurlijk alleen
maar rekening houden met de erfgoedwaarden
zoals bepaald in de respectieve decreten :

– decreet van 3 maart 1976 tot bescherming
van monumenten en stads- en dorpsgezich-
ten, gewijzigd bij decreet van 22 februari
1995 ;
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– decreet van 30 juni 1993 houdende bescher-
ming van het archeologisch patrimonium ;

– decreet van 16 april 1996 betreffende de
landschapszorg.

Nochtans ben ik zeker niet ongevoelig voor de
symboolwaarde die Pilkem Ridge heeft als on-
derdeel van de Ypres Salient, en dit niet alleen
voor de steeds talrijkere bezoekers uit het Ver-
enigd Koninkrijk, maar ook voor ons Vlamin-
gen.

Daarom heb ik reeds een tweetal jaar geleden
de Unesco het dossier "De Westhoek en de re-
licten van de Eerste Wereldoorlog" overgezon-
den, teneinde dit erfgoed in te schrijven op de
Werelderfgoedlijst. In 2003 werd dit dossier op-
genomen op de indicatieve lijst, in afwachting
van de definitieve inschrijving. Ondertussen
werken de afdeling Monumenten en Land-
schappen (Ministerie Vlaamse Gemeenschap)
en de provincie West-Vlaanderen samen aan
een inventarisatie van de materiële relicten van
de Eerste Wereldoorlog in de Westhoek en het
Heuvelland.

2. De eerste opgravingscampagne werd begin 2003
opgestart en enkele weken geleden afgerond.
Midden 2004 zal het verslag van de voorstudie
en van het archeologisch onderzoek verschij-
nen. Verder zal ook begin 2004 een beslissing
worden genomen inzake nieuwe opgravingslo-
caties. Bovendien zal er beslist worden welke
zones via metaaldetectie of geofysisch onder-
zoek zullen worden geëvalueerd.

Deze nieuwe opgravingen zullen pas in
april/mei starten, aangezien archeologisch on-
derzoek in open veld tijdens de wintermaanden
onproductief is.

Vraag nr. 47
van 5 december 2003
van de heer FLOR ORY

Verdeling Gemeentefonds  –  Gemeenten met mili-
taire domeinen

Het decreet tot vaststelling van de regels inzake de
dotatie en de verdeling van het Vlaams Gemeente-
fonds bepaalt in artikel 11 de maatstaven op grond
waarvan de middelen tussen de gemeenten worden
verdeeld.

Eén maatstaf is de open ruimte (uitgedrukt in hec-
tare), op basis van de oppervlakte bos, tuinen en

parken, woeste gronden, gekadastreerde wateren,
akkerland, grasland, recreatiegebieden en boom-
gaarden.

Als argumentatie voor dit criterium wordt in de
memorie van toelichting gesteld dat gemeenten
met veel open ruimten financieel benadeeld zijn
ten opzichte van gemeenten met veel woongebied.
Zij kunnen immers op geen enkele manier inkom-
sten verwerven uit dat deel van hun grondgebied.
Bovendien moeten gemeenten met open ruimten
er alles aan doen om deze gebieden in een zo goed
mogelijke staat en met respect voor de natuur te
conserveren.

De gegevens voor de open ruimten worden inge-
wonnen bij de diensten van het Kadaster.

Daar rijst volgend probleem. Het Kadaster heeft
geen informatie over militaire domeinen. Nochtans
zijn militaire domeinen dikwijls open ruimten en in
heel wat gemeenten beslaan militaire domeinen
een groot deel van de oppervlakte, waarop de ge-
meentebesturen weinig tot geen vat hebben.

1. Wordt in de berekening van het aantal hectare
open ruimte per gemeente de open ruimte in
militair domein in rekening gebracht ?

2. Zo ja, wie levert de gegevens en hoe wordt het
berekend ?

3. Zo neen, gaat de minister er niet van uit dat dit
een financieel nadeel voor sommige gemeenten
inhoudt ?

Welke maatregelen neemt de minister om dit te
compenseren ?

4. Welke Limburgse gemeenten zijn in dat geval
en in welke mate ? 

Antwoord

1. Zoals de Vlaamse volksvertegenwoordiger zelf
aangeeft, wordt in de berekening van het aantal
hectare open ruimte per gemeenten de open
ruimte in militair domein niet in rekening ge-
bracht.

Voor de berekening van de open ruimte base-
ren we ons op de geregistreerde open ruimten
op basis van de oppervlakte bos, tuinen en par-
ken, woeste gronden, gekadastreerde wateren,
akkerland, grasland, recreatiegebieden en
boomgaarden. Het Kadaster beschikt over geen
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gedetailleerde informatie van de militaire do-
meinen.

2. Gezien het antwoord op de eerste vraag, zijn er
geen gegevens van open ruimte in militaire do-
meinen beschikbaar.

3. Op de vraag of het niet verrekenen van open
ruimte in militair domein geen financieel nadeel
voor sommige gemeenten inhoudt, kan een ge-
nuanceerd antwoord worden gegeven.

In de memorie van toelichting van het decreet
worden volgende argumenten gegeven om open
ruimte als één van de verdelingscriteria te han-
teren :

– gemeenten die veel open ruimten hebben,
zijn als het ware financieel benadeeld ten op-
zichte van gemeenten met veel woongebie-
den. Zij kunnen immers op geen enkele ma-
nier inkomsten verwerven uit dat deel van
hun grondgebied. Hoe ecologisch, landschap-
pelijk en recreatief waardevol ze ook zijn,
open ruimten zijn fiscaal niet interessant ;

– gemeenten met open ruimten moeten er
alles aan doen om deze gebieden in een zo
goed mogelijke staat en met respect voor de
natuur te conserveren.

Dit kan resulteren in aanzienlijke kosten. Zo zal
de gemeente moeten instaan voor het tegen-
gaan van bodemerosie, ruimen van beken en
grachten, toepassen van waterbeheersing in
sommige gebieden, knotten van wilgen, opspo-
ren en tegengaan van verontreiniging, overbe-
mesting, lozing van drijfmest, enzovoort. Ook
zal de gemeente economisch onrendabele
wegen moeten aanleggen om bepaalde gebie-
den te ontsluiten.

Bovenvermelde argumenten geven aan dat het
opnemen van open ruimte als maatstaf mede
bepaald werd door de extra kosten waar ge-
meenten met veel open ruimte mee worden ge-
confronteerd. Dit is niet direct het geval voor de
open ruimte in militaire domeinen, waar het Mi-
nisterie van Defensie verantwoordelijk voor is.

Vraag nr. 48
van 5 december 2003
van mevrouw RIET VAN CLEUVENBERGEN

Minderhedendecreet  –  Voortgangsrapport 2002

Het decreet etnisch-culturele minderheden bepaal-
de dat elke minister voor zijn bevoegdheden alle
genomen maatregelen die een impact hebben op
de doelgroepen van het minderhedendecreet zou
doorgeven.

Bedoeling was hiermee jaarlijks een voortgangs-
rapport te maken. Decretaal moesten de ministers
dus aan de ICEM hun bijdrage leveren. Dit jaar
worden de gegevens over 2002 niet centraal naar
buiten gebracht.

Mag ik de minister vragen wat de bijdrage was
voor elk van zijn bevoegdheidsdomeinen tot het
rapport over 2002 ?

Antwoord

Naar aanleiding van de voorbereiding van een
nieuw strategisch plan inzake minderhedenbeleid
en het evaluatieonderzoek "Het Vlaams minderhe-
denbeleid gewikt en gewogen", uitgevoerd in op-
dracht van Mieke Vogels, gewezen coördinerend
minister voor het minderhedenbeleid, heeft de In-
terdepartementale Commissie Etnisch-Culturele
Minderheden (ICEM) in 2002 geoordeeld geen
jaarrapport 2002 op te stellen.

Naar aanleiding van vragen hierover in het Vlaams
Parlement is in overleg met minister Byttebier,
coördinerend minister voor het minderhedenbe-
leid, afgesproken dat de ICEM in maart 2004 toch
een rapport zal voorleggen, dat twee jaar over-
spant, namelijk 2002 en 2003.

De bijdrage met betrekking tot de bevoegdheden
"Binnenlandse Aangelegenheden, Cultuur, Jeugd
en Ambtenarenzaken" zal worden opgenomen in
dit rapport.

Vraag nr. 49
van 5 december 2003
van de heer KARIM VAN OVERMEIRE

Project "Thuis in de Stad"  –  Advertenties

Recentelijk verschenen in de Vlaamse pers een
aantal advertenties in het kader van het project
"Thuis in de stad".

De boodschap was op zijn zachtst gezegd onduide-
lijk. Zo verscheen op 25 november in Het Nieuws-
blad een advertentie met de kop "In Aalst is alles
maar een step ver". De begeleidende foto toonde
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evenwel een gebouw in Brugge, en de poserende
mevrouw heeft geen bijzondere banden met Aalst.

Toen ik een week na het verschijnen van de adver-
tentie naar het nummer belde waarop meer infor-
matie kon worden verkregen, bleek ik de allereer-
ste te zijn die reageerde op de advertentie. De be-
trokken ambtenaar beschikte over geen enkele fol-
der of bijkomende documentatie die hij de geïnte-
resseerden kon toesturen.

1. Wat waren de doelstellingen van deze campag-
ne ?

2. Wat was de totale kostprijs van deze campagne ?

3. Op welke manier was er overleg met de betrok-
ken steden ?

4. Hoe wordt deze campagne geëvalueerd ?

Antwoord

1. Om de slaagkansen van het stedenbeleid te
maximaliseren, wordt aandacht gegeven aan
een gepaste communicatie en sensibilisering van
de bevolking. Het uitgangspunt is de beeldvor-
ming rond steden te verbeteren door te focus-
sen op de kansen en mogelijkheden die steden
bieden. Centrale bedoeling van de campagne is
een positieve boodschap omtrent de stad over
te brengen.

Het doelpubliek is de groep van jonge tweever-
dieners met kinderen en de groep van 50-plus-
sers. De groep jonge tweeverdieners met kinde-
ren is een groep die tot op heden dikwijls de
stad verlaat. Bovendien is deze groep van groot
strategisch belang, omdat zijn aanwezigheid de
sfeer in de stedelijke omgeving in gunstige zin
kan beïnvloeden. De 50-plussers zijn van belang
omdat zij in veel gevallen tijd en middelen heb-
ben en ook interesse voor allerhande activitei-
ten. Deze kenmerken zijn bevorderlijk voor de
ondersteuning van de stedelijke functies.

De "Thuis in de Stad"-campagne is gestart in
april 2001 en bestond uit een consistent geheel
van mediacampagnes ter ondersteuning van het
Vlaams stedenbeleid. Met de goedkeuring van
het decreet op het Stedenfonds werd een voor-
afname voor communicatie, sensibilisering en
vorming georganiseerd en de memorie van toe-
lichting gaf aan dat met de steden zou worden
gezocht naar mogelijkheden om mee in de cam-
pagne te stappen. Het advertentieconcept van

de vorige jaren werd aangehouden maar regio-
naal gedifferentieerd op maat van de dertien
steden.

2. De kostprijs wordt samengesteld uit drie com-
ponenten :

– de creatie van het concept voor acht thema's
(foto en headline),

begeleiding steden, scan, retouches, door het
communicatiebureau Darwin ten bedrage
van 62.960 euro ;

– het softwarepakket gebruikt door de diverse
partners (13  steden, Stedenbeleid, Darwin,
Taaladvies, Bemedia) ten bedrage van 35.000
euro ;

– de aankoop van mediaruimte (13 steden x 8
thema's x 2  inlassingen elk) ten bedrage van
345.749,02 euro.

3. Op 28 maart vond een vergadering plaats met
de dertien steden, de dienst van de Informatie-
ambtenaar, Stedenbeleid, Darwin en Bemedia.

Tijdens die vergadering werd het ontwerpproto-
col voorgesteld, de communicatietool (Citipack)
gedemonstreerd, de acht thema's in overleg met
de steden gekozen en een timing opgesteld.

In consensus werden volgende thema's in aan-
merking genomen :

– stadsvernieuwing,

– groen in de stad,

– recreatief aanbod  –  tijd te kort om alles te
doen,

– publieke ruimte als plaats voor ontmoeting,

– burgerinitiatief  –  bestuur en burgers bou-
wen samen aan de stad,

– kindvriendelijke steden,

– alles is dichtbij,

– diversiteit.

Hierna werd een schrijven gericht aan de colle-
ges van burgemeester en schepenen van de be-
trokken steden, met de vraag of ze al dan niet
wilden participeren aan deze mediacampagne.
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Alle steden gaven een positief gevolg aan de
vraag.

4. De dienst van de Informatieambtenaar stelde
ons in de mogelijkheid een effectmeting te laten
doen.

Zodra de resultaten van deze meting voorhan-
den zijn, worden alle partners uitgenodigd om
hun eigen bevindingen te formuleren, de voor-
bije campagne te evalueren en afspraken te
maken over het vervolgtraject, rekening hou-
dende met de resultaten van de effectmeting en
opmerkingen van de diverse partners.

Vraag nr. 50
van 5 december 2003
van de heer ANDRE-EMIEL BOGAERT

Project "Thuis in de Stad"  –  Advertenties

Op een bepaald ogenblik werden de burgers ge-
confronteerd met een lawine aan publicitaire aan-
kondigingen in de regionale persorganen, en dit
telkens mede onder de titel "Informatie van de
Vlaamse overheid". De respectieve gemeente- en
stadsbesturen mogen hierin blijkbaar naar wens
hun beleids- en begrotingsbeslissingen promoten.

Zoals het een alert mandataris past, stelde ik met
mijn open brief van 16 september 2003 aan het col-
lege van burgemeester en schepenen van de stad
Aalst de nodige vragen hieromtrent. Naderhand
mocht ik hierop dan vanwege de stad Aalst op 2
oktober laatstleden een antwoord ontvangen,
waarvan de inhoud voor zichzelf spreekt (van
voormelde briefwisseling vindt de minister een
kopie als bijlage).

Het gaat hier om het project "Thuis in de Stad"
van het Ministerie van de Vlaamse Gemeenschap,
project Stedenbeleid. De Vlaamse overheid geeft
aan de lokale besturen gratis advertentieruimte om
het eigen beleid te promoten. Wat de inhoud be-
treft, bestaat daarvoor ogenschijnlijk geen enkele
controle en/of evaluatie. Heel wat (beleids)publici-
teit komt evenwel louter over als reclame voor be-
slissingen van de op dat ogenblik toevallige be-
stuursmeerderheid en dient dus eigenlijk in eerste
of tweede orde  –  naargelang de benadering  –
mede louter electorale doeleinden.

Anderzijds kunnen in het kader van voormeld pro-
ject ook samenwerkingsakkoorden met parastatale
en/of private ondernemingen worden afgesloten.
Dit was onder meer het geval in de stad Aalst, waar

een dergelijk akkoord door de gemeenteraad op 23
mei 2002 werd goedgekeurd.

Finaal is het toch eigenaardig te moeten vaststellen
dat de Vlaamse Gemeenschap geldmiddelen uit
haar begroting voorbehoud voor beleidspubliciteit
van lokale besturen, waaromtrent inhoudelijk geen
enkele controle wordt uitgevoerd en/of evaluaties
worden opgesteld. Tussen de regels van de publici-
teit door is het dan ook best mogelijk dat veeleer
electorale boodschappen dan boodschappen voor
algemeen nut kenbaar worden gemaakt. Immers,
het betrokken lokale bestuur heeft de totale vrij-
heid om de publicitaire ruimte zelf in te vullen en
de logoparaplu van de Vlaamse Gemeenschap aan
te wenden. Zodoende kunnen een aantal vrijblij-
vende en gratuite mededelingen worden verstrekt,
waaromtrent naderhand niet wordt onderzocht of
ze inderdaad aan het werkelijk uitgevoerde beleid
beantwoorden.

1. Wat was en is de facto et de jure de onderlig-
gende beleidsgedachte om vanuit de Vlaamse
Gemeenschap de lokale besturen financieel-pu-
blicitair te ondersteunen ?

2. Hoeveel geldmiddelen werden inmiddels met
dit doel aangewend en hoeveel kunnen er nog
worden aangewend ?

3. Op welke wijze oefent het project Stedenbeleid
controle uit op de aanwending van de middelen,
op de invulling van de publiciteit en op de uit-
voering van de aangemelde stadsprojecten ?

4. Op welke wijze doet het project Stedenbeleid
aan evaluatie van de toegekende tegemoetko-
mingen en aanwending van publieke geldmid-
delen ?

5. Tot op welke hoogte kunnen de lokale besturen
in het kader van dit project overgaan tot het af-
sluiten van samenwerkingsakkoorden met an-
dere overheden, parastatalen en/of private der-
den ?

6. Hoeveel reeksen van dergelijke publicitaire sa-
menwerking staan er nog op stapel en hoe zal
de objectieve controle - in het licht van de na-
kende verkiezingen van juni 2004  –  verlopen ?

Antwoord

1. Artikel 7 van het decreet tot vaststelling van de
regels inzake de werking en verdeling van het

-1461- Vlaams Parlement  –  Vragen en Antwoorden  –  Nr. 7  –  30 januari 2004



Vlaams Stedenfonds de dato 13 december 2002
bepaalt het volgende :

"Van het vastleggingskrediet, verminderd met
de voorafname voor de VGC, wordt jaarlijks
een bedrag van 700.000 euro vooraf genomen
voor vorming, sensibilisering en communicatie.
Die voorafname wordt ingeschreven in het pro-
gramma 53.2 op basisallocatie 12.05 (libellé
communicatie stedenbeleid)."

In de artikelsgewijze bespreking in de memorie
van toelichting bij het decreet staat vermeld dat
deze voorafname toelaat gezamenlijke vor-
mings- en communicatiecampagnes tussen de
Vlaamse regering en de steden op te zetten.

2. De kostprijs voor de campagne 2003 werd sa-
mengesteld uit drie componenten :

– de creatie van het concept voor acht thema's
(foto en headline) ;

begeleiding steden, scan, retouches, door het
communicatiebureau Darwin ten bedrage
van 62.960 euro ;

– het softwarepakket gebruikt door de diverse
partners (13 steden, Stedenbeleid, Darwin,
Taaladvies, Bemedia) ten bedrage van 35.000
euro ;

– de aankoop van mediaruimte (13 steden x 8
thema's x 2 inlassingen elk) ten bedrage van
345.749,02 euro.

Over de kostprijs in de toekomst kan op dit
ogenblik nog geen informatie verstrekt worden,
hij zal afhankelijk zijn van de genomen opties
na een grondige evaluatie van de voorbije cam-
pagne.

3. Wat de aanwending van de middelen betreft,
dient geen controle te worden uitgeoefend, aan-
gezien alle facturen aangerekend worden op ba-
sisallocatie 12.05 en door de Vlaamse overheid
rechtstreeks aan leveranciers betaald worden.

Wat de controle op de invulling van de publici-
teit betreft, werd een protocol afgesloten tussen
de steden en de Vlaamse overheid dat een dui-
delijke taakverdeling tussen de verschillende
partners in deze campagne omvat.

Voorts werden ook goedkeuringsprocedures af-
gesproken die verwerkt zitten in Citipack, een
softwarepakket waarmee alle partners werken.

Project Stedenbeleid

– is hoofd- en financiële verantwoordelijke ;

– bepaalt thema's in overleg met steden ;

– stelt samen met communicatiebureau het
concept per thema en headlines voor ;

– geeft goedkeuring aan de verschillende ad-
vertentieversies.

De stad

– stelt verantwoordelijke aan voor opvolging
project ;

– bepaalt thema's in overleg met project Ste-
denbeleid ;

– verzamelt inhoud met betrekking tot de vast-
gelegde thema's ;

– maakt advertentie aan met hulp van Citipack
(communicatietool) ;

– volgt goedkeuringsprocedure op ;

– stuurt materiaal tijdig op.

Darwin (communicatiebureau)

– creatief verantwoordelijke ;

– verantwoordelijk voor fotografie ;

– creatie en copywriting ;

– contacten met Taaladvies.

Bemedia (staat in opdracht van de Vlaamse re-
gering in voor onderhandelingen met de pers en
reservatie van de mediaruimte voor alle cam-
pagnes van de Vlaamse overheid)

– maakt reservaties advertentieruimte op ;

– volgt de timing op ;

– past formaten aan en doet definitieve check ;

– bezorgt materiaal aan de media ;
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– ondersteunt werking Citipack ;

– kwaliteitscontrole van verschenen adverten-
ties.

Wat de uitvoering van de aangemelde stadspro-
jecten betreft, is geen controle gepland. De in-
vulling van de advertenties bevat immers net af-
gewerkte of lopende projecten waar lokale be-
sturen de aandacht van de burgers willen op
vestigen.

4. De dienst van de Informatieambtenaar stelde
ons in de mogelijkheid een effectmeting te laten
doen.

Zodra de resultaten van deze meting voorhan-
den zijn, worden alle partners uitgenodigd om
hun eigen bevindingen te formuleren, de voor-
bije campagne te evalueren en afspraken te
maken over het vervolgtraject, rekening hou-
dende met de resultaten van de effectmeting en
opmerkingen van de diverse partners.

5. De volledige kostprijs van deze campagne
wordt gedragen door de Vlaamse overheid. Er
is dus geen sprake van afsluiten van samenwer-
kingsakkoorden met andere overheden, para-
statalen en/of private derden door de steden in
het kader van dit project.

6. Aangezien de evaluatie nog niet gebeurd is en
het vervolgtraject nog niet uitgetekend werd,
kan op deze vraag voorlopig niet  geantwoord
worden.

(De in de vraag vermelde bijlage ligt ter inzage bij
het Algemeen Secretariaat van het Vlaams Parle-
ment, dienst Schriftelijke Vragen  –  red.)

Vraag nr. 51
van 5 december 2003
van de heer ANDRE-EMIEL BOGAERT

Jeugdbeleid  –  Fuifzalen

Uiteraard verwijs ik vooreerst naar de vele parle-
mentaire bescheiden in verband met deze proble-
matiek en de reeds gestelde vragen en/of ingedien-
de interpellatieverzoeken hieromtrent. Deze vraag
heeft evenwel betrekking op de door de minister
medio februari laatstleden openbaar gemaakte be-
leidsvoorzieningen inzake het nog steeds geldende
probleem van het algemeen gebrek aan fuifzalen in
Vlaanderen.

Naar aanleiding van de actuele vraag van collega
Dirk Holemans tijdens de plenaire vergadering van
19 februari 2003  –  ingegeven door de beleidsvoor-
stellen van de minister in de media op 18 februari
2003  –  stelde de minister namens de Vlaamse re-
gering dat in het kader van het decreet over het lo-
kale jeugdwerk reeds heel wat initiatieven werden
genomen, terwijl andere in voorbereiding waren
(Handelingen Plenaire Vergadering nr. 39 van 19
februari 2003, blz. 1-3). De problematiek werd toen
opnieuw zeer actueel naar aanleiding van de resul-
taten van een onderzoek van de Katholieke Uni-
versiteit Leuven (KU Leuven), waaruit blijkt dat :

– 85 % van de Vlaamse jongeren tussen 15 en 24
wel eens naar een fuif gaat ;

– 1 op 3 dit zelfs twee tot vijf keer per maand doet ;

– fuifbezoek na bioscoopbezoek de belangrijkste
uitgaansvorm van de jeugd is ;

– heel wat jongeren in hun gemeente inzake fui-
ven niet of onvoldoende aan hun trekken
komen ;

– 25 % van de jongeren het moet stellen met één
fuif per maand in de eigen gemeente ;

– 3 op 10 jongeren zich met klem verzetten tegen
het bestaan van sluitingsuren ;

– 1 op 6 jongeren wel eens de toegang tot een fuif
wordt geweigerd ;

– heel wat klachten betrekking hebben op pro-
bleemgedrag van anderen en op (on)veiligheid.

Terecht heeft de minister toen opgemerkt dat er
vanuit lokaal standpunt heel wat knelpunten zijn.
Hij stelde dat steden en gemeenten meer moeten
overleggen met jongeren en jeugdwerk om de or-
ganisatie van fuiven gemakkelijker te maken. Hier-
bij had de minister het toen over een "draaiboek"
voor het organiseren van fuiven. Naar het federaal
vlak brak hij een lans voor de invoering van een
"éénloketsysteem", zodat organisatoren van fuiven
maar één aanvraag moeten indienen voor de billij-
ke vergoeding. Ten slotte pleitte hij voor een aan-
passing van de taksen voor het aanplakken van af-
fiches.

In zijn antwoord op voormelde actuele vraag stelde
hij namens de Vlaamse regering dat er geen be-
hoefte is aan verafgelegen fuifzalen, maar wel aan
fuifzalen in gemeente- en dorpskernen. Verder
deelde hij mee dat hij de resultaten van voormelde
studie aan steden en gemeenten zou overzenden.
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In het kader van het jeugdruimtebeleidsplan stelde
hij de gemeenten 3 miljoen euro ter beschikking
voor inrichting en aanpassing van fuifzalen en uit-
bouw van speelpleinen. Voor alle Vlaamse gemeen-
ten gezamenlijk is dit inderdaad slechts een drup-
pel op een hete plaat. Anderzijds zei hij dat 2 mil-
joen euro werd uitgetrokken voor de uitbouw van
een bovenlokale jeugdstructuur.

Of dit het probleem van het gebrek aan fuifzalen
zal oplossen, blijft natuurlijk zeer de vraag.

1. Welke beleidsinitiatieven werden inmiddels
door de Vlaamse regering en door de minister
uitgewerkt om aan dit probleem het hoofd te
bieden ?

2. Op welke wijze werden de geldmiddelen (3 mil-
joen euro) van het jeugdruimtebeleidsplan aan-
gewend met het oog op het inrichten en/of aan-
passen van fuifzalen ?

3. Idem dito wat de 2 miljoen euro voor de uit-
bouw van een bovenlokale jeugdstructuur be-
treft. In hoeverre kon hierdoor het probleem in-
zake fuifzalen worden verholpen ?  

4. Werden steden en gemeenten inmiddels in het
bezit gesteld van de betrokken studie van de
KU Leuven omtrent het uitgaanspatroon van
de Vlaamse jeugd ? Zo ja, welke reacties heeft
de minister hierop ontvangen ?

5. Welke directe initiatieven staan op stapel om
daadwerkelijk aan het bewezen gebrek van fuif-
zalen voor jongeren iets te doen ?

Antwoord

1. In 2003 werd het nieuwe uitvoeringsbesluit voor
de opmaak van jeugdruimteplannen opgemaakt
en goedgekeurd : het besluit van de Vlaamse re-
gering van 12 september 2003 ter uitvoering van
het decreet van 14 februari 2003 houdende de
ondersteuning en de stimulering van het ge-
meentelijk, het intergemeentelijk en het provin-
ciaal jeugd- en jeugdwerkbeleid, inzake het voe-
ren van een gemeentelijk en intergemeentelijk
jeugd- en jeugdwerkbeleid, inzake de subsidië-
ring van gemeentebesturen die een jeugdruim-
tebeleid voeren als onderdeel van het jeugd-
werkbeleid. Een Leidraad Jeugdruimteplan
werd samengesteld en verspreid: een inspiratie-
bron voor de lokale planners.

Hierdoor worden gemeentebesturen gestimu-
leerd om een beleid te voeren inzake ruimte

voor de jeugd. Gemeenten kunnen 20 % extra
subsidies krijgen voor hun jeugdwerkbeleids-
plan wanneer ze ook een jeugdruimteplan op-
maken en uitvoeren. In het jeugdruimteplan
moeten de hoofdstukken "jeugdwerkinfrastruc-
tuur" en "ruimte voor de jeugd" worden uitge-
werkt op basis van het bovenvermelde nieuwe
jeugdruimteplanbesluit. Gemeenten bepalen
autonoom, in samenspraak met hun eigen ge-
meentelijke jeugdraad, welke deelgebieden
voor jeugdruimte zullen worden uitgewerkt.
"Fuifruimte" is één van de acht thema's die
werden uitgewerkt in de Leidraad Jeugdruimte-
plan, en waarvoor dus centraal een inhoudelijk
aanbod werd gedaan.

Anderzijds werd met de tweede begrotingscon-
trole 2003 aan het Steunpunt Jeugd eenmalig
een extra subsidie van 50.000 euro toegestaan
voor de aanwerving van een "fuifexpert" en de
oprichting van een "fuifpunt".

Tot slot is het zo dat mijn kabinet vertegen-
woordigd is in een werkgroep met vertegen-
woordigers van diverse sectoren (niet enkel de
jeugdsector, maar ook de volksontwikkeling, de
sportsector, ... ), die actief werk maakt van per-
manente opvolging van alle reglementering (ze-
geltaks, billijke vergoeding, bewakingswet, ... )
die rechtstreeks impact heeft op het opzetten
van allerhande activiteiten, waaronder het fuif-
gebeuren.

2. Voor de jeugdwerkbeleidsplanperiode 2002-2004
maakten reeds 255 gemeenten een jeugdruimte-
plan. Grote inhoudelijke koplopers qua behan-
delde deelthema's zijn speelpleinen (100%),
jeugdwerkinfrastructuur (93%) en fuifruimte
(88%). Hierbij heeft het gemeentelijk fuifbeleid
de grootste "boom" gekend : het is nagenoeg al-
gemeen verspreid geraakt. Het jeugdruimteplan
lijkt hiervoor wel degelijk een belangrijke hef-
boom.

De belangrijkste uitdagingen zijn het werken
aan een positief "fuifklimaat" en de zoektocht
naar geschikte fuifinfrastructuur. Noodzakelijke
en betekenisvolle investeringen blijven voorlo-
pig echter grotendeels afwezig. Gemeentebestu-
ren financieren hun investerings- en verwer-
vingsbeleid voor fuifzalen duidelijk ook met an-
dere middelen dan de middelen die opgenomen
zijn in het jeugdwerkbeleidsplan en het jeugd-
ruimteplan. Vele gemeenten zijn gaan zoeken
naar oplossingen met eigen middelen. De 2,5
miljoen subsidies voor het jeugdruimteplan
gaven vooral een planningsimpuls.
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3. Binnen het Fonds voor Culturele Infrastructuur
werden voor 2003 (voortzetting van beleid dat
reeds eerder opgestart was) vier projecten
goedgekeurd voor de subsidiëring van jeugdin-
frastructuur met bovenlokaal belang, en dit
voor een totaal bedrag van 665.000 euro.

Meestal betreft het jongerenmuziekcentra die
niet exclusief voor fuiven bedoeld zijn, maar die
het fuiven binnen hun infrastructuur wel moge-
lijk maken. Met de nieuwe muziektrends waar-
bij ook dj's als performers optreden, is de grens
tussen een "pop"optreden en een fuif boven-
dien heel erg vaag geworden.

4. Het onderzoeksrapport (zowel het volledige
rapport als de synthese) is beschikbaar op de
site van de afdeling Jeugd en Sport (www.jeugd-
beleid.be). De gemeentebesturen en anderen
werden hiervan op de hoogte gebracht door het
e-zine van de afdeling. De studie werd toege-
licht op diverse vormingsdagen van verschillen-
de aard en georganiseerd door verschillende ac-
toren. Onder andere de Vereniging voor Vlaam-
se Jeugddiensten en Jeugdconsulenten (VVJ)
en de provincie Limburg besteedden reeds aan-
dacht aan de studie op hun vormingsmomenten.

Gemeentebesturen die interesse hebben voor
de fuifproblematiek hebben zich aldus zeker
kunnen informeren. Vanuit de lokale besturen
kwamen geen expliciete vragen bij mij toe. Over
het algemeen kan wel worden gesteld dat de re-
acties op het onderzoek, de onderzoeksaanbe-
velingen en de beleidsaanzetten die eruit ge-
groeid zijn positief worden onthaald. Vooral in
Limburg zetten meer en meer gemeentebestu-
ren op eigen initiatief een éénloketsysteem voor
fuiven op.

5. Binnen het Steunpunt Jeugd wordt met steun
van de Vlaamse overheid Fuifpunt uitgebouwd.
Ook andere actoren zoals de Vereniging voor
Vlaamse Jeugddiensten en Jeugdconsulenten
(VVJ) en de Vlaamse Federatie voor Jeugdhui-
zen (VFJ) zijn bij Fuifpunt betrokken. Zij zullen
in eerste instantie een website uitbouwen waar-
op alle mogelijke informatie over fuiven wordt
verzameld.

De uitbouw van de website zal gefaseerd gebeu-
ren. In maart 2004 moet de informatie voor or-
ganisatoren beschikbaar zijn. In september en
december 2004 volgt dan respectievelijk de in-

formatie voor beleidsmakers en deze voor uit-
baters en eigenaars van fuifzalen.

Anderzijds zal vorming worden opgezet voor
multiplicatoren uit de jeugdsector, maar ook
voor verantwoordelijken uit andere, betrokken
sectoren.

Vraag nr. 52
van 5 december 2003
van mevrouw ANNY DE MAGHT-AELBRECHT

Stedenbeleid  –  Gesubsidieerde projecten

De Vlaamse regering schenkt veel aandacht aan
het stedenbeleid en het grootstedenbeleid. Dit
weerspiegelt zich ook jaarlijks in de begrotingen
van alle departementen.

Kan de minister een overzicht geven van alle mid-
delen die in 2002 en 2003 op verschillende manie-
ren vanuit de Vlaamse regering zijn vrijgemaakt
om de steden Gent, Antwerpen, Brussel, Leuven,
Kortrijk en Aalst in hun beleid en werking te on-
dersteunen ? 

In concreto graag een overzicht per departement,
met korte beschrijving van het precieze project,
van :

a) de projecten die volledig door de Vlaamse over-
heid zijn bekostigd ;

b) de projecten waarbij Vlaanderen een vast be-
drag of percentage subsidieerde of waarbij een
koppelsubsidie vereist was ;

c) de aan de steden toegekende proefprojecten,
geheel of gedeeltelijk betaald door de Vlaamse
regering.

Antwoord

Aangezien de vraag van de Vlaamse volksverte-
genwoordiger gelijklopend is met de schriftelijke
vraag nr. 6 van 3 oktober 2003 van de heer Johan
De Roo, verwijs ik haar naar het gecoördineerde
antwoord dat daarop werd geformuleerd (Bulletin
van Vragen en Antwoorden nr. 4 van 28 november
2003, blz. 909  –  red.).
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Vraag nr. 80
van 21 november 2003
van de heer JOHAN MALCORPS

Heraanleg Antwerpse Ring  –  Grondopslag Kon-
tich

Naar verluidt zal om en bij de 250.000 m3 grond af-
komstig van de werken voor de heraanleg van de
Ring, de komende jaren gestort worden op de
gronden van het gebied bekend als "Zandbergen"
en "Vuile Plas" in Kontich (terrein ten westen van
de E19, ten zuiden van de Edegemsebeek, ten oos-
ten van de gerestaureerde hoeve "Vuile Plas"). In
het verleden werden op dat terrein zandbergen
aangevoerd met de bedoeling er de aansluiting van
de Grote Ring rond Antwerpen mee aan te leggen.
Aangezien die ring er niet kwam, is de zandvlakte
stilaan, na afgravingen, geëvolueerd tot een geva-
rieerd terrein met ondiepe plassen met rietkraag,
berkenbosjes en enkele open zandstukken. Op
basis van een inventarisatie door Natuurpunt Ant-
werpen Zuidrand van waardevolle vogels, zoogdie-
ren, insecten en planten, blijkt dat dit terrein zich
heeft ontwikkeld tot een waardevolle natuurencla-
ve.

Blijkbaar is er al een kapvergunning afgeleverd
door de gemeente Kontich ter voorbereiding van
het geplande grondverzet. Het betreft het kappen
van stroken volgens raster 25 m x 25 m, met stro-
ken van 5 m breed. De eindbestemming van het
terrein zou bos blijven. Dit zou gerealiseerd moe-
ten worden door spontane herbebossing gecombi-
neerd met aanplanting met autochtone loofhout-
soorten, uit te voeren binnen twee jaar na het ge-
plande grondverzet. Het herbebossingsplan zou
moeten worden opgemaakt in samenspraak met de
afdeling Bos en Groen en de afdeling Natuur. De
beboste oppervlakte mag niet verkleinen en de
bosbezetting moet opnieuw volledig worden.

1. Klopt het dat dit gebied zal worden gebruikt
voor opslag van grond afkomstig van de heraan-
leg van de Ring ? Zijn er nog andere zones vrij-
gehouden voor de opslag van grond afkomstig
van deze werken ?

2. Hoeveel vrachtwagenverplaatsingen brengt dit
met zich mee ? Naar verluidt kan het om een
10.000 vrachtwagens gaan die via de E19 mak-

kelijk op de "Vuile Plas" kunnen geraken, maar
moeilijkheden zouden ondervinden om terug te
keren.

Wordt er rekening gehouden met de hinder die
dit zou veroorzaken voor de hele omgeving ?

3. Is er enig zicht op de kwaliteit van de grond die
eventueel zal worden opgeslagen in dit gebied ?
Welke kwaliteitscriteria worden gehanteerd ?

Welke garanties zijn er dat de nabestemming
bos niet gehypothekeerd wordt ?

4. Wordt er op enigerlei wijze rekening gehouden
met de bestaande natuurwaarden in het gebied ?
Wordt er eventueel gezocht naar alternatieve
oplossingen ?

5. Wat zijn de plannen voor het gebied dat daarte-
genover ligt, aan de oostkant van de E19, met
bestemming "zone van openbaar nut" ? Wordt
eraan gedacht (door de administratie Wegen en
Verkeer) om deze gronden af te staan aan de
gemeenten Edegem en Kontich, zodat daar een
recreatieve bestemming (speelbos) gerealiseerd
kan worden ? Wordt in afwachting van een for-
mele overdracht eventueel al een overeenkomst
afgesloten met de betrokken gemeenten in ver-
band met het beheer van dit gebied ?

Antwoord

Het gebied "Vuile Plas", gelegen ten westen van de
E19, werd inderdaad geselecteerd om de overtolli-
ge gronden afkomstig van de heraanleg van de
Ring, te stapelen. Deze terreinen zijn eigendom
van het Vlaams Gewest en zijn reeds tientallen
jaren gebruikt als grondstapelplaats.

De geschatte hoeveelheid overtollige gronden be-
draagt 250.000 m3, wat bij een volume van 10 à 15
m3 per vrachtwagen, 17.000 tot 25.000 vrachtwa-
genverplaatsingen met zich brengt. Voor deze
transporten worden enkele tijdelijke rechtstreekse
toegangen van de autosnelweg tot het terrein aan-
gelegd, uiteraard op een afdoende wijze beveiligd
en afgeschermd. De terugweg (richting werf) ver-
loopt via het complex Kontich. Gelet op de afstand
tot de bebouwing zal die hinder veeleer gering zijn,
temeer daar de werken ook beperkt zijn in de tijd.

In het vooruitzicht van de toepassing van hoofd-
stuk 10ter van Vlarebo (Vlaams Reglement op de
Bodemsanering  –  red.) met ingang van 1 januari
2004, wordt met de kwaliteit van de grond reeds re-

VLAAMS MINISTER 
VAN MOBILITEIT, OPENBARE WERKEN 
EN ENERGIE

GILBERT BOSSUYT
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kening gehouden. Momenteel wordt het bodemon-
derzoek uitgevoerd met het oog op het indienen
van een technisch verslag bij de Grondbank.

Teneinde maximaal rekening te houden met de be-
staande en te realiseren natuurwaarden in het ge-
bied, werd een constructief overleg gevoerd met de
bevoegde diensten van de administratie Milieu-,
Natuur-, Land- en Waterbeheer (Aminal), teneinde
een optimaal project uit te werken dat past in de
ruime doelstellingen van het Vlaamse natuurbe-
leid. Dit heeft geleid tot het ontwerp dat nu als
bouwvergunningsaanvraag wordt ingediend. Er
kan immers worden gesteld dat het huidige ont-
werp van stapelen uitgegroeid is tot een volledig
"natuurontwikkelingsproject". Dit zal via een info-
campagne ook als dusdanig aan de omwonenden
meegedeeld worden.

In het kader van het overleg werden diverse aspec-
ten zoals natuurwaarde, recreatie, maximaal be-
houd van de bestaande begroeiing, waterhuishou-
ding, enzovoort, onderzocht, wat geleid heeft tot de
huidige aanpak.

In dat verband is ook aan Aminal gevraagd om een
procedure te starten tot definitieve bestemmings-
wijziging van de locatie, zodat de uiteindelijke be-
stemming en het nieuwe gebruik kunnen samen-
vallen.

Er werd reeds meermaals contact opgenomen en
overleg gepleegd met de gemeenten Edegem, Kon-
tich en de afdeling Natuur van Aminal met het oog
op een overdracht van het terrein ten oosten van
de E19. De administratie Wegen en Verkeer heeft
alleszins niet de bedoeling om deze zone nog te ge-
bruiken voor wegeninfrastructuur. Het Vlaams Ge-
west is dan ook bereid om afstand te doen van dit
terrein.

Vraag nr. 81
van 21 november 2003
van de heer CARL DECALUWE

Heraanleg doortochten  –  Rioleringsdossiers

Een aantal dossiers inzake de heraanleg van door-
tochten blijkt geblokkeerd te zijn doordat er naar
verluidt onvoldoende financiële middelen zijn voor
de aanleg van de rioleringen.

Nochtans beloofde de Vlaamse regering 30 miljoen
euro extra voor rioleringswerken om deze openba-
re werken te deblokkeren.

1. Kan de minister een overzicht geven per provin-
cie van de dossiers die reeds aanbesteed zijn
voor de heraanleg van doortochten, maar die
niet kunnen worden uitgevoerd wegens de rio-
leringswerken ?

2. Wat is de precieze oorzaak van deze impasse ?

3. Wat is de geraamde kostprijs van deze door-
tochten ?

4. Waarom worden de extra middelen voor riole-
ringswerken in deze gecombineerde dossiers
niet vrijgegeven vanuit het departement Milieu ?

N.B. Een vraag over dit onderwerp werd ook ge-
steld aan minister Sannen (vraag nr. 44).

Antwoord

Het overzicht van de doortochten die werden aan-
besteed, maar nog niet in uitvoering zijn wegens
het niet verkrijgen van rioleringssubsidies, ziet er
als volgt uit :

Vlaams-Brabant

N3 Linter : verbetering tussen Galgenstraat en
Grens Tienen-Linter.

West-Vlaanderen

– N50f Oostkamp : herinrichten doortocht Kort-
rijkstraat ;

– N337 Oedelem (Beernem) : doortocht Oede-
lem, renovatie Bruggestraat ;

– N375 Heuvelland : herinrichten doortocht
Loker ;

– N318 Middelkerke : herschikken rijweg Oosten-
debaan/Kalkaertweg.

De werken zijn nog niet gestart omdat de procedu-
re voor het verkrijgen van subsidies van de Vlaam-
se Milieumaatschappij (VMM) nog niet volledig
werd doorlopen.

De geraamde totale kostprijs van de doortochten
bedraagt 10.049.054 euro (riolering inbegrepen).

Het antwoord op de vraag waarom de subsidies
niet worden vrijgegeven, dient te worden gegeven
door de bevoegde afdeling Water van de admini-
stratie Milieu-, Natuur-, Land- en Waterbeheer
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(Aminal). Ik kan wel meedelen dat er in overleg
tussen beide bevoegdheidsdomeinen op dit ogen-
blik een oplossing is uitgewerkt zodat de genoem-
de dossiers over enkele maanden in uitvoering
kunnen gaan.

(Antwoord Ludo Sannen : Bulletin van Vragen en
Antwoorden nr. 6 van 16 januari 2004, blz. 1350  –
red.)

Vraag nr. 82
van 21 november 2003
van de heer CARL DECALUWE

Personeel departement LIN  –  Stand van zaken 

In opvolging van mijn schriftelijke vraag nr. 191
van 7 februari 2003 (Bulletin van Vragen en Ant-
woorden nr. 12 van 4 april 2003, blz. 1912) zou ik
van de minister graag een nieuwe stand van zaken
vernemen.

Personeelsleden tussen 56 en 59 jaar van onder
meer de administratie Openbare Werken kunnen
aanspraak maken op het verlof voorafgaand aan de
pensionering. De uitstap is gespreid over meerdere
jaren, de eersten stapten reeds uit in 2002 en de
laatsten zullen pas in 2007 uitstappen.

1. Kan de minister een overzicht geven van het
aantal personeelsleden dat totnogtoe in aan-
merking kwam om een aanvraag in te dienen ?

Kan dit worden opgesplitst naar de administra-
tie Wegen en Verkeer (AWV), de administratie
Waterwegen en Zeewezen (AWZ) en de admi-
nistratie Ondersteunende Studies en Opdrach-
ten (AOSO) ?

Kan dit eveneens worden opgesplitst naar de
provinciale afdelingen van deze administraties
en naar de kwalificatie (functie) van deze po-
tentiële uitstappers ?

2. Kan de minister meedelen hoeveel potentiële
uitstappers totnogtoe reeds een aanvraag in-
dienden en zullen uitstappen en/of reeds uitge-
stapt zijn ?

Kan dit worden opgesplitst naar de verschillen-
de administraties, provinciale afdelingen en
naar kwalificatie ?

3. Kan de minister meedelen hoeveel personeels-
leden deze administraties (AWV, AWZ en
AOSO) nu tellen, opgesplitst naar de provincia-

le afdelingen, leeftijd en kwalificatie van deze
personeelsleden ?

4. Hoeveel bedraagt volgens het personeelsplan
het optimaal aantal personeelsleden binnen
deze administraties, opgesplitst naar kwalifica-
ties en provinciale afdelingen ?

5. Om de uitstroom te compenseren, werden reeds
heel wat wervingsacties ondernomen.

In welke mate werd deze uitstroom reeds ge-
compenseerd met de aanwerving van nieuwe
personeelsleden ? Kan dit tevens worden opge-
splitst naar de verschillende administraties, pro-
vinciale afdelingen, leeftijd en kwalificatie ?

6. Hoeveel vacatures staan momenteel nog open ?

Voor welke administraties, provinciale afdelin-
gen en kwalificaties ?

En voor welke vacatures loopt de aanwervings-
procedure nog ?

7. Hoe lang blijft een (nieuw) personeelslid ge-
middeld ?

Kan dit worden opgesplitst naar leeftijd (van in-
diensttreding) en kwalificatie ?

8. Is er een tekort aan personeel binnen deze ad-
ministratie ?

Acht de minister bijkomende acties noodzake-
lijk ?

Antwoord

In zijn schriftelijke vraag van 21 november 2003 re-
fereert de Vlaamse volksvertegenwoordiger aan de
administratie "Openbare Werken". Zoals ik ook
aangaf in het antwoord op zijn interpellatie van 2
oktober 2002, zijn de taken van het voormalige fe-
derale Ministerie van Openbare Werken onderge-
bracht in het departement Leefmilieu en Infra-
structuur, meer bepaald in de administratie Wegen
en Verkeer (AWV), de administratie Waterwegen
en Zeewezen (AWZ) en de administratie Onder-
steunende Studies en Opdrachten (AOSO).

Voor de drie voormelde administraties werd de
basis van de uitstapregeling gevormd door het per-
soneelsplan van de binnenvaartbegeleiders, het
personeelsplan "infrastructuurwerken" en ten slotte
het personeelsplan "huidige situatie" of "as is".
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1 en 2. Uitstappers

Als antwoord op punt 1 en 2 van zijn vraag kan ik
de Vlaamse volksvertegenwoordiger melden dat
het aantal potentiële uitstappers voor deze drie
plannen samen 827 bedroeg. Uiteindelijk hebben
325 personeelsleden daadwerkelijk een verlof
voorafgaand aan de pensionering aangevraagd.

Aan twee personeelsleden werd de uitstap gewei-
gerd, twee mensen konden met pensioen vooraleer

de procedure beëindigd was en vijf personeelsle-
den trokken hun aanvraag in.

Dit betekent dat uiteindelijk 316 personeelsleden
daadwerkelijk zijn uitgestapt of zullen uitstappen.

De uitstap is inderdaad gespreid over meerdere
jaren, zodat de uitstroom geleidelijk aan gebeurt.
In onderstaande tabel wordt een overzicht gegeven
van het aantal uitstappers per administratie ge-
spreid over een periode van tien jaar.
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Aantal per jaar 1998 1999 2000 2001 2002 2003 2004 2005 2006 2007 Eindtotaal
Administratie

AWV 0 1 0 0 10 84 50 20 16 13 194

AWZ 0 1 4 0 4 51 11 5 6 1 83

AOSO 0 2 0 0 0 24 12 0 1 0 39

Totaal 0 4 4 0 14 159 73 25 23 14 316

Deze procedures zijn volledig gefinaliseerd en in
deze cijfers kan bijgevolg geen wijziging meer op-
treden tenzij er nog personeelsleden hun verlof
voorafgaand aan het pensioen wensen in te trek-
ken. Aan dergelijke aanvragen wordt enkel een
gunstig gevolg verleend voorzover het verlof voor-
afgaand aan het pensioen nog geen aanvang heeft
genomen en de aanvraag minstens één maand op
voorhand wordt bezorgd via de hiërarchische
meerdere van het personeelslid.

De vraag van de Vlaamse volksvertegenwoordiger
naar de opsplitsing van deze cijfers tot op het ni-
veau van de afdeling en graad van het personeels-
lid is vrij omslachtig. Ik bezorg hem dit overzicht
als bijlage 1, waarbij per afdeling, het jaar van uit-
stap, de graden en het aantal uitstappers worden
vermeld.

3. Personeelsbezetting actueel

Als bijlage 2 kan de Vlaamse volksvertegenwoor-
diger een overzicht vinden van het aantal perso-
neelsleden van de administraties AWV, AWZ en
AOSO, opgesplitst naar de provinciale afdelingen,
leeftijd en kwalificaties van deze personeelsleden.

De tijdelijke personeelsleden (bijvoorbeeld de ver-
vangers van personeelsleden met loopbaanonder-
breking of de personeelsleden tewerkgesteld in een

startbaan met een maximum duurtijd van 1 jaar)
zijn niet opgenomen in dit overzicht.

4. Optimale personeelsbezetting

Aangezien er voor de administraties AWV, AOSO
en AWZ nog maar twee personeelsplannen goed-
gekeurd werden (het personeelsplan "infrastruc-
tuurwerken" en het personeelsplan "loodswezen
pilotage"), worden als bijlage 3 enkel de gegevens
voor deze twee personeelsplannen weergegeven.
Het personeelsplan "binnenvaartbegeleiding" was
vroeger al goedgekeurd en kent een nagenoeg
complete bezetting.

Het is precies in deze personeelsplannen dat de op-
timale bezetting wordt berekend. Voor de overige
organisatieonderdelen en processen wordt dan ook
enkel verwezen naar het feit dat hiervoor nog per-
soneelsplannen moeten worden goedgekeurd.

5. Acties ter compensatie uitstroom

Als bijlage 4 wordt voor de jaren 2001, 2002 en
2003 weergegeven welke vacatures werden inge-
diend per administratie en provinciale afdeling. Dit
zijn dus de vacatures waarvoor een vraag tot op-
start van een wervingsprocedure werd ingediend.

Daarnaast is er ook een overzicht van de extra
wervingen die in de opeenvolgende begrotingsron-



des (van 2001 tot en met 2004) werden goedge-
keurd als nieuw initiatief.

6. Openstaande vacatures

Als bijlage 5 worden de overzichten gegeven van
de vacatures en de stand van zaken van de gevon-
den kandidaten.

– Bijlage 5A geeft het aantal openstaande vacatu-
res voor de drie gevraagde administraties: er
zijn 193 openstaande vacatures waarvoor nog
geen kandidaat werd gevonden.

– Bijlage 5B geeft een overzicht van de open-
staande vacatures per administratie, afdeling en
kwalificaties.

– Bijlage 5C geeft de lopende aanwervingsproce-
dure : kandidaat gevonden en opgeroepen voor
indiensttreding (kolom van de excel sheet als
bijlage).

7. Gemiddelde arbeidsduur nieuwe personeelsle-
den

Het verloop bij nieuwe personeelsleden is veeleer
beperkt te noemen.

Sinds 1 januari 2000 zijn er 1.007 nieuwe mensen in
dienst bij de betrokken administraties, startbaners
en vervangingscontracten niet inbegrepen. Van
deze 1.007 hebben er 81 onze organisatie definitief
verlaten. Dit is dus 8% over drie jaar. Deze uit-
stroom is zeer gelijkmatig verdeeld over de ver-
schillende niveaus, dus ook over kwalificaties. Qua
leeftijd zien we dat de uitstroom voornamelijk is
gesitueerd tussen 25 en 34 jaar (33 VTE). (VTE :
voltijds equivalent  –  red.)

De afdeling Personeel houdt sedert drie jaar exit-
enquêtes om de uitstroom beter in kaart te bren-
gen. Daaruit blijkt dat deze uitstroom niet toe-
neemt. Alleszins wordt dit jaarlijks opgevolgd.

8. Tekort aan personeel

De bovenstaande gegevens evenals de bijlagen
tonen aan dat er grote inspanningen worden gele-
verd om de kloof tussen uit- en instroom te dich-
ten. Het departement voert specifiek voor de admi-
nistraties rond Mobiliteit al enkele jaren een inten-
sieve campusrekrutering die stilaan haar vruchten
afwerpt. Ook werden er acties ondernomen om het
tijdsverloop tussen uit- en instroom te verkleinen
zodat niet meer zoals vroeger de vervanger van
een uitstromer pas een jaar nadien in dienst treedt,
maar dat er integendeel in een groot aantal geval-

len een aansluiting is tussen vertrek en nieuwe in-
diensttreding.

Ondanks een inhaaloperatie blijven er verschillen
in voornamelijk de niveaus A en B om de perso-
neelsplannen To Be te realiseren. De instroom kan
nog niet volledig de kloof dichten die de uitstroom
(pensionering, overlijdens, uitstap) veroorzaakt.

Anderzijds moet men er ook rekening mee houden
dat niet iedereen die de administratie verlaat, moet
worden vervangen in hetzelfde niveau. Ook hierop
wordt efficiënt ingespeeld, onder andere door in
onderling overleg met de vakorganisaties bepaalde
graden te wijzigen in meer actuele graden, zodat de
werving ook een antwoord kan zijn op een reële
behoefte.

(Bovenvermelde bijlagen liggen ter inzage bij het
Algemeen Secretariaat van het Vlaams Parlement,
dienst Schriftelijke Vragen  –  red.)

Vraag nr. 83
van 21 november 2003
van mevrouw MARLEEN VAN DEN EYNDE

Verbindingsweg N171-A12 Kontich  –  Streefbeeld-
studie

Naar aanleiding van de aanleg van de verbindings-
weg tussen de N171 en de A12 wordt een streef-
beeldstudie opgesteld.

Net voor de zomervakantie werd de ontwerpstreef-
beeldstudie bezorgd aan het gemeentebestuur van
Kontich. Dit diende binnen veertien dagen advies
te verlenen en zijn opmerkingen door te sturen.
Sindsdien is er weinig of geen overleg geweest met
de gemeenten aangaande deze studie.

Momenteel wordt in de regio een discussie gevoerd
over de gevolgen van de nieuwe verkeersafwikke-
lingen en de mogelijke aanleg van een ringweg om
het centrum van Kontich te ontlasten. Maar een to-
taalvisie, alsook de goedkeuring van het Kontichs
mobiliteitsplan, hangen af van de verdere uitwer-
king en goedkeuring van de streefbeeldstudie.

1. Kan de minister meedelen welke de belangrijk-
ste ingrepen zijn die in de ontwerpstreefbeeld-
studie werden voorgesteld m.b.t. de gemeenten
Aartselaar, Rumst, Kontich en Edegem ?

2. Welke opmerkingen of adviezen werden inmid-
dels door de betrokken gemeentebesturen gege-
ven ?
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Staan deze opmerkingen haaks op mekaar en is
er bijgevolg een beter intergemeentelijk overleg
noodzakelijk ?

3. Naar mijn mening en volgens mijn informatie is
er onvoldoende contact met de gemeentebestu-
ren m.b.t. de streefbeeldstudie.

Kan de minister meedelen welke formele con-
tacten er met de respectieve gemeenten zijn ge-
weest naar aanleiding van de opmaak van de
streefbeeldstudie ?

4. Wanneer wordt de streefbeeldstudie afgerond ?

Dient hiervoor nog de goedkeuring van de be-
trokken gemeenteraden gegeven te worden ?

5. Welke initiatieven werden er door de minister
genomen m.b.t. de aanleg van een ringweg rond
Kontich ?

Antwoord

Eind juni 2003 vonden een reeks bilaterale ge-
sprekken plaats met de diverse gemeentebesturen
langs het traject van de N171. De eerstvolgende
vergadering met de projectleiding, dit is de volledi-
ge groep actoren inclusief de gemeentebesturen,
heeft plaatsgevonden op 12 december 2003.

Het is niet correct te stellen dat de goedkeuring
van het mobiliteitsplan van Kontich volledig afhan-
kelijk is van de afronding van de streefbeeldstudie.
Uiteraard heeft het resultaat van deze studie in-
vloed op de mobiliteitsproblematiek van Kontich.
Maar een mobiliteitsplan is zoveel ruimer. De ge-
meente zou minstens een plan kunnen voorleggen
waarin de gemeentelijke visie op de problematiek
duidelijk wordt weergegeven. Kontich is trouwens
de enige gemeente langs het traject van de N171
die nog geen conform verklaard mobiliteitsplan
heeft.

Het doel van de streefbeeldstudie is een concept
uit te werken voor de N171 conform de categorise-
ring in het Ruimtelijk Structuurplan Provincie Ant-
werpen, met de nodige aandacht voor de inpassing
van de weg in zijn omgeving. Het is onmogelijk om
een volledig overzicht te geven van een in opmaak
zijnde streefbeeldstudie in een antwoord op een
parlementaire vraag. De studie kan worden inge-
zien bij de administratie Wegen en Verkeer
(AWV).

Gedurende het hele proces kwamen diverse op-
merkingen toe bij de stuurgroep van het streef-
beeld. De laatste reeks opmerkingen, naar aanlei-
ding van de bilaterale gesprekken, werden in de
meest recente versie van de studie en in een afzon-
derlijke antwoordennota besproken. Deze werden
samen met de uitnodiging voor de vergadering op
12 december 2003 verstuurd naar de gemeenten.

Uit volgend overzicht mag blijken dat er wel dege-
lijk voldoende overlegmomenten met de lokale be-
sturen zijn gepland in het proces :

– projectteam (volledige groep actoren, dit is in-
clusief de gemeenten) : 24.01.2002 ; 15.04.2002 ;
21.08.2002 ; 17.12.2002 en 27.05.2003 ;

– "bilaterale" gesprekken (in drie groepen) in
juni 2003 ;

– bijeenkomst : 12.12.2003 ;

– daarnaast kwam een beperkt projectteam (afde-
ling Wegen en Verkeer Antwerpen, de provin-
cie, De Lijn en de opdrachthouder) een vijftien-
tal keer samen.

Het ontwerpstreefbeeld wordt voorgelegd aan de
Provinciale Auditcommissie. De aanpalende ge-
meenten worden uitgenodigd voor deze commissie.
Naar verwachting wordt dit streefbeeld geagen-
deerd op de Provinciale Auditcommissie van 19 fe-
bruari 2004, tenzij er ernstige meningsverschillen
opduiken op de vergadering van 12 december
2003. Het is noodzakelijk dat de verschillende ge-
meenten een standpunt innemen.

Vanuit het streefbeeld en na afstemming met het
dossier m.b.t. het verlengen van de tram naar Kon-
tich, wordt een lokale omleidingsweg tussen Kon-
tich en Edegem naar voren geschoven. Verdere uit-
werking van dit idee dient nog te gebeuren.

Vraag nr. 84
van 21 november 2003
van de heer JOHAN MALCORPS

De Lijn  –  Bezettingsgraad bussen en trams

Op piekmomenten is het dikwijls weinig comforta-
bel om de bus of de tram te nemen in stedelijke ge-
bieden. Je staat dan op mekaar geperst als sardie-
nen in een blikje, ook oudere mensen of mensen
met kinderen zijn gedwongen om een hele rit recht
te staan, soms is er zelfs te weinig lucht of geraken
mensen niet op tijd bij de deur om aan de juiste
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halte uit te stappen. Een hoge bezettingsgraad
wordt door velen beschouwd als een gebrek aan
comfort en is allicht een belangrijke reden om be-
paalde bussen of lijnen (op bepaalde tijden) te mij-
den of toch maar de wagen te nemen. Het is daar-
bij om het even of het om betalende reizigers gaat
of reizigers die rijden met een voordeliger of gratis
tarief.

Het probleem is dat juist de meest rendabele lijnen
allicht ook de meest verzadigde zijn en te maken
hebben met een erg hoge of zelfs te hoge bezetting.
Juist op deze drukke lijnen kan De Lijn makkelijk
reizigers bijwinnen, mits men een voldoende aan-
bod kan creëren. Maar op deze lijnen kan men ook
zeer snel reizigers verliezen als dit aanbod volgens
de mensen onvoldoende is. In de auto heb je altijd
een zitplaats, in de bus of tram dikwijls niet ...

Soms wordt op het eerste gezicht zeer achteloos
omgesprongen met een duidelijk aanwezig reizi-
gerspotentieel. Ik verwijs bijvoorbeeld naar de
overvolle bussen of trams in een stad als Antwer-
pen op zaterdagen, als veel mensen met bus of
tram gaan winkelen. Maar die mensen moeten dan
wel de moed hebben om met hun boodschappen
een overvolle tram of bus te doorstaan. Ook extra
bussen ingelegd voor evenementen (bv. de Boe-
kenbeurs) zijn bijna per definitie overbezet. Het
potentieel is enorm, maar de veel te hoge bezet-
tingsgraad schrikt toch veel mensen af om het ex-
periment een tweede keer te wagen.

De bezettingsgraad is allicht een belangrijk ele-
ment voor de (potentiële) gebruikers van De Lijn
om te oordelen over het comfort van een verplaat-
sing per tram of bus. Daarnaast is het uiteraard ook
een belangrijk criterium om te oordelen over de ef-
fectiviteit van het openbaar vervoer, bijvoorbeeld
in vergelijking met andere verplaatsingswijzen.

In de nieuwe beheersovereenkomst van De Lijn is
bepaald dat de maatschappij dient te streven naar
een verdeling van middelen voor basismobiliteit en
netmanagement, rekening houdende onder meer
met de bezettingsgraad van trams en bussen.

In de tweejaarlijkse tevredenheidsmeting van de
klanten van De Lijn wordt overbezetting (of de
drukte op de bus of tram) blijkbaar niet echt als
vraagstelling gehanteerd (wel bv. het comfort van
de voertuigen of de frequentie van de verbinding,
wat indirect uiteraard ook te maken heeft met het
al dan niet te druk zijn op een bus of tram).

1. Wordt de bezettingsgraad van bussen en trams
als criterium voor comfort gehanteerd en zo ja,
in welke zin ?

Is er een grens bepaald voor verlies aan comfort
of aantrekkelijkheid van een bus- of tramrit :
bijvoorbeeld een bepaald percentage van de
(theoretische) capaciteit die bereikt of over-
schreden wordt ?

Rijden bussen of trams soms met meer passa-
giers dan hun (theoretische) capaciteit ?

Is dit fysiek mogelijk en zo ja, is dit dan nog vei-
lig ?

Als de maximumcapaciteit van een bus of tram
bereikt is, kan men dan nog het nodige comfort
voor alle reizigers garanderen ?

2. Hoe normaal is het dat je op een bus of tram
niet kunt zitten, maar een hele rit moet recht-
staan ?

Reistijden van trams en bussen zijn soms even
lang als deze van treinen. Toch vindt men het
normaal dat je in een trein kunt zitten.

Is het beleid van De Lijn op langere termijn
erop gericht om voor zoveel mogelijk reizigers
of toch voor meer reizigers dan nu  –  ook op
piekmomenten  –  "zitcomfort" te bieden, of is
dit totaal onhaalbaar ?

3. Welke zijn de meest verzadigde bus- en tramlij-
nen in Vlaanderen en wat zijn daarbij de piek-
uren ?

Kan de minister ter illustratie een "top-dertig"
van meest verzadigde lijnen en piekuren mee-
delen ? Of als dat niet mogelijk is, meer bij be-
nadering aangeven waar de grootste problemen
rijzen van hoge bezetting op trams en bussen ?

4. Wordt er in het kader van het netmanagement
effectief werk gemaakt van het ontlasten van de
meest verzadigde lijnen ?

Welke objectieve normen worden daarbij ge-
hanteerd ?

Welke oplossingen worden onderzocht : meer
bussen of trams, voertuigen met een grotere ca-
paciteit of zelfs extra lijnen ?

5. Kan de minister bij wijze van voorbeeld meede-
len welke sterk verzadigde lijnen of pieken de
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komende maanden prioritair zullen worden
aangepakt ?

Antwoord

1. De Lijn is reeds vele jaren bezig met de uitbouw
van een kwaliteitsbarometer. Deze barometer
bestaat uit een extern gedeelte (de tevreden-
heidsmeting bij klanten) en een intern gedeelte
(de interne metingen bij De Lijn).

De tevredenheidsmeting van De Lijn bij haar
klanten vindt sinds 1996 tweejaarlijks plaats in
de vorm van een grootschalig onderzoek (per-
soonlijke interviews) bij meer dan 3.000 klan-
ten, waarbij de klanten hun mening kunnen
geven over 14 hoofdkwaliteitsfactoren en 53
deelkwaliteitsfactoren. "Comfort van de voer-
tuigen" is daarbij één van de hoofdkwaliteits-
factoren. Enkele deelfactoren zijn dan uiteraard
"zitcomfort" en "stacomfort", naast bijvoor-
beeld "ruimte voor boeken-, boodschappentas-
sen en pakken", "gemakkelijkheid van het op-
en afstappen", enzovoort.

Zoals de tevredenheid van de klanten over de
service in het algemeen bleef stijgen over de af-
gelopen jaren (88 % tevreden klanten), werd de
kwaliteitsfactor "comfort van de voertuigen"
evenzo zeer positief beoordeeld : in 2002 ver-
klaarde nog 81 % van de ondervraagde reizigers
tevreden te zijn over hun reiscomfort op de bus-
sen en trams van De Lijn (t.o.v. 80 % in 2000 en
76 % in 1998).

Het interne luik van de kwaliteitsbarometer is
nog volop in uitbouw. De interne metingen wil-
len tegenover de subjectieve klantenmeting een
objectieve meting van de interne prestaties stel-
len. Voor de kwaliteitsfactor "comfort van de
voertuigen" werd nog geen meting uitgevoerd
binnen het kader van de barometer. Het is ech-
ter wel de bedoeling om op termijn metingen
uit te voeren rond comfort, op systematische
wijze. Momenteel is De Lijn druk bezig met het
vastleggen van streefdoelen, servicenormen
voor alle factoren uit de tevredenheidsmeting.
In de toekomst zullen deze interne metingen
een goede aanvulling betekenen op de externe
klantentevredenheidsmeting.

Uiteraard is comfort van de voertuigen nu al
een voortdurende bezorgdheid van De Lijn.
Zowel bij bijvoorbeeld het vastleggen van las-
tenboeken voor nieuwe voertuigen, als bij acties
zoals onderhoud en poetsen van de voertuigen,

enzovoort, staat het comfort van de reiziger
centraal.

De theoretische maximumcapaciteiten voor de
voertuigen van De Lijn zijn in praktijk ook de
echte maxima. Dit aangezien de theoretische
maxima bepaald zijn op basis van de ideaaltypi-
sche situatie: alle passagiers schuiven maximaal
door en staan zo dicht mogelijk bij elkaar, alle
zitplaatsen zijn bezet en er worden geen kinder-
wagens, boodschappentassen, dieren of andere
bagage op het voertuig meegenomen. In prak-
tijk komt het dus niet voor dat de maximumca-
paciteit overschreden wordt. Bovendien streeft
De Lijn naar andere oplossingen indien de
maximumcapaciteit van een voertuig geregeld
(bijna) bereikt wordt. Op basis van signalen van
chauffeurs, controleurs, lijnmannen of klanten-
reacties worden de controlediensten of markt-
onderzoeksdiensten geregeld aangesproken om
tellingen uit te voeren op te zwaar belaste rit-
ten, teneinde de exploitatie beter af te stemmen
op de vraag.

De Lijn garandeert de veiligheid van haar pas-
sagiers, ook bij volledig bezette voertuigen. Ui-
teraard kan De Lijn niet hetzelfde comfortni-
veau bieden aan haar reizigers bij volledig be-
zette voertuigen als bij minder bezette voertui-
gen. Ook is een zitplaats onvermijdelijk steeds
comfortabeler dan een staanplaats. Uit de tevre-
denheidsmeting kan echter worden afgeleid dat
onze klanten over het algemeen tevreden zijn
over het comfort van de bussen en trams van
De Lijn (81 % tevreden).

2. De "lange reistijden" bij De Lijn zijn vooral ge-
situeerd op de streeklijnen. Het is dan ook een
hoofdbekommernis van De Lijn om dankzij af-
doende doorstromingsmaatregelen en vrije bus-
banen de reistijd zo kort mogelijk te houden en
aldus het comfort te verhogen.

Capaciteitsproblemen worden dagelijks gemeld
en waar mogelijk onmiddellijk verholpen door
het inzetten van gelede voertuigen, het inleggen
van ontdubbelingsritten en kleine wijzigingen
aan trajecten. Tevens zullen de voertuigen die in
de toekomst aangekocht worden, van het lage-
vloertype zijn, teneinde de toegankelijkheid
voor andersvaliden en bejaarden te verhogen.
Het is echter onmogelijk om tijdens de piekmo-
menten iedereen een zitplaats aan te bieden.

3. Gezien het enorme succes van de nieuwe tarief-
formules zoals onder andere de Buzzy Pazz, de
65+ kaart, de Omni Pas en andere, is het reizi-
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gersaantal flink toegenomen. De capaciteitspro-
blemen zijn vooral gesitueerd tijdens de och-
tend- en avondspits, wanneer de scholieren zich
met de Buzzy Pazz verplaatsen. Tevens is er op
de tramlijnen richting centrum Antwerpen en
centrum Gent een hoge bezettingsgraad op za-
terdagnamiddag.

Op bijna alle tram- en premetrolijnen wordt een
hoge bezettingsgraad vastgesteld.

Hierna een overzicht van enkele buslijnen per
entiteit (provincie) waar tijdens de piekperiodes
eveneens een hoge bezettingsgraad genoteerd
wordt :

Antwerpen 1410 Antwerpen  –  Turn-
hout

Antwerpen 1420 Herentals  –  Vorselaar
Scholen

Antwerpen 1600 Antwerpen  –  St.-Job  –
Hoogstraten

Antwerpen 1290 Boom  –  Schelle  – 
Antwerpen

Antwerpen 1297 Antwerpen  –  Lier  –
Heist o/d Berg

Oost-Vlaanderen 2172 Oostakker  –  Gent  –
Zwijnaarde  –  Merel-
beke

Oost-Vlaanderen 2284 Doel  –  Kieldrecht  –  
Antwerpen (84)

Oost-Vlaanderen 2171 Oostakker  –  Gent  –
Zwijnaarde  –  Naza-
reth  –  Oudenaarde

Oost-Vlaanderen 2103 Trolleybus Gentbrugge
–  Mariakerke

Oost-Vlaanderen 2176 De Pinte  –  Gent  –  
Lokeren

Vlaams-Brabant 3333 Tremelo  –  Rotselaar
– Leuven, Gasthuis-
berg

Vlaams-Brabant 3334 Aarschot  –  Leuven,
Gasthuisberg

Vlaams-Brabant 3335 Aarschot  –  Rotselaar
–  Leuven, Gasthuis-
berg

Vlaams-Brabant 3338 Leuven  –  Tienen

Vlaams-Brabant 3358 Brussel  –  Kortenberg
–  Leuven

Limburg 4307 Leuven  –  Geel  – 
Mol  –  Hamont

Limburg 4299 Hasselt  –  Diest  –  Geel

Limburg 4045 Hasselt  –  LUC  – 
Genk  –  Maaseik / 
Maastricht

Limburg 4001 Hasselt  –  Genk
Limburg 4007 Diest  –  Paal  –  Berin-

gen (Mijnen)
West-Vlaanderen 5820 Oostende  –  Zand-

voorde  –  Oudenburg
–  Ettelgem

West-Vlaanderen 5580 Brugge  –  Breskens
West-Vlaanderen 5801 Brugge  –  Blankenberge
West-Vlaanderen 5804 Ieper  –  Roeselare
West-Vlaanderen 5809 Roeselare  –  Anzegem 

4. Het doel van netmanagement is de lijnvoering
op een gefaseerde en adequate manier afstem-
men op de sociale en de maatschappelijke func-
ties van het openbaar vervoer, met andere
woorden: een doelmatige en efficiënte organisa-
tie van het geregeld vervoer, dat maximaal tege-
moetkomt aan de verplaatsingsbehoeften en de
verplaatsingsstromen.

Netmanagement is zodoende breder en anders
van oriëntatie dan de "basismobiliteit", die het
dient te incorporeren. Met de "basismobiliteit"
bevinden we ons bij de onderbouw van het net-
management en het openbaarvervoersnet (ba-
sisrecht van elke burger), dus bij de aanbodzijde
(aanbod vanwege overheid).

Netmanagement heeft overduidelijk een hoofd-
accent langs de vraagzijde, waarbij elementen
als verplaatsingsbehoeften, potentiëlen, bereik-
baarheid en modal split een centrale rol spelen.

De onderzoeksdynamiek die het netmanage-
ment gaat sturen, is in die zin ook opgehangen
aan noties als : potentieelonderzoek (per ver-
voersgebied en per project) en objectieve be-
hoeftenanalyse (in termen van prioritaire dos-
siers).

Het netmanagement vormt het geheel van re-
gels en criteria die de uitvoering van deze pro-
jecten zullen leiden. De regels en criteria van
het netmanagement hebben betrekking op :

– de gevolgde reisweg ;

– de exploitatiewijze ;

– het bedieningsniveau ;

– het comfort in de ruime zin en de halte-infra-
structuur ;
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– de informatie aan de burger in het algemeen
en de informatie aan de stopplaatsen ;

– de eventuele uitbreiding of verhoging van
bedieningsfrequenties ;

– de eventuele verhoging van de bedieningstij-
den ;

– de doelstellingen m.b.t. de commerciële snel-
heid ;

– de minimaal te bedienen aantrekkingspolen.

Verscheidene van deze voorschriften hebben te
maken met het opvangen van overbezettingen :
bedieningsniveau (frequenties, ... ), bedienings-
wijze (stamlijn, snelbus naast stopdienst, ... ),
eventuele uitbreiding en verhoging van bedie-
ningsfrequenties, eventuele uitbreiding van de
bedieningstijden (vroeger, later, meer op gerich-
te momenten, ... ).

Het meest toegepaste criterium daaromtrent is
omschreven onder de hoofding "Verhoging van
frequenties en capaciteit" :

"Wanneer de capaciteit onvoldoende is, dient de
frequentie te worden verhoogd of dienen grote-
re voertuigen te worden ingezet, zodat alle reizi-
gers kunnen worden opgenomen. De capaciteit
of frequentie zal bij structurele overbezetting
van de voertuigen blijvend worden verhoogd.
Structurele overbezetting treedt op wanneer de
bezetting gemiddeld 90 % of meer van de in het
voertuig aangegeven theoretische capaciteit be-
draagt gedurende 15 minuten van een rit. Het
gemiddelde wordt voor eenzelfde rit berekend
gedurende 1 maand, waarbij telkens hetzelfde
type dag wordt beschouwd (bijvoorbeeld
schooldag)."

Voor het remediëren van vastgestelde proble-
men met overbezette voertuigen (of lijnen) kan
in talloze richtingen worden gewerkt :

– het bijkomend aanbrengen van versterkings-
materiaal ;

– het inzetten van materiaal met grotere capa-
citeit ;

– het verhogen van de frequentie ;

– het eventueel "herwerken van een lijn", bij-
voorbeeld opsplitsing in een snellijn en een
meer ontsluitende "stopdienst".

Steeds dient daarbij, vanuit de reizigerstellingen
en potentieelonderzoek (verwerkt volgens de
bij De Lijn uitgebreide ervaringen met exploita-
tieplanning), de meest passende oplossing te
worden geboden, en dit in termen van doelma-
tigheid en efficiëntie.

5. Wat de tramlijnen betreft, meld ik dat er dub-
belgelede trams in bestelling zijn voor Antwer-
pen, evenals bijkomende Hermelijnen voor
Gent, die de capaciteit en het comfort aanzien-
lijk zullen verhogen.

Er zijn tevens 130 gelede bussen in bestelling
voor de lijnen die Antwerpen penetreren en die
ook ingezet zullen worden voor schoolritten
waar de capaciteit erg krap is.

Voorts wordt de basismobiliteit, met inzet van
bijkomend materieel, gerealiseerd in heel
Vlaanderen. De Rupelstreek, het zuiden van
Antwerpen, Kortrijk, Harelbeke en Brugge zijn
slechts enkele van de projecten die zich in een
opstartfase bevinden.

Vraag nr. 85
van 21 november 2003
van de heer JACKY MAES

Riviertoerisme  –  Openbare boothellingen

Het riviertoerisme zit duidelijk in de lift. Steeds
meer mensen maken gebruik van onze kanalen en
rivieren om te varen. Dit brengt uiteraard met zich
mee dat er ook een grotere uitbouw van voorzie-
ningen nodig is.

Men signaleert dat er een tekort is aan openbare
boottrailerhellingen om een vaartuig te water te
laten. Nu blijkt dat er slechts op enkele plaatsen,
waar een waterskiclub is gevestigd, een helling of
lift is aangebracht. Deze zijn enkel te gebruiken
tegen betaling en op bepaalde uren en dagen. Er
wordt voorgesteld om in elke jachthaven van de
binnenwateren een trailerhelling aan te leggen, die
openbaar en kosteloos gebruikt kan worden door
iedereen die de watersport beoefent.

1. Hoeveel openbare boothellingen bevinden er
zich in Vlaanderen ?

2. Hoeveel bevinden er zich in West-Vlaanderen
en waar zijn ze aangelegd ?

3. Welke knelpunten zijn er momenteel om open-
bare boothellingen te installeren ?
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4. Wordt het aantal boothellingen uitgebreid ? Zo
ja, waar ?

Antwoord

Ik ga ervan uit dat de vraag van de Vlaamse volks-
vertegenwoordiger betrekking heeft op openbare
boothellingen, beheerd door het Vlaams Gewest en
kosteloos toegankelijk voor de watersportbeoefe-
naar. Mijn antwoord gaat dus niet over boothellin-
gen in eigendom of beheer van jachtclubs, privéor-
ganisaties of steden.

1. In Vlaanderen bevinden zich 28 openbare boot-
hellingen.

2. In West-Vlaanderen bevindt zich één openbare
boothelling, namelijk op de Leie in Wevelgem.

3. Om openbare boothellingen te installeren, doen
zich knelpunten voor op volgende vlakken :

– constructie : de constructie van boothellin-
gen heeft een impact op het profiel van oe-
vers en dijken ;

– bereikbaarheid : bovenop een dijk moet vol-
doende manoeuvreerruimte zijn ; de plaats
waar een boothelling gelegen is, moet via de
openbare weg bereikbaar zijn met een auto
en een boottrailer ;

– hinder voor de scheepvaart: de te kiezen lo-
catie is afhankelijk van de situatie op de ri-
vier. De uitloop mag geen hinder veroorza-
ken voor de scheepvaart ;

– veiligheid : er zijn negatieve ervaringen met
publieke hellingen omdat er vaak gebruik
van wordt gemaakt door mensen die zich
niet aan de regels (snelvaart bv.) houden. In-
dien boothellingen gekoppeld worden aan
watersportclubs is het duidelijk wie instaat
voor toezicht en veiligheid.

4. De uitbreiding van het aantal boothellingen
wordt inderdaad overwogen, en wel in het
kader van het beleidsplan waterrecreatie en
-toerisme in ontwerp. Dit plan geeft aan dat
vanuit de bevraging van de sector gebleken is
dat vooral de snelvaart (speedboten inclusief
waterski en aanverwante, jetski's, ... ) nood heeft
aan hellingen of slipways. Voor de bouw ervan
wordt gepleit voor overleg tussen de gebruikers
en de sector, want blijkbaar zijn niet alle slip-

ways nuttig, noch gebruiksvriendelijk geconstru-
eerd.

Voor de aanleg wordt ook voor overleg gepleit
tussen de waterwegbeheerder en de clubs, maar
vooreerst zullen de zones voor snelvaart over
gans Vlaanderen afgebakend moeten worden,
waarbij een evenwichtige spreiding noodzake-
lijk is. Dit zal moeten worden verankerd in de
elf bekkenbeheersplannen. In die zones voor
snelvaart moeten dan, als onderdeel van de faci-
literende omkadering, en waar ze nog niet be-
staan, slipways worden gebouwd.

In de klassieke jachthavens zijn meestal slip-
ways aanwezig. In de praktijk is het wel zo dat
de jachten vooral via kranen in en uit het water
worden gebracht, aangezien de uitbaters van de
jachthavens bezwaren hebben tegen het gebruik
van deze slipways door niet-aangeslotenen.

Momenteel is één openbare betonnen boothel-
ling in aanbouw in het project nautische site
"Nieuwendamme" in Nieuwpoort. Deze boot-
helling zal echter in concessie worden gegeven.

Vraag nr. 86
van 21 november 2003
van mevrouw NIKI DE GRYZE

Motorrijders  –  Veiligheidsmaatregelen

Enige tijd geleden heeft in het Vlaams Parlement
een bijeenkomst plaatsgehad van motorrijders. Een
van hun belangrijke vragen betrof veiligheidskle-
dij.

Het dragen van een valhelm vermindert het aantal
fatale hoofdletsels met 50 %. Deze bescherming
geldt natuurlijk evengoed voor de bestuurder als
voor eventuele passagiers. Het draagpercentage in
ons land is nagenoeg 100 %, maar er zijn geen cij-
fergegevens over niet-correct gebruik bekend :
wordt de helm vastgemaakt en indien dit gebeurt,
is deze goed vastgemaakt met de bevestigingsriem ?
Een onderzoek terzake is misschien een optie.

Om de veiligheid van de motorrijder te verhogen
en de kosten voor de volksgezondheid te vermin-
deren (uitsparen van revalidatie)  –  uiteraard
mogen we ook het aspect van het menselijk leed
niet onderschatten  –  werd een verlaagde
BTW-voet van 6 % (liefst zelfs te herleiden tot nul)
op alle verplichte specifieke veiligheidskledij voor
motorrijders voorgesteld.
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Inzake het dragen van beschermende kledij (vest,
broek, handschoenen, laarzen) zijn geen exacte cij-
fers beschikbaar, maar we weten dat ze in de huidi-
ge omstandigheden lang niet altijd gedragen wordt
om een aantal redenen (prijs, comfort, "imago", ...).
De aanschaf van een volledige uitrusting zou min-
stens een goede 700 euro kosten, en dit wordt door
een aantal motorrijders als een rem ervaren.

Maar ook het dragen van beschermende kledij ver-
mindert de ernst van kwetsuren bij ongevallen. We
dienen hierbij ook rekening te houden met het feit
dat 50 % van de ongevallen met moto's gebeuren
terwijl ze stilstaan.

Om het gebruik van veiligheidskledij aan te moedi-
gen, zou men dus ook best deze BTW-voet naar be-
neden halen of afschaffen. Uiteraard niet voor
luxekledij. Misschien is het zelfs nog beter om vei-
ligheidskledij te verplichten.

Bovendien mag het belang van de voorbeeldfunc-
tie bij de politie niet onderschat worden. Ook tij-
dens warme zomerdagen zouden zij beschermende
kledij moeten dragen.

Ik ben me er wel degelijk van bewust dat er naast
gewestelijke ook heel wat federale aspecten aan de
bovenvermelde problematiek zitten. Ik heb boven-
dien vernomen dat er op 19 januari 2004 in het
kader van het 82ste Internationaal Salon
Auto-Motor-Fiets een rondetafelconferentie terza-
ke gepland is.

1. Worden bij de geplande rondetafelconferentie
de bevoegde federale overheden betrokken ?

Zo ja, welke ?

2. Zijn er reeds afspraken gemaakt m.b.t. de te be-
handelen thema's ?

Zo ja, welke ?

Komen eventueel de diverse zaken die ik hier-
boven uiteenzette aan bod ? Ik denk hierbij in
het bijzonder aan een onderzoek naar correct
gebruik van de helm, de BTW-reglementering
voor allerlei veiligheidskledij, het verplicht
maken van veiligheidskledij voor motorrijders
en de voorbeeldfunctie van de politie.

3. Zijn er reeds afspraken gemaakt voor de opvol-
ging, namelijk om de bevindingen en voorstel-
len van de conferentie op de twee beleidsni-
veaus tegelijk aan te pakken?

Antwoord

1. Aan de federale overheid (o.a. Belgisch Insti-
tuut voor Verkeersveiligheid) is de vraag gesteld
tot medewerking aan deze rondetafelconferen-
tie. Over de concrete invulling van het panel zal
pas de komende dagen een definitieve beslis-
sing worden genomen.

2. Wat de te behandelen thema's betreft, komen
zowel de stuurvaardigheid als de rijvaardigheid
van de motorrijders aan bod. Voorts wordt inge-
gaan op het wetgevend kader, het belang van
veiligheidskledij, enzovoort. Tot slot wordt ook
ingegaan op de gedragsaspecten van de andere
weggebruikers.

3. Op basis van de aanbevelingen van de rondeta-
fel zal nog overleg gepleegd worden met de ver-
schillende bevoegde diensten naar de verdere
uitwerking van deze beleidsmaatregelen.

Vraag nr. 87
van 21 november 2003
van de heer LUK VAN NIEUWENHUYSEN

R16 ring Lier  –  Onderhoud en lawaai

De bewoners van de lagergelegen terreinen tussen
de Donk en de Mechelsesteenweg langs de R16, de
ring rond Lier, klagen over het slechte onderhoud
en de lawaaioverlast. Geregeld wordt er vanop de
ring allerlei afval naar beneden gekieperd, zodat de
onderliggende terreinen veeleer op een stort lijken.

De struiken die destijds als groenscherm tussen de
ring en de tuinen werden aangeplant, zijn door een
gebrek aan onderhoud opgeschoten tot een hoogte
van zo'n 15 meter. De afgeknapte struiken of
bomen worden niet opgeruimd. De gracht werd ge-
durende jaren al evenmin geruimd, zodat de terrei-
nen geregeld onder water staan.

Recentelijk zijn naar verluidt de bevoegde dien-
sten zich van de toestand komen vergewissen en
werden er ook geluidsmetingen verricht.

1. Kan de minister meedelen hoe lang de diensten
reeds van de toestand op de hoogte waren ?

2. Wie heeft hen erop geattendeerd ?

Klopt het dat de stad Lier dat bij herhaling
heeft gedaan ?
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3. Tot welke vaststellingen heeft het onderzoek
geleid ?

4. Welke maatregelen worden er getroffen, zowel
wat vervuiling, onderhoud als lawaai betreft ?

Antwoord

De afdeling Wegen en Verkeer Antwerpen van de
administratie Wegen en Verkeer is op de hoogte
van de toestand langs de R16 (ring van Lier) sinds
een drietal maanden. Dit door een melding van een
buurtbewoner. De mensen van het district Grob-
bendonk zijn de toestand dan ter plaatse gaan in-
specteren.

De stad Lier heeft de administratie nooit attent ge-
maakt op deze toestand.

De inspectie ter plaatse heeft bevestigd dat de
grachten bevuild zijn met afval en dat het talud tus-
sen de R16 en de tuinen van de aangelanden over-
woekerd is met struiken en bomen.

In de loop van de maand december 2003 zal de on-
derhoudsaannemer de overvloedige begroeiing uit-
dunnen en de vervuiling in de grachten opruimen.

De sectie "Geluid en Trillingen" van de afdeling
Wegenbouwkunde is ook reeds ter plaatse geweest
om zich van de toestand te vergewissen.

In het kader van het verder akoestisch onderzoek
zullen er in de loop van de komende maanden ge-
luidsmetingen worden uitgevoerd om het geluids-
drukniveau te kunnen bepalen.

Vraag nr. 88
van 21 november 2003
van de heer LUK VAN NIEUWENHUYSEN

Patrouillevaartuig afdeling Zeeschelde  –  Staat

Onlangs moest het patrouillevaartuig MRD10 van
de afdeling Zeeschelde door de brandweer van
Boom leeggepompt, naar een dok gebracht en op-
getakeld worden. De brandweercommandant be-
schreef het schip als "een grote roestbak", wat
door de jachtwerf waar het zich thans bevindt,
werd bevestigd. Het schip zou onder de waterlijn
een nieuwe romp nodig hebben.

Eigenaardig is dat volgens de afdeling Zeeschelde
het schip pas twee jaar geleden een plaatdikteme-
ting onderging, die naar verluidt positief was.

1. Kan de minister meedelen of reeds werd onder-
zocht wat er van dit alles aan is ?

2. Werd de plaatdiktemeting op een behoorlijke
wijze verricht ?

3. Klopt het dat een gewone dichting van de
scheur die het lek veroorzaakte niet voldoende
is ?

4. Hoe wordt dit mankement uiteindelijk verhol-
pen ?

5. Heeft dit incident gevolgen voor de controle
van dijken, bruggen, waterconstructies en derge-
lijke op de Schelde en de bijrivieren ?

Antwoord

1. Ik vermoed dat de door de Vlaamse volksverte-
genwoordiger aangehaalde gegevens afkomstig
zijn uit een krantenartikel met als titel "Brand-
weer redt roestboot". Zoals wel vaker gebeurt
met dergelijke artikels zijn de feiten enigszins
overtrokken. Het gaat hier over het patrouille-
vaartuig MRB10  –  en niet MRD10  –  van de
afdeling Zeeschelde.

Tijdens een dienstopdracht in de voormiddag
op 17 november 2003 stelt de bemanning vast
dat er water in het vooronder is. Aangezien er
geen geschikte pomp voorhanden is op het
vaartuig, wordt de brandweer van de dichtstbij-
gelegen gemeente, Boom, opgeroepen. Die
pompt het vooronder leeg op tien minuten. De
MRB10 kan nog op eigen kracht varen, maar
dient het juiste tij af te wachten om naar de
werf te varen en daar op de helling gezet te
worden.

2. Er werd in het recente verleden geen plaatdik-
temeting uitgevoerd, zoals gesuggereerd door
het krantenartikel. Wel werd de MRB10 zowel
in 2001 als in 2002 op het droge gezet voor di-
verse onderhoudswerken. Deze werken waren
gesitueerd zowel aan de bovenbouw als aan het
inwendige van het schip. Tevens kreeg bij deze
gelegenheid de hele onderbouw een nieuwe
coating. Niets wees toen op mogelijke gebreken.

3. Er dient inderdaad een plaat vervangen te wor-
den. De bewering dat het schip onder de water-
lijn een nieuwe romp nodig zou hebben, is even-
wel niet correct.
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4. De administratie zal een studie opmaken waar-
bij er een kostenvergelijking gemaakt wordt
tussen enerzijds het volledig herstellen van de
MRB10 en anderzijds de aankoop van een
nieuw schip dat voldoet aan de gestelde eisen.
Er waren voor de nabije toekomst al ruimere
werken gepland aan de MRB10 zoals onder an-
dere het installeren van een nieuwe peilinstalla-
tie, nodig voor het opmeten van de diepgang, en
een in hoogte verstelbaar werkplatform, nodig
voor bijvoorbeeld het inspecteren van de onder-
bouw van bruggen.

Afhankelijk van de resultaten van deze vergelij-
kende studie zal de meest voordelige oplossing
gevolgd worden.

5. De afdeling Zeeschelde zal een beroep kunnen
doen op de inspectieboot van de afdeling Bo-
venschelde en indien nodig zullen ook de colle-
ga's van de afdeling Vloot bijspringen.

Dit voorval heeft dus geen gevolgen voor de
controle van de infrastructuur onder beheer van
de  afdeling Zeeschelde.

Vraag nr. 89
van 25 november 2003
van de heer LUK VAN NIEUWENHUYSEN

De Lijn  –  Global Positioning System

In het verleden hebben voorgangers van de minis-
ter herhaaldelijk aangekondigd dat bussen van De
Lijn in de toekomst gebruik zouden maken van het
zogenaamde "global positioning system" (GPS),
zodat de tweetalige bestemmingen op de voertui-
gen die Brussel aandoen, in eentalig Nederlands
gebied automatisch aan de taalwetgeving zouden
worden aangepast.

Kan de minister meedelen op hoeveel bussen van
De Lijn dit systeem reeds van toepassing is ?

Antwoord

Op dit ogenblik zijn ongeveer negen autobussen
van De Lijn uitgerust met GPS.

Automatische bestemmingsweergave (ééntalig Ne-
derlands versus tweetalige bestemmingen) bij ge-
westoverschrijdende exploitatielijnen is nog niet
gerealiseerd.

Momenteel is evenwel de basis gelegd voor verde-
re ontwikkelingen en toepassingen. De GPS-appa-
ratuur wordt momenteel in eerste instantie ge-
bruikt voor het verstrekken van reizigersinformatie
in realtime in de grotere autobusstations (Leuven,
Hasselt, Brugge, ) en voor het nauwkeurig opvol-
gen van de voertuigen door de verkeersleiding.

Nieuwe toepassingen zijn pas in latere fases ge-
pland en moeten telkens voorafgegaan worden
door een analytisch en technisch onderzoek voor-
aleer een kosten-batenanalyse kan worden opge-
maakt.

In eerste instantie loopt op de kusttram een proef-
project om de halteaankondiging in het voertuig te
realiseren. Andere toepassingen worden pas in la-
tere fases gepland.

Vraag nr. 90
van 25 november 2003
van mevrouw MARLEEN VAN DEN EYNDE

Fietssuggestiestroken  –  Verfkwaliteit

Bij de aanleg van fietspaden wordt vaak gebruik
gemaakt van fietssuggestiestroken. Dit vooral wan-
neer er op het betrokken wegdek een gemengde
vorm van verkeer plaatsvindt. Deze fietssuggestie-
strook wordt bij nieuwe aanleg veelal in hetzelfde
materiaal aangelegd als het wegdek, maar dan in
een andere kleur.

Blijkbaar doet er zich terzake een probleem voor,
vooral als er fietssuggestiestroken worden aange-
legd bovenop het bestaande wegdek. Daarbij
wordt op het wegdek een rode verflaag aange-
bracht, waardoor de fietssuggestiestrook duidelijk
wordt afgebakend. Het is juist die rode verflaag die
problemen kan veroorzaken. Ze is blijkbaar niet
berekend op vochtige weersomstandigheden. Bij
vochtig weer of bij vorst veroorzaakt de geverfde
strook gladheid, waardoor de veiligheid van de
fietsers in het gedrang komt. Dit is bijvoorbeeld
het geval op de brug in Wijnegem over het Albert-
kanaal.

1. Kan de minister meedelen of deze rode verf, die
ongeschikt blijkt voor fietsstroken, op meerdere
plaatsen in Vlaanderen wordt gebruikt of blijft
het beperkt tot één enkel geval in Wijnegem ?

2. Worden er bij de aanbesteding voor aankoop
van verven voor wegmarkering kwaliteitsnor-
men opgelegd ? Zoals bijvoorbeeld de geschikt-
heid van de verven voor een bepaald wegdek,
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en of deze verven wel bruikbaar zijn onder be-
paalde weersomstandigheden ?

3. Waarom wordt er niet onmiddellijk uitvoering
gegeven aan de opvolging van een probleem
zoals in Wijnegem, vermits de veiligheid hier in
het gedrang komt, en het Vlaams Gewest een
verpletterende verantwoordelijkheid draagt bij
ongeval ?

Antwoord

Uit veiligheidsoogpunt is het wenselijk om sommi-
ge fietsvoorzieningen, zoals aanliggende fietspa-
den, op een aantal plaatsen extra te benadrukken
door de verharding ervan in een andere kleur aan
te brengen dan de rijweg voor het autoverkeer. Het
kan gaan om een fietspad op de kruising met een
dwarsweg, op een rotonde of zelfs op een wegvak
over grotere lengte. In Vlaanderen wordt traditio-
neel gekozen voor een rode kleur.

Dergelijk rood wegoppervlak wordt klassiek ver-
kregen door betonstraatstenen, beton, een slem-
laag of een bestrijking. Af en toe wordt gebruikge-
maakt van een verflaag.

De kwaliteit van de gebruikte materialen wordt
opgelegd in de technische bepalingen. Hierbij
wordt steeds verwezen naar het standaardbestek
250, waarin kwaliteitseisen staan vermeld, onder
andere wat stroefheid betreft.

De kwaliteit van de materialen wordt ook volgens
de bepalingen van het standaardbestek gecontro-
leerd.

Wanneer zich problemen voordoen, wordt door de
administratie nagegaan wat de oorzaak is en wordt
getracht dit te verhelpen. In Wijnegem werd het
stroefheidsprobleem aan de brug over het Albert-
kanaal midden november 2003 opgelost.

Vraag nr. 91
van 25 november 2003
van mevrouw ANNY DE MAGHT-AELBRECHT

De Lijn  –  Fietsstallingen

Vervoermaatschappij De Lijn sloot enkele jaren
geleden een contract af met de firma Koppen uit
Schoten, die tot 2005 fietsstallingen levert aan De
Lijn. Die stallingen worden dan verkocht aan de
gemeenten, met een tegemoetkoming van De Lijn
en het Vlaams Gewest tot 75 %. Het gaat om ver-

schillende soorten stallingen, die niet allemaal even
diefstalveilig zijn of in dezelfde prijsklasse zitten.

In de Commissie voor Openbare Werken, Mobili-
teit en Energie van 30 maart 2000 stelde ik de
vraag aan toenmalig minister Stevaert naar de con-
sequenties van het contract. Immers, het gaat om
een contract van zes jaar (tot 2005) voor een be-
drag van 10 miljoen euro. In 2000 was nog maar
een deel van dat budget (23 %) opgebruikt bij die
firma. In dat tempo zal het contract dus nog langer
dan 2005 lopen, omdat er blijkbaar is overeengeko-
men dat De Lijn voor de volle 400 miljoen frank
zou bestellen, vooraleer een nieuw contract kan
worden afgesloten (Handelingen Commissieverga-
dering nr. 127 van 30 maart 2000, blz. 18-20).

Tijdens de bespreking in de commissie werd door
de minister gesteld dat "De Lijn vastzit aan een
contract met zware financiële consequenties. Men
kan eventueel overwegen het contract toch te ver-
breken om zo nieuwe onderhandelingen te voeren.
Ik zal dit laten onderzoeken".

1. Is met de firma Koppen al onderhandeld over
de types van beschikbare fietsparkeersystemen ?

2. Is onderhandeld over een verbreking van het
contract en het aangaan van een nieuw contract,
met andere voorwaarden ?

3. Hoeveel procent van het gegarandeerd budget
(van die ca. 10 miljoen euro) is nog niet opgeno-
men ?

4. Zijn er de voorbije drie jaar nieuwe fietspar-
keersystemen toegevoegd aan het gamma dat
De Lijn aanbiedt ? Zijn deze fietsstallingen
goedgekeurd door het Vast Secretariaat voor
Preventiebeleid ?

5. Biedt De Lijn aan de gemeenten nog steeds
fietsstallingen aan die niet het fiat hebben van
het Vast Secretariaat voor Preventiebeleid ?

6. Welke gemeenten in Vlaanderen hebben in
2002 en 2003 bij De Lijn gesubsidieerde fiets-
stallingen gekocht ?

Antwoord

1. Ja.

2. Neen.
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3. Van het gesubsidieerd budget (voor het dossier
fietsenrekken) ten bedrage van circa 400.000
euro is de helft gebruikt.

4. Een voorstel van nieuwe fietsenrekken ligt mo-
menteel ter goedkeuring. Deze fietsenrekken
zijn goed bevonden door de Fietsersbond.

5. Het nieuwe aanbod zal zo snel mogelijk worden
aangeboden.

6. De volgende gemeenten in Vlaanderen hebben
in 2002 en 2003 via (niet bij) De Lijn fietsenstal-
lingen besteld :

entiteit Antwerpen : Arendonk, Beerse, Begij-
nendijk, Heist-op-den-Berg, Lille, Niel, Ranst,
Rijkevorsel, Sint-Amands ;

entiteit Oost-Vlaanderen : Aalter, Haaltert,
Kluisbergen, Kruishoutem, Lovendegem, Moer-
beke, Waasmunster, Zomergem ;

entiteit Vlaams-Brabant : Aarschot, Lennik,
Lubbeek, Overijse, Scherpenheuvel-Zichem,
Tielt-Winge, Tervuren, Zemst ;

entiteit Limburg : Beringen, Bilzen, Genk, Ham,
Hamont-Achel, Kinrooi, Lanaken, Landen,
Neerpelt, Voeren, Zutendaal ;

entiteit West-Vlaanderen : Gistel, Ledegem,
Lichtervelde, Lo-Reninge, Zuienkerke.

Vraag nr. 92
van 25 november 2003
van mevrouw RIET VAN CLEUVENBERGEN

De Lijn Nerem  –  Bushalte Stationsplein 

Op mijn schriftelijke vraag nr. 423 van 19 septem-
ber 2003 antwoordde de minister dat een voorstel
tot dienstregelingswijziging uitgewerkt werd en dat
dit voorgelegd ging worden aan de openbaarver-
voercommissie. De Lijn zou het nodige doen om de
bijkomende halte op het Neremplein in de loop
van oktober 2003 in dienst te nemen (Bulletin van
Vragen en Antwoorden nr. 3 van 14 november
2003, blz. 706).

Ondertussen gebeurde dit en zijn de bewoners van
Nerem fier omdat hun inspanningen deels beloond
werden.

Op 22 oktober 2003 las ik echter in Het Belang van
Limburg : "Het is nu een proefperiode. Eind de-
cember volgt er een evaluatie. Dan gaan we na of

inderdaad veel mensen die halte nemen en kunnen
we oordelen of de wijziging ook terecht is".

De omwonenden betreuren dat De Lijn dit alles
voorstelt als "exploitatieveranderingen", terwijl zij-
zelf De Lijn attent maakten op het absurde van de
situatie, maar vooral zijn ze ontgoocheld dat dit
voorgesteld wordt als een mogelijke tijdelijke
maatregel, afhankelijk van het aantal gebruikers.
Ze vragen zich af of er bij de beoordeling geen re-
kening gehouden wordt met afstand, veiligheid en
comfort van deze opstapplaats, het zijn argumenten
die zij telkens gebruikten. Dit terwijl de minister de
realiteit beter lijkt te kennen en het inderdaad
heeft over veiligheidsredenen en inspelen op de
vraag van de bewoners.

1. Houdt De Lijn alleen rekening met de gebrui-
kers ?

2. Welk streefcijfer wil De Lijn behalen tussen 20
oktober en december ?

Hoe werden de mogelijke busgebruikers op de
hoogte gesteld van deze aanpassing door De
Lijn ?

3. Wanneer begint de evaluatie van het project
"stadsbussen" in Tongeren ?

Wie wordt hierbij betrokken ?

Kunnen buurtbewoners van deze halte/gebrui-
kers van De Lijn hierbij betrokken worden ?
Hoe ?

Antwoord

Binnen de bindende afspraken in het kader van de
basismobiliteit is gepland dat alle nieuwe projecten
basismobiliteit na één jaar werking worden geëva-
lueerd door de openbaarvervoercommissie (OVC).
Deze evaluatie heeft onder meer tot doel afspra-
ken te maken rond mogelijke optimalisaties van
het bestaande aanbod binnen het budget.

Ook het project "Basismobiliteit Tongeren" (BM
Tongeren) zal dus na een looptijd van twaalf maan-
den worden geëvalueerd. Het eerste werkjaar van
dit project loopt van eind december 2002 tot en
met eind december 2003. Rekening houdende met
de procedure (formuleren van evaluatieadviezen
en opmaken van evaluatiedossier) zal het project
BM Tongeren geëvalueerd worden tijdens een
OVC-vergadering in de loop van januari of febru-
ari 2004.
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Bij de evaluatie wordt niet enkel rekening gehou-
den met gebruikscriteria, zoals reizigersevolutie of
de gemiddelde bezettingsgraad (voor reguliere lij-
nen) en het percentage uitgevoerde ritten (voor
vraagafhankelijk vervoer). Andere evaluatie-ele-
menten zijn onder meer de in het kader van de ba-
sismobiliteit vooropgestelde criteria op het vlak
van frequentie, amplitude en afdekking van de
woonzones, de uitvoering van flankerende maatre-
gelen, de doorstromingsproblematiek, het mobili-
teitsplan en de inhoudelijke koppeling met het pro-
ject, de gehanteerde exploitatievorm(en), de op-
merkingen geformuleerd door de chauffeurs, door
de lokale overheid en natuurlijk de klantenreacties.

Het spreekt voor zich dat de visie van de gebrui-
kers een belangrijk onderdeel vormt van het evalu-
atiedossier. Het project BM Tongeren wordt sinds
de start in december 2002 immers niet alleen opge-
volgd aan de hand van onder meer prodatagege-
vens (bezettingsgraad, reizigersevolutie, bestem-
mingsgegevens, ...). Ook de klantenreacties en sug-
gesties vanwege de lokale overheid worden zorg-
vuldig geregistreerd en op hun haalbaarheid on-
derzocht. Deze gegevens worden in het evaluatie-
dossier opgenomen onder hoofdstuk 4 : Tevreden-
heid  –  4.1 Overzicht van de opmerkingen of
klachten vanwege reizigers, personeel en andere
partners. De opmerkingen van de buurtbewoners
van Nerem Stationsplein, die De Lijn (hetzij recht-
streeks, hetzij via de stad Tongeren) ontvangen
heeft, zullen dus zeker in het evaluatiedossier terug
te vinden zijn. De Lijn voert ook jaarlijks tevreden-
heidsonderzoeken uit, waarbij de gebruikers geën-
quêteerd worden. De resultaten van deze metin-
gen, indien relevant voor het te evalueren project,
worden eveneens opgenomen in het evaluatiedos-
sier onder punt 4.3 Tevredenheidsonderzoek.
Onder meer op basis van bovenvermelde evalu-
atiegegevens wordt door de BTTB (Bond van
Trein-, Tram- en Busgebruikers)  –  volledig vanuit
gebruikersstandpunt  –  een evaluatieadvies gefor-
muleerd.

Uiteindelijk is het de aangestelde auditor die het
eindadvies geeft. Eventuele bijsturingen op basis
van het eindadvies van de auditor worden bespro-
ken met de lokale overheid via de GBC (gemeen-
telijke begeleidingscommissie) en indien nodig via
een nieuwe infocampagne teruggekoppeld naar de
klant.

De opmerkingen van de buurtbewoners van
Nerem Stationsplein inzake de bediening van hun
woonwijk zullen zeker in het evaluatiedossier "Ba-
sismobiliteit Tongeren" worden opgenomen, net
zoals andere klantenreacties die betrekking heb-

ben op het Tongerse stadsnet en de opmerkingen
en suggesties die door het stadsbestuur van Tonge-
ren geformuleerd werden.

Gebruikers die opmerkingen wensen te formule-
ren, kunnen dit doen via de klantendienst van De
Lijn (tel. 070 220 200).

Vraag nr. 93
van 25 november 2003
van mevrouw RIET VAN CLEUVENBERGEN

Nieuwbouw en renovatie overheidsgebouwen  –
Ecologie

Zie :
Vlaams minister van Binnenlandse Aangelegenhe-
den, Cultuur, Jeugd en Ambtenarenzaken
Vraag nr. 43
van 25 november 2003
van mevrouw Riet Van Cleuvenbergen
Blz. 1452

Antwoord

Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt
door de heer Paul Van Grembergen, Vlaams minis-
ter van Binnenlandse Aangelegenheden, Cultuur,
Jeugd en Ambtenarenzaken.

Vraag nr. 94
van 28 november 2003
van de heer ANDRE VAN NIEUWKERKE

Strandactiviteiten  –  Horeca 

Sedert 1999 neem ik het streven naar een goede
strandordening ter harte. Meer bepaald, waar en
hoe vaste of tijdelijke constructies al dan niet en
onder welke voorwaarden kunnen worden opge-
richt. Ondertussen is al een hele weg afgelegd. In
afspraak met de collega van de minister die be-
voegd is voor Ruimtelijke Ordening, stelt de pro-
vincie thans een ruimtelijk uitvoeringsplan (RUP)
op inzake strandconstructies en -activiteiten. De
verwachting is dat het RUP in de loop van 2004 in
werking treedt. Binnen dat RUP wordt gewerkt
volgens de zogenaamde ABCD-zonering.

De voorbije jaren doen zich aan onze kust door
een gebrek aan een duidelijke zonering van strand-
constructies en -activiteiten immers heel wat mis-
toestanden voor.
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Daarbij is er ook een sterke vorm van deloyale
concurrentie ten opzichte van de horeca.

Ik ben uiteraard niet in staat om alle kustgemeen-
ten in die zin te evalueren. Wanneer ik de ABCD-
visie echter eventjes toets in, bijvoorbeeld,
Knokke-Heist, kom ik alleen hier al tot de vaststel-
ling dat het nog steeds mis blijft lopen op het vlak
van horeca-uitbatingen op het strand door bijvoor-
beeld sportclubs of badkarhouders (die zelfs tafels
en stoelen plaatsen en maaltijden serveren).

1. Zijn deze horeca-activiteiten geregeld in de be-
trokken concessieovereenkomsten ?

Zo ja, wat is terzake toegelaten en wat niet ?
Wordt dat nageleefd ? Wie oefent concreet het
toezicht hierop uit ?

2. Zo neen, moet voor die horeca-activiteiten dan
een aparte vergunning worden verkregen van
de concessieverlenende overheid ?

Zijn die vergunningen afgeleverd ? Worden ze
nageleefd ? Wie oefent concreet het toezicht
hierop uit ?

3. Als er geen regeling is binnen de concessieover-
eenkomst, en er zijn geen aparte vergunningen,
hoe kunnen die activiteiten dan plaatsvinden ?

Blijven de diensten van de minister niet in elk
geval bevoegd om daarop toe te zien ? Gebeurt
dat dan niet ?

4. Welke oplossing stelt hij in het vooruitzicht en
tegen wanneer ?

Antwoord

1. Met betrekking tot de strandactiviteiten en de
daarmee gepaard gaande bezettingen van het
openbaar domein, werd in Knokke-Heist, zoals
ook in de andere kustgemeenten, door het
Vlaams Gewest een concessie afgesloten met de
gemeente voor installaties (en activiteiten) be-
treffende zee, zonnebaden, sport en spel.

Met de gemeente Knokke-Heist werd boven-
dien voor 2003 een concessie afgesloten voor
het gebruik van de zeedijk enerzijds en de
stranden anderzijds betreffende alle activiteiten
die niet zouden vallen onder het toepassingsge-
bied van de strandconcessies.

Hierdoor zijn alle activiteiten, ook de zuiver
commerciële (bv. horeca-activiteiten op het
strand en de zeedijk) die in feite niets met zee,
zonnebaden, sport en spel te maken hebben, ge-
concedeerd aan de gemeente.

In de concessieteksten zijn evenwel geen con-
crete specifieke bepalingen opgenomen die de
precieze omvang van de "horeca"-activiteiten
op het strand regelen. Het Vlaams Gewest heeft
zoals gezegd niet de ambitie om dit in detail te
omschrijven. Dit wordt overgelaten aan de be-
leidsvisie van de gemeenten, waarbij ervan uit-
gegaan wordt dat een en ander gebeurt binnen
de bestaande wettelijke bepalingen van eerlijke
concurrentie.

2. Aangezien deze horeca-activiteiten behoren tot
de categorie van activiteiten begrepen in voor-
melde concessies, zijn geen aparte vergunningen
in hoofde van het Vlaams Gewest vereist.

3. Zoals vermeld, valt het beleid inzake horeca-ac-
tiviteiten onder de bevoegdheid van de lokale
gemeente- of stadsbesturen. Mijn bevoegde
diensten houden toezicht op de eigenlijke con-
structies of bezettingen van het openbaar do-
mein, niet op de eigenlijke horeca-activiteiten.

4. De lokale besturen dienen inzake horeca-activi-
teiten hun verantwoordelijkheid op te nemen.
Indien er zich problemen zouden voordoen in
verband met deloyale concurrentie ten opzichte
van de horeca, moet een oplossing gezocht wor-
den door de klagers hetzij bij de gemeente, het-
zij in de bestaande wetgeving betreffende de
handelspraktijken (vordering tot staken bij de
voorzitter van de rechtbank van koophandel)
en/of de bevoegde diensten van de federale
overheid, zijnde de centrale Federale Over-
heidsdienst voor Economie, Middenstand en
Energie, Algemene Directie Controle en Be-
middeling, WTC 3, 1000 Brussel.

Vraag nr. 95
van 28 november 2003
van mevrouw MARLEEN VAN DEN EYNDE

Benchmarkconvenants  –  Stand van zaken

De Vlaamse overheid heeft met een aantal grote
Vlaamse energie-intensieve bedrijven een bench-
markingconvenant afgesloten. Dit houdt in dat de
bedrijven de BBT (beste beschikbare technologie)
zullen toepassen inzake energiegebruik. In ruil
voor het afsluiten van deze overeenkomst werd
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door de regering de belofte gedaan om deze bedrij-
ven geen bijkomende energieheffingen op te leg-
gen.

1. Kan de minister meedelen welke energie-inten-
sieve bedrijven zich inmiddels verbonden heb-
ben met het benchmarkingconvenant ?

2. Er bestaat terzake veel onduidelijkheid over de
precieze inhoud van het benchmarkingconve-
nant.

Op welke manier worden de bedrijven aan con-
trole of naleving van het convenant onderwor-
pen ?

3. Kunnen bedrijven die het convenant nog niet
ondertekend hebben, alsnog inschrijven ?

Antwoord

173 ondernemingen of bedrijfsvestigingen zijn de
dato 20 november 2003 formeel toegetreden tot
het benchmarkingconvenant over energie-efficiën-
tie in de industrie. Deze ondernemingen vertegen-
woordigen ongeveer 80 % van het energieverbruik
door de industrie in Vlaanderen. De lijst van toege-
treden ondernemingen is beschikbaar op de web-
site www.benchmarking.be van de Commissie 
Benchmarking, het bestuursorgaan van het conve-
nant. De Commissie Benchmarking, waarin alle
toegetreden bedrijfssectoren vertegenwoordigd
zijn, is ook bevoegd om verdere modaliteiten uit te
werken.

De basismodaliteiten voor de controle en naleving
van het benchmarkingconvenant zijn duidelijk
vastgelegd in de artikels 7 en 8 van het convenant.
Daarnaast keurde de Vlaamse regering op 14 fe-
bruari 2003 een bijkomende verduidelijking aan-
gaande het convenant goed waarin ook nog eens
de controle- en nalevingsvoorwaarden worden her-
haald en nader toegelicht. Deze informatie is even-
eens publiekelijk beschikbaar op de vermelde web-
site.

Als onafhankelijke toezichthouder is het Verifica-
tiebureau opgericht, dat de naleving van het conve-
nant controleert.

Bedrijven die op huidig ogenblik het convenant
nog niet ondertekend hebben, kunnen alsnog toe-
treden. Zij dienen echter eveneens de timing in het
convenant te respecteren. Deze timing bepaalt dat
als eerste stap alle rendabele energiebesparende

maatregelen genomen dienen te worden voor 31
december 2005. Een belangrijk voordeel voor de
toegetreden ondernemingen bestaat erin dat zij de
emissierechten die vereist zijn om te voldoen aan
de Europese richtlijn inzake emissiehandel toege-
wezen kunnen krijgen op basis van het energieplan
opgesteld overeenkomstig het convenant. Daartoe
dient het energieplan tijdig te worden afgewerkt.
De Europese richtlijn verplicht de lidstaten om ten
laatste op 1 oktober 2004 de emissierechten toe te
wijzen. Het Verificatiebureau gaat na of de aanvra-
ger deze voorwaarde kan nakomen en gaat tevens
na of de eventuele opgelopen achterstand kan wor-
den ingehaald.

Vraag nr. 96
van 28 november 2003
van mevrouw ANNY DE MAGHT-AELBRECHT

Waalse baggerplannen Dender  –  Overleg

Het Waals Gewest gaat werk maken van het uit-
baggeren van de Dender. In Geraardsbergen is
daarover enige ongerustheid, want de streek heeft
de voorbije jaren al meermaals met overstromin-
gen te maken gehad. Bij zware regenval mag men
Ninove en Geraardsbergen vaak bij de probleem-
gebieden rekenen.

Wanneer de Dender uitgebaggerd zou worden, dan
kan er meer water en sneller dan nu naar Vlaande-
ren afvloeien, wat mogelijk problemen geeft. Men
vreest dat de Waalse overheden bij mogelijke wa-
teroverlast door de baggerwerken daar, de sluizen
wijd open gaan zetten en dat Geraardsbergen dan
onder water komt te staan. De Dender is immers
heel gevoelig voor zware regenval.

Ik las in een bericht van het persbureau Belga de
reactie van minister Michel Daerden dat er voor
Vlaanderen geen problemen zouden ontstaan
omdat men niet de hele Dender in één keer gaat
uitbaggeren. Omwille van de commerciële binnen-
vaart krijgen de Schelde en het Kanaal
Charleroi-Brussel trouwens prioriteit.

Het project zou over verscheidene jaren lopen.
Volgend jaar zal in de Dender op Waals grondge-
bied maximaal 15.000 kubieke meter vloeibaar slib
gebaggerd worden. Omdat het werk een meerja-
renproject is, vindt het kabinet van minister Daer-
den het wenselijk dat er overleg is tussen zowel
Vlaams en Waals Gewest, als de steden Geraards-
bergen en Aat.
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Ik wil er de minister ten slotte nog op wijzen dat
ook langs onze kant van de taalgrens baggerwer-
ken in de Dender welkom zijn, want hij herinnert
zich uit de studie over "het belang van de kleine
waterlopen" dat er een achterstand is op het vlak
van onderhoud van de Dender.

1. Heeft de minister weet van de baggerplannen
van zijn Waalse collega in de Dender en de
Schelde ?

Is daarover al overleg gepleegd of informatie
meegedeeld ?

2. Heeft de Vlaamse regering al een uitnodiging
ontvangen om overleg over de werken te plegen
of neemt de minister zelf een initiatief ?

3. Beschikt de minister over informatie (bv. van
AWZ) dat baggerwerken in Wallonië geen pro-
blemen zouden opleveren voor de regio Ge-
raardsbergen ?

4. Is er geregeld overleg tussen de bevoegde admi-
nistraties aan beide kanten van de taalgrens
over mogelijke problemen met wateroverlast of
waterstanden en dergelijke ?

Antwoord

1. Ik heb via de administratie Waterwegen en Zee-
wezen (AWZ) kennis van de baggerplannen
voor de Dender op het Waalse grondgebied. De
aanbesteding voor deze baggerwerken heeft re-
centelijk plaatsgevonden. De opdracht voorziet
in het wegnemen van 40.000 m3 baggerspecie. In
een eerste fase zal 15.000 m3 specie verwijderd
worden uit het pand Ath-Papignies. Deze bag-
gerwerken zullen in het voorjaar 2004 uitge-
voerd worden.

De geplande baggerwerken op het Waalse ge-
deelte van de Dender zijn het uitvoeren van een
achterstallig onderhoud. Op het Vlaamse ge-
deelte is dit onderhoud wel uitgevoerd geweest.
Tot 1994 gebeurde dit door effectief baggerspe-
cie uit de waterweg te verwijderen. Sinds 1995
gebeurt dit door het uitvoeren van agitatiebag-
gerwerk (ploegen). Er is op het Vlaamse gedeel-
te van de Dender dan ook geen nood aan groot-
schalige baggerwerken.

2. Ik heb geen uitnodiging ontvangen van mijn
Waalse collega om overleg te plegen over deze
werken.

Ik acht het niet nodig om hieromtrent een ini-
tiatief te nemen, gelet op het zesmaandelijks
overleg tussen de bevoegde administratieve
diensten van beide gewesten.

3. Zoals ik reeds geantwoord heb op de recente
vraag van de heer Guido De Padt, federaal
volksvertegenwoordiger en burgemeester van
Geraardsbergen, is het huidig afvoerend vermo-
gen  van de Denderbedding voldoende, ook bij
een verhoogde aanvoer vanuit Wallonië.

De afvoermogelijkheid van de Dender wordt in
de eerste plaats bepaald door de getijdenwer-
king op de Zeeschelde in Dendermonde en de
daarbij optredende mogelijkheden van lozing.
De in Wallonië geplande baggerwerken zullen
geen bijkomende problemen voor de regio Ge-
raardsbergen geven, temeer daar zij gepland
zijn in het pand Ath-Papignies en niet onmid-
dellijk aan de grens met het Vlaamse gewest.

4. Over de Dender en de andere gewestoverschrij-
dende waterwegen is er een zesmaandelijks
overleg tussen de bevoegde afdelingen, de afde-
ling Bovenschelde en de Direction des Voies
Hydrauliques in Tournai (D 222). Dit overleg
heeft plaats binnen de overlegcommissie 1 van
het intergewestelijk overleg voor de waterwe-
gen. Het volgende overleg heeft plaats in Tour-
nai op 5 mei 2004.

Ik heb aan de administratie Waterwegen en
Zeewezen opdracht gegeven de problematiek
van wateroverlast op de Dender en de bagger-
werken op de agenda te plaatsen en mij erover
te rapporteren.

Vraag nr. 97
van 28 november 2003
van de heer JAN VERFAILLIE

Kusttram  –  Aanpassing kruispunten

In opvolging van mijn schriftelijke vraag nr. 6 van
26 september 2002 zou ik graag volgende vragen
stellen (Bulletin van Vragen en Antwoorden nr. 5
van 2 december 2002, blz. 935).

1. Kan de minister aangeven welke kruispunten
reeds werden weggewerkt ?

Werden de vijftien kruispunten allemaal aange-
pakt voor het zomerseizoen van 2003 zoals ge-
pland ? Zo neen, waarom niet ?
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2. Hoeveel ongevallen zijn er tot op heden dit jaar
gebeurd met de kusttram ?

3. Zijn er dit jaar kruispunten bijgekomen die
dringend aangepast moeten worden ? Zo ja,
wanneer worden ze aangepakt ?

Antwoord

Het antwoord van mijn voorganger op schriftelijke
vraag nr. 6 van 26 september 2002 bevatte een lijst
met 24 kruispunten die uitgerust zijn met een
niet-conflictvrije lichtenregeling.

Hiervan werden tot op heden negen kruispunten
conflictvrij gemaakt op het terrein. Het gaat hierbij
over Knokke-Heist (km 3.67), Brugge (km 1.2), De
Haan (km 12.2, 17.74, 24.29), Middelkerke (km
46.9, 14.36), Koksijde (km 55.40) en De Panne (km
67.02).

Daarnaast zijn er vijf kruispunten waar aanpassin-
gen of het plaatsen van lichten gepland zijn in het
komende halfjaar. Het betreft Knokke-Heist (km
2.58), Bredene (km 28.09, 28.5, 29.17) en Oostende
(km 0).

Op drie kruispunten zijn in de nabije toekomst
werken gepland door De Lijn of de administratie
Wegen en Verkeer (AWV) : Oostende (km 30.35,
31) en Nieuwpoort (km 51.35).

Eén kruispunt, met name Middelkerke (km 45.92)
werd van de lijst geschrapt omdat hier geen con-
flictvrije regeling mogelijk is. Het betreft immers
een oversteekplaats voor voetgangers.

De aanpassing van de zes overblijvende kruispun-
ten is nog in onderzoek.

Zoals in mijn antwoord van 26 september 2002 ge-
steld, zou er getracht worden de meerderheid van
de kruispunten voor het zomerseizoen 2003 aan te
passen. Er werden inderdaad negen kruispunten
volledig conflictvrij gemaakt, terwijl de overige zes
kruispunten nog zullen worden aangepakt op korte
termijn. Hieruit mag blijken dat de uitvoering van
de werken op schema zit.

Van 1 januari tot en met 31 oktober 2003 zijn er 83
ongevallen gebeurd met de kusttram op kruispun-
ten. Gezien de verhoogde frequentie van de kust-
tram, is er bijgevolg in verhouding een lichte daling
opgetreden van het aantal ongevallen.

Er zijn het afgelopen jaar langs de N34 geen kruis-
punten bijgekomen die een dringende aanleg van
een conflictvrije lichtenregeling vereisen. In eerste
instantie blijft het de bedoeling de opgestelde lijst
af te werken. Andere knelpunten die eventueel
zouden opduiken, kunnen worden voorgelegd aan
de Provinciale Commissie voor Verkeersveiligheid.

Vraag nr. 98
van 28 november 2003
van mevrouw NIKI DE GRYZE

Heraangelegde wegen Gentbrugge  –  Fietspaden

De Gentbruggebrug (Gentbrugge/St.-Amands-
berg) is pas heraangelegd, maar er is geen spoor
van een fietspad. Blijkbaar wordt AWZ (afdeling
Waterwegen en Zeewezen) van de Vlaamse Ge-
meenschap als schuldige aangewezen, aangezien de
stad Gent naar AWZ een plan zou hebben doorge-
stuurd met daarop een verhoogd trottoir en een
fietspad.

Ook op de pas heraangelegde Gentbruggekouter,
een straat die ook deel uitmaakt van de grote wer-
ken door Aquafin in Gentbrugge, rijzen er proble-
men. Men heeft daar ruime voetpaden aangelegd
(weliswaar met middenin lichtpalen), maar voor
een fietspad blijkt de rijweg nu te smal geworden.
Ook daar is dus geen fietspad. Het betreft nochtans
een straat waar een basisschool gevestigd is.

1. Was AWZ effectief op de hoogte van het plan
voor een verhoogd trottoir en een fietspad op
de Gentbruggebrug ?

2. Zo ja, wat zal AWZ doen om het probleem te
verhelpen ?

3. Wat zijn hiervan de meerkosten en wie betaalt
ze ? 

4. Welke oplossing wordt voorgesteld voor de
Gentbruggekouter ?

Antwoord

1. Om stabiliteitsredenen heeft AWZ het initiatief
genomen om de brug in Gentbrugge te herstel-
len. Op verschillende plaatsen was het beton
immers aangetast en was de wapening van de
betonnen hoofdliggers, door waterdoorsijpeling,
gecorrodeerd. Zowel de corrosie zelf als de oor-
zaak van deze corrosie moesten derhalve drin-
gend worden aangepakt.
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Pas nadat het bestek voor deze herstelling klaar
was, werd door de stad Gent aan de afdeling
Zeeschelde gevraagd de mogelijkheid te onder-
zoeken om het bestaande en verhoogde trottoir
op de brug aan beide zijden te verbreden zodat
een voetpad van 1.5 m breed en een fietspad
van 1.45 m breed zouden kunnen worden aan-
gelegd.

Vermits het verminderen van de rijstrookbreed-
te op de brug, om verkeerstechnische redenen,
niet mogelijk is, zou de vraag van de stad in
principe neerkomen op een verbreding van het
bestaande  trottoir, dus van het uitkragend ge-
deelte van het brugdek. Het is duidelijk dat dit
om bouwtechnische redenen niet zomaar kan
en dat hiervoor een volledige betonstudie van
het brugdek moet worden uitgevoerd. Een der-
gelijke ingreep waarbij de bestaande uitkragin-
gen aanzienlijk moeten worden verbreed, zou
dan ook veel duurder uitvallen dan wat budget-
tair vastgelegd was voor de normale herstelling.
Vermits de geplande herstelling met het oog op
het behoud van het kunstwerk moeilijk nog lan-
ger kon worden uitgesteld, werd dan ook beslist
de oorspronkelijk geplande herstellingswerken
uit te voeren zonder de gevraagde verbreding.

Ik heb echter vastgesteld dat in het midden van
het verhoogde trottoir op de brug palen aanwe-
zig zijn voor de elektrificatielijn van de trolley-
bussen. Deze palen hinderen inderdaad het effi-
ciënt gebruik van het voet- en fietspad op de
brug. Ik geef heden dan ook opdracht aan mijn
administratie om, in overleg met De Lijn, na te
gaan of deze palen niet naar de zijkant van de
brug kunnen worden verplaatst. Op die manier
zou de volledige breedte van het verhoogde
trottoir als fiets- en voetpad gebruikt kunnen
worden. Voorwaarde is dan wel dat ook de op-
ritten, die in beheer zijn bij de stad, worden aan-
gepast.

2. Indien de palen in het midden van het trottoir
op de brug verwijderd worden, meen ik dat het
probleem opgelost is, vermits de breedte die aan
beide zijden van de brug dan vrijkomt voldoen-
de moet zijn voor een gemengd gebruik door
fietsers en voetgangers.

3. De eventuele aanpassingswerken aan de brug
voor het verplaatsen van de palen zullen wor-
den gedragen door het gewest. Het eventueel
aanpassen van de opritten valt ten laste van de
stad.

4. De Gentbruggekouter valt eveneens onder het
beheer van de stad Gent.

Vraag nr. 99
van 28 november 2003
van de heer ANDRE MOREAU

Gratis busvervoer  –  Gemeenten

De Vlaamse minister van Mobiliteit streeft ernaar
om in 2004 zoveel mogelijk mensen gratis met de
(Lijn)bus te laten rijden. Sommige media spreken
zelfs over "iedereen", maar dat is naar mijn be-
scheiden mening onrealistisch.

Daarover handelt mijn schriftelijke vraag dan ook
niet.

1. Heeft de minister zijn plan van gratis (Lijn)bus-
vervoer reeds officieel aan alle Vlaamse ge-
meenten bekendgemaakt ?

2. De gemeenten moeten betalen voor het gratis
busvervoer. De minister moet ze dus hiertoe
overhalen.

Welke prikkel(s) of stimulans(en) heeft de mi-
nister daartoe in zijn plan opgenomen ?

3. In hoeveel van de 308 gemeenten bestaat er op
dit ogenblik gratis (Lijn)busvervoer (voor ieder-
een) ?

Antwoord

Hasselt heeft het systeem van gratis openbaar ver-
voer op zijn grondgebied ingevoerd op 1 juli 1997.
Inwoners van Hasselt rijden gratis op alle stads- en
streeklijnen binnen de stad. Niet-inwoners mogen
gratis op stadslijnen binnen de stad. In Ronse rijdt
iedereen sinds 1 januari 2003 gratis met de bus bin-
nen de stadsgrenzen. Voor dit gratis openbaar ver-
voer binnen hun stad betalen beide steden jaarlijks
een forfaitair bedrag aan De Lijn.

Het gratis openbaar vervoer in Hasselt was de
voorloper van de derdebetalersystemen die De
Lijn eind 1998 heeft ingevoerd. Op dit ogenblik be-
staan er verschillende systemen, gaande van gratis
vervoer voor bepaalde leeftijdscategorieën tot een
tegemoetkoming in de prijs van een abonnement.
De Vlaamse 65-plussers zijn het bekendste voor-
beeld van een derdebetalersysteem. Sinds 1 januari
2000 treedt de Vlaamse overheid voor hen op als
derdebetaler. Ondertussen passen 66 Vlaamse ge-
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meenten één of andere vorm van het derdebetaler-
systeem toe. Begin 2004 versoepelt en vereenvou-
digt De Lijn de derdebetalersystemen. Zo kan De
Lijn het systeem flexibeler toepassen en wordt
meer maatwerk mogelijk voor de gemeenten. Van
dan af biedt De Lijn nog zes derdebetalersystemen
aan, die alle huidige systemen vervangen en/of in-
tegreren.

Deze zes derdebetalersystemen zijn :

– systeem 1 : procentuele tegemoetkoming op
abonnementen,

– systeem 2 : tegemoetkoming op kaarten,

– systeem 3 : tegemoetkoming op biljetten,

– systeem 4 : gratis netabonnement voor bepaalde
leeftijdscategorie(ën),

– systeem 5 : gratis openbaar vervoer binnen een
gemeente,

– systeem 6 : 3 W-Extra.

Een overzicht van de 66 gemeenten die een derde-
betalersysteem toepassen, kan worden geraad-
pleegd op de website van De Lijn op de pagina
http://www.delijn.be/derdebetalersystemen_over-
zicht.html.

Het instappen in een derdebetalersysteem door
een gemeente is volledig vrijwillig, maar moet wor-
den beschouwd als aanvulling op andere maatrege-
len zoals de invoering van basismobiliteit, het
nemen van flankerende maatregelen, enzovoort.

Vraag nr. 100
van 5 december 2003
van de heer CARL DECALUWE

De Lijn  –  Capaciteit autobussen

Vaak wordt geklaagd over overvolle bussen tijdens
de piekuren van de schoolgaande jeugd. De maxi-
male capaciteit van een bus is bepaald op 95 perso-
nen, niettegenstaande 80 personen reeds een over-
volle bus betekenen.

De directie van De Lijn kan 80 personen echter
niet als overvol beschouwen vanwege de bovenver-
melde bepaling. Het probleem vormen de bagage
en schooltassen van de reizende jongeren.

Bovendien wordt er op deze piekmomenten vaak
enorm gedrumd bij het opstappen, wat een boete
van 55 euro kan opleveren.

1. Is de minister op de hoogte van de diverse
klachten van overbezetting ?

2. In welke mate kan de maximale capaciteit wor-
den gereduceerd tot 80 personen ?

Is dat iets wat wordt overwogen ? Waarom wel
of waarom niet ? Indien wel, wanneer zou dit
operationeel kunnen zijn ?

3. Is de minister op de hoogte van het feit dat er
voor het drummen boetes worden uitgedeeld ?

Hoeveel van deze boetes werden er dit jaar
reeds uitgeschreven ?

Antwoord

1. Van alle capaciteitsproblemen, zowel deze ge-
meld door de klant, de chauffeur als door de
controleur, houdt De Lijn, per entiteit, statistie-
ken bij met inbegrip van de geboden oplossin-
gen.

2. De theoretische maximumcapaciteit voor de
voertuigen van De Lijn (ongeveer 90 plaatsen
afhankelijk van het type) betreft in de praktijk
ook de echte maxima. Aangezien deze theoreti-
sche maxima bepaald zijn op basis van de ide-
aaltypische situatie (alle zitplaatsen bezet, alle
passagiers schuiven maximaal door, geen kin-
derwagens, boodschappentassen, rugzakken,
dieren of andere bagage), wordt deze maxi-
mumcapaciteit, zelfs tijdens de piekuren van de
schoolgaande jeugd, zelden of nooit bereikt. In
het kader van het netmanagement wordt be-
paald dat bij structurele overbezetting de capa-
citeit of de frequentie blijvend verhoogd wordt.
Structurele overbezetting treedt op wanneer de
bezetting gemiddeld 90 % of meer van de in het
voertuig aangegeven maximumcapaciteit be-
draagt gedurende 15 minuten van een rit (=
meer dan ± 80 reizigers volgens type voertuig).

Met het oog op het remediëren van vastgestelde
capaciteitsproblemen wordt het reduceren van
de maximumcapaciteit tot 80 personen niet
overwogen. Het vervangen van standaardvoer-
tuigen door gelede bussen, het verlengen van
ritten om zodoende op bepaalde plaatsen bijko-
mende capaciteit te creëren of het inleggen van
bijkomende ritten lijken meer opportuun.
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3. In het ministerieel besluit van 13 februari 2003
houdende wijziging van de prijzen voor het ver-
voer van reizigers op het net van het stads- en
streekvervoer van het Vlaams Gewest en hou-
dende vaststelling van de tussenkomst van der-
den in de kosten van het openbaar vervoer van
de gebruikers (Staatsblad van 3 maart 2003),
staan de toeslagen vermeld die geheven worden
bij specifieke inbreuken op het politiereglement
of tegen de exploitatie.

Het heffen van toeslagen voor "drummen"
werd in voornoemd ministerieel besluit niet op-
genomen en is De Lijn onbekend.

Vraag nr. 101
van 5 december 2003
van de heer CHRISTIAN VAN EYKEN

Rotonde St.-Pieters-Leeuw  –  Stand van zaken

Hierbij verwijs ik naar het antwoord op mijn
schriftelijke vraag nr. 370 van 10 juli 2003 waarin
de minister vermeldt dat voor de rotonde op het
kruispunt van de Nieuwe Stallestraat N261 en de
Humaniteitslaan N266 in Sint-Pieters-Leeuw de
conclusies van het verder onderzoek tegen half au-
gustus werden verwacht (Bulletin van Vragen en
Antwoorden nr. 2 van 17 oktober 2003, blz. 467).

De resultaten zouden dus nu bekend moeten zijn.

1. Op hoeveel worden de kosten voor de aanleg
van dit kruispunt geraamd ?

2. Wat is de termijn voor de uitvoering van de
werken ?

Antwoord

De kosten voor de aanleg van de rotonde op het
kruispunt N261-N266 in Sint-Pieters-Leeuw wor-
den geraamd op 800.000 euro.

De uitvoeringstermijn van de werken bedraagt een
half jaar.

Vraag nr. 102
van 5 december 2003
van de heer DIRK HOLEMANS

De Lijn  –  Nieuwe trams

Graag kreeg ik meer informatie over de levering
van 47 nieuwe Hermelijntrams aan Antwerpen en
Gent.

1. Hoeveel van deze 47 zijn bestemd voor Antwer-
pen, en hoeveel voor Gent ?

2. Wat is het leveringsschema van de trams, opge-
splitst voor Antwerpen en Gent ?

3. Op welke locaties in de twee steden worden de
trams gestald ?

Antwoord

1. Voor Antwerpen zijn er 30 nieuwe éénrichtings-
trams besteld en voor Gent 17 nieuwe tweerich-
tingstrams.

In het kader van het Minder Hinder Plan Ant-
werpen werden er voor Antwerpen 10 bijko-
mende trams besteld, zodat er in totaal 57 lage-
vloertrams zullen worden geleverd.

2. Leveringsschema trams

Volgnr. Voertuig- Plaats Leverings-
nr. datum

1 7232 Antwerpen 08-03-04
2 7233 Antwerpen 29-03-04
3 7234 Antwerpen 21-04-04
4 7235 Antwerpen 07-05-04
5 7236 Antwerpen 25-05-04
6 7237 Antwerpen 09-06-04
7 7238 Antwerpen 23-06-04
8 7239 Antwerpen 07-07-04
9 7240 Antwerpen 21-07-04
10 7241 Antwerpen 18-08-04
11 7242 Antwerpen 01-09-04
12 7243 Antwerpen 15-09-04
13 7244 Antwerpen 24-09-04
14 7245 Antwerpen 05-10-04
15 7246 Antwerpen 14-10-04
16 7247 Antwerpen 25-10-04
17 7248 Antwerpen 03-11-04
18 7249 Antwerpen 12-11-04
19 7250 Antwerpen 24-11-04
20 7251 Antwerpen 03-02-04
21 7252 Antwerpen 14-12-04
22 7253 Antwerpen 23-12-04
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Volgnr. Voertuig Plaats Leverings-
nr. datum

23 7254 Antwerpen 11-01-05

24 7255 Antwerpen 20-01-05

25 7256 Antwerpen 31-01-05

26 7257 Antwerpen 09-02-05

27 7258 Antwerpen 18-02-05

28 7259 Antwerpen 01-03-05

29 6315 Oost-Vlaanderen 22-03-04

30 6316 Oost-Vlaanderen 12-04-05

31 6317 Oost-Vlaanderen 29-04-05

32 6318 Oost-Vlaanderen 23-05-05

33 6319 Oost-Vlaanderen 09-06-05

34 6320 Oost-Vlaanderen 28-06-05

35 6321 Oost-Vlaanderen 15-07-05

36 6322 Oost-Vlaanderen 03-08-05

37 6323 Oost-Vlaanderen 22-08-05

38 6324 Oost-Vlaanderen 08-09-05

39 6325 Oost-Vlaanderen 27-09-05

40 6326 Oost-Vlaanderen 17-10-05

41 6327 Oost-Vlaanderen 04-11-05

42 6328 Oost-Vlaanderen 24-11-05

43 6329 Oost-Vlaanderen 13-12-05

44 6330 Oost-Vlaanderen 06-01-06

45 6331 Oost-Vlaanderen 25-01-06

46 7260 Antwerpen 08-02-06

47 7261 Antwerpen 22-02-06

48 7262 Antwerpen 08-03-06

49 7263 Antwerpen 22-03-06

50 7264 Antwerpen 11-04-06

51 7265 Antwerpen 04-05-06

52 7266 Antwerpen 24-05-06

53 7267 Antwerpen 12-06-06

54 7268 Antwerpen 26-06-06

55 7269 Antwerpen 10-07-06

56 7270 Antwerpen 24-07-06

57 7271 Antwerpen 07-08-06

3. De nieuwe trams voor Gent worden gestald in
Gentbrugge.

De nieuwe trams voor Antwerpen worden ge-
stald in Antwerpen  –  Punt aan de Lijn Noor-
derlaan.

Vraag nr. 103
van 5 december 2003
van de heer DIRK HOLEMANS

De Lijn Gent  –  Trolleybussen

In Gent rijden sinds eind jaren '80 trolleybussen op
lijn 3.

Sinds enige tijd zijn er blijkbaar onvoldoende trol-
leybussen, aangezien er ook dieselbussen op lijn 3
worden ingezet.

1. Over hoeveel trolleybussen beschikt De Lijn
Oost-Vlaanderen in het totaal ?

2. Hoeveel ervan zijn operationeel ?

Waarom zijn de andere niet inzetbaar ?

3. Wat is de verwachte levensduur van deze trol-
leybussen ?

Antwoord

1. De Lijn Oost-Vlaanderen beschikt over twintig
trolleybussen, gebouwd in 1987 en 1988 door de
tijdelijke vereniging Van Hool-ACEC.

2. Eén van de trolleybussen is om technische rede-
nen buiten dienst gesteld. Dagelijks zijn er voor
de exploitatie twaalf trolleybussen nodig, de ne-
gentien beschikbare exemplaren worden maxi-
maal hiervoor ingezet.

Het gebeurt dat een gelede dieselbus moet wor-
den ingezet om volgende redenen.

– De trolleybussen zijn reeds vijftien à zestien
jaar oud en vragen derhalve een groter tech-
nisch onderhoud dan nieuwe bussen. De re-
paratietijd en de kans van niet-inzetbaarheid
is groter. Dieselbussen worden na veertien
jaar afgeschreven en buiten dienst gesteld.

– De trolleybussen kunnen enkel op lijn 3 Ma-
riakerke  –  Meersemdries ingezet worden,
een reisweg die veel verkeersdrempels bevat.
De dragende profielen van het chassis scheu-
ren door het dagelijks frequent overschrij-
den van deze drempels, waardoor trolleybus-
sen terug naar de constructeur moesten wor-
den gestuurd voor een versterking van de
stalen profielen. Deze werken duren één à
twee maanden per bus.
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3. De trolleybussen worden bij De Lijn afgeschre-
ven na 25 jaar wegens hun hogere aankoopprijs.

Technisch is dit echter niet zonder meer haal-
baar. Enerzijds zijn er de steeds groter worden-
de onderhoudskosten en de lagere dagelijkse in-
zetbaarheid, en anderzijds is het interieur voor
de klant niet meer vergelijkbaar met dat van
een nieuwe bus. Indien er geen nieuwe trolley-
bussen worden aangeschaft, is een grondige re-
visie nodig.

Vraag nr. 104
van 5 december 2003
van de heer DIRK HOLEMANS

Bussen, trams, trolleybussen  –  Energie-efficiëntie

De Lijn zet zowel bussen (diesel en aardgas), trams
als trolleybussen in.

In het kader van een energiebewust beleid is het
belangrijk om de energie-efficiëntie van deze ver-
schillende vervoersmodi te kennen.

Kan de minister voor de verschillende vervoersmo-
di, zowel per passagier als per afgelegde kilometer,
de energie-efficiëntie meedelen ?

Antwoord

De energie-efficiëntie is afhankelijk van het ver-
bruik in verhouding tot de geleverde capaciteit.

Voor de autobussen wordt het verbruik door het
lastenboek op de volgende maximale waarden
vastgelegd (MJ : megajoule  –  red.) :

– 12-meterbus met 100 plaatsen : 33l/100 km of
11,92 MJ/km ;

– gelede 18-meterbus met 150 plaatsen : 46,5l/100
km of 16,80 MJ/km.

Per plaats per kilometer zijn deze waarden 0,119
MJ voor de 12-meterbus en 0, 112 MJ voor de gele-
de bus.

Het verbruik van de aardgasbus ligt ongeveer 10 %
hoger dan dat van de dieselbus.

Het elektrisch verbruik van een trolleybus is verge-
lijkbaar met het verbruik van een gelede autobus.

Voor de trams gelden de volgende verbruikswaar-
den (kWh : kilowattuur  –  red.) :

– Hermelijn met 250 plaatsen : 4 kWh/km of 14,4
MJ/km ;

– PCC met 100 plaatsen : 2 kWh/km of 7,2
MJ/km.

Per plaats per kilometer zijn deze waarden 0,0576
MJ voor de Hermelijn en 0,072 MJ voor de PCC.

Bij de moderne tram kunnen betere waarden ver-
kregen worden door de energierecuperatie bij het
remmen, die tot 30 % kan oplopen.

De tram vraagt wel grotere investeringskosten aan
rollend materieel en infrastructuur.

Vraag nr. 105
van 5 december 2003
van mevrouw SONJA BECQ

Mobiliteit  –  Specifiek vervoer

Mobiliteit van ouderen, jongeren, werknemers,
minder mobiele personen blijft een complexe ma-
terie :

– 65-plussers mogen gratis op de bus ;

– personen met een handicap die ingeschreven
zijn bij het Vlaams Fonds voor Sociale Integra-
tie van Personen met een Handicap mogen
eveneens gratis op de bus (en hun begeleider ?) ;

– schoolgaande jongeren doen een beroep op een
Buzzy Pazz ;

– werknemers krijgen een tegemoetkoming van
hun werkgever in het raam van het woon-werk-
verkeer ;

– ambtenaren mogen gratis gebruikmaken van
het vervoer van De Lijn ;

– mindermobielencentrales, vaak gemeentelijk
georganiseerd, zorgen er met vrijwilligers voor
dat mensen die minder mobiel zijn en niet tot
een halte geraken, of mensen die geen gebruik
kunnen maken van de bus, ook vervoer kunnen
genieten ;

– in Limburg wordt er gebruikgemaakt van taxi-
cheques ;
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– daarnaast is er nog het project van de "diensten
aangepast vervoer" (DAV), gesubsidieerd in het
raam van gelijke kansen.

Toch blijven nog mensen verstoken van vervoers-
mogelijkheden, zeker wanneer het gaat om mensen
die minder mobiel zijn.

1. Wat wordt er gedaan voor mensen die minder
mobiel zijn en niet tot bij het regulier vervoer
geraken, noch tot bij de belbus ?

2. Hoe worden belbus, mindermobielencentrale,
diensten aangepast vervoer, eventuele andere
vormen van vervoer op mekaar afgestemd ?

3. Zullen de groepen die thans theoretisch gratis
van De Lijn gebruik kunnen maken, ook gratis
van dit specifiek vervoer (mindermobielencen-
trales, dienst aangepast vervoer, ...) gebruik
kunnen maken ?

N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers
Bossuyt (vraag nr. 105) en Byttebier (nr. 42).

Gecoördineerd antwoord

1. De Lijn kreeg van de Vlaamse overheid de op-
dracht om, onder meer in het kader van de ba-
sismobiliteit, de toegankelijkheid van haar be-
staande aanbod te verbeteren. In deze context
streeft De Lijn ernaar om de toegankelijkheid
van het openbaar vervoer in die mate te verbe-
teren dat ook minder mobiele en gehandicapte
reizigers er gebruik van kunnen maken. Toch
moet terecht worden opgemerkt dat de volledi-
ge bruikbaarheid van het bestaande openbaar
vervoer door alle personen met een handicap
gerelativeerd moet worden, en dit omdat :

– in de klassieke exploitatie niet altijd aan alle
verwachtingen van bepaalde doelgroepen
kan worden voldaan (zoals het bestaan van
loopafstanden tot de halte, bepaalde gewens-
te verplaatsingen die niet via openbaar ver-
voer mogelijk zijn, ...) ;

– bepaalde personen met een handicap zelfs
niet in ideale omstandigheden van openbaar
vervoer gebruik zullen kunnen maken door
de aard van hun handicap of hun gezond-
heidstoestand.

Eind 2000 besliste de Vlaamse regering daarom
om een reglement te ontwikkelen voor de subsi-
diëring van diensten voor aangepast vervoer

(DAV). Deze diensten hebben expliciet de op-
dracht om vervoer te leveren aan die mensen
die vanwege fysieke beperkingen niet terecht-
kunnen bij het gewone openbaar vervoer. De
regeling is dus aanvullend op het aanbod van
het openbaar vervoer. Het reglement onder-
werpt de organisaties aan specifieke criteria die
de kwaliteit van dienstverlening naar de klanten
toe en de samenwerking onderling en met het
reguliere vervoer sturen. Voor het hele opzet
stelde de Vlaamse regering een totaalbudget
van 858.000 euro ter beschikking, dat inmiddels
met 150.000 euro is gestegen. Het aantal dien-
sten dat op basis van het desbetreffende regle-
ment gedeeltelijk wordt gesubsidieerd, is ge-
groeid van elf in 2001 tot veertien in 2003. Deze
diensten verspreiden zich over heel Vlaanderen
en maken deel uit van een netwerk dat de be-
doeling heeft zich, stapsgewijs en binnen de
haalbaarheid van het beschikbare budget, uit te
breiden tot een gebiedsdekkend circuit. Het re-
glement zelf werd eind 2003 op basis van de
kennis en ervaring die inmiddels in het dossier
werd opgedaan, geëvalueerd en verfijnd. De bij-
gestuurde versie zal binnenkort ter goedkeuring
aan de Vlaamse regering worden voorgelegd.

Hoewel het niet tot de taken van De Lijn be-
hoort om te voorzien in specifiek vervoer, pro-
beert De Lijn  –  waar mogelijk en uitsluitend
binnen het geplande aanbod  –  de toegankelijk-
heid van haar diensten voor rolstoelgebruikers
te verbeteren.

Reeds geruime tijd kunnen elektrische-rolstoel-
gebruikers, die een uitkering krijgen van het
Vlaams Fonds en die in een belbusgebied
wonen, een belbushalte voor hun huisdeur aan-
vragen. De loopafstand tussen de woning en de
halte wordt zo maximaal gereduceerd. Deze
maatregel werd recentelijk positief geëvalueerd.
De Lijn heeft daarop de beslissing genomen om
het initiatief uit te breiden naar alle rolstoelge-
bruikers die een uitkering krijgen van hetzij het
Vlaams Fonds, hetzij het Riziv (Rijksinstituut
voor Ziekte- en Invaliditeitsverzekering  –  red.).

Wat de rechthebbenden van het Vlaams Fonds
betreft, verloopt de uitbreiding vlot. De recht-
hebbenden van het Riziv moeten iets meer ge-
duld hebben vooraleer zij deze maatregel kun-
nen genieten. Het Riziv wil namelijk eerst een
procedure uitwerken waarbij ze, zonder de wet
op de privacy te schenden, de persoonsgebon-
den gegevens kunnen vrijgeven die nodig zijn
opdat De Lijn een halte aan huis zou kunnen
organiseren. De mogelijkheid van een belbus-
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halte aan huis beperkt zich tot die gebieden
waar reeds een belbusexploitatie bestaat.

Het is daarnaast inderdaad belangrijk dat het
vervoersaanbod dat voor mensen met een han-
dicap een oplossing kan bieden  –  gaande van
de reeds toegankelijke trajecten van het gewone
openbaar vervoer tot de aanvullende vormen
zoals de DAV's  –  zo efficiënt mogelijk op el-
kaar wordt afgestemd. Het reguliere vervoer
vormt de basis, het aangepast vervoer dient
enkel om eventuele lacunes in te vullen.

2. Momenteel is er overleg tussen de administratie
Gelijke Kansen en de diensten van De Lijn om
te werken aan een systeem van centrale dispat-
ching dat de verschillende vervoersmodi, reke-
ning houdende met het profiel en de specifieke
behoeften van een klant, in rekening brengt en
aldus een traject op maat kan uitstippelen.

Er loopt terzake een proefproject in Hasselt.

3. Het gratis gebruikmaken van gespecialiseerd
vervoer voor gehandicapten is momenteel niet
opgenomen in het subsidiëringssysteem voor
vervoer van mindermobielen.

Mijn collega bevoegd voor Gelijke Kansen
heeft een behoeftenonderzoek laten uitvoeren
waaruit blijkt dat prioritair een gebiedsdekkend
systeem voor heel Vlaanderen moet worden uit-
gebouwd.

Vraag nr. 106
van 5 december 2003
van de heer FRANCIS VERMEIREN

Grote infrastructuurwerken  –  Beleid

Een werkgroep op hoog niveau onder het voorzit-
terschap van gewezen EU-commissaris Karel Van
Miert heeft op verzoek van de Europese Commis-
sie een lijst van prioriteiten opgesteld voor het
wegvervoer, het spoor, de binnenvaart en de lucht-
vaart, waarvan de termijn voor de realisatie werd
vastgelegd op uiterlijk 2020 in het kader van de
Trans-Europese Netwerken (TEN).

In deze prioriteitenlijst, die achttien projecten
omvat, werd geen enkel project opgenomen dat be-
trekking heeft op het Vlaamse gewest, hoewel een
verbinding Seine-Schelde was gesuggereerd. Deze
verbinding zou nochtans een grote impuls geven
aan de haven van Antwerpen.

Anderzijds heeft het Vlaams Economisch Verbond
(VEV) in het begin van het jaar in een nota verwe-
zen naar de "prioritaire missing link-clusters voor
Vlaanderen" die dringend en noodzakelijk geacht
worden voor een vlotter verkeer en de verdere so-
ciaal-economische ontwikkeling van Vlaanderen
als logistiek platform en kenniscentrum.

Bovendien werd een lijst van "grensoverschrijden-
de projecten" opgesomd die belangrijk zijn voor de
economische infrastructuur, die onderhandelingen
vergen met Nederland en Frankrijk ten voordele
van de ontplooiing van Vlaanderen.

1. In welke mate heeft de Vlaamse regering reeds
zelf deze problematiek onderzocht met het oog
op de verwezenlijking van de prioritaire maat-
regelen terzake ?

Hoewel het gaat om projecten op middellange
termijn  –  tot 2012-2015  –  mag zeker niet te
lang getalmd worden, vooral in het kader van
het integraal mobiliteitsbeleid.

2. In hoeverre en op welk niveau werden reeds be-
sprekingen aangevat met de buurlanden die be-
trokken moeten worden bij de aanpassing of
uitbouw van de grensoverschrijdende projecten ?

Werd reeds gestart met de voorbereiding van
het overleg op regeringsvlak ? De ervaring uit
het verleden toont aan dat dit soms tientallen
jaren in beslag neemt.

3. Beschikt men over gegevens m.b.t. de mogelijke
kostprijs verbonden aan de verwezenlijking van
de Vlaamse missing links, en meer bepaald de
VEV-selectie van vijftien projecten of projec-
tenclusters ?

Antwoord

1. De Vlaamse regering heeft na uitgebreide stu-
dies op 17 oktober 2003 haar principiële goed-
keuring gehecht aan het Mobiliteitsplan Vlaan-
deren  –  Beleidsvoornemens. Dit document
bevat een overzicht van de verschillende grote
infrastructuurwerken die door de Vlaamse rege-
ring prioritair worden geacht bij het totstandko-
men van een duurzaam mobiliteitsbeleid. Met
het oog op een definitieve goedkeuring door de
Vlaamse regering werd dit beleidsplan voor ad-
vies overgezonden aan de SERV en aan de
MINA-raad (SERV : Sociaal-Economische
Raad van Vlaanderen ; MINA-raad : Milieu- en
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Natuurraad van Vlaanderen  –  red.). Deze ad-
viezen zijn inmiddels verkregen.

Voor een aantal van de in dit document opgeno-
men infrastructuurwerken werden de nodige fi-
ches ingediend, en door de federale overheid
verdedigd met het oog op het verkrijgen van
Europese steun. Het gaat hier om de IJzeren
Rijn, de ontsluiting van Zaventem op het inter-
nationale spoorwegnet en de HST, de Schelde-
Seineverbinding en telematica voor de waterwe-
gen (HST : hogesnelheidstrein  –  red.).

In de Raad van 5 december werd een politiek
akkoord bereikt over een lijst van 28 prioritaire
projecten die gestart moeten zijn voor 2010.
Voor Vlaanderen zijn hierin van belang :

– project 1, met hierin de HST-verbinding
Brussel-Rotterdam-Amsterdam ;

– project 18a, de Schelde-Rijnverbinding ;

– project 24, met hierin de IJzeren Rijn
(Rheidt-Antwerpen).

2. Voor de hierboven aangegeven grensoverschrij-
dende projecten werd sinds geruime tijd overleg
gepleegd. Voor de opname van de zojuist ge-
noemde projecten was trouwens een akkoord
van alle betrokken lidstaten nodig.

Daarnaast wordt ook met de nodige regelmaat
overleg gepleegd op regeringsvlak. Nog deze
week is een overleg gepland m.b.t. het wegenbe-
leid in de regio Lille.

3. De globale kosten voor de zogenaamde priori-
taire missing links, zoals ze begin vorig jaar door
het VEV werden kenbaar gemaakt, worden ge-
raamd op ongeveer 8,25 miljard euro. Dit is
meer dan de ruim 3 miljard euro die het VEV
zelf becijferd had.

Alle missing links die vastgelegd zijn in het
Ruimtelijk Structuurplan Vlaanderen, zijn even-
eens opgenomen in het Mobiliteitsplan Vlaan-
deren. Hiervoor werden ook de nodige midde-
len uitgetrokken.

Vraag nr. 50
van 25 november 2003
van mevrouw MARLEEN VAN DEN EYNDE

J. Leemanslaan Hoboken  –  Bomen

Langs de spoorlijn in Hoboken (Jozef Leemans-
laan) niet ver van het bedrijf Umicore moet het
district Hoboken hoge bomen rooien. Door het
rooien van de bomen verdwijnt weer eens een be-
langrijke groene buffer, vermits de spoorlijn en de
bomen het bedrijf Umicore scheiden van de ach-
tergelegen woonwijk.

1. Kan de minister meedelen of het noodzakelijk
is dat de bomen langs deze spoorlijn gerooid
worden ?

2. Is het normaal dat het district Hoboken ver-
plicht wordt de bomen te kappen ?

3. Kan het district Hoboken geen alternatief aan-
bieden (bv. snoeien van de bomen i.p.v. kap-
pen) ?

Wie is verantwoordelijk voor de aanleg van een
nieuwe groene buffer tussen de woonwijk en
Umicore ?

Antwoord

De eigenaar van de grond is en blijft verantwoor-
delijk voor bomen die zich op zijn eigendom bevin-
den. Langs de spoorweg moet evenwel een boom-
vrije zone voorkomen waarvan de breedte gelijk is
aan de hoogte die de bomen ter plaatse bereiken
(wet van 25 juli 1891 en KB van 21 augustus 1891).
Daarom kan de eigenaar verplicht worden om de
bomen te vellen. Die verplichting ontslaat hem er
echter niet van om daartoe de nodige vergunnin-
gen aan te vragen.

De percelen langs de spoorweg zijn gelegen in
parkgebied. Er is daarom in ieder geval een steden-
bouwkundige vergunning noodzakelijk. Een parti-
culiere eigenaar moet die aanvragen aan de ge-

VLAAMS MINISTER 
VAN LEEFMILIEU, LANDBOUW EN
ONTWIKKELINGSSAMENWERKING

LUDO SANNEN
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meente. Indien de bomen op eigendom staan van
de NMBS of op eigendom van de stad, dan moet
een vergunning worden aangevraagd bij de admini-
stratie Ruimtelijke Ordening, Huisvesting en Mo-
numenten en Landschappen (Arohm).

In beide gevallen worden de afdeling Bos en
Groen en de afdeling Natuur om advies gevraagd.
Zij kunnen de opportuniteit van het vellen beoor-
delen en nagaan of alternatieven mogelijk zijn. In
de vergunning kunnen tevens voorwaarden worden
opgelegd naar buffering of compensatie toe. Noch
de afdeling Bos en Groen, noch de afdeling Natuur
hebben tot op heden een vraag om advies ontvan-
gen.

Het aanleggen van buffers tussen bedrijfsterreinen
en woongebieden kan worden geregeld via de
ruimtelijke ordening of via leefmilieu. In de ruim-
telijke ordening gebeurt dit eventueel via (steden-
bouwkundige voorschriften van) de verschillende
bestemmingsplannen. Binnen leefmilieu verloopt
dit eventueel door algemene, sectorale of desnoods
bijzondere milieuvergunningsvoorwaarden in de
Vlaremwetgeving.

Vraag nr. 51
van 25 november 2003
van mevrouw RIET VAN CLEUVENBERGEN

Nieuwbouw en renovatie overheidsgebouwen  –
Ecologie

Zie :
Vlaams minister van Binnenlandse Aangelegenhe-
den, Cultuur, Jeugd en Ambtenarenzaken
Vraag nr. 43
van 25 november 2003
van mevrouw Riet Van Cleuvenbergen
Blz. 1452

Antwoord

Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt
door de heer Paul Van Grembergen, Vlaams minis-
ter van Binnenlandse Aangelegenheden, Cultuur,
Jeugd en Ambtenarenzaken.

Vraag nr. 52
van 28 november 2003
van mevrouw MARLEEN VAN DEN EYNDE

CO2-reductie  –  3M Zwijndrecht

Onlangs werd bekendgemaakt dat het Zwijn-
drechtse chemiebedrijf 3M zo'n derde van de voor-
gestelde CO2-reductie voor Vlaanderen zou heb-
ben verwezenlijkt (CO2 : koolstofdioxide). Dit ten
gevolge van het feit dat zij sinds 1998 hun fluorgas
(broeikasgas) gerecupereerd hebben. Gelet op het
ratificeren van het Kyotoprotocol, is dit een be-
langrijk gegeven.

1. Werd deze onverwachte reductie door de
Vlaamse Instelling voor Technologisch Onder-
zoek (VITO) onderzocht en tot welke conclu-
sies kwamen zij ?

2. Welke impact heeft dit op de inspanningen die
door Vlaanderen moeten worden geleverd in
het kader van de ratificatie van het Kyotoproto-
col ?

Antwoord

1. Door 3M werden gegevens bekendgemaakt
aangaande de emissies van gefluoreerde broei-
kasgassen over een periode van 1990 tot 2002.
Het betreft broeikasgassen van de familie
PFK's (perfluorkoolstoffen) en SF6 (zwavel-
hexafluoride).

De door 3M beschikbaar gestelde informatie
werd zowel door de Vlaamse Milieumaatschap-
pij (VMM) als door VITO geëvalueerd. De re-
sultaten werden besproken in de Nationale Kli-
maatcommissie en werden in de emissie-inven-
taris lucht geïntegreerd. Ook in mijn Beleids-
brief Leefmilieu 2004 heb ik al de nadruk ge-
legd op de goede resultaten van 3M, dankzij een
goed intern reductiebeleid (Stuk 1919 (2003-
2004)  –  Nr. 1  –  red.).

VMM stelde vast dat de emissiecijfers van 3M
een aantal PFK's bevatten die voorlopig niet of-
ficieel zijn erkend door de Conference of the
Parties bij het Kyotoprotocol. leder broeikasgas
dat in het kader van het Kyotoprotocol moet
worden meegerekend, moet immers een offi-
cieel erkende Global Warming Potential (GWP)
toegewezen krijgen. Dit heeft tot gevolg dat van
de 7.705 kiloton CO2-equivalenten in 1995 af-
komstig van 3M, er officieel 4.437 kiloton
CO2-equivalenten worden gerapporteerd. De
officiële reductie door 3M in de periode
1995-2001 bedraagt bijgevolg 4.415 kiloton
CO2-equivalenten.

2. Op dit moment kan jammer genoeg nog niet
exact worden bepaald wat de impact van de
3M-emissies zal zijn op de inspanningen die
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door Vlaanderen moeten worden geleverd in
het kader van de ratificatie van het Kyotoproto-
col. Enerzijds wordt er binnen de Nationale Kli-
maatcommissie nog onderhandeld over de las-
tenverdeling tussen de verschillende gewesten
en de federale overheid. Anderzijds is voor
Vlaanderen het BAU-scenario voor 2010 nog
niet volledig bekend (BAU : Business as Usual  –
red.).

Door VITO werd een berekening gedaan op
basis van de Belgium's Greenhouse Gas Inven-
tory (1990-2001), gerapporteerd in april 2003.
Hieruit besluit VITO dat :

– de te realiseren reductie voor Vlaanderen,
bij een hypothetisch lineaire doortrekking
van de -7.5%-doelstelling als worst case sce-
nario, vanaf 2001 gedaald is van 15.5 Mton
naar 11.4 Mton CO2-equivalenten ;

– de te realiseren reductie voor Vlaanderen
vanaf 2001 voor het bereiken van de stabili-
satiedoelstelling in 2005 gedaald is van 9.3
Mton naar 4.9 Mton CO2-equivalenten.

(Mton : megaton  –  red.)

Op basis van de meest recente cijfers van mijn
administratie (dd. 4/12/03) in voorbereiding van
de EU-rapportering blijkt dat in Vlaanderen de
CO2-equivalente emissies gestegen zijn van
87.950 kiloton in 1990 naar 92.023 kiloton in
2001. Het aandeel van de gefluoreerde broei-
kasgassen is in de periode 1990-2001 weliswaar
gedaald van 5 % naar 1 %. Het grootste aan-
deel van de CO2-equivalente emissies omvat
emissies door energietransformatie, industrie,
transport, gebouwenverwarming, landbouw,
afval en andere bronnen, zijnde 95 % in 1990 en
90 % in 2001. Uit de recente cijfers van VMM
volgt dat :

– de te realiseren reductie voor Vlaanderen,
bij een hypothetisch lineaire doortrekking
van de -7.5 %-doelstelling als worst case sce-
nario, vanaf 2001 gedaald is van 15.084 kilo-
ton (16,4 % te reduceren) naar 10.669 kilo-
ton CO2-equivalenten (11,6% te reduceren)
;

– de te realiseren reductie voor Vlaanderen
vanaf 2001 voor het bereiken van de stabili-
satiedoelstelling in 2005 gedaald is van 8.488
kiloton (9,2% te reduceren) naar 4.073 kilo-
ton CO2-equivalenten (4,4% te reduceren).

Deze cijfers verschillen lichtjes van de bereken-
de reducties door VITO. Voor beide berekenin-

gen geldt dat naarmate de lastenverdeling voor
Vlaanderen voordeliger zal uitvallen, de te re-
aliseren reductie verder zal afnemen.

Aangezien VITO iets andere cijfers heeft ge-
bruikt als basis voor haar berekeningen, zal ik
aan mijn administratie (VMM) vragen om de
laatste kleine verschillen samen uit te klaren,
zodat steeds door iedereen dezelfde gegevens-
set wordt gehanteerd. De enige officiële cijfers
zijn immers deze gevalideerd door de Nationale
Klimaatcommissie en geïntegreerd in de Emis-
sie-inventaris lucht.

In elk geval is duidelijk dat 3M een substantiële
bijdrage heeft geleverd aan de reductie-inspan-
ningen die Vlaanderen moet leveren in het
kader van het Kyotoprotocol. Maar ik voeg er in
één adem aan toe dat een voortzetting van het
interne reductiebeleid nodig zal zijn om de uit-
eindelijke ambitieuze doelstellingen te halen.

Vraag nr. 53
van 28 november 2003
van mevrouw MARLEEN VAN DEN EYNDE

Watertoets  –  Toepassing

Voortaan mag er niet meer worden gebouwd op
gronden die vaak te kampen krijgen met water-
overlast. Deze maatregel is een gevolg van het de-
creet integraal waterbeleid, waarbij een watertoets
werd ingevoerd. Zo zal een verkaveling in een ge-
bied waar een overstromingsrisico heerst, enkel
mogelijk zijn als de nodige voorzorgsmaatregelen
worden genomen.

1. Worden goedgekeurde verkavelingen waarvan
de bouwvergunning nog niet werd goedge-
keurd, ook onderworpen aan de watertoets ?

2. Welke maatregelen worden er genomen voor
brongebieden ? Worden deze gelijkgeschakeld
met overstromingsgebieden ?

3. Op welke manier worden de potentiële over-
stromingsgebieden aangeduid ?

Welke instanties zullen advies moeten uitbren-
gen bij het toekennen van de vergunning?

Antwoord

1. De watertoets geldt voor alle nieuwe vergun-
ningplichtige activiteiten, plannen of program-
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ma's, dus ook voor nog uit te reiken  bouwver-
gunningen binnen een bestaande verkaveling.

Daar waar de verkaveling reeds werd goedge-
keurd, kunnen aan de bouwtoelatingen specifie-
ke voorwaarden worden gekoppeld aangaande
waterveilig bouwen of het voorzien in rand-
voorzieningen voor de opvang en de afvoer van
water.

2. De watertoets geldt voor elke activiteit waar
een schadelijk effect op het milieu kan van uit-
gaan, dus ook voor activiteiten in brongebieden.

Het bouwen in overstromingsgebieden is slechts
één van de vele activiteiten waarvoor een wa-
tertoets nodig is. Het decreet betreffende het in-
tegraal waterbeleid van 18 juli 2003 voorziet
nog in het uitvaardigen van richtlijnen en nade-
re regels rond het toepassen van de watertoets.

3. Er bestaan verschillende soorten overstro-
mingsgebieden. Het decreet betreffende het in-
tegraal waterbeleid definieert overstromingsge-
bieden als alle gebieden die op regelmatige tijd-
stippen al dan niet op gecontroleerde wijze
(kunnen) overstromen en die een waterbergen-
de functie (kunnen) vervullen.

Onlangs werden de kaarten met de voorlopig
aangegeven risicozones voor overstromingen
aan alle betrokken openbare besturen bezorgd.
Ze zijn gebaseerd op de bekende recente over-
stromingen (de laatste 20 jaar) en op computer-
simulaties voor een deel van het Vlaamse
grondgebied. Dit zijn voorlopige referentiekaar-
ten zonder wettelijk statuut die in de toekomst
verder verfijnd zullen worden. Zij dienen mo-
menteel als hulpmiddel voor de besturen die de
watertoets moeten toepassen.

Tegen het najaar van 2004 zullen voor alle be-
langrijke waterlopen overstromingskaarten be-
schikbaar zijn die gebaseerd zijn op computersi-
mulaties, en die ook de kans op overstroming
zullen aangeven. Uitgaande van die weten-
schappelijk onderbouwde kaarten moet dan een
beleidsmatige vertaalslag gebeuren, waarbij de
overstromingsgebieden in de bekkenbeheer-
plannen, de stroomgebiedbeheerplannen en de
ruimtelijke uitvoeringsplannen worden aange-
geven. Op dat moment krijgen zij wel een juri-
disch statuut.

De instantie die advies moet uitbrengen bij de
watertoets moet nog worden aangewezen door
de Vlaamse regering. In afwachting daarvan

moet uitgegaan worden van de bestaande ad-
viesprocedures bij de bevoegde waterbeheer-
ders die gelden voor de ruimtelijke plannen, de
stedenbouwkundige vergunningen en verkave-
lingsaanvragen, de milieuvergunningen en de
aanleg van rioolstelsels.

Vraag nr. 54
van 28 november 2003
van de heer DIDIER RAMOUDT

Verpakkingsafval elektro  –  Verwijderingsmodali-
teiten

De elektrohandelaars worden vandaag de dag ge-
confronteerd met verschillende, elkaar ogenschijn-
lijk overlappende, kosten om verpakkingsmateriaal
zoals karton en piepschuim te verwijderen. In 1997
werd door de drie gewesten een samenwerkingsak-
koord afgesloten voor de preventie en het beheer
van bedrijfsmatig verpakkingsafval. Als gevolg
daarvan betaalt de handelaar een milieubijdrage
voor de verwerking van de verschillende verpak-
kingen. Voor de verpakking van losse toestellen
wordt er reeds een vaste bijdrage betaald aan Fost
Plus. Ook voor bedrijfsmatige verpakkingen van
bijvoorbeeld inbouwtoestellen en industriële toe-
stellen is er een regeling waarvan de kosten ten
laste vallen van fabrikanten en importeurs.

De handelaar echter die op eigen initiatief verpak-
kingen wil verwijderen, moet ook nog betalen aan
de verschillende containerparken. De prijzen die
daarvoor aangerekend worden, zijn bovendien dan
nog niet overal dezelfde. Het staat de handelaars
natuurlijk vrij om hun verpakkingen te laten afha-
len door een firma, maar ook dat brengt uiteraard
kosten mee. Het afval bij de klant laten, zodat die
het zelf dient te verwijderen, is niet echt klant-
vriendelijk. De conclusie is dat er dus op verschil-
lende niveaus betaald wordt voor hetzelfde.

Het staat buiten kijf dat de verwijdering van derge-
lijk afval zijn kostprijs heeft. De vraag is echter of
alles niet meer gestroomlijnd en goedkoper kan
door bijvoorbeeld betere samenwerking tussen en
afstemming op elkaar van de verschillende instan-
ties die zich met afvalverwijdering bezighouden,
zoals Fost Plus, Valipac, Recupel, enzovoort.

1. Is een betere samenwerking tussen en een beter
op elkaar afstemmen van de verschillende in-
stanties die zich bezighouden met het ophalen,
centraliseren en verwerken van verpakkingsaf-
val niet aangewezen om op die manier de kos-
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ten voor de handelaars te drukken en meer effi-
ciënt te werk te gaan ?

2. Welke maatregelen worden eventueel genomen
om de verwijdering van verpakkingsafval voor
de sector goedkoper en toch vlotter en efficiën-
ter te laten verlopen ?

Antwoord

Het samenwerkingsakkoord van 30 mei 1996 be-
treffende de preventie en het beheer van verpak-
kingsafval regelt de verantwoordelijkheid van de
bedrijven voor de recyclage en de nuttige toepas-
sing van zowel huishoudelijk als bedrijfsmatig ver-
pakkingsafval. Er gelden echter verschillende re-
gels voor huishoudelijk en bedrijfsmatig verpak-
kingsafval.

Voor huishoudelijk verpakkingsafval gebeurt de
inzameling door de gemeenten en intercommuna-
les, die hiervoor vergoed worden door het erkend
organisme Fost Plus.

Voor bedrijfsmatig verpakkingsafval gebeurt de in-
zameling in principe door privé-operatoren (con-
tainerfirma's) die betaald worden door de ontpak-
kers, in dit geval de elektrohandelaars. Het erkend
organisme Valipac komt echter financieel tegemoet
voor bepaalde stromen, om  selectieve inzameling
en recyclage aan te moedigen. Zo is er een tege-
moetkoming in de huur van selectieve containers,
het zogenaamde containerforfait, en een vergoe-
ding voor het inzamelen en recycleren van sommi-
ge materialen, zoals plastics en hout, het zoge-
naamde recyclageforfait.

De forfaits die Valipac betaalt, hebben niet tot doel
om in alle gevallen de volledige kosten te dekken,
maar dienen hoofdzakelijk om de meerkosten te
dekken die verbonden zijn aan de bijkomende se-
lectieve inzameling en recyclage. Er is dan ook
geen dubbele betaling.

De samenwerking tussen de verschillende beheers-
organismen, zoals Fost Plus, Valipac en Recupel,
dient zo soepel mogelijk te verlopen. Een maxima-
le administratieve vereenvoudiging wordt nage-
streefd.

Op dit ogenblik is er echter geen sprake van wer-
kelijke dubbele betalingen, maar veeleer van een
verdeling van de kosten, zodat de kosten van de
handelaars in de toekomst niet fundamenteel kun-
nen worden verlaagd.

Wel moet worden vastgesteld dat een aanzienlijk
deel van de handelaars onvoldoende kennis heeft
van de mogelijkheden die het Valipac-systeem
biedt (inzake container- en recyclageforfaits), zodat
vele handelaars geen beroep doen op de financiële
interventies die nu reeds door het systeem worden
geboden. Er zullen bijkomende communicatieac-
ties worden ondernomen door de overheid en door
Valipac. Dit alles past in een KMO-plan, dat mo-
menteel door Valipac in uitvoering wordt gebracht.

Vraag nr. 55
van 28 november 2003
van de heer JAN LOONES

Visserijbeleid  –  Adviesorganen

Binnen de visserijsector heerst ongenoegen over
het gebrek aan inspraak in het Vlaams beleid (edi-
toriaal uit het informatieblad Rederscentrale van
11 november 2003, verwijzend naar een artikel uit
De Morgen van 24 oktober 2003).

Zo zou de minister over een en ander de adviezen
van het Visserijcomité niet afgewacht hebben alvo-
rens zijn beleidsbrief voor 2004 te schrijven.

Het gaat onder meer over de mogelijke samenwer-
king tussen VLIZ (Vlaams Instituut voor de Zee)
en CLO (Centrum voor Landbouwkundig Onder-
zoek) en een nog op te richten nieuw Instituut voor
Landbouw. Het Vlaams Visserijcomité (VVC)
heeft zich  –  in opdracht van het kabinet van de
minister  –  daarover gebogen. Er was ook de vraag
hoe het met de vloot verder moet om aan het nieu-
we referentieniveau te voldoen, enzovoort.

De sector is van oordeel dat het voorgestelde be-
leid voor 2004 (zoals verwacht) weinig compatibel
is met de pas ingediende adviezen, en stelt zich dan
ook vragen over de zin van adviesorganen als daar
geen rekening mee wordt gehouden.

Klopt het dat de minister de adviezen van het
Vlaams Visserijcomité niet afwacht om er zijn be-
leid op af te stemmen ?

Zal de minister de adviezen alsnog in zijn beleid in-
passen ?

Antwoord

Ik wil de Vlaamse volksvertegenwoordiger erop
wijzen dat de beleidsnota's van de diverse minis-
ters niet vooraf worden voorgelegd aan de beleids-
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adviesraden, maar dat deze steeds rechtstreeks
worden ingediend bij het Vlaams Parlement.

Het uittekenen van een algemeen toekomstbeleid
voor de visserij is trouwens een politieke aangele-
genheid. Het zou bovendien politiek niet correct
zijn om de beleidsbrief eerst aan de sector voor te
stellen, vooraleer de parlementsleden hierover ge-
consulteerd zijn geweest. Over specifiek te nemen
maatregelen daarentegen, wordt er wel telkens
overleg gepleegd met de verschillende actoren uit
de sector.

Ik heb inderdaad het Vlaams Visserijcomité uitge-
nodigd om op hun bijeenkomst van 6 november
2003 een advies uit te brengen omtrent onder an-
dere volgende punten : het aangeven van de rich-
ting voor het wetenschappelijk onderzoek ten be-
hoeve van de sector, het vlootbeleid en de aanwen-
ding van de visserij-inspanning als nieuw beheers-
instrument door de Europese Commissie.

Aangaande de opmerking van de Vlaamse volks-
vertegenwoordiger alsof de voorstellen van de Be-
leidsbrief Visserij 2004 (Stuk 1920 (2003-2004)  –
Nr. 1  –  red.) en de adviezen van het Vlaams Visse-
rijcomité niet compatibel zouden zijn, kan ik zijn
mening echter niet delen.

Te zijner informatie heb ik beide voorstellen even
naast elkaar gelegd.

Inzake het wetenschappelijk onderzoek verwijst de
Beleidsbrief 2004 naar de audit van het landbouw-
kundig onderzoek in opdracht van de Vlaamse re-
gering, evenals naar de uitvoering van de resolutie
van de heer Didier Ramoudt betreffende beleids-
structuren voor de visserij (zitting 25 maart 2003).
Meer bepaald stelt de Beleidsbrief 2004 :

"Deze studie wees uit dat het Departement voor
Zeevisserijonderzoek in de toekomst het best blijft
opgenomen in de nieuwe nog op te richten struc-
tuur, nl. het Instituut voor Landbouw en Visserij
Onderzoek (ILVO). Om te komen tot een betere
complementariteit met andere wetenschappelijke
instellingen of centra, met name het BMM (Bel-
gisch Mathematisch Model) en het VLIZ (Vlaams
Instituut voor de Zee), zullen op korte termijn pro-
tocolakkoorden worden afgesloten."

Het advies van het Vlaams Visserijcomité stelt :

"M.b. t. de samenwerking ILVO-VLIZ-prioriteiten
voor het onderzoek adviseert het VVC dat een
hechte samenwerking tussen beide instituten nood-

zakelijk is, een samenwerking die moet vastgelegd
worden in een geschreven protocol..."

Aangaande het vlootbeleid stelt de Beleidsbrief
2004 :

"Teneinde de levensvatbaarheid van de Vlaamse
visserijsector ook nog op lange termijn te kunnen
garanderen, en een veroudering van de vloot bij
gebrek aan investeringen te vermijden zal nage-
gaan worden welke maatregelen mogelijk zijn om
het opgelegde referentieniveau opnieuw te onder-
schrijven."

Het advies van het Vlaams Visserijcomité luidt :

"M.b. t. het vlootbeleid adviseert het Vlaams Visse-
rijcomité dat de beleidsverantwoordelijken tijdens
het onderhoud met de Europese Commissie deze
er moet van overtuigen dat de operationele vloot
binnen het kader opereert van de referentie-
niveau's, uitgedrukt in kW en BT. Bovendien dient
de Europese Commissie overtuigd te worden dat
het vlootregister dient afgestemd te worden op de
actieve vaartuigen van de vloot." (kW : kilowatt ;
BT : brutoton  –  red.)

Zoals de Vlaamse volksvertegenwoordiger dus
samen met mij kan vaststellen, zijn er geen tegen-
strijdigheden te ontwaren tussen de adviezen van
het Vlaams Visserijcomité en mijn Beleidsbrief Vis-
serij 2004.

Om de sector te overtuigen van mijn goede bedoe-
lingen met het Vlaams Visserijcomité, heb ik op 1
december deelgenomen aan een vergadering van
dit comité. Het comité heeft toen voluit de kans ge-
kregen om over alles wat hen bezighoudt met mij
te spreken. Uiteraard zal ik dan ook daar waar mo-
gelijk rekening houden met hun verzuchtingen.

Tevens wil ik erop wijzen dat, indien het Vlaams
Visserijcomité uitdrukkelijk wenst een insteek te
doen over het te voeren beleid, dit comité steeds
de mogelijkheid heeft om zelf een advies uit te
brengen. Artikel 20 van het besluit van de Vlaamse
regering van 26 mei 2000 betreffende de samenstel-
ling en de werking van het Vlaams Visserijcomité
bepaalt onder andere dat het comité tot taak heeft
het Vlaams Parlement, de Vlaamse regering en de
Vlaamse minister te adviseren over alle aangele-
genheden die betrekking hebben op alle aspecten
en facetten van de visserij. Het comité kan ook op
eigen initiatief adviezen verstrekken.

-1499- Vlaams Parlement  –  Vragen en Antwoorden  –  Nr. 7  –  30 januari 2004



Vraag nr. 56
van 28 november 2003
van de heer ANDRE MOREAU

Stookolietanks  –  Controles

De Vlaamse overheid laat de driejaarlijkse contro-
le op de mazouttanks uitvoeren door erkende of
gemachtigde personen.

1. Hoeveel personen (natuurlijke en/of juridische
personen) zijn er momenteel per provincie er-
kend ?

2. Ik heb vernomen dat sommige controles een
tiental minuten duren en het conformiteitsattest
voor mazoutreservoirs wordt dan afgeleverd
tegen het te betalen bedrag van 99,90 euro (=
4.034 fr.). Dit wil zeggen dat hier wordt gewerkt
tegen 599,40 euro (= + 24.000 fr.) per uur.

Bestaat er dan geen "billijkheidsregeling tarife-
ring" m.b.t. de controle op de mazouttanks ?

3. Heeft de minister tot nu toe klachten ontvangen
in verband met de controle op de mazouttanks ?

4. In hoeveel gevallen werd er  –  na controle  –
geen conformiteitsattest afgeleverd en werd
dientengevolge de verdere exploitatie van de
mazoutreservoir(s) niet meer toegelaten ?

Antwoord

1. De controles van stookoliehouders (particulier
en niet particulier) gebeuren door enerzijds er-
kende stookolietechnici en anderzijds erkende
milieudeskundigen in de discipline Houders
voor Gassen of Gevaarlijke Stoffen. Als bijlage
vindt de Vlaamse volksvertegenwoordiger een
uitvoerige tabel met het aantal erkende perso-
nen per provincie (toestand op datum van 6 de-
cember 2003). Al deze personen, zowel de
stookolietechnici als de milieudeskundigen
(Houders), zijn erkend als natuurlijk persoon.

Wat de rechtspersoon betreft, erkent de afde-
ling Algemeen Milieu- en Natuurbeleid (Ami-
nabel) geen firma's waarbij zogenaamde stook-
olietechnici werkzaam zijn. De erkenning van
firma's wordt alleen gedaan (op vraag van de
firma zelf) bij de zogenaamde brandertechnici
(zij die de controle en het onderhoud doen van
de ketel/branderinstallaties, op basis van het ko-
ninklijk besluit van 6 januari 1978 tot voorko-
ming van luchtverontreiniging bij het verwar-
men van gebouwen met vaste of vloeibare
brandstof).

Wat de milieudeskundigen in de eerder aange-
haalde discipline (Houders) betreft, werden
vroeger zowel rechtspersonen als natuurlijke
personen erkend. Wegens vastgestelde en opge-
treden misbruiken in het verleden, heeft de af-
deling Aminabel destijds (in overleg met een
vorig kabinet) ervoor geopteerd de lopende er-
kenningen als rechtspersoon allemaal te laten
uitdoven (wat op dit ogenblik reeds is gebeurd)
en hierdoor worden er nu ook alleen nog na-
tuurlijke personen erkend. Deze staan in de
tweede tabel als bijlage vermeld.

2. De prijsbepaling van dergelijke dienstverlening
betreft een aangelegenheid die tot de bevoegd-
heid behoort van de federale overheid. Wel wer-
den er in het kader van de lopende "milieube-
leidsovereenkomst gasolietanks voor de verwar-
ming van gebouwen" (in uitvoering sedert 7 no-
vember 2000) maximumrichtprijzen uitgewerkt
die, op basis van een vrijwillig engagement, door
een groot aantal erkende technici worden nage-
leefd. Voormelde overeenkomst werd afgeslo-
ten tussen de Vlaamse overheid en representa-
tieve organisaties van de sector mazoutleveran-
ciers (Brafco, BPU en IMOB).

Erkende technici die zich aldus op vrijwillige
basis confirmeren naar de milieubeleidsover-
eenkomst, zijn in de lijst te vinden op de website
van Informazout, aangeduid in de kolom PR (=
past prijs milieubeleidsovereenkomst toe).

Door de Technische Begeleidingsgroep werden
volgende maximumprijzen aanvaard :
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– Tanks < 10.000 liter

Maximumprijs (ex BTW) per tank < 10.000 l
Ondergronds Bovengronds
Met dichtheidsproef Zonder dichtheidsproef
85 euro 70 euro 60 euro



– Tanks vanaf 10. 000 liter

Bij onderzoeken van tanks vanaf 10.000 l is
een onderling relevant prijsverschil niet uit-
gesloten vermits hier in bepaalde gevallen
bijkomend een corrosiviteitsonderzoek dient
te gebeuren (Vlarem II, afdeling 5.17.2).
Voor tanks groter dan 10.000 l gebeurt het
onderzoek best volgens prijsafspraak geval
per geval.

3. In verband met de controles op de mazouttanks
werden wel vragen om informatie maar geen
echte klachten ontvangen.

Ter informatie kan ik hier vermelden dat er mo-
menteel gewerkt wordt aan een controlesys-
teem op het uitvoerend werk (op het veld) van
zowel brander- als stookolietechnici. Het boven-
vermeld koninklijk besluit van 6 januari 1978
zal in de nabije toekomst worden vervangen
door een nieuw besluit van de Vlaamse regering
(besluit van de Vlaamse regering betreffende
het onderhoud en het nazicht van stooktoestel-
len voor de verwarming van gebouwen of voor
de aanmaak van warm verbruikswater) waarin
deze controle werd ingebouwd.

4. Overeenkomstig de milieureglementering die-
nen de houders naar gelang van het resultaat
van de controle te worden uitgerust met een
groene of rode merkplaat. Een groene merk-

plaat betekent dat de installatie verder mag
worden gebruikt, een rode merkplaat betekent
dat de houder niet meer mag worden bijgevuld
en dat de exploitant alle nodige maatregelen
moet treffen om de installatie opnieuw in goede
staat te brengen waarna ze opnieuw aan een
controle onderworpen wordt. Binnen veertien
dagen nadat een rode merkplaat werd aange-
bracht, maakt de exploitant of op zijn verzoek
de erkende technicus hiervan melding aan de
afdeling Water van de administratie Milieu-, Na-
tuur-, Land- en Waterbeheer (Aminal). Deze
houdt een register bij van de gecontroleerde op-
slaginstallaties met vermelding van het resul-
taat. Tot op 9 december 2003 werden 203 rode
doppen gemeld aan de afdeling Water.

Volgens de gegevens van Informazout kon eind
2001 het aantal gecontroleerde ondergrondse
stookoliereservoirs worden geschat op 225.000
(van de 450.000) en toont een recent onderzoek
aan dat het aantal ondergrondse niet-dichte
tanks mag worden geschat op 3,5 % en dat bij
minder dan 1 % vervuiling kon worden vastge-
steld.

Het aantal gevallen waarbij  –  na controle  –
geen conformiteitsattest werd afgeleverd en
dientengevolge de verdere exploitatie van de
mazoutreservoir(s) niet meer werd toegelaten,
is mij echter niet bekend.
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Bijlage

Erkende technici

(SV-erkenningsnummer) (erkend als natuurlijke personen)
inzake de controle en het onderhoud van stookolietanks

gebruikt voor eindopslag van stookolie voor verwarming van gebouwen
(Regelgeving : Vlarem Titel II, Hoofdstuk 6.5 (particuliere houders) en 5.17 (niet-particuliere houders))

(Aminal/Amibel/BVO/ERK/WH/06/12/2003)

Toestand op 6 december 2003 op basis van Aminabel-databank

Website www.mina.be/stookolietanks.html

Provincie Aantal Opm.

Antwerpen 633

Vlaams-Brabant 412

(Brusselse Hoofdstedelijke gewest) 70 (op adres werkgever ingeschreven)

Waals-Brabant 24

Henegouwen 34

Limburg 624

Luik 19

Luxemburg 9

Namen 12

Oost-Vlaanderen 762

West-Vlaanderen 601

Op adres werkgever ingeschreven 32 (meerdere provincies)

Totaal 3.232
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Erkende milieudeskundigen

(H-erkenningsnummer) (erkend als natuurlijke persoon)
in de discipline Houders voor Gassen of Gevaarlijke Stoffen

met erkenning voor de pakketten b1, b2, c1, c2 (verklaring cfr. onderstaand)
(Regelgeving : Vlarem Titel II Hoofdstuk 5.17 (exclusief Gassen uit Hoofdstuk 5.16))

(Aminal/Aminabel/BVO/ERK/WH/06/12/2003)

Toestand op 6 december 2003 op basis van Aminabel-databank

Website www.mina.be/milieudeskundigen.html

Provincie Aantal Erkenningscode
b1 b2 c1 c2

Antwerpen 54 54 49 54 49

Vlaams-Brabant 1 1 0 1 0

(Brusselse Hoofdstedelijke gewest) 18 18 18 18 18

Waals-Brabant 0 0 0 0 0

Henegouwen 0 0 0 0 0

Limburg 1 1 1 1 1

Luik 0 0 0 0 0

Luxemburg 0 0 0 0 0

Namen 4 4 3 4 3

Oost-Vlaanderen 25 25 22 25 22

West-Vlaanderen 6 5 2 6 2

Totaal 109 108 95 109 95

Deze milieudeskundigen staan allemaal op het adres van de werkgever, vermits ze worden erkend als
werknemer bij de werkgever, ook als ze een éénmanszaak hebben (terbeschikkingstelling van materiaal
door werkgever en beroepsaansprakelijkheidsverzekering van de werkgever).

Een aantal van hen (bij eerste erkenningsaanvraag) staan nog een aantal jaren onder toezicht en eindver-
antwoordelijkheid van hun rechtstreekse hiërarchische meerdere binnen het bedrijf.

Erkenningscodes

Controle bij plaatsing van nieuwe houders

b1) controle vóór de plaatsing en vóór de ingebruikname van houders van P-producten
b2) controle vóór de plaatsing en vóór de ingebruikname van houders van gevaarlijke producten andere

dan P-producten

Uitvoeren van periodieke onderzoeken

c1) uitvoeren van de periodieke onderzoeken van ondergrondse houders van P-producten
c2) uitvoeren van de periodieke onderzoeken van ondergrondse houders van gevaarlijke producten ande-

re dan P-producten
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Vraag nr. 57
van 28 november 2003
van de heer KRIS VAN DIJCK

Landbouwbedrijven  –  Evolutie  –  Starterssteun

Zoals de minister weet, zijn er steeds minder boe-
ren in Vlaanderen. Daarnaast komt het me ook
voor dat de boerenbedrijven steeds groter worden.
Door de toenemende diensteneconomie lijkt het
aandeel landbouw in onze Vlaamse economie ge-
krompen te zijn tot een irrelevant gegeven. Daarbij
komt dat de boerenbedrijven vaak opgekocht wor-
den door grote multinationals.

Op federaal vlak zijn er al een aantal maatregelen
genomen om boeren uit hun beroep te helpen stap-
pen. Daarnaast zijn er bij mijn weten nog geen
maatregelen getroffen om starters te helpen bij de
uitbouw van hun boerenbedrijf.

Specifiek in het Hageland en in Haspengouw is het
zo dat de fruitteelt traditioneel het grootste deel
van de landbouw inpalmt. Maar ook hier is er spra-
ke van "vergrijzing" van de boerenstiel.

Om deze evolutie in kaart te brengen, zou ik vol-
gende vragen willen stellen.

1. Kan de minister een overzicht bezorgen van de
evolutie van het aantal boeren (voltijdse werk-
krachten in de landbouw) en het aantal boeren-
bedrijven in Vlaanderen gedurende de afgelo-
pen tien jaar ?

Graag ook specifiek voor de regio's Kempen,
Hageland en Haspengouw.

2. Kan de minister een overzicht bezorgen van de
evolutie van de grootte van de boerenbedrijven
in Vlaanderen gedurende de afgelopen tien
jaar ?

Graag ook specifiek voor de regio's Kempen,
Hageland en Haspengouw.

3. Kan de minister een overzicht bezorgen van de
evolutie van de leeftijd van de boeren in Vlaan-
deren gedurende de afgelopen tien jaar ?

Graag ook specifiek voor de regio's Kempen,
Hageland en Haspengouw.

4. Kan de minister een overzicht bezorgen van de
evolutie van het aantal starters en het aantal
stoppers in de landbouwsector in Vlaanderen
gedurende de afgelopen tien jaar ?

Graag ook specifiek voor de regio's Kempen,
Hageland en Haspengouw.

5. Hoeveel mensen zijn er werkzaam in de fruit-
teelt in Vlaanderen ?

Hoeveel zijn dit er in het Hageland en in Has-
pengouw ?

Kan de minister de evolutie van de afgelopen
tien jaar schetsen ? Zijn er veel nieuwe starters ?

Volgende beleidsvragen wil ik direct hieraan kop-
pelen.

6. Wordt de rol van de boer als natuur- en land-
schapsbeheerder niet zwaar onderschat ?

Neemt de regering in samenspraak met de sec-
tor initiatieven om het imago van het boerenbe-
drijf in Vlaanderen op te krikken ? We denken
hierbij op de eerste plaats aan de lancering van
een promotie- en informatiecampagne.

7. Welke initiatieven zijn er genomen om de stop-
pers te begeleiden ?

8. Welke initiatieven heeft de minister genomen of
worden er in het vooruitzicht gesteld om star-
ters te helpen bij de uitbouw van hun bedrijf ?

9. Klopt het dat steeds meer bedrijven overgeno-
men worden door multinationals ?

Welke cijfers bestaan daarover en over welke
multinationals gaat het dan ?

Antwoord

1. Tussen 1995 en 2002 is het aantal voltijdse werk-
krachten geëvolueerd van 56.442 naar ongeveer
49.600 ; een daling van ongeveer 12 %. In die-
zelfde periode is het aantal landbouwbedrijven
in Vlaanderen gedaald van 57.811 tot 37.895, of
een daling van 21 %. Ten opzichte van 1990 zijn
er in Vlaanderen één derde minder landbouw-
bedrijven.

Specifiek voor de regio Kempen werd, over de
periode 1995-2002, een daling vastgesteld van
het aantal bedrijven met 18 %. Gegevens over
de evolutie van het aantal boeren zijn momen-
teel niet beschikbaar. Voor de regio’s Hageland
en Haspengouw ontbreken de specifieke gege-
vens eveneens. Voor de provincie Limburg ech-
ter valt een daling te noteren van 20 % en 18 %
voor respectievelijk het aantal boeren en het
aantal bedrijven.
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De evolutie voor zowel aantal boeren als het
aantal bedrijven is in onderstaande tabellen
weergegeven.

Tabel 1a : Evolutie van het aantal volwaardige arbeidskrachten

Vlaanderen Antwerpen Vlaams-Brabant Limburg

1995 56.442 10.321 8.751 7.065
2000 50.671 9.783 7.057 6.239
2001* 49.600 9.519 6.929 5.638

Evolutie1995-2001 (in %) -12 -8 -21 -20

* raming
Bron : CLE, gebaseerd op NIS, Landbouwstatistieken    

Tabel 1b : Evolutie van het aantal landbouwbedrijven

Vlaanderen Kempen Vlaams-Brabant Limburg

1990 57.811 9.526 7.271
1995 48.002 7.992 6.963 6.039
2000 40.949 6.974 5.591 5.377
2002 37.895 6.526 4.939 4.971

Evolutie 1995-2002 (in %) -21 -18 -29 -18

Bron : NIS, Landbouwstatistieken     
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2. Sedert 1990 is de oppervlakte van een gemid-
deld Vlaams landbouwbedrijf gegroeid met 61
%, zoals uit onderstaande tabel blijkt. Rond
1990 bedroeg de gemiddelde oppervlakte 10,45
ha. Tegen 2002 echter is de gemiddelde opper-
vlakte toegenomen tot 16,78 ha.

Meer specifiek voor de regio Kempen is er een
toename vastgesteld van 10,14 ha naar 17,42 ha.
Dit komt overeen met een groei van 72 %, of

dus 11 % boven het Vlaamse gemiddelde. Voor
zowel Haspengouw als Hageland zijn geen on-
middellijke gegevens beschikbaar. Voor heel de
provincie Limburg echter valt wel een toename
op te tekenen van 11 ha tot 17,42 ha. Deze toe-
name van 58 % ligt dus iets onder het Vlaamse
gemiddelde. Vlaams-Brabant daarentegen heeft
in diezelfde periode een sterkere groei gekend
van 81 %.

Tabel 2 : Evolutie van de grootte van de boerenbedrijven (ha/bedrijf)

Vlaanderen Kempen Vlaams-Brabant Limburg

1990 10,45 10,14 9,85 11,00
1995 12,89 13,29 12,53 13,81
2000 15,55 16,25 15,83 16,11
2001 16,17 16,81 17,02 16,68
2002 16,78 17,42 17,87 17,42

Evolutie 1990-2002 (in %) 61 72 81 58

Bron : CLE op basis van NIS, Landbouwstatistieken    



3. Gegevens van het NIS lijken er op te wijzen dat
tussen 1990 en 2000 de gemiddelde landbouwer
iets jonger is geworden, namelijk 47,2 jaar in
2000 tegenover 48,5 in 1990. Deze trend is even-
eens te bespeuren in de Kempen, Limburg en
Vlaams-Brabant. Van een vergrijzing zou dus ei-
genlijk geen sprake zijn. Het is niet onmiddellijk

duidelijk in hoeverre de VUT-regeling, waarvan
tussen 1995 en 2000 oudere landbouwers heb-
ben gebruikgemaakt om hun bedrijf stop te zet-
ten, hierop invloed heeft gehad. (NIS : Natio-
naal Instituut voor de Statistiek ; VUT : vervroeg-
de uittreding - red.)
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Tabel 3 : Evolutie van de leeftijd van de bedrijfsleider beroepslandbouwbedrijven in Vlaanderen

Vlaanderen Kempen Vlaams-Brabant Limburg

1990 48,5 46,9 50,5 48,5
1995 47,5 45,3 49,8 46,3
2000 47,2 45,2 49,4 46,5

Bron : CLE op basis van NIS, Landbouwstatistieken 

4. In 1990 werden over heel Vlaanderen 1.644
nieuwe landbouwbedrijfsleiders geregistreerd.
Tien jaar later in het jaar 2000 werden nog
slechts 699 starters opgetekend. Dit komt over-
een met een daling van 58 % ten opzichte van

1990. Deze tendens kan ook worden vastgesteld
voor de regio Kempen (-57 %) en de provincie
Limburg (-53 %). Over het aantal stoppende
boeren zijn niet onmiddellijk gegevens beschik-
baar.

Tabel 4. Evolutie aantal starters

Aantal bedrijfsleiders die bedrijfsleider zijn geworden tussen 15 mei van jaar t-1 en 15 mei van jaar t 

Vlaanderen Kempen Vlaams-Brabant Limburg

1990 1.644 318 241
1995 1.223 217 164 202
2000 699 138 71 114

Evolutie 1990-2000 (in %) -58 -57 -53  

Bron : NIS, Landbouwstatistieken 

5. Cijfers van het NIS voor het jaar 2000 vermel-
den voor heel Vlaanderen 3.111 fruittelers,
waarvan de helft (1.501) in Limburg en een
vierde (723) in Vlaams-Brabant. Vergeleken
met 1995 is er sprake van een stabilisatie.

Volgens de gegevens van de RSZ uit 1999

waren er in België, bij 1.015 werkgevers in de

fruitteelt, 9.861 arbeiders tewerkgesteld (RSZ :

Rijksdienst voor Sociale Zekerheid  –  red.).



Tabel 5a. Totaal aantal fruitteeltbedrijven in open lucht

Vlaanderen Kempen Vlaams-Brabant Limburg

1990 3.970 405 - 1.663
1995 3.186 281 807 1.481
1996 3.257 305 776 1.491
1997 3.141 285 743 1.444
1998 3.347 315 801 1.620
1999 3.229 287 762 1.576
2000 3.111 281 723 1.501

Bron : NIS, Landbouwstatistieken
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Onderstaande tabel geeft een overzicht van het
aantal nieuwe bedrijfsleiders in de tuinbouwsec-
tor tussen 1990 en 2000, gebaseerd op de 15-
meitelling van het NIS. Op tien jaar tijd is er een
duidelijke daling van het aantal starters vast te
stellen. Het bijzonder lage cijfer in 1999 is te
verklaren door het feit dat op dat ogenblik de

VLIF-regeling in volle hervorming was en veel
bedrijfsleiders hebben gewacht tot in 2000 om
een bedrijf over te nemen of op te starten. De
cijfers hebben betrekking op heel de tuinbouw-
sector (en dus niet louter de fruitsector) en om-
vatten naast starters ook overnames. (VLIF :
Vlaams Landbouwinvesteringsfonds  –  red.)

Tabel 5b. Evolutie aantal bedrijfsleiders in de tuinbouwsector

Bedrijfsleider sinds 1990 1991 1992 1993 1994 1995 1996 1997 1998 1999 2000
Bedrijfstype
Tuinbouwbedrijven 158 186 175 142 172 158 136 214 98 9 102  

6. In onderstaande tabel wordt aangegeven dat de
rol van de boer als natuur-, milieu- en land-
schapsbeheerder sterk is toegenomen. Onder-
staande maatregelen zijn opgenomen in het
Vlaamse Plattelandsontwikkelingsplan  (PDPO).



Volgende maatregelen hebben betrekking op
natuur- en landschapsbeheer :

Beheersovereenkomst Natuur (BO Natuur
1.726 ha)

Kleine Landschapselementen (KLE 4.437 ha)

Perceelsrandenbeheer ( 210 ha)

Weidevogelbeheer (443 ha)

Groenbedekking (34.000 ha)

Het aantal overeenkomsten dat landbouwers al-
leen al met de Vlaamse Landmaatschappij
(VLM) hebben afgesloten, bedroeg eind 2002
net geen 26.000. Bovendien is de oppervlakte
waarvoor de overeenkomsten zijn afgesloten in
heel wat gevallen vervijf- tot zelfs vertienvou-
digd. In vergelijking met drie jaar geleden, toen
de overeenkomsten pas bestonden, onderhou-
den de landbouwers bijvoorbeeld 74.784 meter
heggen in het landschap, zowat zeven keer meer
dan het eerste jaar. Ook zijn er al voor 3.132
vierkante meter poelen aangelegd. Daarnaast
zijn bijvoorbeeld ook zeven keer meer perceels-
randen langs waterlopen met gras ingezaaid.

In totaal is al voor iets meer dan 5 procent van
de Vlaamse landbouwoppervlakte een beheers-
overeenkomst met de VLM afgesloten. Ook in
het kader van de ALT-maatregel met betrek-

king tot groenbedekking is de oppervlakte van
een kleine 4.000 ha bij de aanvang van het
PDPO, opgelopen tot 34.400 ha eind 2002 (ALT :
administratie Land- en Tuinbouw  –  red.).

Deze realisatie is enkel mogelijk dankzij een ac-
tieve promotie en informatiecampagne van de
overheid zowel vanuit de Vlaamse Landmaat-
schappij, als vanuit de administratie Land- en
Tuinbouw. Zowel via internet als via brochures
en publicaties wordt in samenwerking met de
landbouwsector door de Vlaamse regering,
onder andere via dergelijke maatregelen, aan
het imago van het boerenbedrijf in Vlaanderen
gewerkt. De actieve participatie geeft aan dat
de landbouwbevolking hier actief op inspeelt.

7. Voor de begeleiding van de bedrijfsleiders die
gebruikmaken van de steunmaatregelen voor de
afbouw van de veestapel is er geen specifieke
begeleiding. In een aantal gevallen gaat het om
bedrijven die de activiteiten wegens het berei-
ken van de pensioenleeftijd stopzetten.

Voor de bedrijven die in aanmerking komen
voor begeleiding als bedrijf in moeilijkheden of
in reconversie, is een gesubsidieerde bedrijfsbe-
geleiding door een erkend centrum mogelijk.
Hierbij gaat het om bedrijven die kampen met
liquiditeitsproblemen of om bedrijven die hun
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bedrijfsactiviteiten willen verbreden en diversi-
fiëren.

8. Jonge landbouwers en tuinders die zich voor het
eerst als zelfstandige vestigen, kunnen vesti-
gingssteun verkrijgen via het Vlaams Land-
bouwinvesteringsfonds. Het kader waarbinnen
de steun verleend wordt, is bepaald door de Eu-
ropese Unie. Het Vlaams Gewest speelt maxi-
maal in op de mogelijkheden voor steunverle-
ning. Om steun te verkrijgen, moeten een aantal
voorwaarden vervuld zijn in hoofde van de kan-
didaat-landbouwer en het landbouwbedrijf.

De steun wordt verleend in de vorm van :

– vooreerst een vestigingspremie van 50 % op
de eerste 50.000 euro vestigingskosten ;

– vervolgens en alleen wanneer de bijkomende
vestigingskosten gefinancierd worden met
een lening, een rentesubsidie van 4 % gedu-
rende tien jaar op 200.000 euro vestigings-
kosten. In de gevallen waar onvoldoende ze-
kerheden kunnen worden aangebracht door
de landbouwer, kan aanvullend overheids-
waarborg verkregen worden op de kredie-
ten.

9. In verband met de vraag of het klopt dat steeds
meer bedrijven overgenomen worden door mul-
tinationals, heeft de administratie Land- en
Tuinbouw tot hiertoe geen onderzoek verricht.
Wel wordt door vele zelfstandige landbouwbe-
drijven, zowel in de dierlijke, als in de plantaar-
dige productie, gebruikgemaakt van productie-
contracten, waarbij het niet gaat om de overna-
me van het bedrijf maar wel om contractuele af-
spraken in verband met leveringstermijn, prijs
en kwaliteit van producten.

Daarnaast is ook het voorbeeld bekend van de
Zweedse holding Swedeponic, die 100 % van de
aandelen in handen heeft van een Kempisch
tuinbouwbedrijf dat gespecialiseerd is in de
teelt van sla en kruiden op wortels in potjes. Het
betreft hier echter geen overname, maar een
kruisparticipatie waarbij de eigenaar de aande-
len in zijn eigen bedrijf heeft ingeruild voor
aandelen in het Zweedse moederbedrijf.

Vraag nr. 58
van 5 december 2003
van de heer DIDIER RAMOUDT

Geluids- en trillingsdeskundigen  –  Kwaliteitsnor-
mering

Volgens de bepalingen van Vlarem II (art. 1.3.3.1.)
dient elke milieudeskundige over een kwaliteits-
handboek te beschikken. De toezichthoudende
ambtenaren van de Milieu-inspectie hanteren dit
kwaliteitshandboek als maatstaf bij de afhandeling
van vastgestelde inbreuken en bij het nemen van
passende maatregelen. De opstelling van het kwali-
teitshandboek gebeurt per domein in nauw overleg
met de Milieu-inspectiestuurgroep. Het ontwerp
wordt getoetst aan de realiteit, waarna een defini-
tieve versie wordt opgesteld.

In de domeinen bodem, water en lucht wordt van
de deskundigen een ISO 17025-certificaat geëist. In
het domein geluid werd echter niet voorzien in een
duidelijk omschreven kwaliteitshandboek en werkt
men met een halfslachtig concept. Duidelijke, ob-
jectieve regels ontbreken, waardoor erkenningen
en controles niet zelden hun objectieve karakter
dreigen te verliezen.

Het eisen ook voor deze discipline van het meer
genormeerde ISO 17025-certificaat of een Belcert-
certificaat kan aan deze problematiek tegemoetko-
men en zou de deskundigen zelf meer rechtszeker-
heid bieden.

1. Wat is de reden van het niet eisen van een ISO
17025 of Belcert-certificaat voor geluids- en tril-
lingsdeskundigen ?

2. Wordt eraan gedacht om een dergelijk certifi-
caat ook voor geluidsdeskundigen in te voeren
en welke maatregelen kunnen eventueel dien-
aangaande worden genomen ?

3. Aan welke vereisten dient een kwaliteitshand-
boek te voldoen en zijn deze voor ieder domein
dezelfde ?

Wie is, naast de Milieu-inspectiestuurgroep, ver-
antwoordelijk voor het opstellen en controleren
van deze normen ?

Antwoord

1. Wat de erkenningsvoorwaarden betreft, stelt ar-
tikel 1.3.3.1, 3° van Vlarem II sinds 1999 dat
elke erkende milieudeskundige de norm NBN-
EN 45001 (inmiddels vervangen door de norm
EN-ISO 17025) moet toepassen en over een
kwaliteitshandboek moet beschikken.

2 en 3. Hoewel de toepassing van voormelde norm
in de discipline "geluid en trillingen" niet direct
evident was, heeft de afdeling Algemeen Milieu-
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en Natuurbeleid, die als enige bevoegd is voor
de behandeling van de erkenningsaanvragen in
deze discipline, destijds het initiatief genomen
om, in overleg met de doelgroep, de inhoud van
het kwaliteitshandboek af te bakenen onder
meer steunende op voormelde norm. Sindsdien
is het beschikken over een dergelijk kwaliteits-
handboek een conditio sine qua non voor een
steeds in duur beperkte erkenning in de disci-
pline "geluid en trillingen".

Wat de controle op het geleverde werk betreft
van een erkend milieudeskundige in de disci-
pline "geluid en trillingen", vraagt de voormel-
de afdeling bij elke aanvraag tot verlenging van
een erkenning het advies van de afdelingen Mi-
lieu-inspectie en Milieuvergunningen hierover.
Deze adviezen neemt zij op in haar motivering
van het voorstel aan de bevoegde minister om
de erkenning al dan niet te verlengen.

Vraag nr. 60
van 12 december 2003
van de heer DIRK HOLEMANS

NV Grootaert Drongen  –  Bodemsanering

Op 1 februari 2001 (Bulletin van Vragen en Ant-
woorden nr. 10 van 30 maart 2001, blz. 1343) en op
20 december 2002 (BVA nr. 9 van 14 februari 2003,
blz. 1548) stelde ik aan de toenmalig bevoegde mi-
nister een schriftelijke vraag over de vervuiling op
de site van de voormalige verffabriek NV Grootaert
in Drongen-Gent.

In antwoord op de laatste vraag stelde de minister
dat er reeds een oriënterend bodemonderzoek, een
tussentijds rapport voor een beschrijvend bodem-
onderzoek en een beschrijvend bodemonderzoek
waren opgesteld. Voor de laatst ontvangen fase
werden luidens de minister door de Openbare Af-
valstoffenmaatschappij voor het Vlaams Gewest
(OVAM) aanvullende onderzoeksverrichtingen
opgelegd. Deze aanvullende onderzoeksverrichtin-
gen waren toen nog niet aan de OVAM overgezon-
den en hiervoor werd een herinneringsbrief ge-
stuurd waarin werd gesteld dat de aanvullingen ui-
terlijk bij OVAM dienden te worden ingediend op
1 april 2003.

Verder stelde de minister dat "het opstellen van
een bodemsaneringsproject noodzakelijk is t.h.v.
het voormalige lozingspunt van de kleurfabriek.
Welke saneringstechniek dient aangewend te wor-
den, dient te worden bekeken in het bodemsane-
ringsproject. Vooraleer kan overgegaan worden tot

het opstellen van het bodemsaneringsproject dient
het beschrijvend bodemonderzoek conform ver-
klaard te worden. OVAM heeft in het kader van
het beschrijvend bodemonderzoek verdere aanvul-
lingen gevraagd m.b.t. de afperking van de veront-
reiniging en de risico-evaluatie".

Graag vernam ik van de minister de stand van
zaken in dit dossier.

1. Zijn de door OVAM opgelegde onderzoeksver-
richtingen in het kader van het beschrijvend bo-
demonderzoek uitgevoerd ?

Zijn deze gegevens aan OVAM overgezonden
voor de vooropgestelde datum van 1 april 2003 ?

Is het beschrijvend bodemonderzoek reeds con-
form verklaard ?

2. Wat is de stand van zaken m.b.t. het opstellen
van een bodemsaneringsproject ter hoogte van
het voormalige lozingspunt van de kleurfabriek ?

Is er reeds een keuze van saneringstechniek ge-
maakt ?

Is er reeds een timing vooropgesteld voor de re-
alisatie van de sanering ?

Antwoord

1. Er werden reeds een oriënterend bodemonder-
zoek, een tussentijds rapport voor een beschrij-
vend bodemonderzoek en een beschrijvend bo-
demonderzoek opgesteld. Voor de laatst ont-
vangen fase werden door OVAM aanvullende
onderzoeksverrichtingen opgelegd. Deze aan-
vullende onderzoeksverrichtingen werden niet
tijdig aan OVAM bezorgd en hiervoor werd een
herinneringsbrief gestuurd waarin werd gesteld
dat de aanvullingen uiterlijk bij OVAM dienden
te worden ingediend op 1 april 2003.

Er werd melding van overdracht gedaan op 12
december 2002. Samen met deze melding werd
een nieuw oriënterend bodemonderzoek be-
zorgd met als titel "Oriënterend bodemonder-
zoek, Drongenstationstraat 2, 9031 Drongen"
opgesteld door Soresma de dato 21 november
2002. Op 21 januari 2003 werd door de notaris
echter het overlijden van betrokkene gemeld.

Op 7 februari 2003 werd een tussentijds rapport
"Tussentijds verslag beschrijvend bodemonder-
zoek in Drongen, Drongenstationstraat 2" op-
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gesteld door Esher de dato 1 februari 2003 aan
OVAM bezorgd.

Door OVAM werden aanvullingen opgelegd
m.b.t. de afperking van de verontreiniging, de ri-
sico-evaluatie en de volume-inschatting van de
verontreiniging. De opgelegde termijn voor het
indienen van het beschrijvend bodemonder-
zoek, namelijk 1 april 2003, werd in dit schrijven
nogmaals vermeld.

Op 1 april 2003 werd geen rapport van beschrij-
vend bodemonderzoek aan OVAM bezorgd. Bij
de notaris werd nagegaan of de erfenis reeds
werd aanvaard door de erfgenamen. Op dat mo-
ment werd de erfenis niet aanvaard. Er werd ju-
ridisch onderzocht wat de mogelijkheden
waren, aangezien op dat moment OVAM geen
saneringsplichtige kon aanwijzen.

– Volgens artikel 789 BW verjaart het recht
om een nalatenschap te aanvaarden of te
verwerpen door het verloop van de tijd die
voor langste verjaring vereist is, dus 30 jaar !

– De erfgenaam heeft voor het opmaken van
de boedelomschrijving drie maanden, te re-
kenen van de dag waarop de erfenis is open-
gevallen. Bovendien heeft hij, om zich om-
trent de aanvaarding of de verwerping te be-
raden, een termijn van 40 dagen, te rekenen
van de dag dat de voor het opmaken van de
boedelbeschrijving verleende drie maanden
verstreken zijn, of van de dag van het sluiten
van de boedelbeschrijving indien deze voor
het verstrijken van de drie maanden is beëin-
digd (artikel 795 BW). Dit is in geval van
aanvaarding van de nalatenschap onder
voorrecht van boedelbeschrijving.

– Door het verstrijken van de wettelijke en
eventueel van de gerechtelijke termijn van
beraad verliest de erfgenaam niet zijn recht
om een keuze te maken ; hij behoudt die ge-
durende 30 jaar. Wordt hij echter gedag-
vaard, dan kan hij niet langer de rechten van
beraad, opwerpen en moet hij onmiddellijk
zijn keuze doen. Doet hij dit niet, dan kan hij
zuiver aanvaardend erfgenaam worden ver-
klaard.

– Wanneer, na het verstrijken van de termijn
van boedelbeschrijving en van beraad, zich
niemand aanmeldt om een nalatenschap op
te vorderen, geen erfgenaam bekend is of de

bekende erfgenamen de nalatenschap heb-
ben verworpen, wordt deze als onbeheerd
beschouwd.

– Wanneer een nalatenschap als onbeheerd
wordt beschouwd, wijst de rechtbank van
eerste aanleg een curator aan. De schuldei-
sers kunnen, zolang de egalitaire procedure
niet is ingezet, baat halen uit individuele in-
vorderingsmaatregelen, die zij voor het over-
lijden van de schuldenaar hebben aange-
wend.

Wanneer de erfgenamen de erfenis aanvaarden,
zijn ze saneringsplichtig. Door OVAM werd
contact opgenomen met de notaris en aangera-
den een studie te laten uitvoeren omtrent de te
verwachten kosten voor het beschrijvend bodem-
onderzoek en het saneringsproject. Op basis
hiervan kunnen de erfgenamen dan oordelen of
zij de erfenis al dan niet willen aanvaarden.

In mei 2003 werd een schrijven gericht aan de
notaris waarin werd gevraagd OVAM op de
hoogte te brengen wie de erfgenamen zijn. Na
telefonisch contact met een medewerker van de
notaris werd vernomen dat de erfenis mogelijk
zou aanvaard zijn. Dit werd echter nog niet
schriftelijk bevestigd.

Wanneer echter de erfenis niet aanvaard zou
worden, zal de procureur op zoek gaan naar de
volgende erfgenamen in rang, die dan weer kun-
nen aangemaand worden en die dan weer aan-
vaarden of verwerpen ... Als men tot de vaststel-
ling komt dat niemand de erfenis aanvaardt,
dan wordt dit een staatsgoed in het beheer van
de Administratie van het Kadaster, Registratie
en Domeinen. Als deze administratie niet wil
saneren, kan zij de grond aan OVAM te koop
aanbieden, waarna de overheid dan zou kunnen
saneren en eventueel verkopen. Deze piste zal
eveneens worden onderzocht.

2. In het bodemsaneringsproject wordt de sane-
ringstechniek bepaald. Vooraleer kan worden
overgegaan tot het opstellen van het bodemsa-
neringsproject dient het beschrijvend bodemon-
derzoek conform verklaard te worden. Zoals
boven reeds werd aangehaald, is het beschrij-
vend bodemonderzoek tot op heden nog niet
conform verklaard en werd dus ook nog geen
bodemsaneringsproject opgesteld.
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Vraag nr. 61
van 12 december 2003
van de heer DIRK HOLEMANS

NV Grootaert Drongen  –  Hoge Laken

Op 1 februari 2001 stelde ik reeds een schriftelijke
vraag over de historische vervuiling van de beek
Hoge Laken door de verffabriek NV Grootaert in
Drongen (vraag nr. 84 van 1 februari 2001 ; Bulle-
tin van Vragen en Antwoorden nr. 10 van 30 maart
2001, blz. 1343). De toen bevoegde minister Dua
antwoordde dat wat de beek betreft er "geen gege-
vens beschikbaar zijn. Gezien de door de Vlaamse
volksvertegenwoordiger aangehaalde elementen,
zal ik mijn diensten opdracht geven deze zaak te
onderzoeken, zodat op korte termijn de ernst van
de schade kan worden ingeschat en eventueel
maatregelen kunnen worden genomen".

Graag vernam ik de stand van zaken in dit dossier.

Is er een onderzoek uitgevoerd naar de vervui-
lingsgraad van water en slib in de Hoge Laken ?
Zo ja, wat is het resultaat ?

Antwoord

Er is een onderzoek uitgevoerd door de erkende
bodemsaneringsdeskundige Esher, die daarbij be-
vestigt dat de aanwezige bodem(slib)verontreini-
ging organoleptisch kan worden waargenomen, als
een gele tot blauwe kleurneerslag van pigmenten.
De verontreiniging in de gracht zou niet enkel af-
komstig zijn van de kleurpigmentenfabriek, maar
er zouden eveneens andere bronnen zijn die aan-
leiding geven tot verontreiniging met zware meta-
len. Deze gracht dient verder te worden onder-
zocht in het beschrijvend bodemonderzoek.

Voor een stand van zaken in het beschrijvend bo-
demonderzoek verwijs ik naar het antwoord op
vraag nr. 60 van de Vlaamse volksvertegenwoordi-
ger (zie blz. 1510  –  red.).

Vraag nr. 63
van 12 december 2003
van mevrouw DOMINIQUE GUNS

Demer  –  Waterkwaliteit en visbestand

De rivier de Demer is ongeveer 95 km lang en is
onbevaarbaar. De Demer vloeit door de provincies
Limburg en Vlaams-Brabant. Zij ontspringt in Ton-
geren (Genoelselderen), stroomt noordwaarts tot

Bilzen en mondt in Werchter in de Dijle uit. De be-
langrijkste zijrivieren zijn de Herk, de Gete en de
Zwartwaterbeek.

1. Wat is voor de Demer de kwaliteitsverbetering
of kwaliteitsverslechtering van het water (fysi-
co-chemische en biologische kwaliteit) voor het
jaar 2003 ?

2. Welke vooruitgang verwacht men de komende
jaren ?

Wanneer wordt een optimaal niveau van de wa-
terkwaliteit verwacht ?

3. Op welke plaatsen is het visbestand op de
Demer het grootst en op welke plaatsen bijna
onbestaande ?

Antwoord

1. De Vlaamse Milieumaatschappij (VMM) doet
jaarlijks een grondige evaluatie van de water-
kwaliteit. Hierbij worden op elke meetplaats de
basiskwaliteitsnormen van Vlarem II, en waar
van toepassing ook de viswaternormen getoetst
(de Demer heeft echter niet de bestemming vis-
water). De laatste volledige beschikbare gege-
vens betreffen het jaar 2002. Voor 2003 beschikt
de VMM reeds over maandelijkse fysico-chemi-
sche analyseresultaten tot en met november.
Biologische kwaliteitsgegevens zijn voor 2003
nog niet voorhanden.

In het algemeen werd in 2002, ten opzichte van
de voorgaande jaren, een opmerkelijke verbete-
ring in de zuurstofhuishouding vastgesteld.

Over de hele loop van de Demer werd in 2001
en vooral 2002 een markante stijging van het
zuurstofgehalte waargenomen. In 2002 wees de
Prati-index voor zuurstofverzadiging (PIO)
voor het eerst op een aanvaardbaar zuurstofge-
halte, op 7 meetplaatsen in de boven- en mid-
denloop (van Hoeselt tot Hasselt). De overige
meetplaatsen, waaronder de gehele beneden-
loop, scoorden m.b.t. het zuurstofgehalte nog al-
tijd matig. De Demer heeft sinds het jaar 2000
over haar hele loop een matige biologische kwa-
liteit. Wellicht verhinderen de zwakke structuur-
kenmerken (rechtgetrokken loop, bedijking en
oeverversteviging) en het grillige debiet van de
Demer een verdere verbetering van de biologi-
sche kwaliteit (naast te hoge ammoniumgehal-
ten).
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De verbetering van de zuurstofhuishouding van
de Demer kan ook als volgt geïllustreerd wor-
den : in 2000 beantwoordde geen enkele van de
bemonsterde meetplaatsen aan de basiskwali-
teitsnorm voor zuurstof, in 2001 4 van de 19 en
in 2002 maar liefst 17 van de 21. Concreet wil dit
zeggen dat op deze 17 meetplaatsen nooit een
zuurstofgehalte gemeten werd lager dan 5 mg/l.

De verbetering van het zuurstofgehalte in 2001
en 2002 was deels toe te schrijven aan een be-
langrijkere neerslaghoeveelheid, met een ver-
dunning van de vuilvracht tot gevolg, maar
zeker ook aan de grote saneringsinspanningen
die de laatste jaren geleverd worden (opstarten
van de RWZI's van Bilzen en Hoeselt in de bo-
venloop en van de RWZI's van Gelmen, Alken
en Halen, renovatie van de RWZI van Tienen,
enz.) (RWZI : rioolwaterzuiveringsinstallatie  –
red.).

In 2003 ligt het zuurstofgehalte op vrijwel alle
meetplaatsen gemiddeld lager dan in 2002, maar
het ziet er toch naar uit dat de basiskwaliteits-
norm op de meerderheid van de meetplaatsen
wel gehaald zal worden.

De basiskwaliteitsnormen werden in de Demer
in 2001 en 2002 op vrijwel alle meetplaatsen
overschreden voor de parameters zwevend stof,
chemisch zuurstofverbruik (CZV), fosfor en
ammonium. Eén en ander wijst op de blijvende
belangrijke impact van onder meer niet-gesa-
neerde huishoudelijke lozingen (en op het be-
lang van de erosieproblematiek wat de zweven-
de stoffen betreft). In 2003 werden voor CZV,
fosfor en zwevende stoffen over het algemeen
lagere concentraties gemeten in vergelijking
met de voorgaande jaren. De ammoniumcon-
centratie blijft globaal veeleer constant.

In de bovenloop, van Hoeselt tot Diepenbeek,
worden de normen gehaald voor de overige pa-
rameters, en dit zowel in 2002 als in 2003. Het
zuurstofgehalte is hier goed (gemiddeld 9,4 mg/l
in 2002 en 8,6 mg/l in 2003 in Hoeselt).

In Hasselt-Godsheide, stroomafwaarts de mon-
ding van de verontreinigde Kaatsbeek, verslech-
tert de situatie aanzienlijk. Ten opzichte van de
stroomopwaartse meetplaatsen zijn er hier bij-
komende normoverschrijdingen voor zuurstof,
Kjeldahlstikstof en biochemisch zuurstofver-
bruik. In de zomer van 2003 werden zeer lage
minima opgetekend van 2,3 (september), 2,7
(juli) en 2,8 mg/l (augustus). Dit is een ernstige
verslechtering van de situatie ten opzichte van

2002 toen slechts minima opgetekend werden
van 4,7 en 4,8 mg/l. Het ammoniumgehalte is
gestegen van gemiddeld 2,7 naar 3,3 mg N/l, met
in 2003 maxima tot 5,8 mg N/l. (N : stikstof  –
red.)

Stroomafwaarts stijgt het zuurstofgehalte op-
nieuw door de aanvoer van zuurstofrijker water
van de Slangbeek en de Zonderikbeek. Voorbij
Hasselt beantwoordt het zuurstofgehalte dan
ook opnieuw aan de normen, en dit zowel in
2002 als in 2003. Vanaf de monding van de
Hulpe in Zichem worden  –  ingevolge de lozin-
gen van Tessenderlo Chemie in de Winterbeek
–  de basiskwaliteitsnormen ruim overschreden
voor chloriden en geleidendheid. Vanaf Aar-
schot, en tot de monding in de Dijle, beant-
woordt ook het zuurstofgehalte opnieuw niet
meer aan de normen. Door de lage waterstand
als gevolg van de aanhoudende droogte is de
chlorideconcentratie in de Demer in 2003 be-
duidend hoger dan in 2002: gemiddeld 338 mg/l
tegenover 236 mg/l in Zichem (een toename van
43%).

Net voor de monding in de Dijle in Werchter
beantwoordt het Demerwater  –  zoals vorig
jaar  –  dus niet aan de basiskwaliteitsnormen
voor zuurstof, zwevend stof, CZV, ammonium,
fosfor, geleidendheid en chloriden. Ook de nor-
men voor opgelost mangaan en totaal PAK's
worden hier overschreden (PAK : polycyclische
aromatische koolwaterstof  –  red.). De metalen
en bestrijdingsmiddelen blijven daarentegen al-
lemaal onder de thans geldende normen.

Samenvattend, en op grond van de momenteel
beschikbare gegevens, kan worden gesteld dat
de kwaliteit van de Demer er in 2003 licht op
achteruit gaat, na twee jaren van spectaculaire
verbetering. Vooral de zuurstofhuishouding en
het zoutgehalte gaan er in 2003 op achteruit
door het aanhoudende warme en droge weer.
Het geringe debiet vergroot immers het effect
van de nog talrijke huishoudelijke en industriële
lozingen. Anderzijds valt men ook niet terug
naar de slechte kwaliteit van de eerste helft van
de jaren '90. Dat is te danken aan de intussen
veel verder gevorderde uitbouw van de zuive-
ringsinfrastructuur in het Demerbekken.

2. In het bekken van de Demer werd de zuive-
ringsinfrastructuur vanaf midden de jaren '90
versneld uitgebouwd. Van de 30 RWZI's die
eind 2002 operationeel waren (naast KWZI's),
werden er 17 gebouwd na 1996 (KWZI : klein-
schalige waterzuiveringsinstallatie  –  red.).
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Van de 673.620 inwoners lozend in het Demer-
bekken, zijn er momenteel 593.569 op riolering
aangesloten, wat overeenkomt met een riole-
ringsgraad van 88,1%. Hierbij wordt veronder-
steld dat elke woning langs een gerioleerde
straat op de riolering is aangesloten. Indien te-
vens de gemeentelijke riolering, zoals opgeno-
men in het TRP, aangelegd zou worden, zullen
59.631 inwoners bijkomend gerioleerd worden
(toekomstige rioleringsgraad : 97 %). Voor on-
geveer 20.420 inwoners is er niet in een riolering
voorzien volgens het TRP. (TRP : totaalriole-
ringsplan  –  red.)

Tot op heden wordt het huishoudelijk afvalwa-
ter van 434.870 inwoners gesaneerd, dit is een
huidige zuiveringsgraad van 64,6 %, wat iets
boven het Vlaams gemiddelde ligt. Na uitvoe-
ring van de geplande bovengemeentelijke infra-
structuur, volgens het investeringsprogramma
2004-2008, zal de vuilvracht van ongeveer
159.003 inwoners bijkomend aangesloten zijn
op een RWZI, wat overeenkomt met een toe-
komstige zuiveringsgraad van 88,2 %.

Overzicht rioleringstoestand in het Demerbek-
ken

Demer

Totaal aantal inwoners 673.620

Aantal inwoners op riolering 593.569

Aantal inwoners toekomstig 
aansluitbaar (vlgs TRP) 59.631

Aantal inwoners nooit aansluitbaar 20.420

Aantal inwoners op RWZI 434.870

Aantal inwoners toekomstig 
aansluitbaar (TRP-IP) 159.003

Of een betere fysisch-chemische waterkwaliteit
zich ook zal vertalen in een verbetering van de
biologische waterkwaliteit, valt nog af te wach-
ten. De zeer zwakke structuurkenmerken en de
grillige debietschommelingen van de Demer
zijn immers een hinderpaal voor de ontwikke-
ling van een rijke en gediversifieerde flora en
fauna. Bijgevolg kan men  –  zonder verdere
ecologische herstelmaatregelen zoals oeverher-
stel  –  veeleer een stabilisatie van de BBI ver-
wachten op het niveau van een matige biologi-
sche kwaliteit (BBI : Belgische Biotische Index
–  red.).

3. De Demer werd in april-mei 2003 vanaf de
monding in de Dijle tot in Diest (dus gedeelte
Vlaams-Brabant) op 9 locaties bemonsterd.

Er werden 22 soorten aangetroffen, namelijk
paling, brasem, alver, kolblei, giebel, karper, ri-
viergrondel, blauwbandgrondel, vetje, kop-
voorn, winde, bittervoorn, blankvoorn, riet-
voorn, zeelt, bermpje, bruine Amerikaanse
dwergmeerval, snoek, driedoornige stekelbaars,
pos, zonnebaars en baars.

Op een totale lengte van 5.500 m afgeviste
oever werden 720 vissen gevangen, met een to-
tale biomassa van ongeveer 44 kg. De meest
verspreide soorten op de Demer in 2003 zijn
blankvoorn (op alle 9 locaties gevangen), ge-
volgd door baars (8 locaties) en blauwband-
grondel (8 locaties). Blankvoorn is ook de fre-
quentst gevangen soort (17,8 %), gevolgd door
riviergrondel (14,4 %), bittervoorn (12,5 %),
blauwbandgrondel (12,1 %) en baars (11,9 %).
De overige soorten worden in veel mindere
mate gevangen (<5%).

Wat de biomassa betreft, is karper dominant
(31,5 %), gevolgd door brasem (15,0 %), snoek
(12,8 %), baars (11,3 %) en blankvoorn (10,7
%). Het visbestand is het grootst in Aarschot
aan de 's Hertogenmolen, aan de monding van
de Motte en in Werchter aan de monding in de
Dijle.

Op dezelfde 9 locaties werden in 1999 25 soor-
ten gevangen, namelijk voornoemde soorten
zonder kopvoorn, maar aangevuld met regen-
boogforel, beekforel en elrits. Op 6 van de 9 lo-
caties is de soortendiversiteit achteruitgegaan,
op 3 locaties is de diversiteit gestegen. Voor de 9
staalnameplaatsen die zowel in 1999 als in 2003
werden bevist, hebben we een gemiddelde soor-
tendiversiteit van 13,6, met een minimum van 6
en een van 18 in 1999. In 2003 is dit gemiddeld
9,7 soorten, met een minimum van 1 en een
maximum van 19 soorten. In 1995 vond men een
gemiddelde soortendiversiteit van 8,9, met een
minimum van 3 en een maximum van 14 soor-
ten. In 1999 werd vastgesteld dat er in 1995
meer vis werd gevangen.

Deze trend zet zich blijkbaar door, want we zien
dat op alle staalnameplaatsen de vangstdensitei-
ten (drastisch) naar beneden zijn gegaan. Net
die lage densiteiten en het feit dat er vreemde
vlokken in het water dreven bij de afvissing op 8
en 9 april 2003 gaven de aanzet om een beperk-
te tweede afvissing uit te voeren. Het was im-
mers belangrijk te weten of de afwezigheid van
de vis slechts tijdelijk was of niet. Bij de tweede
afvissing (5 mei 2003) werden inderdaad signifi-
cant meer soorten en meer vissen gevangen. Dit
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toont aan dat er wel degelijk iets aan de hand
was, zodat de vissen tijdens de eerste staalname
vermoedelijk gevlucht waren.

Wanneer we dus de gegevens van de tweede af-
vissing vergelijken met de resultaten van 1999,
zien we dat de soortendiversiteit niet zo dras-
tisch is gedaald als werd vermoed op basis van
de gegevens van de eerste afvissing. Op 2 plaat-
sen is de diversiteit zelfs met 2 soorten naar om-
hoog gegaan. Op de locatie in Testelt is de di-
versiteit nog steeds heel wat lager namelijk 10
soorten ten opzichte van 17 soorten in 1999. Wat
de densiteiten voor deze 3 locaties betreft, deze
zijn in het algemeen toch ook nog heel wat lager
dan de vangstdensiteiten op deze locaties in de
campagne van 1999.

Wanneer we het traject Werchter-Diest
(Vlaams-Brabant) beschouwen, dan is in 1999
blankvoorn de meest gevangen soort gevolgd
door giebel, driedoornige stekelbaars, baars,
blauwbandgrondel en riviergrondel. In 2003
zien we een verschuiving van het visbestand,
giebel en driedoornige stekelbaars maken maar
een klein aandeel meer uit van het gevangen
visbestand. Positief is dat bittervoorn zich in
2003 meer heeft kunnen verspreiden.

Wat de visindexgegevens voor de bemonsterde
meetplaatsen op de Demer betreft, stellen we
vast dat deze overwegend de waardebeoorde-
ling "ontoereikend" scoren. Enkel de 2 locaties
gelegen in Aarschot aan de monding met de
Motte en de 's Hertogenmolen en de meest
stroomafwaartse locatie aan de monding in de
Dijle scoren een "matige" kwaliteit. Indien we
de 2 locaties die tweemaal werden bevist verge-
lijken, zien we een lagere score voor de eerste
afvissing. Toch is dit verschil niet dermate groot
dat ook de waardebeoordeling verandert. Bij
vergelijking van de indexgegevens van 1999 met
deze van 2003 is op 6 van de 9 bemonsterde lo-
caties de visindex met één klasse gedaald, van
"matig" naar "ontoereikend", op 3 locaties is
deze gelijk gebleven, namelijk "matig". De vis-
index wijst dus op een achteruitgang van het
visbestand in het bemonsterde deel van de
Demer.

Algemeen kunnen we ook voor dit deel van de
Demer stellen dat de trend van de algemene
verbetering van het visbestand in de jaren '90 in
dit onderzoek niet kon worden bevestigd. De
visindex wijst veeleer op een achteruitgang van
het visbestand. Het toch wel opmerkelijke ver-
schil tussen de eerste en tweede bevissing een

maand later toont aan hoe fragiel het visbestand
is, zodat een tijdelijke vervuiling genoeg is om
de vis uit de Demer te verjagen. De echte oor-
zaak van het ontbreken van de vis hebben we
niet kunnen aantonen. Er was wel de waarne-
ming van de vlokken op het water. Echter, bij
navraag van de waterkwaliteitsgegevens bij de
Vlaamse Milieumaatschappij kon niets uitzon-
derlijks worden vastgesteld. Een andere waar-
neming was dat tijdens het moment van de af-
vissing (8 en 9 april 2003) het water zeer laag
stond. Echter, in de week ervoor was er een
zware regenval geweest, de verstelbare stuwen
werden volledig naar beneden gezet, met als ge-
volg dat het debiet van zeer groot terugviel naar
zeer laag. Zo zou het dan ook mogelijk zijn dat
de vis gewoon was weggespoeld. Positief dan
weer is dat het onderzoek ook aantoont dat de
vis snel kan terugkomen.

Van groot belang blijft het leveren van verdere
inspanningen om de waterkwaliteit verder te
optimaliseren. De Demer scoort tot op dit mo-
ment nog steeds slechts een matige kwaliteit.
Daarnaast dienen inspanningen te worden gele-
verd om ook de ecologische kwaliteit te optima-
liseren, waarbij men ook het waterkwantiteits-
beheer niet uit het oog mag verliezen. De lichte
achteruitgang van het visbestand toont aan dat
we, na de eerste euforie van de jaren '90, alert
moeten blijven en de kwaliteit kost wat kost
moeten bewaken. Om ons streefbeeld van een
gevarieerd stabiel visbestand te halen, is er nog
veel werk aan de winkel.

Het visbestand van de Demer in de bovenloop
(gedeelte Limburg) werd in 2001 opgemeten (8
locaties). Hier werden eveneens 22 soorten ge-
vangen. Op alle locaties werd vis gevangen.
Driedoornige stekelbaars is de meest gevangen
soort (aantalspercentage van 51 %), qua bio-
massa is giebel dominant  (54,5 %). In Bilzen
aan de Rentfortmolen en in Kuringen aan de
zijarm molen Prinsenhof werd het meeste vis
gevangen. In Alt-Hoeselt aan de molen werd
praktisch geen vis gevangen.

De Demer werd op deze 8 locaties eveneens in
1995 en 2001 bemonsterd. Ook in deze vroegere
afvissingen bleek giebel dominant te zijn. Op de
6 meest stroomafwaarts gelegen locaties van de
Boven-Demer zijn de soortendiversiteiten ten
opzichte van 1999 afgenomen, op de 2 meest
stroomopwaartse locaties zijn deze duidelijk
toegenomen. Op de meeste locaties zijn de
vangstdensiteiten ten opzichte van zowel 1995
als 1999 sterk afgenomen.
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Wat de visindexgegevens voor de Demer ge-
deelte Limburg betreft, stellen we vast dat de
locaties "ontoereikend" tot "matig" scoren. In
vergelijking met 1995 wordt een verbetering
vastgesteld, ten opzichte van 1999 is de visindex
niet significant veranderd.

Het belangrijkste besluit van dit onderzoek was
dat de trend waarbij de Demer een algemene
positieve evolutie van het visbestand kende in
de jaren 90, ook in het onderzoek van 2001 niet
bevestigd kon worden. Dit ondanks het ver-
hoopte ecologisch herstel als gevolg van het op-
starten van enkele nieuwe waterzuiveringssta-
tions op het bovenstroomgedeelte van de
Demer.

Bijlage

Tabel : Overzicht van de aangetroffen vissoorten
en het totaal aantal soorten (N) op de verschillen-
de locaties, en de visindexen, in het rood zijn de
vissoorten aangegeven die aangetroffen werden op
deze plaatsen in de campagne van 1999, alsook de
visindex voor de gegevens van 1999.
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2001-2003

1999

paling

brasem

alver

kolbei

giebel

karper

riviergrondel

blauwbandgrondel

vetje

kopvoorn

winde

bittervoorn

blankvoorn

rietvoorn

zeelt

bermpje

bruine Amerikaanse dwegmeerval

Amerikaanse hondsvis

dikkopelrits

snoek

regenboogforel

beekforel

3D stekelbaars

10D stekelbaars

pos

zonnebaars

baars

elrits

aantal soorten

visindex

waardebeoordeling
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2001-2003

1999

paling

brasem

alver

kolbei

giebel

karper

riviergrondel

blauwbandgrondel

vetje

kopvoorn

winde

bittervoorn

blankvoorn

rietvoorn

zeelt

bermpje

bruine Amerikaanse dwegmeerval

Amerikaanse hondsvis

dikkopelrits

snoek

regenboogforel

beekforel

3D stekelbaars

10D stekelbaars

pos

zonnebaars

baars
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aantal soorten

visindex
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Vraag nr. 64
van 12 december 2003
van mevrouw DOMINIQUE GUNS

Dijle  –  Waterkwaliteit en visbestand

De rivier de Dijle is ongeveer 100 km lang en is
slechts bevaarbaar over 6,4 km stroomafwaarts
Mechelen. Zij ontspringt nabij Nijvel op het Bra-
bants Plateau en mondt in Walem-Heindonk in de
Rupel uit. De belangrijkste zijrivieren zijn de
Demer en de Zenne.

1. Wat is voor de Dijle de kwaliteitsverbetering of
kwaliteitsverslechtering van het water
(fysico-chemische en biologische kwaliteit) voor
het jaar 2003 ?

2. Welke vooruitgang verwacht men de komende
jaren ?

Wanneer wordt een optimaal niveau van de wa-
terkwaliteit verwacht ?

3. Op welke plaatsen is het visbestand op de Dijle
het grootst en op welke plaatsen bijna onbe-
staande ?

Antwoord

1. De laatste volledige beschikbare kwaliteitsgege-
vens betreffen het jaar 2002. Voor 2003 zijn de
maandelijkse fysico-chemische analyseresulta-
ten beschikbaar tot en met november. Biologi-
sche kwaliteitsgegevens zijn voor 2003 nog niet
voorhanden.

In 2002 wees de Prati-index voor zuurstofverza-
diging (PIO) voor de Dijle op een matige ver-
ontreiniging, behalve aan de Waalse grens in Ot-
tenburg, waar het zuurstofgehalte aanvaardbaar
was (gemiddeld 8,9 mg/l), en in de benedenloop
in Mechelen, waar de Dijle behoorde tot de
PIO-klasse "verontreinigd". Het zuurstofgehal-
te is hier duidelijk lager door de negatieve in-
vloed van een aantal verontreinigde zijwaterlo-
pen (vnl. de Barebeek) en ongezuiverde huis-
houdelijke lozingen.

In Sint-Joris-Weert (Oud-Heverlee) en Kor-
beek-Dijle (Bertem) wordt een goede biologi-
sche kwaliteit (BBI=7) gehaald (BBI : Belgische
Biotische Index  –  red.). Op de overige meet-
plaatsen, en tot aan de samenvloeiing met de
Demer, heeft de Dijle een matige biologische

kwaliteit. Enkel in Mechelen is er een slechte
biologische kwaliteit.

In Sint-Joris-Weert werden in 2002 de basiskwa-
liteitsnormen overschreden voor chemisch zuur-
stofverbruik (CZV), ammonium, orthofosfaat,
fosfor en zwevende stoffen. Dit is ook het geval
in 2003, en bijkomend is er dit jaar een over-
schrijding voor het biochemisch zuurstofver-
bruik (BZV). Het zuurstofgehalte ligt hier veel-
eer aan de hoge kant en vertoont geen verschil
tussen 2002 en 2003 (respectievelijk gemiddeld
8,2 tegenover 8,1 mg/l). Vooral de zwevende
stoffen vormen in de Dijle een ernstig pro-
bleem, met maxima tot 500 à 600 mg/l, en dit
zowel in 2002 als in 2003. De oorzaak van het
probleem moet worden gezocht in de erosie op
het sterk ingesneden Brabants Plateau, waar
veel akkerbouw bedreven wordt. Het Dijlewa-
ter in Sint-Joris-Weert wordt ook uitgebreid on-
derzocht op de aanwezigheid van zware meta-
len en organische microverontreinigingen.
Enkel de basiskwaliteitsnorm voor totale PAK's
(polycyclische aromatische koolwaterstoffen)
wordt overschreden. Het Dijlewater voldoet
hier dus aan alle geldende normen voor bestrij-
dingsmiddelen en zware metalen.

In Heverlee en stroomafwaarts het centrum van
Leuven, na de monding van de verontreinigde
zijbeken Molenbeek-Parkbeek en Voer, werden
de basiskwaliteitsnormen 2002 overschreden
voor zuurstof, biochemisch zuurstofverbruik,
chemisch zuurstofverbruik, ammonium, fosfor,
orthofosfaat en zwevende stoffen. Dit blijft zo
in 2003, behalve voor zuurstof, waarvoor de
norm nipt wel gehaald wordt, ondanks een ge-
middeld lager gehalte (gemiddeld 7,7 en mini-
mum  4,1 mg/l in Wilsele in 2002, tegenover ge-
middeld 7,3 mg/l en minimum 5,1 mg/l in 2003).
Ook hier worden periodiek zeer hoge gehalten
aan zwevend stof gemeten, en dit zowel in 2002
als in 2003.

In Werchter, vóór de samenvloeiing met de
Demer, valt in 2003 een verbetering waar te
nemen ten opzichte van 2002. De normen voor
BZV, CZV en ammonium worden hier dit jaar
wel gerespecteerd, echter niet die voor fosfor,
orthofosfaat, zwevende stoffen en zuurstof.
Voor deze laatste parameter werd een minimum
opgetekend van 4,6 mg/l in 2003, tegenover 4,1
mg/l in 2002. Het gemiddelde zuurstofgehalte
ligt dan weer hoger in 2002. Het Dijlewater vol-
doet hier nog steeds aan alle thans geldende
normen voor bestrijdingsmiddelen en zware
metalen. Het gehalte aan zwevende stoffen is
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hier ongeveer slechts de helft van wat gemeten
wordt tot Leuven.

Na de samenvloeiing met de Demer (die in de-
biet de Dijle overtreft) worden de normen voor
chloriden en geleidbaarheid overschreden. De
lozingen van Tessenderlo Chemie in de Winter-
beek (Demerbekken) doen zich hier nog gevoe-
len. Door de lage waterstand is de concentratie
aan chloriden in 2003 ongeveer 25 % hoger dan
in 2002.

In Mechelen is de kwaliteit van de Dijle het
slechtst, omdat op het hele traject van Werchter
tot Muizen nog vrijwel geen huishoudelijke af-
valwaters gezuiverd worden. In totaal gaat het
hier om een vuilvracht van meer dan 20.000 in-
wonersequivalenten. Ook de slechte kwaliteit
van vooral de Barebeek draagt hier bij tot de
verontreiniging van de Dijle. Het zuurstofgehal-
te bedraagt hier slechts gemiddeld circa 6 mg/l ;
in 2002 werd een minimum bereikt van 2,1 mg/l,
in 2003 een minimum van 2,9 mg/l. De basis-
kwaliteitsnormen worden overschreden voor
zuurstof, chemisch zuurstofverbruik, ammoni-
um, orthofosfaat, fosfor, zwevende stoffen, chlo-
riden, geleidbaarheid en polycyclische aromati-
sche koolwaterstoffen (PAK). Aan de thans gel-
dende normen voor bestrijdingsmiddelen en
zware metalen wordt echter wel voldaan.

Samenvattend, en op grond van de momenteel
beschikbare gegevens, kan dus gesteld worden
dat de kwaliteit van de Dijle in 2003, ondanks
het aanhoudende warme en droge weer, grosso
modo dezelfde is als in 2002. Enkel het zoutge-
halte is wegens het lage debiet duidelijk hoger.

2. Van de 411.889 inwoners lozend in het Dijle-
bekken, zijn er momenteel 361.610 op riolering
aangesloten, wat overeenkomt met een riole-
ringsgraad van 86,2 %. Hierbij wordt veronder-
steld dat elke woning langs een gerioleerde
straat op de riolering is aangesloten. Indien te-
vens de gemeentelijke riolering, zoals opgeno-
men in het TRP, zou worden aangelegd, zullen
10.895 inwoners bijkomend gerioleerd worden
(toekomstige rioleringsgraad : 90,9 %). Voor on-
geveer 12.020 inwoners is er geen riolering ge-
pland volgens het TRP. (TRP : totaalriolerings-
plan  –  red.)

Tot op heden wordt slechts het huishoudelijk af-
valwater van 205.842 inwoners gesaneerd, dit is
een huidige zuiveringsgraad van 50,0 %. Na uit-
voering van de geplande bovengemeentelijke
infrastructuur, volgens het investeringsprogram-

ma 2004-2008, zal de vuilvracht van ongeveer
134.899 inwoners bijkomend aangesloten zijn
op een RWZI, wat overeenkomt met een toe-
komstige zuiveringsgraad van 82,7 %. Met
name de recente ingebruikneming van de
RWZI Boortmeerbeek (44.000 IE) en de aan de
gang zijnde bouw van de RWZI's van Kampen-
hout (7.000 IE) en Steenokkerzeel-Noord
(4.000 IE)  –  oplevering gepland voor 2005  –
betekenen op korte termijn een belangrijke stap
voorwaarts. (RWZI : rioolwaterzuiveringsinstal-
latie ; IE : inwonersequivalent  –  red.)

Overzicht rioleringstoestand in het Dijlebekken

Dijle

Totaal aantal inwoners 411.889
Aantal inwoners op riolering 361.610
Aantal inwoners toekomstig
aansluitbaar (vlgs TRP) 10.895
Aantal inwoners nooit aansluitbaar 12.020
Aantal inwoners op RWZI 205.842
Aantal inwoners toekomstig 
aansluitbaar (TRP-IP) 134.889

Vermelden we ook dat de renovaties van de
RWZI's van Mechelen en Leuven begin 2003
een feit waren. Dit betekent dat de twee belang-
rijkste zuiveringsinstallaties in het Dijlebekken
nu uitgerust zijn met een tertiaire zuivering
(nutriëntverwijdering).

Het belangrijkste knelpunt voor de uitbouw van
de zuiveringsinfrastructuur zijn de vertragingen
te wijten aan problemen m.b.t. de locatie. Zo
had de installatie in Tervuren, met een geplande
capaciteit van 15.000 IE, reeds in 1996 klaar
moeten zijn, maar tot op vandaag is geen enkele
steen gelegd ten gevolge van aanhoudende juri-
dische procedureslagen door omwonenden. Het
gevolg is dat de kwaliteit van de Voer barslecht
blijft, en dit heeft uiteraard ook een invloed op
de kwaliteit van de Dijle.

Ten slotte hangt de verbetering van de water-
kwaliteit van de Dijle ook af van wat boven-
strooms, met name in Wallonië, gebeurt.

Of een betere fysisch-chemische waterkwaliteit
zich ook zal vertalen in een verbetering van de
biologische waterkwaliteit, valt nog af te wach-
ten. Het ecologisch potentieel van de Dijlevallei
is hoog tussen Waver en Leuven, waar nog tal-
rijke beschermde natuurgebieden voorkomen
en de Dijle op verschillende trajecten vrij kan
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meanderen. Dit verklaart ook mede de goede
biologische kwaliteit die hier aangetroffen
wordt. Stroomafwaarts van Leuven zijn de
structuurkenmerken echter zwak, zodat het eco-
logisch potentieel veel beperkter is.

3. De Dijle werd in mei 2003 vanaf de
Vlaams-Waalse grens tot Mechelen op 11 plaat-
sen elektrisch afgevist. Op deze 11 locaties wer-
den in totaal 25 soorten gevangen, namelijk pa-
ling, brasem, alver, kolblei, giebel, karper, rivier-
grondel, blauwbandgrondel, vetje, kopvoorn,
winde, bittervoorn, blankvoorn, rietvoorn, zeelt,
bermpje, snoek, regenboogforel, beekforel,
driedoornige en tiendoornige stekelbaars, pos,
zonnebaars, baars en gestippelde alver.

Op een totale lengte van 5.500 m afgeviste
oever werden 538 vissen gevangen, met een to-
tale biomassa van ongeveer 41 kg. De meest
verspreide soorten op de Dijle in 2003 zijn
driedoornige stekelbaars (8 meetplaatsen),
bermpje (7 meetplaatsen) en winde (7 meet-
plaatsen). Bermpje is de frequentst gevangen
soort (21,6 %), gevolgd door blankvoorn (19,7
%) en riviergrondel (18,2 %). Wat biomassa be-
treft, is karper dominant (36,2 %), gevolgd door
blankvoorn (13,6 %) en winde (12,3 %). Bra-
sem, alver, kolblei, vetje, kopvoorn, snoek, re-
genboogforel, beekforel, tiendoornige stekel-
baars, pos, zonnebaars en gestippelde alver wer-
den slechts sporadisch gevangen (< 5 stuks).

Het visbestand is het grootst in Florival, in Leu-
ven aan de Arenbergmolen en in Werchter aan
de samenvloeiing met de Demer. Op 1 locatie,
namelijk in Mechelen, aan het Mechels Broek,
kon geen visleven worden vastgesteld.

De Dijle werd reeds in 1994 (12 staalnameplaat-
sen) en 1999 (23 staalnameplaatsen) bevist, in
1994 werden 18 vissoorten aangetroffen, in 1999
werden 24 soorten gevangen.

In 1994 werd het visbestand in de Dijle wat aan-
tallen betreft, gedomineerd door bittervoorn,
giebel en blankvoorn en qua biomassa door gie-
bel en karper. In 1999 zien we een verschuiving
optreden en worden de hoogste aantalspercen-
tages gevonden voor riviergrondel, bermpje en
blankvoorn en de hoogste gewichtspercentages
voor karper en blankvoorn. In 2003 zijn het de-
zelfde vissoorten die domineren als in 1999
zowel voor de aantallen als de biomassa's.

Reeds in 1999 werd vastgesteld dat op bijna alle
staalnameplaatsen die zowel in 1994 als in 1999
werden bemonsterd de vangstdensiteiten waren
afgenomen. Deze trend zet zich in 2003 verder,
want ook nu zien we dat op 10 van de 11 be-
monsterde plaatsen de vangstdensiteiten ten op-
zichte van die van 1999 zijn afgenomen. Ook de
soortendiversiteiten per staalnameplaats zijn, in
vergelijking met die van 1999, op bijna alle
staalnameplaatsen afgenomen. Voor de 11 staal-
nameplaatsen die zowel in 1999 als in 2003 wer-
den bevist, hebben we een gemiddelde soorten-
diversiteit van 10,4 met een minimum van 2 en
een maximum van 18 in 1999. In 2003 is dit ge-
middeld 7,6 met een minimum van 0 en een
maximum van 17. Ten opzichte van de soorten-
diversiteiten in 1994 zijn deze echter voor de
meeste staalnameplaatsen wel gestegen of gelijk
gebleven.

Opmerkelijk is ook dat riviergrondel niet langer
over het gehele verloop van de Dijle wordt ge-
vangen zoals in 1999. Riviergrondel wordt nu
gevangen van Florival tot Leuven en ontbreekt
stroomafwaarts, en volgt hierdoor meer het pa-
troon van de grondelverspreiding in 1994, toen
riviergrondel werd gevangen van Florival tot
Wijgmaal en verder stroomafwaarts niet. Dat
het riviergrondelbestand, wat aantallen in 2003
betreft, toch nog één van de dominante soorten
is, is vooral te wijten aan de vangsten op de
staalnameplaats gelegen in Heverlee aan de
Arenbergmolen. Hier werden immers 69 exem-
plaren gevangen, dit is 70 % van de totale gron-
delvangst op de Dijle. Ook in 1999 werd op deze
staalnameplaatsen het grootste aantal grondels
gevangen. Ook stellen we vast dat in deze cam-
pagne het aantal riviergrondels slechts een frac-
tie is van wat er in 1999 aan riviergrondels werd
gevist, en dit is eigen aan het feit dat van vooral
de dominerende soorten slechts een fractie
werd gevangen van wat in 1999 werd gevangen.

Ook het bittervoornbestand blijft achteruitgaan.
Terwijl deze soort in 1994 nog qua aantallen de
Dijle domineerde, werd in 1999 nog slechts een
fractie van deze soort aangetroffen. In 2003 is
deze soort nog minder aanwezig in de Dijle.

Wat de visindexgegevens voor de Dijle betreft,
stellen we vast dat enkel het meest stroomop-
waartse bemonsteringspunt (in Florival) de
waardebeoordeling "goed" krijgt. Verder
stroomafwaarts tot Leuven scoort de Dijle over-
wegend "matig". Stroomafwaarts Leuven krijgt
de Dijle overwegend de score "ontoereikend"
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tot "slecht" in Mechelen, ter hoogte van het
Mechels Broek, waar zelfs geen vis werd gevan-
gen. Ook in 1999 waren de visindexwaarden in
het stroomopwaartse gedeelte in het algemeen
beter. Vergelijken we de visindexgegevens van
1999 met die van 2003 voor deze 11 staalname-
plaatsen, dan zien we dat de waardebeoordeling
op 5 staalnameplaatsen dezelfde is gebleven en
op 5 staalnameplaatsen met één klasse is ge-
daald. Enkel op de staalnameplaats in Bonhei-
den is deze met één klasse van "ontoereikend"
naar "matig" gestegen (zie tabel als bijlage).

Algemeen kunnen we dus van een achteruit-
gang van het visbestand in de Dijle spreken.
Hoewel het visbestand vrij divers is en er ver-
schillende beschermde soorten voorkomen
(zeker ten opzichte van 1994 waar giebel de
Dijle nog domineerde), leiden we uit de achter-
uitgaande resultaten af dat het visbestand nog
ver van goed en stabiel is. Op basis van de wa-
terkwaliteitsgegevens op het moment van de
visbestandsopname kan niet worden gesteld dat
het de achteruitgang van de waterkwaliteit is
die de lagere vangstdensiteiten en soortendiver-
siteiten en dus ook de lagere visindexwaarden
verklaart. De waterkwaliteitsgegevens zijn im-
mers vergelijkbaar in 1999 en 2003, namelijk
aanvaardbaar tot voor de monding van de

Grote Laakbeek ; vanaf daar dalen de zuurstof-
concentraties en neemt de conductiviteit toe.
Aangezien het visbestand echter nog heel fra-
giel is, is een tijdelijke vervuiling of zuurstofte-
kort voldoende om al een groot effect te heb-
ben op de visstand. Het is dus van het grootste
belang dat een minimale waterkwaliteit te allen
tijde wordt bewaard of verbeterd. Vooral vanaf
de monding van de Grote Laakbeek laat de wa-
terkwaliteit nog te wensen over en is het visbe-
stand navenant. Een minimale verbetering van
de waterkwaliteit van de Dijle stroomafwaarts
de Grote Laakbeek kan reeds een aanzienlijke
verbetering in het visbestand brengen.

Voor het eerst wordt ook de zeer vervuilingsge-
voelige en beschermde gestippelde alver gevan-
gen (in Florival). Ook al werd er maar één
exemplaar gevangen, geeft dit indicaties dat
deze soort vanuit Wallonië ook de Dijle in
Vlaanderen kan koloniseren.

Bijlage

Tabel : Overzicht van de aangetroffen vissoorten
en het totaal aantal soorten (N) op de verschillen-
de staalnameplaatsen, in het rood zijn de aange-
troffen soorten weergegeven op deze plaatsen in
de vorige campagne (april-mei 1999)
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Nummer

paling

brasem

alver

kolbei

kroeskarper

giebel

karper

riviergrondel

blauwbandgrondel

vetje

kopvoorn

winde

bittervoorn

blankvoorn

rietvoorn

zeelt

bermpje

bruine Amerikaanse dwergmeerval

snoek

regenboogforel

beekforel

3D stekelbaars

10D stekelbaars

pos

zonnebaars

baars

gestippelde alver

N

visindex

waardebeoordeling
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Vraag nr. 65
van 12 december 2003
van de heer JOHAN DE ROO

Stort Coppens Maldegem  –  Bodemanalyse

In het kader van het bodemsaneringsbeleid van de
Vlaamse regering zou ik volgende vragen willen
stellen aan de minister.

1. Wat is de stand van zaken met betrekking tot de
bodemanalyse op het stort Coppens in Middel-
burg (Maldegem) ?

2. In de loop van 2000 liepen verschillende gerech-
telijke procedures lastens de eigenaar van het
terrein om de geprefinancierde uitgaven te re-
cupereren. Wat is hiervan de stand van zaken ?

3. Zijn er nog bijkomende werken noodzakelijk
op het stort Coppens ?

Antwoord

1. De bodemsanering van de stortplaats Coppens
in Middelburg-Maldegem omvatte een verwij-
dering van het gevaarlijk afval, de herprofilering
van het stortmassief, een gasdrainage en een ho-
rizontale afdichting bovenaan het stort. Tevens
werd over de lengte van de nabijgelegen Verlo-
ren Kreek een vertikale wand geplaatst om ver-
dere verspreiding van verontreiniging via het
grondwater te beperken. Begin 2000 werd aan
de NV Geologica de opdracht gegund voor het
monitoren van het grondwater, zowel in de
zout- als in de zoetwaterfase, in de omgeving.
Dit betreft een tien jaar lopende nazorg.

Een eerste analysecampagne op 22 peilbuizen
vond plaats in april 2000. Sindsdien wordt twee
maal per jaar het grondwater uit diverse peil-
buizen geanalyseerd, evenals stalen van het op-
pervlaktewater en het slib van de nabijgelegen
kreek.

In november 2001 werden de eerste resultaten
geëvalueerd. Er werd een goed beeld verkregen
van de grondwaterstromingen. Er kan worden
besloten dat de stortplaats momenteel geen in-
vloed meer uitoefent op de onderwaterbodem
van de Verloren Kreek. In het oppervlaktewater
wordt een beïnvloeding door organische stoffen
vermoed. In een aantal peilbuizen in de omge-

ving worden anaërobe afbraakproducten van
het stortmassief teruggevonden.

Als conclusie kan worden gesteld dat het grond-
water in de onmiddellijke omgeving van de
stortplaats verontreinigd is zonder dat er op
korte termijn bijkomende saneringsmaatregelen
dienen te volgen. Een voortzetting van de moni-
toring is noodzakelijk.

2. De eigenaar van het terrein overleed op 14 ja-
nuari 2000. Alle erfgenamen hebben de nalaten-
schap verworpen. Daarom werd op 3 mei 2001
door de rechtbank van eerste aanleg in Gent
een curator over de onbeheerde nalatenschap
aangesteld. De curator heeft als taak om de acti-
va van de nalatenschap te realiseren om de
schulden te delgen. De Openbare Afvalstoffen-
maatschappij voor het Vlaams Gewest (OVAM)
heeft bij de curator een aangifte van schuldvor-
dering gedaan ten belope van de gemaakte en
(in het kader van de nazorg) nog te maken kos-
ten.

De curator kon nog niet tot realisatie van de ac-
tiva, waaronder verschillende onroerende goe-
deren, overgaan omdat er nog steeds onduide-
lijkheid is over de juiste samenstelling van het
actief van de nalatenschap. Door de eigenaar
werden immers ook onroerende goederen inge-
bracht in een patrimoniumvennootschap. Tegen
deze inbreng werd door de OVAM een zoge-
naamde actio pauliana ingesteld. Deze vorde-
ring heeft tot doel de inbreng van het onroe-
rend goed in de vennootschap niet tegenstel-
baar te maken aan de OVAM, zodat ook deze
onroerende goederen door de curator zouden
moeten worden verkocht en waarbij de OVAM
de opbrengst van de verkoop zou opvorderen.
Momenteel loopt deze procedure nog voor de
beslagrechter van de rechtbank van eerste aan-
leg in Gent.

3. Behoudens de opgelegde maatregelen van be-
waking en controle, zijn er momenteel geen bij-
komende werken noodzakelijk op de terreinen
van de stortplaats Coppens. Dit kan nog wijzi-
gen afhankelijk van de evolutie van de grond-
waterverontreiniging. Een volgende evaluatie
wordt verwacht in november 2004.

Vlaams Parlement  –  Vragen en Antwoorden  –  Nr. 7  – 30 januari 2004 -1524-



Vraag nr. 34
van 21 november 2003
van de heer KRIS VAN DIJCK

Kinderopvang  –  Stand van zaken

Zoals de minister weet, is kinderopvang een gevoe-
lig thema voor de ouders. Het gaat stilaan om een
maatschappelijke basisdienstverlening.

In haar Beleidsbrief Welzijn, Gezondheid en Gelij-
ke Kansen 2003-2004 (Stuk 1922 (2003-2004)  –
Nr. 1) stelt de minister dat het stelselmatig realise-
ren van de opties uit het Beleidsplan Kinderop-
vang (Stuk 237 (1999-2000)  –  Nr. 1), het opvang-
landschap in Vlaanderen de voorbije vier jaar ten
gronde heeft hertekend. Het aanbod nam sterk toe.
Zo stelt zij dat er in de dagopvang tot hiertoe bijna
7.000 plaatsen bijkwamen en dat het plaatsenbe-
stand in de buitenschoolse opvang zelfs van 13.000
naar meer dan 20.000 evolueerde. Daarnaast heb-
ben we ook via de pers kunnen vernemen dat het
aantal opvangouders opnieuw stijgt.

Anderzijds blijven we verhalen horen van grote
wachtlijsten, van ouders die hun kinderen maanden
voor de geboorte al inschrijven, van plaatsgebrek,
van ongenoegen en frustratie. Het komt er dus op
neer dat ik mij ernstige vragen stel bij de
vraag-aanbodanalyse van de Vlaamse regering.

Omdat het hier over een zeer belangrijk beleids-
thema gaat, maar ook omdat sommige gegevens
zéér moeilijk te verkrijgen zijn, zou ik de minister
volgende vragen willen stellen.

Is het mogelijk om vraag 1 tot en met 4 ook op te
splitsen per arrondissement ? De gegevens voor de
arrondissementen Leuven, Waas, Dender en Me-
chelen-Turnhout zijn het belangrijkste.

1. Kan de minister een overzicht geven van de
evolutie van het totale aantal initiatieven en in-
stellingen in heel Vlaanderen inzake kinderop-
vang gedurende de laatste vijf jaar ? Dit wil zeg-
gen het aantal aangesloten opvangouders, op-
vanggezinnen, erkende kinderdagverblijven, ini-
tiatieven buitenschoolse opvang (IBO),
mini-crèches, zelfstandige kinderdagverblijven,
zelfstandige opvangouders.

2. Kan de minister eveneens een overzicht geven
van de evolutie van het totale aantal kinderen
in Vlaanderen dat opgevangen wordt in deze in-
stellingen (liefst per sector) gedurende de laat-
ste vijf jaar ?

3. Is er ooit een vraaganalyse gemaakt inzake kin-
deropvang, d.w.z. wat is de vraag naar kinderop-
vang in Vlaanderen ?

Hoeveel ouders willen hun kinderen in de op-
vang (eventueel ook procentueel t.o.v. het totaal
aantal ouders/kinderen) ?

Klopt het dat er in het algemeen in de Vlaamse
steden een groter tekort is ?

4. Hoeveel dossiers zijn er nog in behandeling (bv.
aanvragen voor de bouw van een IBO, etc.) ?

In welke steden en gemeenten in Vlaanderen is
er géén kinderopvang aanwezig ?

In welke gemeenten en steden in Vlaanderen is
er géén IBO ? Hoe stimuleert de Vlaamse rege-
ring hen om toch hun verantwoordelijkheid op
te nemen ?

5. Kan de minister ons een overzicht geven van de
totale wachtlijstpopulatie in Vlaanderen (liefst
per sector) gedurende de laatste vijf jaar ?

Ik heb vernomen dat hierover geen gegevens
bestaan.

Klopt dit ? Hoe kan dan een degelijke
vraag-aanbodanalyse uitgevoerd worden ?

Antwoord

Opgesplitst per arrondissement

Vraag 1 : Evolutie van het aantal initiatieven en in-
stellingen inzake kinderopvang per arrondisse-
ment.

Erkende sector 

Kinderdagverblijven

1998 1999 2000 2001 2002

Aalst 6 6 6 6 6
Antwerpen 59 59 62 64 65
Brugge 13 13 18 18 18
Brussel-Hoofdstad 50 50 50 50 50

VLAAMS MINISTER 
VAN WELZIJN, GEZONDHEID
EN GELIJKE KANSEN

ADELHEID BYTTEBIER
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Dendermonde 8 8 10 10 10
Diksmuide 1 1 2 2 2
Eeklo 2 2 2 3 3
Gent 32 33 44 45 45
Halle-Vilvoorde 26 29 30 31 31
Hasselt 11 11 14 14 14
Ieper 2 2 2 2 2
Kortrijk 13 13 15 16 16
Leuven 36 37 39 39 40
Maaseik 4 4 5 6 6
Mechelen 9 9 10 10 10
Oostende 2 3 3 3 3
Oudenaarde 3 3 3 3 3
Roeselare 4 4 5 5 5
Sint-Niklaas 8 8 8 9 9
Tielt 2 2 3 3 3
Tongeren 4 4 4 4 4
Turnhout 11 11 11 11 11
Veurne 1 1 2 2 2

Som 307 313 348 356 358

Dienst voor onthaalouders

1998 1999 2000 2001 2002

Aalst 8 9 9 9 9
Antwerpen 25 25 25 25 25
BSD 1 1 1 1 1
Brussel 8 7 8 8 7
Brussel-Hoofdstad 1 1 1 1 1
Dendermonde 8 8 6 6 6
Diksmuide 1 1 2 2 2
Eeklo 1 1 2 2 2
Gent 19 18 23 23 23
Halle-Vilvoorde 21 21 20 20 20
Hasselt 8 8 11 11 11
Ieper 3 3 4 4 4
Kortrijk 5 5 11 11 10
Leuven 12 12 13 13 13
Maaseik 3 3 4 4 4
Mechelen 12 12 15 15 15
Oostende 5 5 5 5 5
Oudenaarde 4 4 4 4 4
Roeselare 2 3 7 7 7
Sint-Niklaas 8 8 8 8 8
Tielt 1 1 1 1 1
Tongeren 1 1 4 4 4
Turnhout 12 12 13 13 13
Veurne 4 4 3 3 3

Som 173 173 200 200 198

Initiatief buitenschoolse opvang (NB = niet be-
schikbaar)

1998 1999 2000 2001 2002

Aalst 6 6 6
Antwerpen 11 14 21
Brugge 5 7 9
Brussel-hoofdstad 1 2 4
Dendermonde 6 6 6
Diksmuide 3 3 3
Eeklo 4 4 5
Gent 10 11 12
Halle-Vilvoorde 7 8 8
Hasselt 17 18 19
Ieper 5 5 4
Kortrijk 5 5 6
Leuven 23 23 24
Maaseik 11 11 11
Mechelen 8 8 11
NA 1 1 1
Oostende 6 7 7
Oudenaarde 2 2 2
Roeselare 5 5 5
Sint-Niklaas 5 6 6
Tielt 6 6 7
Tongeren 9 9 9
Turnhout 15 17 17
Veurne 3 3 3

Som NB NB 174 187 206

Zelfstandige sector

Zelfstandig onthaalouder

Arrondissement 1998 1999 2000 2001 2002

Aalst 26 26 37 39 33
Antwerpen 103 118 147 139 130
Brugge 88 101 113 113 107
Brussel-Hoofdstad 20 23 30 31 32
Dendermonde 21 23 24 22 19
Diksmuide 13 13 15 14 13
Eeklo 32 36 48 43 38
Gent 179 191 225 220 196
Halle-Vilvoorde 140 147 171 154 150
Hasselt 23 25 30 30 29
Ieper 59 61 68 63 61
Kortrijk 173 186 222 210 198
Leuven 86 93 110 112 102
Maaseik 2 2
Mechelen 20 25 32 32 30
Oostende 26 29 43 41 39
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Oudenaarde 23 23 28 28 30
Roeselare 91 96 117 109 100
Sint-Niklaas 20 20 31 30 28
Tielt 46 49 59 61 59
Tongeren 7 8 9 9 9
Turnhout 6 6 11 12 11
Veurne 15 15 22 17 18

Som 1.217 1.314 1.592 1.531 1.434

Particuliere opvanginstelling (*)

Arrondissement 1998 1999 2000

Aalst 21 23 24
Antwerpen 59 74 90
B.S.D. 1 1 1
Brugge 23 31 31
Brussel-Hoofdstad 69 84 90
Dendermonde 9 10 12
Diksmuide 1 1
Eeklo 9 11 13
Gent 61 71 75

Halle-Vilvoorde 28 36 42
Hasselt 9 10 13
Ieper 9 11 11
Kortrijk 39 43 42
Leuven 35 37 43
Maaseik 3 4 4
Mechelen 11 15 23
Oostende 4 4 4
Oudenaarde 10 10 10
Roeselare 21 26 25
Sint-Niklaas 23 28 31
Tielt 13 15 18
Tongeren 4 5 5
Turnhout 3 5 5
Veurne 4 4 3

Som 468 559 616

(*) Vanaf 2001 wordt een onderscheid gemaakt door Kind &
Gezin tussen "particuliere opvanginstellingen" met een ca-
paciteit van 8 tot 22 plaatsen (mini-crèches) en "particulie-
re opvanginstellingen" met een capaciteit vanaf 23 plaatsen
(zelfstandige kinderdagverblijven).
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Mini-crèche Zelfstandig kinderdagverblijf

Arrondissement 2001 2002 Arrondissement 2001 2002

Aalst 25 22
Antwerpen 83 95 Antwerpen 15 15
BSD BSD 1 1
Brugge 32 34 Brugge 1 2
Brussel-Hoofdstad 68 70 Brussel-Hoofdstad 40 41
Dendermonde 14 14 Dendermonde 2 2
Diksmuide 1 1 Diksmuide
Eeklo 12 13 Eeklo
Gent 78 72 Gent 12 11
Halle-Vilvoorde 37 46 Halle-Vilvoorde 11 12
Hasselt 14 14 Hasselt 2 2
Ieper 10 10 Ieper
Kortrijk 45 45 Kortrijk
Leuven 45 51 Leuven 11 11
Maaseik 5 7 Maaseik 1 1
Mechelen 26 33 Mechelen 1 2
Oostende 5 7 Oostende
Oudenaarde 8 10 Oudenaarde 1 1
Roeselare 29 29 Roeselare 3 2
Sint-Niklaas 28 26 Sint-Niklaas 6 5
Tielt 18 20 Tielt
Tongeren 6 6 Tongeren
Turnhout 5 6 Turnhout 1 2
Veurne 3 3 Veurne

Som 597 634 Som 108 110



Vraag 2 : Evolutie van het aantal ingeschreven kin-
deren per arrondissement

Erkende sector

Kinderdagverblijven

1998 1999 2000 2001 2002

Aalst 551 539 545 575 536
Antwerpen 5.145 4.959 4.992 4.922 5.049
Brugge 1.834 1.405 1.396 2.223 2.390
Brussel-Hoofdstad3.005 3.023 3.037 3.061 3.046
Dendermonde 654 644 659 822 797
Diksmuide 323 137 124 381 362
Eeklo 454 410 388 351 367
Gent 2.715 2.723 3.021 3.852 3.533
Halle-Vilvoorde 2.045 2.213 2.266 2.498 2.404
Hasselt 1.778 1.722 1.637 2.823 2.947
Ieper 192 191 213 191 185
Kortrijk 1.232 1.271 1.238 1.436 1.543
Leuven 4.057 4.170 4.127 4.948 4.755
Maaseik 545 524 505 696 726
Mechelen 825 844 897 899 944
Oostende 203 279 249 239 267
Oudenaarde 451 428 410 369 439
Roeselare 408 329 346 579 583
Sint-Niklaas 864 898 898 1.047 802
Tielt 258 283 284 286 263
Tongeren 430 475 423 557 596
Turnhout 1.144 1.212 1.218 1.211 1.170
Veurne 288 145 117 338 364

Som 29.401 28.824 28.990 34.304 34.068

Dienst voor onthaalouders

1998 1999 2000 2001 2002

Aalst 2.147 2.142 2.283 2.471 2.658
Antwerpen 11.684 11.789 11.720 11.452 10.540
BSD 85 93 109
Brugge 3.037 3.121 3.226 3.345 3.135
Brussel-hoofdstad 122 120 141 125 103
Buiten 93 48
Dendermonde 2.558 2.501 2.916 2.321 2.141
Diksmuide 147 155 197 820 792
Eeklo 1.006 1.061 1.114 668 651
Gent 5.268 5.361 5.668 7.090 7.078
Halle-Vilvoorde 4.918 5.023 5.269 5.252 5.357
Hasselt 5.206 5.719 5.750 6.315 6.238
Ieper 1.410 1.535 1.809 1.422 1.440
Kortrijk 4.091 2.385 2.518 3.798 3.772
Leuven 4.223 4.163 4.324 4.266 4.229
Maaseik 2.665 2.734 2.890 2.343 2.422
Mechelen 3.616 3.600 3.753 4.609 4.665
Oostende 1.548 1.663 1.653 2.059 1.489

Oudenaarde 2.079 1.646 2.029 1.482 1.372
Roeselare 835 911 1.053 2.590 2.747
Sint-Niklaas 2.663 2.814 2.770 2.807 2.977
Tielt 1.210 1.289 1.467 69 93
Tongeren 1.373 1.593 1.693 2.537 2.691
Turnhout 4.847 4.990 5.295 5.387 5.615
Veurne 1.376 1.502 1.666 788 766

Som 68.114 67.910 71.313 74.109 73.019

Initiatief buitenschoolse opvang (aantal ingeschre-
ven kinderen niet beschikbaar op arrondissements-
niveau voor het jaar 2000)

1998 1999 2000 2001 2002

Aalst 2.533 2.471
Antwerpen 6.097 8.641
Brugge 4.205 8.677
Dendermonde 3.144 3.375
Diksmuide 891 924
Eeklo 1.196 1.882
Gent 3.624 6.368
Halle-Vilvoorde 7.159 3.700
Hasselt 10.758 11.309
Ieper 2.275 2.301
Kortrijk 3.266 3.166
Leuven 9.926 10.489
Maaseik 5.479 5.394
Mechelen 6.451 6.244
Oostende 2.902 3.201
Oudenaarde 608 584
Roeselare 3.501 2.390
Sint-Niklaas 6.645 7.161
Tielt 2.454 1.541
Tongeren 2.511 3.122
Turnhout 8.258 8.848
Veurne 1.515 1.472

Som NB NB 82.518 95.398 103.260

Zelfstandige sector

Zelfstandig onthaalouder

1998 1999 2000 2001 2002

Aalst 192 204 234 325 294
Antwerpen 769 919 1.066 1.304 1.203
Brugge 696 772 875 974 951
Brussel-Hoofdstad 138 152 178 256 254
Dendermonde 136 154 165 185 163
Diksmuide 108 119 100 137 113
Eeklo 216 282 333 373 367
Gent 1.176 1.328 1.453 1.849 1.710
Halle-Vilvoorde 980 1.052 1.184 1.372 1.243
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Hasselt 148 180 192 225 203
Ieper 459 432 496 544 534
Kortrijk 1.302 1.388 1.552 1.942 1.806
Leuven 638 740 806 1.055 963
Maaseik 6 15
Mechelen 142 177 224 276 272
Oostende 212 241 307 387 388
Oudenaarde 161 166 177 250 251
Roeselare 688 733 857 997 907
Sint-Niklaas 142 160 188 285 273
Tielt 374 403 467 537 476
Tongeren 42 53 69 70 89
Turnhout 36 33 46 115 94
Veurne 160 170 183 215 212

Som 8.915 9.858 11.152 13.678 12.779

Particuliere opvanginstelling (*)

Arrondissement 1998 1999 2000

Aalst 467 519 570
Antwerpen 2.518 3.756 5.200
BSD 107 119 113
Brugge 968 1.393 1.505
Brussel-hoofdstad 2.198 2.519 2.849
Dendermonde 211 246 272

Diksmuide 20 38
Eeklo 354 370 397
Gent 1.925 2.349 2.952
Halle-Vilvoorde 868 985 1.081
Hasselt 291 364 369
Ieper 312 374 342
Kortrijk 1.411 1.554 1.649
Leuven 1.132 1.246 1.418
Maaseik 150 182 232
Mechelen 354 420 652
Oostende 288 344 362
Oudenaarde 334 432 487
Roeselare 663 862 1.027
Sint-Niklaas 910 1.304 1.685
Tielt 238 348 466
Tongeren 181 368 274
Turnhout 184 357 431
Veurne 100 98 95

Som 16.164 20.529 24.466

(*) Vanaf 2001 wordt een onderscheid gemaakt door Kind &
Gezin tussen "particuliere opvanginstellingen" met een
capaciteit van 8 tot 22 plaatsen (mini-crèches) en "parti-
culiere opvanginstellingen" met een capaciteit vanaf 23
plaatsen (zelfstandige kinderdagverblijven)
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Mini-crèche Zelfstandig kinderdagverblijf

Arrondissement 2001 2002 Arrondissement 2001 2002

Aalst 606 638 Aalst
Antwerpen 3.597 3.997 Antwerpen 2.390 1.590
Brugge 1.618 1.628 Brugge 89 38
Brussel-Hoofdstad 1.613 1.896 Brussel-Hoofdstad 2.294 2.385
BSD BSD 35 33
Dendermonde 406 372 Dendermonde 97 119
Diksmuide 30 24 Diksmuide
Eeklo 340 394 Eeklo 51
Gent 2.365 2.391 Gent 772 1.169
Halle-Vilvoorde 890 1.136 Halle-Vilvoorde 518 567
Hasselt 437 420 Hasselt 87 104
Ieper 298 295 Ieper
Kortrijk 1.694 1.667 Kortrijk
Leuven 1.347 1.651 Leuven 553 592
Maaseik 149 196 Maaseik 12 16
Mechelen 829 940 Mechelen 37 80
Oostende 355 361 Oostende
Oudenaarde 295 337 Oudenaarde 123 173
Roeselare 936 1.030 Roeselare 145 173
Sint-Niklaas 1.116 1.083 Sint-Niklaas 644 366
Tielt 546 570 Tielt
Tongeren 487 350 Tongeren
Turnhout 127 151 Turnhout 347 298
Veurne 61 61 Veurne

Som 20.143 21.588 Som 8.194 7.703
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Vraag 3

Er is geen vraaganalyse gebeurd inzake kinderop-
vang. Wel is het zo dat het Hoger Instituut voor de
Arbeid in opdracht van Kind en Gezin in 1999 een
onderzoek verrichtte naar de Vlaamse opvangsitu-
atie (Karlien Vanpée, Leen Sannen, Georges Hede-
bouw, Kinderopvang in Vlaanderen – Gebruik,
keuze van de opvangvorm en evaluatie door de ou-
ders, 2000, ISBN 90-5550-257-X). Hierbij kwamen
volgende onderzoeksvragen aanbod : hoe ziet het
gebruik van kinderopvang eruit (frequentie, aantal
uren per week, tijdstip)? Welke opvangvorm wordt
aangewend? Hoe verloopt het keuzeproces en hoe
evalueren de ouders de gekozen opvangvormen?

Daarnaast organiseert Kind en Gezin op regelma-
tige basis een bevraging naar het gebruik van kin-
deropvang, dit zowel voor kinderen jonger dan 3
jaar als voor kinderen tussen 3 en 12 jaar. Hierbij
wordt een antwoord gegeven op volgende vragen :
hoeveel ouders maken gebruik van opvang ?
Welke opvanginstantie staat in voor de opvang ?
Wat gebeurt er als een kindje ziek wordt?

Er zijn geen exacte gegevens over het verschil in
tekorten tussen de verschillende Vlaamse gemeen-
ten. Wel is er een oefening gebeurd om op basis
van een aantal parameters het verschil in behoef-
ten te peilen. Het resultaat van deze oefening is
toegevoegd als bijlage 1, 2 en 3.

Vraag 4

Dossier "in behandeling" is een permanent wisse-
lend gegeven. Aanvragen moeten steeds binnen
een korte periode toegestaan of afgewezen wor-
den. Wellicht is het huidige aantal dossiers in het
dossierverloop niet de vraag. Het is evenwel niet
mogelijk het aantal afgewezen dossiers te geven.
Sommige dossiers worden immers in een jaar afge-
wezen. Een volgende aanvraag wordt dan wel toe-
gestaan omdat er middelen zijn. Het is bovendien
niet bekend of een initiatiefnemer van een afgewe-
zen aanvraag daarna nog geïnteresseerd is geble-
ven.

Er is in elke gemeente van Vlaanderen kinderop-
vang, zowel dagopvang als buitenschoolse opvang,
in één of meer opvangvormen zoals onthaalouders,
créches, initiatieven voor buitenschoolse opvang,
…

In de volgende tabel worden de gemeenten opge-
somd waar er geen IBO is. De buitenschoolse op-
vang wordt niet alleen door een IBO opgenomen,
maar ook door de andere opvangvormen. Het zijn
ook niet alleen de gemeentebesturen die initiatie-
ven nemen maar ook de privé-sector. De middelen
van de Vlaamse regering in de voorbije jaren heb-
ben bijgedragen tot een verhoging van de plaatsen
in crèches, in de IBO’s en in de zelfstandige op-
vang.

Arrondissement

Aalst Aalst, Sint-Lievens-Houtem, Zottegem
principieel akkoord: Erpe-Mere

Antwerpen Aartselaar, Essen, Hemiksem, Mortsel, Ranst, Schilde, Schoten
principieel akkoord: Wijnegem

Brugge Blankenberge, Knokke-Heist, Zuienkerke 
principieel akkoord: Zedelgem

Brussel-Hoofdstad Anderlecht, Elsene, Etterbeek, Evere, Ganshoren, Koekelberg,
Oudergem, Schaarbeek, Sint-Agatha-Berchem Sint-Gillis,
Sint-Lambrechts-Woluwe, Sint-Pieters-Woluwe, Ukkel, Vorst, Water-
maal-Bosvoorde

principieel akkoord: Jette, Sint-Joost-ten-Node

Dendermonde Hamme, Lebbeke, Waasmunster, Wichelen

Diksmuide Diksmuide

Eeklo Sint-Laureins

Gent De Pinte, Deinze, Destelbergen, Evergem, Gavere, Melle, Moerbeke,
Oosterzele, Sint-Martens-Latem

principieel akkoord: Gent



Halle-Vilvoorde Affligem, Dilbeek, Drogenbos, Galmaarden, Gooik, Grimbergen,
Herne, Hoeilaart, Kampenhout, Kraainem, Liedekerke, Linkebeek,
Machelen, Meise, Merchtem, Overijse, Roosdaal, Sint-Genesius-
Rode, Sint-Pieters-Leeuw, Steenokkerzeel, Wemmel, Wezembeek-
Oppem, Zaventem, Zemst

principieel akkoord: Opwijk, Vilvoorde

Hasselt Gingelom 
principieel akkoord: Ham

Ieper Heuvelland, Mesen

Kortrijk Avelgem, Deerlijk, Harelbeke, Menen, Waregem, Zwevegem

Leuven Bertem, Holsbeek, Tervuren, Tienen
principieel akkoord: Herent, Huldenberg, Oud-Heverlee

Maaseik Bree, Houthalen-Helchteren

Mechelen Bonheiden
principieel akkoord: Mechelen

Oostende /

Oudenaarde Kluisbergen, Kruishoutem, Lierde, Maarkedal, Oudenaarde, Ronse,
Zingem

principieel akkoord: Zwalm

Roeselare Ingelmunster, Ledegem, Moorslede

Sint-Niklaas Stekene

Tielt Ruiselede, Wielsbeke

Tongeren Herstappe, Hoeselt, Kortessem, Riemst
principieel akkoord: Voeren

Turnhout Arendonk, Herentals, Oud-Turnhout, Retie
principieel akkoord: Baarle-Hertog, Geel, Ravels, Vorselaar

Veurne Nieuwpoort
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Vraag 5

Er bestaan hierover, zoals reeds in de vraag aange-
geven, geen gegevens. Het is ook onmogelijk hier-
over een sluitend onderzoek te doen vanwege het
feit dat de vraag naar kinderopvang een bijzonder
wisselend gegeven is. Bovendien kunnen ouders
zich op verschillende plaatsen inschrijven. Een in-
schrijving in een initiatief betekent daarenboven
niet dat de ouders niet reeds gebruik maken van
een andere opvang of van een alternatief.

Op korte tijd wordt wel een meer efficiënte mat-
ching van vraag en aanbod nagestreefd. De zoek-
mogelijkheid op de website van Kind en Gezin en

de mogelijkheid te bellen naar het callcenter van
Kind en Gezin zijn daartoe al een eerste bijzonder
grote stap.

Bijlage 1  – Wittevlekkenlijst buitenschoolse kin-
deropvang op basis van het aantal buitenschoolse
opvangplaatsen op een bepaalde weekdag (niet
woensdag)

Provincie Antwerpen (weekdag, niet woensdag)

De gemeenten staan gerangschikt op basis van de
relatieve tekorten aan buitenschoolse opvangplaat-
sen. Hoe groter het tekort, hoe hoger op de lijst.



Provincie, Aantal buitenschoolse
gemeenten en opvangplaatsen per
districten 1.000 schoolgaande

kinderen (correctie
kansarme kinderen)

Provincie Antwerpen 105
Baarle-Hertog 48
Arendonk 50
Herentals 53
Geel 54
Vorselaar 55
Beerse 56
Oud-Turnhout 56
Ravels 58
Retie 59
Schoten 60
Hemiksem 63
Kontich 63
Schilde 64
Essen 64
Mortsel 67
Wijnegem 68
Ranst 71
Mechelen 74
Aartselaar 75
Kalmthout 75
Rumst 78
Turnhout 81
Zoersel 83
Brecht 84
Bonheiden 84
Wuustwezel 92
Malle 95
Edegem 95
District Borgerhout 97
Niel 98
Kapellen 98
District Antwerpen 103
Lint 103
Hulshout 104
Brasschaat 105
Laakdal 107
Antwerpen stad 111
Kasterlee 111
District Deurne 113
Merksplas 113
District Merksem 114
District Hoboken 114
Lier 117
Putte 118
Lille 118
Vosselaar 118
Meerhout 120
Dessel 120
Zandhoven 121
Zwijndrecht 121

Boom 121
District Berchem 121
District Berendrecht/Zandvliet 123
Hove 123
Stabroek 123
Willebroek 124
Schelle 124
Wommelgem 129
Heist-op-den-Berg 130
District Wilrijk 130
Balen 135
Herselt 135
Westerlo 135
Mol 136
Rijkevorsel 137
Nijlen 139
Sint-Katelijne-Waver 141
Herenthout 142
Grobbendonk 143
Olen 144
District Ekeren 146
Boechout 146
Borsbeek 146
Hoogstraten 149
Berlaar 158
Puurs 160
Duffel 172
Bornem 174
Sint-Amands 188

Provincie Vlaams-Brabant (weekdag, niet woens-
dag)

De gemeenten staan gerangschikt op basis van de
relatieve tekorten aan buitenschoolse opvangplaat-
sen. Hoe groter het tekort, hoe hoger op de lijst.

Provincie en Aantal buitenschoolse
gemeenten opvangplaatsen per

1.000 schoolgaande
kinderen (correctie
kansarme kinderen)

Provincie Vlaams-Brabant 142
Wemmel 105
Boutersem 108
Machelen 109
Hoeilaart 109
Vilvoorde 110
Sint-Genesius-Rode 110
Wezembeek-Oppem 110
Affligem 111
Huldenberg 111
Kapelle-op-den-Bos 112
Herent 112
Oud-Herverlee 112
Holsbeek 112
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Liedekerke 112
Drogenbos 112
Linkebeek 112
Merchtem 113
Kampenhout 113
Meise 113
Zemst 113
Overijse 113
Herne 114
Kraainem 114
Galmaarden 114
Roosdaal 114
Asse 114
Sint-Pieters-Leeuw 114
Zaventem 114
Dilbeek 114
Bertem 115
Opwijk 115
Steenokkerzeel 115
Grimbergen 116
Bekkevoort 116
Tienen 116
Tervuren 116
Gooik 119
Kortenberg 132
Leuven 135
Lennik 141
Bierbeek 141
Londerzeel 144
Geetbets 159
Diest 159
Boortmeerbeek 163
Scherpenheuvel-Zichem 165
Halle 166
Lubbeek 167
Pepingen 168
Glabbeek 169
Tremelo 178
Haacht 180
Keerbergen 183
Begijnendijk 192
Landen 192
Aarschot 195
Hoegaarden 201
Linter 211
Tielt-Winge 224
Rotselaar 229
Beersel 236
Kortenaken 243
Bever 251
Zoutleeuw 259
Ternat 300

Provincie West-Vlaanderen (weekdag, niet woens-
dag)

De gemeenten staan gerangschikt op basis van de
relatieve tekorten aan buitenschoolse opvangplaat-
sen. Hoe groter het tekort, hoe hoger op de lijst.

Provincie en Aantal buitenschoolse
gemeenten opvangplaatsen per

1.000 schoolgaande
kinderen (correctie
kansarme kinderen)

Provincie West-Vlaanderen 121
Blankenberge 63
Oostende 69
Zedelgem 70
Gistel 71
Zuienkerke 75
Nieuwpoort 83
Middelkerke 85
Mesen 87
De Haan 88
Knokke-Heist 90
Dentergem 91
Brugge 91
Wielsbeke 92
Ardooie 92
Heuvelland 93
Ruiselede 94
Bredene 97
Oudenburg 99
Pittem 103
Menen 108
Diksmuide 111
Ieper 112
Lendelede 114
Waregem 115
Avelgem 115
Kuurne 116
Harelbeke 118
Kortemark 118
Alveringem 120
Zwevegem 120
Moorslede 121
Deerlijk 123
Ledegem 123
Poperinge 125
Torhout 126
Ingelmunster 127
Tielt 128
Kortrijk 131
Wingene 131
Wervik 136
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Wevelgem 136
Meulebeke 138
Roeselare 138
Oostkamp 144
Koksijde 150
Ichtegem 151
De Panne 153
Langemark-Poelkapelle 153
Lichtervelde 156
Izegem 157
Vleteren 161
Spiere-Helkijn 163
Zonnebeke 164
Veurne 170
Beernem 176
Jabbeke 183
Oostrozebeke 186
Anzegem 187
Koekelare 195
Houthulst 195
Damme 195
Staden 196
Lo-Reninge 196
Hooglede 229

Provincie Oost-Vlaanderen (weekdag, niet woens-
dag)

De gemeenten staan gerangschikt op basis van de
relatieve tekorten aan buitenschoolse opvangplaat-
sen. Hoe groter het tekort, hoe hoger op de lijst.

Provincie, Aantal buitenschoolse
gemeenten en opvangplaatsen per
deelgemeenten 1.000 schoolgaande

kinderen (correctie
kansarme kinderen)

Provincie Oost-Vlaanderen 140
Aalst 66
Erpe-Mere 69
Sint-Lievens-Houtem 70
Stekene 70
Zottegem 73
Wichelen 84
Geraardsbergen 85
Haaltert 86
Hamme 88
Ninove 90
Waasmunster 91
Lebbeke 94
Ronse 95
Beveren 99
Kluisbergen 101
Zele 103
Zingem 106
Oudenaarde 108

Maarkedal 110
Sint-Laureins 110
Lierde 111
Zwalm 112
Kruishoutem 115
Wetteren 115
Lokeren 120
Maldegem 122
Eeklo 127
Lede 128
Brakel 130
Deelgemeente Ledeberg 137
Sint-Niklaas 140
Temse 148
Deelgemeente Gent 149
Deelgemeente Gentbrugge 150
Sint-Gillis-Waas 153
Deelgemeente Sint-Amandsberg 153
Deelgemeente Wondelgem 153
Buggenhout 153
Moerbeke 154
Sint-Martens-Latem 156
Deelgemeente Mariakerke 157
Deelgemeente Drongen 157
Evergem 159
Herzele 159
Deelgemeente Oostakker 160
Oosterzele 160
Melle 160
Gavere 161
Destelbergen 162
Deelgemeente Sint-Denijs-Westrem 162
Deinze 164
Kruibeke 164
Wortegem-Petegem 167
Dendermonde 168
Deelgemeente Zwijnaarde 170
Assenede 171
Berlare 172
Denderleeuw 172
Zelzate 176
Laarne 181
De Pinte 195
Lochristi 211
Wachtebeke 213
Kaprijke 216
Merelbeke 216
Horebeke 219
Nazareth 235
Zulte 256
Nevele 259
Lovendegem 272
Aalter 297
Waarschoot 298
Zomergem 305
Knesselare 311
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Provincie Limburg (weekdag, niet woensdag)

De gemeenten staan gerangschikt op basis van de
relatieve tekorten aan buitenschoolse opvangplaat-
sen. Hoe groter het tekort, hoe hoger op de lijst.

Provincie en Aantal buitenschoolse
gemeenten opvangplaatsen per

1.000 schoolgaande
kinderen (correctie
kansarme kinderen)

Provincie Limburg 71
Kortessem 15
Bree 24
Lanaken 24
Hoeselt 29
Riemst 32
Houthalen-Helchteren 33
Gingelom 35
Maasmechelen 40
Voeren 40
Wellen 40
Lommel 40
Sint-Truiden 41
Leopoldsburg 50
Ham 53
Dilsen-Stokkem 53
Hamont-Achel 54
Tongeren 55
Heusden-Zolder 56
Maaseik 59
Bilzen 62
Borgloon 63
Heers 65
Meeuwen-Gruitrode 68
Hechtel-Eksel 69
Genk 69
Beringen 74
Bocholt 83
Nieuwerkerken 89
Alken 92
Herk-de-Stad 99
Neerpelt 103
Peer 107
Overpelt 109
Hasselt 113
Kinrooi 120
Halen 121
As 130
Tessenderlo 134
Zonhoven 137
Lummen 145
Zutendaal 149
Opglabbeek 157
Diepenbeek 173
Herstappe*

* In de gemeente Herstappe zijn er geen schoolgaande kin-
deren. Daardoor kon voor deze gemeente het aantal bui-
tenschoolse opvangplaatsen per 1000 schoolgaande kinde-
ren niet berekend worden.

Bijlage 2  –  Wittevlekkenlijst buitenschoolse kin-
deropvang op basis van het aantal buitenschoolse
opvangplaatsen op woensdagnamiddag

Provincie Antwerpen (woensdagnamiddag)

De gemeenten staan gerangschikt op basis van de
relatieve tekorten aan buitenschoolse opvangplaat-
sen. Hoe groter het tekort, hoe hoger op de lijst.

Provincie, Aantal buitenschoolse
gemeenten en opvangplaatsen per
districten 1.000 schoolgaande

kinderen (correctie
kansarme kinderen)

Provincie Antwerpen 52
Baarle-Hertog 14
Arendonk 15
Schoten 19
Herentals 19
Geel 20
Vorselaar 21
Oud-Turnhout 21
Kontich 21
Schilde 21
Essen 21
Beerse 21
Hemiksem 22
Ravels 22
Retie 23
Wijnegem 26
Mortsel 28
Mechelen 29
Ranst 31
Kalmthout 31
Aartselaar 34
Bonheiden 34
Rumst 35
District Borgerhout 37
District Antwerpen 40
Zoersel 41
Brecht 42
Antwerpen stad 43
District Deurne 43
District Hoboken 44
District Merksem 45
District Berchem 47
Turnhout 48
Wuustwezel 49
District Berendrecht/Zandvliet 49
Malle 51
Edegem 51
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District Wilrijk 57
Niel 58
Kapellen 59
Lint 62
Brasschaat 62
Hulshout 68
Putte 68
District Ekeren 68
Lier 69
Laakdal 74
Willebroek 74
Kasterlee 76
Merksplas 77
Zandhoven 78
Hove 79
Heist-op-den-Berg 81
Schelle 81
Boom 82
Stabroek 82
Lille 83
Zwijndrecht 83
Vosselaar 83
Dessel 85
Meerhout 85
Wommelgem 90
Nijlen 91
Sint-Katelijne-Waver 92
Herselt 98
Westerlo 100
Balen 100
Mol 102
Rijkevorsel 102
Boechout 105
Borsbeek 107
Herenthout 107
Grobbendonk 108
Olen 109
Berlaar 110
Puurs 111
Hoogstraten 114
Duffel 123
Bornem 124
Sint-Amands 138

Provincie Vlaams-Brabant (woensdagnamiddag)

De gemeenten staan gerangschikt op basis van de
relatieve tekorten aan buitenschoolse opvangplaat-
sen. Hoe groter het tekort, hoe hoger op de lijst.

Provincie en Aantal buitenschoolse
gemeenten opvangplaatsen per

1.000 schoolgaande
kinderen (correctie
kansarme kinderen)

Provincie Vlaams-Brabant 72
Wemmel 38

Boutersem 39
Kraainem 39
Wezembeek-Oppem 40
Huldenberg 40
Sint-Genesius-Rode 40
Hoeilaart 40
Drogenbos 40
Linkebeek 40
Herent 41
Oud-Herverlee 41
Vilvoorde 41
Machelen 41
Overijse 41
Holsbeek 42
Liedekerke 42
Affligem 42
Meise 42
Sint-Pieters-Leeuw 42
Kapelle-op-den-Bos 43
Zaventem 43
Bertem 43
Asse 43
Tervuren 43
Kampenhout 43
Herne 43
Dilbeek 43
Merchtem 43
Zemst 43
Bekkevoort 44
Roosdaal 44
Galmaarden 44
Grimbergen 45
Opwijk 45
Steenokkerzeel 46
Gooik 47
Tienen 50
Kortenberg 60
Leuven 66
Bierbeek 70
Lennik 72
Londerzeel 74
Geetbets 88
Diest 93
Lubbeek 95
Boortmeerbeek 96
Halle-Vilvoorde 97
Scherpenheuvel-Zichem 97
Glabbeek 98
Pepingen 99
Tremelo 106
Haacht 109
Keerbergen 113
Begijnendijk 121
Landen 124
Aarschot 126
Hoegaarden 132
Linter 139
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Tielt-Winge 154
Rotselaar 159
Beersel 165
Kortenaken 173
Bever 184
Zoutleeuw 190
Ternat 230  

Provincie West-Vlaanderen (woensdagnamiddag)

De gemeenten staan gerangschikt op basis van de
relatieve tekorten aan buitenschoolse opvangplaat-
sen. Hoe groter het tekort, hoe hoger op de lijst.

Provincie en Aantal buitenschoolse
gemeenten opvangplaatsen per

1.000 schoolgaande
kinderen (correctie
kansarme kinderen)

Provincie West-Vlaanderen 81
Blankenberge 32
Zedelgem 36
Zuienkerke 43
Nieuwpoort 44
Mesen 44
Oostende 48
Dentergem 49
Gistel 50
Ruiselede 52
Wielsbeke 53
Heuvelland 54
Knokke-Heist 57
Brugge 57
Lendelede 63
Menen 64
Waregem 64
Moorslede 64
Middelkerke 65
Avelgem 65
Ledegem 66
De Haan 67
Ingelmunster 69
Harelbeke 70
Diksmuide 70
Ieper 71
Zwevegem 71
Deerlijk 72
Bredene 73
Oudenburg 75
Kortemark 77
Alveringem 79
Ardooie 80
Kortrijk 82
Poperinge 82
Roeselare 83
Kuurne 86

Tielt 87
Wevelgem 88
Wingene 91
Torhout 91
Wervik 96
Meulebeke 97
Lichtervelde 98
Izegem 100
Koksijde 108
Spiere-Helkijn 110
Oostkamp 111
Langemark-Poelkapelle 113
Pittem 114
De Panne 116
Vleteren 118
Zonnebeke 122
Ichtegem 128
Veurne 129
Anzegem 137
Staden 138
Beernem 142
Oostrozebeke 144
Jabbeke 150
Koekelare 152
Lo-Reninge 154
Houthulst 154
Damme 162
Hooglede 171  

Provincie Oost-Vlaanderen (woensdagnamiddag)

De gemeenten staan gerangschikt op basis van de
relatieve tekorten aan buitenschoolse opvangplaat-
sen. Hoe groter het tekort, hoe hoger op de lijst.

Provincie, Aantal buitenschoolse
gemeenten en opvangplaatsen per
deelgemeenten 1.000 schoolgaande

kinderen (correctie
kansarme kinderen)

Provincie Oost-Vlaanderen 67
Stekene 16
Aalst 26
Sint-Lievens-Houtem 28
Erpe-Mere 29
Zottegem 31
Ronse 33
Wichelen 33
Kluisbergen 35
Hamme 38
Zingem 40
Maarkedal 40
Waasmunster 41
Oudenaarde 41
Lierde 42
Sint-Laureins 42
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Haaltert 42
Zwalm 42
Lebbeke 44
Sint-Martens-Latem 44
Deelgemeente Sint-Amandsberg 45
Deelgemeente Mariakerke 45
Deelgemeente Drongen 45
Beveren 45
Deelgemeente Wondelgem 46
Geraardsbergen 46
Kruishoutem 46
Moerbeke 46
Deelgemeente Oostakker 47
Melle 47
Ninove 48
Evergem 48
Oosterzele 49
Deelgemeente Sint-Denijs-Westrem 49
Deelgemeente Gent 49
Destelbergen 49
Gavere 50
Deelgemeente Gentbrugge 50
Deinze 53
Deelgemeente Ledeberg 53
Maldegem 54
Zele 56
Deelgemeente Zwijnaarde 59
Brakel 62
Eeklo 63
Lokeren 67
Wetteren 67
De Pinte 82
Lede 86
Sint-Niklaas 87
Temse 95
Wortegem-Petegem 97
Lochristi 99
Sint-Gillis-Waas 101
Wachtebeke 103
Assenede 103
Buggenhout 103
Merelbeke 103
Zelzate 111
Kruibeke 112
Herzele 116
Dendermonde 119
Berlare 121
Nazareth 123
Denderleeuw 130
Laarne 131
Zulte 145
Kaprijke 146
Nevele 146
Horebeke 148
Lovendegem 159
Aalter 184
Waarschoot 188

Zomergem 194
Knesselare 199

Provincie Limburg (woensdagnamiddag)

De gemeenten staan gerangschikt op basis van de
relatieve tekorten aan buitenschoolse opvangplaat-
sen. Hoe groter het tekort, hoe hoger op de lijst.

Provincie en Aantal buitenschoolse
gemeenten opvangplaatsen per

1.000 schoolgaande
kinderen (correctie
kansarme kinderen)

Provincie Limburg 52
Kortessem 8
Lanaken 12
Gingelom 15
Hoeselt 15
Bree 16
Riemst 17
Voeren 22
Sint-Truiden 23
Ham 24
Houthalen-Helchteren 24
Maasmechelen 27
Leopoldsburg 28
Wellen 30
Lommel 31
Genk 36
Heusden-Zolder 38
Tongeren 44
Hamont-Achel 45
Dilsen-Stokkem 45
Bilzen 48
Beringen 49
Borgloon 51
Maaseik 52
Heers 53
Meeuwen-Gruitrode 58
Nieuwerkerken 60
Hechtel-Eksel 61
Bocholt 73
Herk-de-Stad 74
Alken 79
Hasselt 83
As 92
Neerpelt 94
Halen 95
Peer 98
Tessenderlo 98
Overpelt 100
Zonhoven 105
Kinrooi 110
Lummen 113
Zutendaal 115
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Opglabbeek 120
Diepenbeek 131
Herstappe 

* In de gemeente Herstappe zijn er geen schoolgaande kin-
deren. Daardoor kon voor deze gemeente het aantal bui-
tenschoolse opvangplaatsen per 1.000 schoolgaande kinde-
ren niet berekend worden.
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Vraag nr. 38
van 28 november 2003
van de heer ANDRE MOREAU

Chronisch vermoeidheidssyndroom  –  Beleid

1. Over het chronisch vermoeidheidssyndroom be-
staat er tot nu toe geen medische consensus.
Deze onduidelijkheid uit zich bijvoorbeeld in de
vele benamingen die nog steeds voor dit syn-
droom worden gebruikt, zoals ME (of myalgi-
sche encephalomyelitis), fibromyalgie of, de
laatste tijd meer en meer, CVS (chronisch ver-
moeidheidssyndroom). De ziekte zelf is in Bel-
gië en Vlaanderen (20.000 tot 30.000 Belgen
zouden aan deze kwaal lijden) vaak nog omstre-
den, niettegenstaande er internationaal aan-
vaarde diagnostische criteria bestaan en ze er-
kend is door de Wereldgezondheidsorganisatie
(WGO) als neurologische ziekte onder nummer
G93.3, onder de benaming myalgische encepha-
lomyelitis (ME).

Over het chronisch vermoeidheidssyndroom
wordt er de laatste jaren meer en meer gespro-
ken. Is dit het gevolg van een toename van het
aantal CVS-patiënten in ons land ?

2. Reeds verscheidene mensen hebben mij tijdens
de voorbije jaren over deze ziekte geschreven,
zo onder meer : "... Hierbij durf ik een appél te
doen op de Vlaamse Commissie voor Welzijn,
Volksgezondheid en Gelijke Kansen om deze
problematiek aan te kaarten op Vlaams niveau
en structurele middelen te vragen om een der-
gelijk expertisecentrum uit te bouwen, steeds in
samenwerking met de bestaande patiëntenver-
enigingen. Vlaanderen laat deze patiënten niet
langer aan hun lot over en durf tonen dat ook
zij in onze regio gerespecteerd, gehoord en er-
kend worden".

De ziekte- en invaliditeitsverzekering in ons
land is weliswaar nog steeds een federale be-
voegdheid, maar kan ook de Vlaamse overheid
een expertisecentrum voor CVS oprichten ?

Rekening houdende met het rationeel aanwen-
den van de schaarse financiële middelen, moet
de vraag worden gesteld of een dergelijke op-
richting te verantwoorden is. In de voorbije
jaren kon ik van de toenmalige federale minis-
ter van Sociale Zaken reeds vernemen dat hij
(+/-) 60 miljoen frank had vrijgemaakt om een
vijftal referentiecentra voor CVS in België op te
richten.

3. Hoeveel CVS-patiënten hebben in 2002 een be-
roep gedaan op de Vlaamse zorgverzekering
(niet-medische hulp) ?

4. Welk geldbedrag vertegenwoordigde deze
niet-medische hulpverlening voor CVS-patiën-
ten in 2002 ?

5. Wat heeft de Vlaamse overheid in de voorbije
jaren in het kader van welzijn en gezondheid
voor CVS-patiënten gedaan ?

Antwoord

1. In de ICD-10-classificatie plaatste de Wereldge-
zondheidsorganisatie in 1992 het chronisch ver-
moeidheidssyndroom inderdaad onder de nieu-
we categorie G93, "Other disorders of brain",
en meer bepaald onder G93.3, postviraal ver-
moeidheidssyndroom/benigne myalgische en-
cephalomyelitis. De afkorting ME (myalgische
encephalomyelitis) wordt in de internationale
wetenschappelijke literatuur minder en minder
gebruikt. In de Verenigde Staten spreekt men
over CFIDS of chronic fatigue and immune dys-
function syndrome (ICD : International Classifi-
cation of Diseases  –  red.).

Een probleem hierbij is evenwel dat de afwij-
kingen ter hoogte van de hersenen die in de lite-
ratuur beschreven worden bij CVS-patiënten,
niet bij al deze patiënten terug te vinden zijn.
Het chronisch vermoeidheidssyndroom is wel-
licht een heterogene groep van aandoeningen,
waarvan de meeste  –  maar niet alle  –  van
neurologische aard zijn. Niet alle CVS-patiën-
ten hebben een aantoonbare ernstige virale in-
fectie in hun voorgeschiedenis gehad of verto-
nen afwijkingen van hun immuunsysteem. Een
aantal van de beschreven afwijkingen bij CVS
zijn bovendien ook terug te vinden bij depres-
sie, wat een psychiatrische aandoening is.

Het stresshormoonsysteem, het immuunsys-
teem, diverse neurotransmittersystemen en ook
het centrale pijnverwerkingssysteem lijken bij
CVS betrokken te zijn.

Er mag dus worden gesteld dat er nog tal van
onduidelijkheden zijn op vlak van terminologie
en classificatie van aandoeningen die onder de
noemer "chronisch vermoeidheidssyndroom"
vallen. Volgens bepaalde auteurs zou er zelfs
een verschil in medisch taalgebruik bestaan tus-
sen Vlaanderen en Franstalig België, waarop 
respectievelijk de Angelsaksische en Franstalige
medische literatuur afstralen. Voldoende be-
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trouwbare cijfers om een trend van voorkomen
weer te geven, ontbreken om bovengenoemde
redenen vooralsnog.

2. Een Vlaams expertisecentrum oprichten voor
CVS lijkt mij momenteel niet aan de orde te
zijn.

Het onderzoek dient gesitueerd te worden in
die instituten welke hiertoe een maatschappelij-
ke opdracht hebben, met name de universitei-
ten, zolang de aard van de aandoening nog op-
heldering behoeft via een wetenschappelijke be-
nadering. De Vlaamse volksvertegenwoordiger
haalt bovendien terecht aan dat de vorige fede-
rale minister een vijftal referentiecentra voor
CVS in het leven heeft geroepen, gespreid over
heel België. Hier wordt de combinatie van cog-
nitieve gedragstherapie en progressieve fysieke
training toegepast en aangeboden aan CVS-pa-
tiënten.

3. Om een beroep te kunnen doen op de Vlaamse
zorgverzekering moet men ernstig en langdurig
zorgbehoevend zijn. Dit zorgbehoevend zijn
kan worden gemeten met verschillende instru-
menten, zoals de BEL-profielschaal, de Katz-
schaal, enzovoort. Bij de meting van de zorgbe-
hoefte speelt de aandoening die oorzaak is van
deze zorgbehoefte geen rol en wordt dan ook
niet geregistreerd.

Het is dus onmogelijk te zeggen of en hoeveel
CVS-patiënten een beroep doen op de Vlaamse
zorgverzekering.

4. Om dezelfde redenen als onder punt 3 is het
ook niet mogelijk te achterhalen hoeveel geld er
vanuit het Vlaams Zorgfonds naar CVS-patiën-
ten gaat.

5. Het Vlaams welzijns- en gezondheidsbeleid laat
zich met de huidige stand van zaken en binnen
de huidige bevoegdheidsverdeling tussen de fe-
derale staat en de gemeenschappen niet opsplit-
sen naar één welbepaalde pathologiegroep. De
hoofdreden hiervoor ligt in het feit dat de cura-
tieve zorgverstrekking in hoofdzaak gefinan-
cierd en geregistreerd wordt via federale instan-
ties zoals het Riziv (Rijksinstituut voor Ziekte-
en Invaliditeitsverzekering  –  red.).

Vraag nr. 41
van 5 december 2003
van mevrouw SONJA BECQ

Rusthuizen  –  Subsidies animatiewerking

Op 4 april 2003 keurde de Vlaamse regering de be-
sluiten goed met betrekking tot de animatiewer-
king in de rusthuizen. De besluiten werden op 21
mei (normering) en 28 mei jongstleden (subsidië-
ring) in het Belgisch Staatsblad gepubliceerd.

Voor 1 juli 2003 zou de uitbetaling gebeuren van
een voorschot op het subsidiebedrag ten belope
van 90%.

Tot op heden mochten de instellingen die hier
recht op hebben, nog geen betaling ontvangen.

1. Waarom hebben de instellingen, hoewel zij aan
de verplichtingen voldoen, de wettelijk vastlig-
gende subsidiëring nog niet ontvangen ?

2. Wanneer worden de instellingen betaald ?

3. Krijgen de voorzieningen interesten bijgere-
kend vanaf 1 juli 2003 tot op het moment van de
effectieve betaling ?

Antwoord

1. Op 4 april 2003 keurde de Vlaamse regering
twee besluiten goed die ertoe strekken om ener-
zijds vanaf 1 juli 2003 de thans geldende perso-
neelsnorm rond de deskundige in animatie en
activatie aan te passen en anderzijds de anima-
tiewerking in de erkende rusthuizen die be-
heerd worden door een lokaal of provinciaal be-
stuur, door een vereniging zonder winstoog-
merk of door een instelling van openbaar nut in
de zin van de wet van 27 juni 1921 te subsidië-
ren. Deze laatste subsidieregeling strekt ertoe
de overgangsregeling die gedurende de periode
2001 tot 2002 gold voor de geregulariseerde
DAC-betrekkingen te vervangen door een sub-
sidiesysteem verankerd in de sectorale wetge-
ving (DAC : Derde Arbeidscircuit  –  red.).

Inzake beide besluiten vond er voorafgaandelijk
aan de indiening van dit dossier bij de Vlaamse
regering intensief overleg plaats met de betrok-
ken koepelorganisaties en werd er een consen-
sus bereikt over de ingediende teksten.

Deze besluiten werden respectievelijk op 21
mei 2003 (normen) en 28 mei 2003 (subsidië-
ring) gepubliceerd in het Belgisch Staatsblad, en
op 13 juni 2003 met een omzendbrief ter kennis
van de voorzieningen gebracht.

Inzake de subsidiëringsmodaliteiten houdt arti-
kel 14 de specifieke overgangsregelingen in met
betrekking tot het werkingsjaar 2003 :
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– vóór 1 mei 2003 de bepaling door de minister
van het maximale subsidiebedrag per rust-
huis, van de rusthuizen en per rusthuis van
het aantal voltijdse equivalenten aan perso-
neelsleden tewerkgesteld met een gewezen
DAC-statuut, die in aanmerking komen voor
de overeenstemmende subsidiëring en het
maximale aanvullende subsidiebedrag per
rusthuis ;

– vóór 1 juli 2003 de uitbetaling van een voor-
schot op het subsidiebedrag ten belope van
90 %.

Zoals de Vlaamse volksvertegenwoordiger te-
recht opmerkt, is er in 2003 vertraging opgetre-
den bij de uitbetaling van de bedoelde subsidies.

Volgende elementen liggen aan de basis hier-
van.

1) De ministeriële besluiten tot bepaling ener-
zijds van het forfaitair subsidiebedrag per
voltijds equivalent van deskundige in anima-
tie en activatie die vereist was met toepas-
sing van de overeenstemmende personeels-
norm geldig tot 30 juni 2003, en anderzijds
van het maximale subsidiebedrag per rust-
huis in het kader van de subsidiëring van de
animatiewerking en het maximale aanvullen-
de subsidiebedrag per rusthuis in het kader
van de aanvullende subsidiëring in de vorm
van een DAC-supplement voor de rusthui-
zen die personeelsleden tewerkstellen in een
gewezen DAC-statuut, werden pas op 28 au-
gustus 2003 goedgekeurd.

Bedoelde documenten werden in de loop
van de maand september met een bijhorende
omzendbrief verspreid in de sector en onder-
tussen gepubliceerd in het Belgisch Staats-
blad.

2) De overheveling van de bijkomende midde-
len vanuit de geïndexeerde VIA-middelen
naar de basisallocatie die aangewend wordt
voor de subsidiëring van de animatiewerking
werd door de Vlaamse regering op 5 septem-
ber 2003 goedgekeurd (VIA : Vlaams Inter-
sectoraal Akkoord voor de Socialprofitsector
–  red.).

De effectieve overheveling van dit geld bin-
nen de Vlaamse boekhouding werd medio
oktober 2003 uitgevoerd, zodat deze kredie-

ten ook effectief beschikbaar werden voor
de uitbetaling van de subsidies.

3) Aansluitend op de uitvaardiging van de be-
grotingsrichtlijn "betere afstemming van ont-
vangsten en uitgaven" werd begin september
2003 een uitzondering op de hierin genomen
maatregelen aangevraagd voor de subsidië-
ring van de animatiewerking aansluitend op
de DAC-regularisatie.

In de week van 22 september 2003 werd de
gevraagde uitzondering verkregen. Pas na
verwerking van deze goedkeuring in de
boekhouding konden de vereiste vastleggin-
gen en uitbetalingen worden doorgevoerd.

4) Teneinde tot uitbetaling van de subsidies te
kunnen overgaan, dient de administratie bo-
vendien te beschikken over de rekeningnum-
mers van de betrokken 585 voorzieningen.

In de omzendbrief van 13 juni 2003 werden
de voorzieningen reeds verzocht de afdeling
Welzijnszorg van de administratie Gezin en
Maatschappelijk Welzijn per kerende in ken-
nis te stellen van het rekeningnummer waar-
op deze subsidies gestort mogen worden.
Begin augustus 2003 hadden evenwel slechts
203 van de 585 betrokken voorzieningen hun
rekeningnummer ingestuurd. Ondertussen
werden tijdens augustus en september 2003
de overige voorzieningen gecontacteerd ten-
einde zo snel als mogelijk de ontbrekende
rekeningnummers te verkrijgen ter verwer-
king door de administratie.

Sinds 19 september 2003 zijn alle rekening-
nummers ingediend. Deze werden ondertus-
sen verwerkt in het centrale klantensysteem,
zodat de vereiste klantgegevens beschikbaar
zijn voor aanwending in de boekhouding.

2. Ik ben er mij ten zeerste van bewust dat in de
betrokken voorzieningen het niet uitbetalen van
de subsidies tegen de geplande datum van 1 juli
2003 de last van de prefinanciering van de over-
eenstemmende loonkosten doet toenemen.

Gelet op de maatschappelijke impact van deze
situatie, hebben zowel ikzelf en mijn kabinet als
de betrokken administratie de afgelopen maan-
den de nodige inspanningen geleverd om zo
snel als wettelijk en budgettair mogelijk de be-
doelde subsidies te kunnen uitkeren aan de be-
trokken voorzieningen.
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Dienaangaande kan ik de Vlaamse volksverte-
genwoordiger volgende stand van zaken meede-
len :

– de voorschotten voor de DAC-supplementen
met betrekking tot het jaar 2003 werden ef-
fectief uitbetaald op 19 september 2003. Dit
luik van de subsidiëring vertegenwoordigt
meer dan 14 miljoen euro van het totaalbud-
get van 18,5 miljoen euro en werd als meest
dringend ervaren vermits betrokken voorzie-
ningen deze personeelskosten reeds sedert 1
januari 2003 prefinancieren ;

– de voorschotten voor de animatiesubsidië-
ring met betrekking tot het jaar 2003 zijn on-
dertussen ook reeds volledig verwerkt door
de boekhoudkundige cel van het departe-
ment en werden op 17 december 2003 en 24
december 2003 uitbetaald.

Bovendien kan ik de Vlaamse volksvertegen-
woordiger melden dat de saldo's voor de ex-
DAC-subsidiëring voor het jaar 2002 volledig
uitbetaald werden op 31 oktober 2003. De sal-
do's 2002 werden in vergelijking met die voor
het voorgaande jaar 2,5 maanden vroeger uitbe-
taald.

3. Er worden geen interesten uitgekeerd voor de
periode van 1 juli 2003 tot het moment van de
effectieve betaling.

Vraag nr. 43
van 5 december 2003
van de heer KRIS VAN DIJCK

Vlaamse Zorgkas  –  Taalgebruik

In oktober mochten de inwoners van de facilitei-
tengemeenten een brief ontvangen van de Vlaamse
Zorgkas. Hierin werd gevraagd hun jaarlijks be-
drag van 25 euro vóór 15 november 2003 te betalen
(voor mensen met een verhoogde tegemoetkoming
in de ziekteverzekering slechts 10 euro). Bij dit
schrijven was er echter één mogelijkheid, de brief
was namelijk in het Frans opgesteld.

De Vlaamse Zorgkas, vrij snel op de hoogte ge-
bracht van deze "vergissing", stuurde veertien
dagen later een excuusbrief met bijbehorende cor-
recte Nederlandstalige brief. Blijkbaar was de fout
begaan door de privé-firma die de verzending ver-
zorgt. Die zou twee mailingbestanden hebben om-
gewisseld. Over welke twee bestanden het gaat, is

niet duidelijk. Wie de kostprijs van deze pijnlijke
vergissing moet betalen, evenmin.

In de nadien verzonden Nederlandstalige versie
wordt aan de inwoners de mogelijkheid geboden
de brief in het Frans te ontvangen, zogezegd con-
form de taalwetgeving.

1. Wat is de oorzaak van de zogenaamde "omwis-
seling van twee mailingbestanden", waardoor
(sommige) inwoners van de faciliteitengemeen-
ten hun brief van oktober 2003 in het Frans ont-
vingen ?

Over welke twee bestanden ging het ?

Hoeveel mensen ontvingen een Franstalige
brief en in welke gemeenten was dit ?

2. Welke firma "verzorgt" de mailings van de
Vlaamse Zorgkas ?

Wat is de kostprijs van deze pijnlijke vergissing
en wordt dit bedrag betaald door de Vlaamse
overheid of de privé-firma ?

3. Hoe oefent de Vlaamse overheid controle uit op
de uitvoering van de opdrachten door de privé-
firma ?

Zijn er contractueel sancties afdwingbaar bij
fouten of niet-uitvoering van opdrachten ?

4. Los van de "vergissing" van oktober 2003, hoe
wordt de taalwetgeving bij de correspondentie
met inwoners van de faciliteitengemeenten door
de Vlaamse Zorgkas toegepast ?

Waarom wordt door een Vlaamse gemeen-
schapsinstelling aan deze inwoners de mogelijk-
heid geboden om hun correspondentie in het
Frans te ontvangen ?

Antwoord

1. De Vlaamse Zorgkas verstuurt jaarlijks ver-
schillende mailings. De diverse typebrieven
worden aangemaakt en aan het mailingbedrijf
bezorgd. Nadien wordt telkens een adressenbe-
stand bezorgd dat wordt samengevoegd met de
typebrief. Het adressenbestand wordt voor elke
mailing afzonderlijk samengesteld door de
Vlaamse Zorgkas via een aantal selecties in het
ledenbeheersysteem van de Vlaamse Zorgkas.
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Het ging hier om een mailing ter inning van de
ledenbijdrage 2003 voor de zorgverzekering.
Het betrof personen die in 2001-2002 reeds aan-
gesloten waren bij de Vlaamse Zorgkas maar
hun bijdrage voor 2003 nog niet hadden be-
taald.

Door een foutieve manipulatie is binnen de
Vlaamse Zorgkas een adressenbestand aange-
maakt en aan het mailingbedrijf bezorgd om
volledig te worden gekoppeld aan een Franstali-
ge brief. Het was echter de bedoeling om bin-
nen dit adressenbestand enkel de personen die
om een Franstalige brief verzocht hadden, ook
effectief in het Frans aan te schrijven, terwijl de
overigen een Nederlandstalige brief hadden
moeten ontvangen. Binnen de Vlaamse Zorgkas
is een selectie te weinig uitgevoerd. Het externe
mailingbedrijf kon die vergissing niet detecteren
en treft hier dus geen schuld.

In totaal werden ongeveer 1.200 personen in het
Frans aangeschreven. Die personen wonen allen
in Randgemeenten en taalgrensgemeenten.

2. Zoals hierboven reeds gesteld, betreft het een
foutieve manipulatie van de Vlaamse Zorgkas
en kan het externe mailingbedrijf geen fout
worden aangewreven. De Vlaamse Zorgkas zal
voor de meerkosten uit haar subsidiebudget
voor werkingskosten moeten putten.

3. Om dergelijke fouten in de toekomst te voorko-
men, heeft de Vlaamse Zorgkas nu een dubbele
controle in  haar processen ingebouwd en wor-
den alle adressenbestanden na verzending aan
het externe bedrijf nogmaals gescreend en
wordt telkens een drukproef gevraagd die nog-
maals gecontroleerd wordt.

4. Kort na de start van de zorgverzekering werd
via een ministeriële nota aan de zorgkassen ver-
duidelijkt welke taal zij dienen te gebruiken in
de correspondentie met hun leden. Voor de faci-
liteitengemeenten houdt dit het volgende in :

– dat de berichten, mededelingen en formulie-
ren die voor het publiek bestemd zijn in het
Nederlands en het Frans worden gesteld ;

– dat de betrekkingen met een particulier in
de door de betrokkene gebruikte taal, voor-
zover die Nederlands of Frans is, gebeuren ;

– dat de aan particulieren uitgereikte getuig-
schriften, verklaringen, machtigingen en ver-
gunningen in het Nederlands of in het Frans,

naargelang de wens van de betrokkene, wor-
den opgesteld.

Bovendien moeten de zorgkassen in dit kader
rekening houden met de bepalingen van de om-
zendbrief BA 97/22 van 16 december 1997 met
betrekking tot het taalgebruik in de gemeente-
besturen van het Nederlandse taalgebied, die
stelt dat, indien Franstaligen in de Rand- en
taalgrensgemeenten van het Nederlandse taal-
gebied het Frans wensen te gebruiken, zij daar
telkens uitdrukkelijk moeten om verzoeken.

De Vlaamse Zorgkas respecteert deze richtlij-
nen. Iedereen wordt in het Nederlands bediend,
enkel inwoners van faciliteitengemeenten kun-
nen een Franstalige brief krijgen als zij daarom
verzoeken.

De Vlaamse Zorgkas is net zoals alle andere
zorgkassen en Vlaamse overheidsinstellingen
verplicht de taalwetgeving na te leven.

Vraag nr. 21
van 25 november 2003
van de heer MARC VAN DEN ABEELEN

Kredietdossiers startende ondernemers  –  Kwaliteit

Met het Arkimedes-decreet en de Vriendenbank
heeft de minister een aantal concrete initiatieven
opgezet om jonge en groeiende ondernemingen te
helpen bij het vinden van het noodzakelijke inves-
terings- en risicokapitaal. Jonge ondernemingen
ondervinden vaak moeilijkheden om het nodige
kapitaal bijeen te brengen.

Het probleem van de kredietschaarste is echter een
complex gegeven, met verschillende oorzaken. De
voorzitter van de Belgische Vereniging van Banken
meldde onlangs dat er op 30 september 2002 2,2 %
minder uitstaande kredieten waren dan in hetzelf-
de trimester in 2001.

Als men deze cijfers echter gaat analyseren, dan
komt men tot de vaststelling dat de uitstaande kre-
dieten van de grote ondernemingen zijn gedaald
met 13,6 %, maar dat de kredieten voor de KMO's

VLAAMS MINISTER 
VAN ECONOMIE,
BUITENLANDS BELEID EN
E-GOVERNMENT
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met 3 % zijn gestegen. De aanwendingsgraad bij de
kleine ondernemingen lag in dezelfde periode wel
hoger dan deze van de grote en middelgrote onder-
nemingen. De kleine ondernemingen investeren
dan ook meer dan de middelgrote en grote onder-
nemingen.

De oorzaak van dit dipje in de kredietaanvragen is
niet louter de laagconjunctuur, maar volgens de
voorzitter van de Belgische Vereniging van Banken
ook de slechte kwaliteit van de kredietdossiers. Het
is dus niet alleen belangrijk om kredietverschaffers
te stimuleren om jonge ondernemingen kredieten
te verschaffen, maar ook om de ondernemers bij te
staan in het opstellen van hun kredietdossiers.

1. Hoe verklaart de minister dat de kwaliteit van
de kredietdossiers soms bedenkelijk is ?

2. Welke maatregelen neemt zij om kleine onder-
nemingen te helpen bij het opstellen van hun
kredietdossiers ?

Antwoord

1. Bij de Belgische Vereniging van Banken werd
de bedenkelijke kwaliteit van de dossiers als
volgt nader beschreven.

"Een degelijk dossier is een dossier dat volledig
is, gebaseerd is op een haalbaar project en dat
pas na rijp beraad tot stand is gekomen. Zo'n
dossier bevat onder meer duidelijke en correcte
informatie over :

– de activiteiten die de ondernemer wenst te
ontplooien ;

– de algemene concurrentieomstandigheden ;

– de troeven waarover de ondernemer be-
schikt ;

– een degelijk financieel plan;

– een nauwkeurige raming van de financie-
ringsbehoeften.

Dat betekent met andere woorden dat het niet
volstaat een degelijk project te hebben, het
moet ook nog worden "verkocht" en men moet
erin slagen de bankier te overtuigen die zich
aansprakelijk stelt om het geld te lenen dat aan
derden toebehoort.

Het financieel plan vormt de kern van het dos-
sier: het moet realistisch en haalbaar zijn. Voor
het opstellen ervan moet vaak een beroep wor-
den gedaan op gespecialiseerde personen die
kunnen helpen op boekhoudkundig, fiscaal of
sociaal gebied. Het financieel plan of business
plan is het enige waarop de bankier zich kan ba-
seren, vooral wanneer de naambekendheid of
waarborgen ontoereikend zijn."

2. Er werden reeds belangrijke maatregelen geno-
men om het euvel te verhelpen.

2. 1. De ondernemingsplanwedstrijd

De Vlaamse regering heeft vorig jaar een subsi-
die toegekend aan de VZW Ondernemingsplan-
wedstrijd Vlaanderen (www.bizidee.be) voor de
organisatie van een ondernemingsplanwed-
strijd. Doel van het project is het promoten van
ondernemerschap door aan studenten en jonge
kaderleden een unieke leerervaring aan te bie-
den. Door de begeleiding bij het schrijven van
een volwaardig ondernemingsplan leren de
deelnemers over welke kwaliteiten een onder-
nemer moet beschikken en met welke proble-
men hij wordt geconfronteerd. De plannen wor-
den door ondernemers en risicokapitaalver-
strekkers beoordeeld.

Het geheel werd in de vorm van een wedstrijd
gegoten om het project aantrekkelijker te
maken. De winnaar kreeg 25.000 euro. De wed-
strijd werd georganiseerd onder de naam "Bizi-
dee" en was een groot succes. De beoogde doel-
stellingen werden gehaald en de kwaliteit van
de ondernemingsplannen bleek boven de ver-
wachtingen te liggen. Wat de winnaars en geno-
mineerden vooral aansprak in de onderne-
mingsplanwedstrijd, was niet de wedstrijd "an
sich" maar vooral de leerervaring van het schrij-
ven van een businessplan, de begeleiding van de
coaches en de contacten met de bedrijfswereld.

In het academiejaar 2003-2004 zal de onderne-
mingsplanwedstrijd voor een tweede keer geor-
ganiseerd worden door de VZW Onderne-
mingsplanwedstrijd Vlaanderen. Door de wed-
strijd te herhalen, zal er immers een blijvende
aandacht gaan naar het stimuleren van onder-
nemerschap. Aangezien er op dat vlak in Vlaan-
deren nog heel wat werk is, verdient de VZW
blijvende steun voor haar werking. Aangezien
een deel van de opstartkosten ondertussen werd
gemaakt, werd de tegemoetkoming vanwege de
Vlaamse overheid voor de tweede editie ver-
laagd in vergelijking met de eerste editie. Bo-
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vendien werden de te behalen targets ver-
scherpt : zo is het de bedoeling dat ditmaal een
100-tal concrete businessplannen de eindmeet
halen (cf. vergelijk met 50 in de vorige editie).

2.2. De adviescheque

Het opstellen van een ondernemingsplan is een
complexe aangelegenheid. Een businessplan
moet kwalitatief ook voldoende onderbouwd
zijn. In een goed businessplan worden (zowel
volgens de Dienst Investeren in Vlaanderen
(DIV) als volgens McKinsey & Company) acht
hoofdstukken besproken, namelijk de manage-
mentsamenvatting, het productidee, het ma-
nagementteam, het marketingplan, de onderne-
mingsstructuur en organisatie, het tijdsschema
waarbinnen het project wordt gerealiseerd, risi-
co's en de financiering.

Terwijl de ondernemingsplanwedstrijd veeleer
een aanbodgerichte aanpak is, werd met de ad-
viescheque een vraaggestuurd instrument ont-
wikkeld, dat de KMO toelaat gespecialiseerd
advies in te kopen bij een erkende adviesinstan-
tie tegen een gereduceerd tarief. Met de advies-
cheque kan bijvoorbeeld advies worden inge-
kocht voor een bedrijfsadvies, een haalbaar-
heidsstudie of een uitvoerbaarheidsstudie en
voor een trajectbegeleiding. Het instrument kan
dus perfect worden toegepast in de gestelde
problematiek.

2.3. De (pre)startercheque

Adviescheques zijn gericht op actieve KMO's.
Natuurlijke personen die van plan zijn om een
onderneming op te richten of een bestaande on-
derneming over te nemen, zullen weldra star-
terscheques kunnen kopen. Het ontwerp van
besluit, dat eerstdaags zal worden goedgekeurd
door de Vlaamse regering, bepaalt dat elke
prestarter voor 5.010 euro of  een equivalent
van 167 cheques kan aankopen waarvan 75 %
door de overheid wordt betaald. Bovendien zal
het instrument niet enkel gebruikt kunnen wor-
den voor gespecialiseerd advies, maar ook voor
regulier advies. Deze verbreding is mogelijk
omdat op deze prestarters de Europese concur-
rentieregels niet van toepassing zijn.

Vraag nr. 22
van 25 november 2003
van mevrouw RIET VAN CLEUVENBERGEN

Nieuwbouw en renovatie overheidsgebouwen  –
Ecologie

Zie :
Vlaams minister van Binnenlandse Aangelegenhe-
den, Cultuur, Jeugd en Ambtenarenzaken
Vraag nr. 43
van 25 november 2003
van mevrouw Riet Van Cleuvenbergen
Blz. 1452

Antwoord

Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt
door de heer Paul Van Grembergen, Vlaams minis-
ter van Binnenlandse Aangelegenheden, Cultuur,
Jeugd en Ambtenarenzaken.

Vraag nr. 23
van 25 november 2003
van mevrouw BRIGITTE GROUWELS

Verdrag tegen vrouwendiscriminatie  –  Ontwerpde-
creet

Zie :
Vlaams minister van Welzijn, Gezondheid en Gelij-
ke Kansen
Vraag nr. 36
van 25 november 2003
van mevrouw Brigitte Grouwels
Blz. 1574

Antwoord

Het antwoord op deze vraag behoort tot de be-
voegdheid van mevrouw Adelheid Byttebier,
Vlaams minister van Welzijn, Gezondheid en Gelij-
ke Kansen.

Vraag nr. 25
van 28 november 2003
van de heer LUK VAN NIEUWENHUYSEN

Handelsattachés  –  Samenwerkingsakkoord gewes-
ten

Het samenwerkingsakkoord tussen de drie gewest-
regeringen betreffende handelsattachés bepaalt dat
de gewesten een beroep kunnen doen op elkaars
handelsattachés in het buitenland, voorzover die
op post zijn in regio's waar geen handelsattachés
van het andere gewest werkzaam zijn.

Kan de minister preciseren op hoeveel Vlaamse
economische vertegenwoordigers de Waalse bedrij-
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ven op dit ogenblik onder die voorwaarden een be-
roep kunnen doen ?

Kan zij tevens meedelen op hoeveel Waalse han-
delsattachés het Vlaams bedrijfsleven een beroep
kan doen ?

Antwoord

De Waalse bedrijven kunnen momenteel een be-
roep doen op de Vlaamse economische vertegen-
woordigers in Indonesië, Peru en Venezuela.

Het Vlaamse bedrijfsleven kan terecht bij de
AWEX-kantoren in de volgende landen waar EV
niet aanwezig is : Kenia, Colombia, Bulgarije, Syrië,
Ivoorkust, Servië-Montenegro, Uruguay, Oezbeki-
stan, Pakistan, Algerije en Roemenië (EV : Export
Vlaanderen ; AWEX : Agence Wallonne à l'Exporta-
tion  –  red.).

Daarnaast kunnen alle Belgische bedrijven een be-
roep doen op de gemeenschappelijke kantoren in
Cuba, Irak en Libïe.

Vraag nr. 27
van 5 december 2003
van de heer LUK VAN NIEUWENHUYSEN

Handelsmissies  –  Dagvergoeding prins Filip

Uit een artikel in Trends van 20 november 2003
blijkt dat prins Filip een dubbele dagvergoeding
ontvangt op de handelsmissies die hij voorzit.

1. Kan de minister dat bevestigen ?

2. Kan zij in voorkomend geval verduidelijken op
basis van welke overwegingen die extra vergoe-
ding wordt toegekend ?

Welke extra kosten verklaren die gang van
zaken ?

3. Is het zo dat de voorzitter van de handelsmissie
hoe dan ook onkosten vergoed krijgt, ook wan-
neer hij op maaltijden wordt uitgenodigd ?

Antwoord

Het Agentschap voor Buitenlandse Handel draagt
de reële kosten gemaakt door ZKH Prins Filip als
ere-voorzitter van het Agentschap tijdens de geza-

menlijke zendingen georganiseerd volgens het sa-
menwerkingsakkoord tussen de federale overheid
en de gewesten van 24 mei 2002.

Vraag nr. 28
van 5 december 2003
van de heer LUK VAN NIEUWENHUYSEN

Oostenrijk  –  Werkprogramma cultureel akkoord

Naar aanleiding van de totstandkoming van een
nieuwe regering in Oostenrijk tijdens het jaar 2001
werden de besprekingen over een nieuw samen-
werkingsprogramma in het kader van het cultureel
akkoord met Oostenrijk door de Vlaamse regering
stilgelegd.

Kan de minister bevestigen dat die besprekingen
sedertdien werden hervat ?

Antwoord

Op 4 februari 2000 besliste de Vlaamse regering
om de besprekingen voor een nieuw werkprogram-
ma in het kader van het cultureel akkoord met
Oostenrijk op te schorten. De vertegenwoordiger
van de Vlaamse regering en de vertegenwoordigers
van Export Vlaanderen en Toerisme Vlaanderen
met standplaats Wenen bleven ter plaatse.

Nadat de EU-lidstaten hadden beslist om de sanc-
ties tegen Oostenrijk op te heffen, werden vanaf
september 2000 opnieuw onderhandelingen gestart
tussen Vlaanderen en Oostenrijk om tot een nieuw
werkprogramma te komen. Op 24 en 25 januari
2001 werd door toenmalig minister-president Pa-
trick Dewael en de heer Johan Sauwens, in zijn
hoedanigheid van minister van Buitenlandse Han-
del, een officieel bezoek gebracht aan Oostenrijk.
Het bezoek stond in het teken van het verbeteren
van de handels- en politieke relaties.

Het werkprogramma tussen Vlaanderen en Oos-
tenrijk voor de periode 2001 tot en met 2004 werd
ondertekend in Wenen op 13 februari 2001, na de
vergadering van de Vaste Gemengde Commissie.

De uitvoering van het werkprogramma wordt
mede verzekerd door de vertegenwoordiger van de
Vlaamse regering in Oostenrijk. Teneinde de activi-
teiten in Oostenrijk een ruimere bekendheid te
geven, wordt bovendien een tweemaandelijkse
Vlaamse-Nederlandse cultuurkalender uitgegeven.
Van 20 december 2003 tot 12 april 2004 loopt ove-
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rigens in "Das Kunsthistorische Museum" in
Wenen de prestigieuze tentoonstelling "Die flämi-
sche Landschaft" (1520-1700).

Vraag nr. 37
van 25 november 2003
van de heer LUK VAN NIEUWENHUYSEN

Domein Hazewinkel (Willebroek)  –  Stand van
zaken

In zijn antwoord op mijn schriftelijke vraag nr. 17
van 27 juni 2003 aangaande de problemen op het
Bloso-domein Hazewinkel in Willebroek, deelde
de minister mee dat er met het oog op eventuele
problemen in de toekomst overleg werd gepleegd
met de politiediensten van Willebroek (Bloso :
Commissariaat-Generaal voor de Bevordering van
de Lichamelijke Ontwikkeling, de Sport en de
Openluchtrecreatie). De minister voegde eraan toe
dat de politiediensten de oproepen vanuit het
Bloso-centrum in de mate van het mogelijke zou-
den beantwoorden. Daarnaast werd ook een ver-
nieuwd en verstrengd reglement op verschillende
plaatsen duidelijk zichtbaar aangebracht en zou er
worden nagegaan in hoeverre wachters kunnen
worden opgeleid met de bevoegdheid om in be-
paalde gevallen proces-verbaal op te maken (Bul-
letin van Vragen en Antwoorden nr. 1 van 3 okto-
ber 2003, blz. 277).

Recentelijk werd het Bloso door de rechtbank in
kortgeding verplicht om het centrum Hazewinkel
af te sluiten tussen zonsondergang en -opgang, met
uitzondering voor de houders van een gebruiks- en
of verblijfsovereenkomst, of een geldig visverlof.
Dit onder verbeurte van een dwangsom van 700
euro per vastgestelde inbreuk.

1. Kan de minister meedelen welk gevolg Bloso
hieraan heeft gegeven ?

2. Is Bloso in dialoog getreden met de buurtbewo-
ners zoals door deze laatsten gevraagd werd ?

3. Hoever staat het met het onderzoek naar de
mogelijkheid om wachters voor het Bloso-cen-
trum op te leiden en in te zetten ?

Antwoord

1. Het Bloso is onmiddellijk gestart met de uitvoe-
ring van de uitspraak in kortgeding waarbij het
verplicht werd het Bloso-centrum Hazewinkel
Willebroek te sluiten tussen zonsondergang en
zonsopgang.

De afsluiting aan de noordzijde van het domein
werd gecontroleerd op beschadigingen en waar
nodig hersteld. Er werd voorrang gegeven aan
de afsluiting achter de huizen van de Grote Ber-
genstraat. Ter hoogte van de Oude Heindonk-
sesteenweg werd een voetgangerspoortje ge-
plaatst en de grote toegangspoort werd geslo-
ten.

Tussen zonsopgang en zonsondergang worden,
naast de hoofdingang, drie voetgangerspoortjes
open gehouden: één ter hoogte van de Stuyven-
bergbaan, één ter hoogte van de Oude Hein-
donksesteenweg en één ter hoogte van de roei-
vereniging TRT Hazewinkel langs de Beenhou-
wersstraat.

Het dossier rond het plaatsen van nieuwe poor-
ten en afsluitingen ter hoogte van de parking
aan de hoofdingang wordt samengesteld. De
uitvoering ervan is gepland voor begin 2004. In-
tussen wordt de toegang voor auto's, van de par-
king naar het actieve gedeelte van het sportcen-
trum, afgesloten met twee slagbomen.

Voor de verbindingspaden tussen Het Broek en
het Bloso-centrum zullen de geplande poortjes
tegen eind december 2003 geplaatst worden.
Ook deze poortjes zullen worden gesloten tus-
sen zonsondergang en zonsopgang.

Hoewel het Bloso bereid is het vonnis uit te
voeren en hiervoor reeds een aantal maatrege-
len heeft getroffen, werd toch beslist om hoger
beroep aan te tekenen tegen de beschikking van
de voorzitter van de rechtbank van eerste aan-
leg in Mechelen, zetelend in kortgeding. Door
haar ruime formulering laat de beschikking im-
mers veel speelruimte open om de dwangsom
op te vorderen.

2. Op 13 november 2003 vond een constructief ge-
sprek plaats tussen vertegenwoordigers van het
Bloso en de buurtbewoner en indiener van de
klacht. Bij die gelegenheid heeft het Bloso aan
betrokkene een totaaloverzicht gegeven van de
maatregelen die werden genomen en nog zullen
worden genomen. Er werd afgesproken dat, in-
dien hij in de toekomst nog zou oordelen dat er
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zich onregelmatigheden voordoen in het
Bloso-centrum, hij onmiddellijk de Bloso-cen-
trumverantwoordelijke zal contacteren.

3. Er werd contact opgenomen met de coördinator
van het Vlaams Instituut voor Bijzondere Veld-
wachters m.b.t. een opleidingscursus voor bij-
zonder veldwachter. Het programma voor 2004
is ons nog niet bezorgd. Dit wordt opgevolgd.

Vraag nr. 39
van 5 december 2003
van de heer CARL DECALUWE

Commerciële landelijke radiostations  –  Wijzigin-
gen programmaschema

Door het Vlaams Commissariaat voor de Media
(VCM) werden twee landelijke commerciële om-
roepen erkend. Deze erkenningsdossiers bevatten
onder meer de programmaschema's.

Momenteel worden hieromtrent door het VCM af-
wijkingen toegestaan.

1. Kan de minister een overzicht geven van de af-
wijkingen tegenover de oorspronkelijke dossiers
die door het VCM werden toegestaan ?

2. Welke elementen worden hierover aangegeven
en welke criteria werden gehanteerd voor het al
dan niet toestaan ?

3. Wat zijn de verschillen tussen de laatste goedge-
keurde afwijking en de huidige programmasche-
ma's die nu in de ether zijn ?

Antwoord

Conform de autonome beslissingsbevoegdheid die
door de decreetgever, inzonderheid met de decre-
ten van 17 december 1997 en 1 december 2000, aan
het Vlaams Commissariaat voor de Media is toege-
kend, heeft deze, omtrent de wijzigingen in het pro-
grammaschema die vóór de inwerkingtreding van
het decreet van 4 juni 2003 door de 4 FM Groep
NV met betrekking tot de uitzendingen van Radio
4 FM zijn gemeld, destijds beslist dat die wijzigin-
gen  –  mochten zij al aan de in artikel 38bis van de
gecoördineerde decreten betreffende de radio-om-
roep en de televisie bedoelde basisvoorwaarden en
aanvullende kwalificatiecriteria raken  –  in geen
geval van die aard waren dat zij naar recht en in re-
delijkheid enige coërcitieve maatregel vermochten
te verantwoorden.

Dat besluit is gevolgd op een vergelijking van de
gemelde wijzigingen met het programmaschema
dat bij de kandidaatstelling voor een erkenning als
landelijke radio-omroep is aangegeven en na afwe-
ging van hetgeen in een programmaschema redelij-
kerwijs als dragend moet worden beschouwd.

Andere meldingen als bedoeld in bovenvermeld
artikel 38bis en betrekking hebbende op de pro-
grammaschema's zijn aan het Commissariaat niet
gedaan.

Vraag nr. 40
van 5 december 2003
van mevrouw ANN DE MARTELAER

Constructieve Benadering Overheidsopdrachten  –
Proefprojecten

In de loop van 2003 werd een aantal proefprojec-
ten CBO opgestart, waarbij CBO staat voor Con-
structieve Benadering Overheidsopdrachten, met
als doel één of meerdere aannemingsovereenkom-
sten af te sluiten met private inbreng van grond,
ontwerp en bouw van sociale woningen.

In de Beleidsbrief Vlaams Woonbeleid, Beleidspri-
oriteiten 2003-2004, staat te lezen dat omwille van
vooral een snellere doorlooptijd dit project zou
worden uitgebreid naar heel Vlaanderen en dat er
circa 45 miljoen euro van het bestaande investe-
ringsprogramma hiervoor zou worden vrijgemaakt
(Stuk 1927 (2003-2004)  –  Nr. 1).

Tijdens de begrotingsbespreking zelf bleek dat de
realisatie van deze projecten duurder uitkwam dan
de eigen VHM-projecten (Vlaamse Huisvestings-
maatschappij).

1. Inzake de concrete realisatie van enerzijds het
project in Limburg en anderzijds het project in
de streek Roeselare-Tielt-Winge.

Hoeveel woningen werden waar gerealiseerd ?

Welke private partners werden betrokken bij
deze projecten, wat was hun inbreng ?

Werd reeds een financiële evaluatie gemaakt,
met andere woorden een vergelijking tussen de
CBO- en VHM-investeringen ?

2. Werd een evaluatierapport van deze CBO-pro-
jecten door de administratie opgemaakt en zo
ja, is dit beschikbaar ?
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Antwoord

1. In het kader van de CBO-procedure 2001-2002
werden uiteindelijk negen proefprojecten goed-
gekeurd door de Vlaamse Huisvestingsmaat-
schappij, voor de realisatie van 150 woongele-
genheden (136 huur- en 14 koopwoningen), ver-
deeld als volgt :
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Provincie Limburg

Naam project en Prijzen grond Prijzen opbouw Goedkeuring van Ref. prijs VHM
inschrijver

16 appartementen + 118.452,00 euro 1623.860,26 euro 20/02/2003 90 %
parking Zolder
NV Bouwbedrijf Kumpen

15 appartementen + 203.541,00 euro* 1.221.509,00 euro* (fase 2 : 92 %
garages Borgloon 14/05/2002)
NV Bouwbedrijf Janssen

30 appartementen 361.350,48 euro 2.794.312,69 euro 14/02/2003 98 %
Leopoldsburg
NV Moeskops Bouwbedrijf

14 app. + 7 won. + gar. 272.690,00 euro 3.027.674,75 euro 16/12/2003 111 %
Genk
NV Reynders bouw &
interieur

West-Vlaanderen (arr. Roeselare-Tielt-Winge)

Naam project en Prijzen grond Prijzen opbouw Goedkeuring van Ref. prijs VHM
inschrijver

10 woningen Meulebeke 247.784,00 euro 937.740,19 euro 7/04/2003 86 %
NV Sibomat

18 app. + ondergr. 991.575,00 euro 2.280.351,53 euro 26/11/2002 99 %
parkings Roeselare
NV EGTA

7 woningen Roeselare 248.451,29 euro 764.188,70 euro 20/06/2003 90 %
NV Villabouw Bostoen

8 bejaardenflats 120.000,00 euro 671.173,00 euro 16/12/2003 99 %
Meulebeke
NV groep Huyzentruyt

24 woningen Harelbeke / / project afgevoerd (te duur/
NV Cosimo negatief advies ROHM)

25 appartementen 460.000,00 euro* 2.776.560,00 euro (fase 2 : 109 %
Harelbeke 11/06/2003)
NV groep Huyzentruyt



* prijzen voorlopig gerangschikt voorontwerp;
nog geen stedenbouwkundige vergunning op
18/12/2003

(ROHM : Ruimtelijke Ordening, Huisvesting en
Monumenten en Landschappen  –  red.)

Daarbij werden telkens aannemingscontracten
afgesloten voor de private inbreng van grond,
ontwerp en gebouwen door de vermelde private
partners.

Na het verkrijgen van de stedenbouwkundige
vergunning door de gunstig gerangschikte bie-
ders werd telkens overgegaan tot de verwerving
van de grond en de bestelling van de bouwwer-
ken. Voor twee projecten wordt de stedenbouw-
kundige vergunning evenwel nog afgewacht : in
bovenstaand overzicht vindt de Vlaamse volks-
vertegenwoordiger hiervoor derhalve de voor-
lopig gerangschikte kostprijzen in de fase 2 naar
aanleiding van de oorspronkelijke ontwerpen
(een lagere kostprijs naar aanleiding van een
aangepast ontwerp behoort hier tot de moge-
lijkheden).

De gemiddelde totaalprijs voor een CBO-wo-
ning in deze proefprojecten (111.190,29 euro)
beloopt 97 % ten opzichte van de gemiddelde
verkoopprijs 2002 voor een sociale koopwoning
(114.537,68 euro).

Vergelijking met de destijds vooropgestelde
VHM-referentiekostprijzen voor de projecten
in kwestie levert globaal een gemiddelde kost-
prijs van 97,1 % voor de CBO-proefprojecten
op. Daarbij werd uitgegaan van vergelijkbare
elementen, resulterend in een forfaitaire aftrek
van 10 % voor studiekosten (architect, ingeni-
eur, veiligheidscoördinator) en verrekeningen.
Exclusief het duurdere proefproject voor 21 wo-
ningen in Genk (111,0 %) zou de CBO-prijs
95,4 % van de gemiddelde prijs voor een sociale
koopwoning in 2002 belopen.

Met de voormelde prijselementen werd reke-
ning gehouden bij mijn goedkeuring in oktober
2004 voor de veralgemening van deze
CBO-procedure : daarbij wordt de bijkomende
oprichting van een 400-tal sociale woningen,
verspreid over heel Vlaanderen, verwacht. De
aankondiging ervan is reeds gebeurd in het Bul-
letin der Aanbestedingen, voor een totaal inves-
teringsbedrag (inclusief de kostprijs van de ver-
wervingen) van 45 miljoen euro.

Voor de provincie Oost-Vlaanderen (zonder
stad Gent) en de provincie Limburg gebeurde
dit respectievelijk op 17 oktober en 15 oktober
2003 (2003/S 198-178174), voor de provincie
West-Vlaanderen en de provincie Antwerpen
(zonder stad Antwerpen) respectievelijk op 31
oktober en 30 oktober 2003 (2003/S
209-188200), voor de steden Gent en Antwer-
pen en de provincie Vlaams-Brabant gebeurde
dit respectievelijk op 14 november en 8 novem-
ber 2003 (2003/S 216-194088).

Op 18 december 2003 had de VHM in het kader
van drie nieuwe CBO-onderhandelingsprocedu-
res reeds 125 aanvragen voor toezending van
bestekken ontvangen.

2. De raad van bestuur van de VHM nam tijdens
zijn vergadering van 22 oktober 2002 akte van
het VHM-evaluatierapport nopens de gevoerde
CBO-proefprocedures in Limburg en het arron-
dissement Roeselare-Tielt-Winge.

Vraag nr. 41
van 5 december 2003
van de heer ANDRE-EMIEL BOGAERT

Heffing leegstand  –  Aanpassing of afschaffing

Uiteraard verwijs ik vooreerst naar de vele parle-
mentaire bescheiden in verband met deze proble-
matiek en de reeds gestelde vragen en/of ingedien-
de interpellatieverzoeken hieromtrent. Deze vraag
heeft evenwel betrekking op de door de minister
eind september laatstleden openbaar gemaakte be-
leidsbeslissingen inzake nog geldende heffing op
leegstand en verkrotting van gebouwen en wonin-
gen.

In het TV1-programma "Ombudsjan" werd de vin-
ger nogmaals op de wonde gelegd. Getuigenissen
bewezen dat de oorspronkelijk goede bedoelingen
waren verzand in een Kafkaiaans administratief
kluwen. De minister, bevoegd voor wonen in
Vlaanderen, stelde toen onomwonden dat het be-
trokken decreet dringend diende te worden gewij-
zigd en dat dit ook de stelling was en is van minis-
ter Dirk Van Mechelen, bevoegd voor Financiën en
Begroting.

Tegelijkertijd meldde de minister  –  al dan niet na-
mens de Vlaamse regering  –  dat leegstand die niet
leidt tot verwaarlozing, niet door het Vlaams Ge-
west maar wel door de gemeenten moet worden
behandeld. Elke gemeente dient volgens de minis-
ter casus per casus en met plaatsbezoek het nodige
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verslag op te stellen en voor dossieropvolging te
zorgen. Ten slotte kaatste hij de politiek hete bal
van finaal optreden van het gewestelijke naar het
lokale niveau terug door te stellen dat het tot de
gemeentelijke autonomie behoort om te beslissen
of en hoe tegen eigenaars van leegstaande panden
zal worden opgetreden.

Eén en ander werd eind september  –  begin okto-
ber door de media (onder meer FET van 2 oktober
2003, Het Nieuwsblad van 28 september 2003, Het
Laatste Nieuws van 27 september 2003) breed uit-
gesmeerd, zodat nu meer en meer betrokkenen de
vraag stellen waarom de decreetswijziging uitblijft.
Zeker indien men weet dat de minister via de
media reeds uitleg over de "nieuwe procedure"
heeft verstrekt (cfr. Het Laatste Nieuws van 27
september 2003).

1. In hoeverre heeft de minister toen publiekelijk
gesproken namens de Vlaamse regering ?

2. Welke initiatieven, zoals aangekondigd, werden
inmiddels genomen, hetzij door de Vlaamse re-
gering, hetzij door de minister van Financiën,
hetzij door de minister ?

3. Is er een tijdspad vooropgesteld om de bestaan-
de decreetgeving aan de feiten en het beleid aan
te passen ?

4. Op welke wijze zal de Vlaamse regering de
rechtszekerheid, die thans op de helling staat,
herstellen ?

Antwoord

1. Ik werd door de redactie van het TV1-program-
ma "Ombudsjan" uitgenodigd om in hun uit-
zending van 25 september 2003 te reageren op
enkele schrijnende dossiers van mensen die met
een leegstandsheffing zijn geconfronteerd.

Ik sprak op dat moment in eigen naam en ver-
tolkte niet het standpunt van de Vlaamse rege-
ring.

2. Mijn kabinet heeft intussen de pijnpunten van
het huidige heffingsdecreet trachten bloot te
leggen en een aantal oplossingen voorgesteld.

Binnen de meerderheid wordt momenteel on-
derhandeld over een nieuw voorstel van decreet
dat met de technische ondersteuning van mijn
kabinet en het kabinet van de heer Dirk Van
Mechelen, Vlaams minister van Financiën en

Begroting, Innovatie, Media en Ruimtelijke Or-
dening, werd opgesteld.

Het is de bedoeling om op korte termijn een
voorstel van decreet in te dienen.

3. Ik heb het gevoel dat de tijd rijp is voor een
grondige hervorming van het heffingsdecreet
van 1995 en dat de wil hiervoor aanwezig is in
het Vlaams Parlement.

Het nieuwe decreet zou in maart of april door
het Vlaams Parlement kunnen worden goedge-
keurd.

4. Het heffingsdecreet is tot nader order nog niet
gewijzigd. Tot op vandaag werd nog niets defini-
tief beslist over de aanpassing of afschaffing van
de leegstandsheffing.

Vraag nr. 53
van 19 december 2003
van de heer KARIM VAN OVERMEIRE

VRT Europabeker voetbal  –  Uitzendrechten

1. Kan de minister meedelen hoeveel de VRT be-
taald heeft voor de uitzendrechten van de Euro-
pabeker voetbal ?

2. Klopt het dat de RTBf voor het uitzenden van
dezelfde beelden aanzienlijk minder moest be-
talen ?

3. Waaraan is dit verschil te wijten ?

Antwoord

Het toezicht van de Vlaamse regering op de VRT is
een legaliteitstoezicht en slaat alleen op  de be-
hoorlijke uitvoering van de openbare omroepop-
dracht, zoals vastgesteld in de beheersovereen-
komst, en meer bepaald op de realisatie van de
performantiemaatstaven. De controlebevoegdheid
van het Vlaams Parlement is op haar beurt vanzelf-
sprekend beperkt tot die aangelegenheden waar-
voor de Vlaamse regering of één van haar minis-
ters bevoegd is. Alle aangelegenheden die de be-
voegdheid van de regering te buiten gaan, ontsnap-
pen aan de parlementaire controle.

Dit is ook het standpunt dat het Uitgebreid Bureau
van het Vlaams Parlement heeft ingenomen in zijn
vergadering van 10 september 2001 naar aanleiding
van de vraag van een Vlaamse volksvertegenwoor-
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diger om informatie te krijgen over de kostprijs
van de uitzendrechten die de VRT betaalt voor
sportevenementen, en het verzoek van het Reken-
hof naar het standpunt van het Vlaams Parlement
inzake de reikwijdte van het recht van de Vlaamse
volksvertegenwoordigers om informatie op te vra-
gen bij het Rekenhof. Het Uitgebreid Bureau van
het Vlaams Parlement besloot dan ook :

"Zolang het sluiten van (sport)contracten past bin-
nen een beleid dat tegemoet komt aan de decretale
taakomschrijving van de VRT enerzijds, en aan de
doelstellingen die in de beheersovereenkomst wor-
den vooropgesteld anderzijds, is de Vlaamse rege-
ring niet bevoegd zich hierover uit te spreken. Aan-
gezien de regering niet verantwoordelijk is, kan het
parlement hierop ook geen controle uitoefenen."

De VRT kan dan ook niet verplicht worden deze
gegevens publiek te maken, temeer daar het hier
niet alleen om een puur operationele materie gaat,
maar bovendien ook om gegevens die in een con-
currentiële omgeving op een vertrouwelijke manier
moeten worden behandeld.

B. Vragen waarop werd geantwoord na het 
verstrijken van de reglementaire termijn

Vraag nr. 23
van 28 november 2003
van de heer FRANCIS VERMEIREN

Gehandicapten  –  Tewerkstellingskansen

De huidige economische omstandigheden wegen
ongetwijfeld op de tewerkstellingsmogelijkheden
van gehandicapten. Nochtans komen zij voor het
invullen van sommige vacatures zeker in aanmer-
king, hoewel dit een omscholing of een bijzondere
vorming naargelang de omstandigheden kan ver-
onderstellen.

In dit verband rijzen dan ook vragen over de kan-
sen van lichamelijk gehandicapten om door aange-
past werk in hun levensbehoeften te voorzien.

1. Wat is het percentage van de gehandicapten die
als werkzoekende kunnen worden beschouwd ?

Welke evolutie heeft zich de jongste jaren en
maanden afgetekend ?

Werden specifieke maatregelen genomen om de
tewerkstelling van gehandicapten te verzeke-
ren ?

2. Werden speciale opleidingen uitgewerkt voor
gehandicapten om hun tewerkstelling in een
aantal sectoren (dienstensector, enz.) te bevor-
deren ?

Hoe reageert het bedrijfsleven op de tewerk-
stelling van gehandicapten ?

Beschikt men over gegevens betreffende de op-
vang van gehandicapten met een hogere oplei-
ding die moeilijkheden ondervinden om een
normale loopbaan uit te bouwen ?

3. Wordt er door de minister op toegezien dat de
gehandicapten werkelijk gelijke kansen genie-
ten in het bedrijfsleven en de KMO's ?

N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers
Landuyt (vraag nr. 23) en Byttebier (nr. 37).

Antwoord

1. Uit de resultaten van de Enquête naar de Ar-
beidskrachten (EAK) voor het jaar 2002 blijkt
dat 16,2 % van alle Vlamingen op werkzame
leeftijd (15-64 jaar) een handicap heeft of lijdt
aan een langdurig gezondheidsprobleem. In ab-
solute cijfers zijn dit ongeveer 640.000 perso-
nen. Niet iedereen signaleert ook problemen
met het verkrijgen van werk of met de uitvoe-
ring van het werk (aard van het werk  –  hoe-
veelheid werk  –  verplaatsingsproblemen),
maar 12,7 % (of ongeveer 500.000 personen)
doen dit wel. We kunnen deze laatsten beschou-
wen als "arbeidsgehandicapten", dit wil zeggen
"mensen met een aantasting van hun mentale,
psychische, lichamelijke of zintuiglijke mogelijk-
heden, voor wie het uitzicht op het verwerven
en behouden van een arbeidsplaats en op voor-
uitgang op die plaats, langdurig en in belangrij-
ke mate beperkt is".

In de EAK zijn er onder de arbeidsgehandicap-
ten 4 % mensen die opgeven dat ze werkzoe-
kend zijn (tegenover 3,3 % bij de totale bevol-
king). In absolute cijfers zijn dit 20.000 à 25.000
personen. Dit stemt goed overeen met het offi-
cieel aantal geregistreerde werkzoekende ar-
beidsgehandicapten (zie tabel 1). Men mag

MINISTER VICE-PRESIDENT 
VAN DE VLAAMSE REGERING,
VLAAMS MINISTER
VAN WERKGELEGENHEID EN TOERISME

RENAAT LANDUYT
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evenwel niet uit het oog verliezen dat de helft
van de arbeidsgehandicapten tot de inactieven
behoren (tegenover één derde bij de totale be-
volking). Ongetwijfeld zijn er ook daar nog
mensen die aan de slag zouden willen gaan en
dit ook kunnen.

Sinds enkele jaren wordt de ontwikkeling van
het aantal officieel ingeschreven werkzoekende
arbeidsgehandicapten nauwkeurig opgevolgd.
Het gaat om personen die als niet-werkende
werkzoekende (NWWZ) zijn ingeschreven in
de Vlaamse Dienst voor Arbeidsbemiddeling en

Beroepsopleiding (VDAB) en die van de ande-
re NWWZ te onderscheiden zijn doordat ze ook
ingeschreven zijn in het Vlaams Fonds voor So-
ciale Integratie van Personen met een Handicap
(VFSIPH) en/of een BUSO-schoolopleiding
hebben gevolgd en/of door de VDAB aange-
merkt zijn als gedeeltelijk of zeer beperkt ge-
schikt (BUSO : buitengewoon secundair onder-
wijs  –  red.). Tabel 1 geeft een overzicht van de
ontwikkeling.

Tabel 1 : Niet-werkende werkzoekende arbeidsge-
handicapten in Vlaanderen (bron : VDAB)
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Juni 1996 Juni 1998 Juni 2001 Juni 2002 Juni 2003

Ingeschreven in VFSIPH 3.180 3.256 3.083 3.555 4.008

BUSO-afgestudeerden 5.924 5.345 4.783 5.530 6.605

Gedeeltelijk geschikt 11.252 10.242 9.714 10.518 13.127

Zeer beperkt geschikt 3.737 3.550 3.210 3.216 3.354

Gedeeltelijk + zeer beperkt geschikt 14.989 13.792 12.924 13.734 16.481

Totaal arbeidsgehandicapten* 20.676 18.752 17.140 18.549 21.400

Andere werkzoekenden* 219.337 180.356 144.861 159.028 182.914

Totaal werkzoekenden* 240.013 199.108 162.001 177.577 204.314

% arbeidsgehandicapten 8.6 9.4 10.6 10.4 10.5

* Inclusief personen in beroepsopleiding

De daling van het aantal werkzoekende ar-
beidsgehandicapten in de tweede helft van de
jaren negentig is recentelijk omgeslagen in een
stijging, waardoor het niveau in juni 2003 dat
van juni 1996 zelfs overstijgt. Tussen juni 2001
en juni 2003 verloopt de stijging van het aantal
arbeidsgehandicapten wel op hetzelfde ritme als
de stijging van de andere werkzoekenden.

Deze ontwikkeling doet zich voor niettegen-
staande het feit dat voor het instrumentarium
dat in de loop van de jaren negentig is ontwik-
keld in het VFSIPH meer middelen werden in-
gezet en de werking ervan werd verfijnd. Dit in-
strumentarium omvat : gespecialiseerde scree-
ning in de centra voor gespecialiseerde voor-
lichting bij beroepskeuze (CGVB), beroepsop-
leiding in de centra voor beroepsopleiding
(CBO), trajectbegeleiding door de arbeidstra-
jectbegeleidingsdiensten (ATB), adviesverle-

ning over aanpassingen aan de arbeidspost en
betaling van de kosten ervan, tegemoetkomin-
gen in het vervoer naar de arbeidsplaats, be-
schutte tewerkstelling en loonsubsidies (CAO
26/VIP).

De extra middelen kwamen niet enkel van de
begroting van het VFSIPH, maar eveneens van
"Vesoc-actieprogramma's evenredige arbeids-
deelname en diversiteit". Een en ander is nog
aangevuld met ESF-financiering. In het Vesoc-
kader zijn trouwens niet enkel extra middelen
uitgetrokken voor screenings, opleidingen en
trajectbegeleiding, maar via de projectontwik-
kelaars van de STC's worden er op bedrijfsni-
veau diversiteitsplannen opgemaakt en gefinan-
cierd die (onder meer) de instroom, doorstroom
en bedrijfsinterne opleiding van mensen met
een handicap beogen.



Via de sectorconsulenten diversiteit wordt er
bovendien sensibiliserend en informerend ge-
werkt naar de introductie van diversiteitsbeleid
binnen diverse sectoren. Zo waren er in 2002
reeds 72 actieplannen waarin er aandacht was
voor arbeidsgehandicapten. In de oproep van
diversiteitsplannen voor 2003 is dat nog ver-
sterkt. In 106 van de 310 ingediende actieplan-
nen van 2003 gaat het onder meer om acties met
betrekking tot personen met een handicap.
Over het totaal van de actieplannen genomen
worden streefcijfers neergelegd voor de in-
stroom van ongeveer 225 personen met een ar-
beidshandicap, ongeveer 150 mensen met een
handicap die zullen doorstromen (naar hogere
of vergelijkbare functieniveaus) en ongeveer
900 mensen met een handicap die een opleiding
zullen volgen.

(CAO : collectieve arbeidsovereenkomst ; VIP :
Vlaamse Inschakelingspremie ; ESF : Europees
Sociaal Fonds ; Vesoc : Vlaams Economisch en
Sociaal Overlegcomité ; STC : subregionaal te-
werkstellingscomité  –  red.)

Op 2 december 2003 hebben minister Van 
Grembergen en ik, de Vlaamse sociale partners,
de gebruikersorganisaties en intermediaire or-
ganisaties voor personen met een arbeidshandi-
cap een gemeenschappelijke platformtekst on-
dertekend betreffende "evenredige arbeidsdeel-
name en diversiteit 2010". De doelstelling van
een evenredige arbeidsdeelname van personen
met een arbeidshandicap in 2010 werd vertaald
in drie concrete en kwantificeerbare doelstellin-
gen, die bij de opvolging en evaluatie van dit ge-
meenschappelijk engagement expliciet aan bod
zullen komen :

1) een substantiële vermindering van de kloof
in de werkzaamheidsgraad ;

2) het wegwerken van de oververtegenwoordi-
ging in de werkloosheid (lees, ook in de inac-
tiviteit) ;

3) het creëren van mogelijkheden en stimulan-
sen voor de groep personen met een arbeids-
handicap om ongeacht hun statuut gelijke
rechten te waarborgen om de stap naar de
arbeidsmarkt te kunnen maken en een even-
redige kans te hebben om aangeworven te
worden bij de invulling van vacatures.

Anno 2003 is 45,7 % van de arbeidsgehandicap-
ten tussen 15 en 64 jaar aan het werk, tegenover
63,5 % op de totale bevolking. Om deze aan-
zienlijke kloof tegen 2010 substantieel te ver-

minderen, is een jaarlijkse toename van min-
stens 4.500 tot 9.000 jobs voor arbeidsgehandi-
capten noodzakelijk.

De platformtekst bevat een reeks concrete en-
gagementen van de diverse partners om deze
doelstellingen te bereiken.

2. De opleidingscentra voor gehandicapten
(CBO's) bieden in heel Vlaanderen de moge-
lijkheid tot gespecialiseerde opleidingen in uit-
eenlopende beroepen in allerlei sectoren. Aan-
gezien vandaag de dag al die opleidingen min-
stens voor 50 % op de werkvloer dienen plaats
te vinden, is niet alleen verzekerd dat ze up-to-
date worden gehouden, maar daardoor is het
aanbod aan opleidingen zeer ruim. Bovendien is
het in een aantal gevallen mogelijk om, met on-
dersteuning, een gewone beroepsopleiding te
volgen.

Men kan bezwaarlijk stellen dat het bedrijfsle-
ven probleemloos toegankelijk is voor gehandi-
capten en dat er nooit rechtstreeks of onrecht-
streeks gediscrimineerd wordt, maar er zijn ook
vele voorbeelden te geven van goede praktijken
in het bedrijfsleven. Koepelorganisaties zoals
Unizo met zijn Servicepunt Diversiteit, het
VEV en de Vlaamse Kamers (samen VOKA)
met de actie Jobkanaal en de Boerenbond met
het Steunpunt Groene Zorg, sensibiliseren hun
leden voor deze problematiek en reiken prakti-
sche werkinstrumenten aan. Al deze organisa-
ties hebben ook de platformtekst van 2 decem-
ber 2003 onderschreven.

(Unizo : Unie van Zelfstandige Ondernemers ;
VEV : Vlaams Economisch Verbond  –  red.)

Individuele bedrijven en ondernemers onder-
vinden vaak nog problemen met het vinden van
de juiste wegen en instrumenten om personen
met een arbeidshandicap in dienst te nemen of
te houden. De hierboven vermelde instrumen-
ten van de sociale partners, alsmede de sector-
consulenten in het kader van de sectorconve-
nants, de diversiteitsconsulenten van de vakbon-
den en de STC-projectontwikkelaars hebben
onder meer als taak ondersteunend te werken
naar de bekendmaking van de integratiebevor-
derende maatregelen die met betrekking tot de
kansengroep "personen met een arbeidshandi-
cap" voorhanden zijn.

Het hele hierboven geschetste instrumentarium
staat uiteraard ook ter beschikking van hoger-
opgeleiden. Ze vormen evenwel een minderheid
in de groep niet-werkende werkzoekende ar-
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beidsgehandicapten. Van de ongeveer 21.400 ge-
registreerde werkzoekenden (juni 2003) met
een arbeidshandicap in het Vlaamse gewest is
slechts 16,8 % midden- of hogergeschoold
(hoger dan LSO). Op het totale bereik van per-
sonen met een arbeidshandicap in trajectwer-
king in 2002 blijkt ongeveer 12 % midden- of
hogergeschoold te zijn. Dit wijst dus op een on-
dervertegenwoordiging ten opzichte van hun
proportioneel aandeel in de populatie werkzoe-
kenden met een arbeidshandicap (LSO : lager
secundair onderwijs  –  red.).

De loopbanen van mensen met een handicap,
waaronder ook hogeropgeleiden, zijn beschre-
ven in een studie die in opdracht van het 
VFSIPH is uitgevoerd : Fripont, I., J. Bollens
(2003) Arbeidsloopbanen van personen met een
handicap. HIVA-KU Leuven. Deze studie ver-
schijnt binnenkort. (HIVA : Hoger Instituut voor
de Arbeid ; KU Leuven : Katholieke Universiteit
Leuven  –  red.)

3. Op wettelijk vlak worden gelijke kansen gega-
randeerd in de wet ter bestrijding van discrimi-
natie van 25 februari 2003 en in het Vlaams de-
creet van 8 mei 2002 houdende evenredige par-
ticipatie op de arbeidsmarkt. Beide regelingen
passen in de omzetting door de Belgische over-
heden van de Europese richtlijn 2000/78/EG
van de Raad van 27 november 2000 tot instel-
ling van een algemeen kader voor gelijke be-
handeling in arbeid en beroep.

Op federaal vlak kan een persoon met een han-
dicap zich laten bijstaan door het Centrum voor
Gelijkheid van Kansen en voor Racismebestrij-
ding, op Vlaams niveau zijn uitvoeringsbesluiten
in de maak om het decreet operationeel te
maken.

(Antwoord Adelheid Byttebier : blz. 1574  –  red.)

Vraag nr. 36
van 25 november 2003
van mevrouw BRIGITTE GROUWELS

Verdrag tegen vrouwendiscriminatie  –  Ontwerpde-
creet

Het verdrag inzake de uitbanning van alle vormen
van discriminatie van vrouwen kan slechts geratifi-
ceerd worden indien alle instellingen van België
hieraan hun goedkeuring verlenen. Het federale
parlement (10 augustus 2001), het Brussels Hoofd-
stedelijk Gewest (7 februari 2002), het Waals Ge-
west (13 november 202), de Duitstalige Gemeen-
schap (20 januari 2003) en de Franse Gemeenschap
(20 februari 2003) hebben terzake al de vereiste
wettelijke initiatieven genomen.

De Vlaamse regering heeft op 18 juli 2003 haar
goedkeuring gegeven aan het ontwerpdecreet dat
instemt met het facultatief protocol. Maar dit ont-
werpdecreet werd nog niet ingediend in het
Vlaams Parlement.

1. Waarom werd dit nog niet ingediend in het par-
lement ?

2. Is de regering van plan het ontwerpdecreet in te
dienen en te behandelen tijdens deze legisla-
tuur ? En zo ja, wanneer ?

Want zolang het Vlaams Parlement zijn instem-
ming niet geeft, kan België het protocol niet ra-
tificeren.

N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers Byt-
tebier (vraag nr. 36) en Ceysens (nr. 23).

Antwoord

Het ontwerp van decreet houdende de instemming
met het facultatief protocol bij het verdrag inzake
uitbanning van alle vormen van discriminatie van
vrouwen, opgemaakt in New York op 6 oktober
1999, werd op 19 december 2003 overgezonden aan
de heer Norbert De Batselier, voorzitter van het
Vlaams Parlement.

Vraag nr. 37
van 28 november 2003
van de heer FRANCIS VERMEIREN

Gehandicapten  –  Tewerkstellingskansen

De huidige economische omstandigheden wegen
ongetwijfeld op de tewerkstellingsmogelijkheden
van gehandicapten. Nochtans komen zij voor het
invullen van sommige vacatures zeker in aanmer-
king, hoewel dit een omscholing of een bijzondere
vorming naargelang de omstandigheden kan ver-
onderstellen.

VLAAMS MINISTER 
VAN WELZIJN, GEZONDHEID
EN GELIJKE KANSEN

ADELHEID BYTTEBIER
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In dit verband rijzen dan ook vragen over de kan-
sen van lichamelijk gehandicapten om door aange-
past werk in hun levensbehoeften te voorzien.

1. Wat is het percentage van de gehandicapten die
als werkzoekende kunnen worden beschouwd ?

Welke evolutie heeft zich de jongste jaren en
maanden afgetekend ?

Werden specifieke maatregelen genomen om de
tewerkstelling van gehandicapten te verzeke-
ren ?

2. Werden speciale opleidingen uitgewerkt voor
gehandicapten om hun tewerkstelling in een
aantal sectoren (dienstensector, enz.) te bevor-
deren ?

Hoe reageert het bedrijfsleven op de tewerk-
stelling van gehandicapten ?

Beschikt men over gegevens betreffende de op-
vang van gehandicapten met een hogere oplei-
ding die moeilijkheden ondervinden om een
normale loopbaan uit te bouwen ?

3. Wordt er door de minister op toegezien dat de
gehandicapten werkelijk gelijke kansen genie-
ten in het bedrijfsleven en de KMO's ?

N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers
Landuyt (vraag nr. 23) en Byttebier (nr. 37).

Antwoord

1. Uit de resultaten van de Enquête naar de Ar-
beidskrachten (EAK) voor het jaar 2002 blijkt
dat 16,2 % van alle Vlamingen op werkzame
leeftijd (15-64 jaar) een handicap heeft of lijdt
aan een langdurig gezondheidsprobleem. In ab-
solute cijfers zijn dit ongeveer 640.000 perso-
nen. Niet iedereen signaleert ook problemen
met het verkrijgen van werk of met de uitvoe-

ring van het werk (aard van het werk  –  hoe-
veelheid werk  –  verplaatsingsproblemen),
maar 12,7 % (of ongeveer 500.000 personen)
doet dit wel. We kunnen deze laatsten beschou-
wen als "arbeidsgehandicapten", dit wil zeggen
"mensen met een aantasting van hun mentale,
psychische, lichamelijke of zintuiglijke mogelijk-
heden, voor wie het uitzicht op het verwerven
en behouden van een arbeidsplaats en op voor-
uitgang op die plaats, langdurig en in belangrij-
ke mate beperkt is".

In de EAK zijn er onder de arbeidsgehandicap-
ten 4 % mensen die opgeven dat ze werkzoe-
kend zijn (tegenover 3,3 % bij de totale bevol-
king). In absolute cijfers zijn dit 20.000 à 25.000
personen (naargelang men de berekening ba-
seert op 640.000 of op 500.000). Dit stemt goed
overeen met het officieel aantal geregistreerde
werkzoekende arbeidsgehandicapten (zie tabel
1). Men mag evenwel niet uit het oog verliezen
dat de helft van de arbeidsgehandicapten tot de
inactieven behoren (tegenover één derde bij de
totale bevolking). Ongetwijfeld zijn er ook daar
nog mensen die aan de slag zouden willen gaan
en dit ook kunnen.

Sinds enkele jaren wordt de ontwikkeling van
het aantal officieel ingeschreven werkzoekende
arbeidsgehandicapten nauwkeurig opgevolgd.
Het gaat om personen die als niet-werkende
werkzoekende zijn ingeschreven in de Vlaamse
Dienst voor Arbeidsbemiddeling en Beroepsop-
leiding (VDAB) en die van de andere NWWZ
te onderscheiden zijn doordat ze ook ingeschre-
ven zijn bij het Vlaams Fonds voor Sociale Inte-
gratie van Personen met een Handicap (VF-
SIPH) en/of een BUSO-schoolopleiding hebben
gevolgd en/of door de VDAB aangemerkt zijn
als gedeeltelijk of zeer beperkt geschikt (BUSO :
buitengewoon secundair onderwijs  –  red.).
Tabel 1 geeft een overzicht van de ontwikkeling.

Tabel 1 : Niet-werkende werkzoekende arbeidsge-
handicapten in Vlaanderen (bron : VDAB)
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Juni 1996 Juni 1998 Juni 2001 Juni 2002 Juni 2003

Ingeschreven in VFSIPH 3.180 3.256 3.083 3.555 4.008

BUSO-afgestudeerden 5.924 5.345 4.783 5.530 6.605

Gedeeltelijk geschikt 11.252 10.242 9.714 10.518 13.127

Zeer beperkt geschikt 3.737 3.550 3.210 3.216 3.354

Gedeeltelijk + zeer beperkt geschikt 14.989 13.792 12.924 13.734 16.481

Totaal arbeidsgehandicapten* 20.676 18.752 17.140 18.549 21.400

Andere werkzoekenden* 219.337 180.356 144.861 159.028 182.914

Totaal werkzoekenden* 240.013 199.108 162.001 177.577 204.314

% arbeidsgehandicapten 8.6 9.4 10.6 10.4 10.5

* Inclusief personen in beroepsopleiding
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De daling van het aantal werkzoekende ar-
beidsgehandicapten in de tweede helft van de
jaren negentig is recentelijk omgeslagen in een
stijging, waardoor het niveau in juni 2003 dat
van juni 1996 zelfs overstijgt. Tussen juni 2001
en juni 2003 verloopt de stijging van het aantal
arbeidsgehandicapten wel op hetzelfde ritme als
de stijging van de andere werkzoekenden.

Deze ontwikkeling doet zich voor niettegen-
staande het feit dat voor het instrumentarium
dat in de loop van de jaren negentig is ontwik-
keld in het VFSIPH meer middelen werden in-
gezet en de werking ervan werd verfijnd. Dit in-
strumentarium omvat : gespecialiseerde scree-
ning in de CGVB's, beroepsopleiding in de
CBO's, trajectbegeleiding door de ATB's, ad-
viesverlening over aanpassingen aan de arbeids-
post en betaling van de kosten ervan, tegemoet-
komingen in het vervoer naar de arbeidsplaats,
beschutte tewerkstelling en loonsubsidies (CAO
26/VIP). De extra middelen kwamen niet enkel
van de begroting van het VFSIPH maar even-
eens van "Vesoc-actieprogramma's evenredige
arbeidsdeelname en diversiteit". Een en ander
is nog aangevuld met ESF-financiering. In het
Vesoc-kader zijn trouwens niet enkel extra mid-
delen uitgetrokken voor screenings, opleidingen
en trajectbegeleiding maar via de projectont-
wikkelaars van het STC en de diversiteitsconsu-
lenten bij de sectorfondsen zijn er op bedrijfsni-
veau ook positieve actieplannen en diversiteits-
plannen opgemaakt en gefinancierd die (onder
meer) de tewerkstelling van mensen met een

handicap beogen. Zo waren er in 2002 reeds 72
actieplannen waarin er aandacht was voor ar-
beidsgehandicapten en die acties zijn in 2003
nog versterkt.

(CGVB : centrum voor gespecialiseerde voor-
lichting bij beroepskeuze ; CBO : centrum voor
beroepsopleiding ; ATB : arbeidstrajectbegelei-
ding ; CAO : collectieve arbeidsovereenkomst ;
VIP : Vlaamse Inschakelingspremie ; ESF : Eu-
ropees Sociaal Fonds ; Vesoc : Vlaams Econo-
misch en Sociaal Overlegcomité ; STC : subregio-
naal tewerkstellingscomité  –  red.)

Op 2 december 2003 hebben de Vlaamse rege-
ring, de Vlaamse sociale partners, de gebruikers-
organisaties en intermediaire organisaties voor
personen met een arbeidshandicap een gemeen-
schappelijke platformtekst ondertekend be-
treffende "evenredige arbeidsdeelname en di-
versiteit 2010". De doelstelling van een evenre-
dige arbeidsdeelname van personen met een ar-
beidshandicap in 2010 werd vertaald in drie
concrete en kwantificeerbare doelstellingen, die
bij de opvolging en evaluatie van dit gemeen-
schappelijk engagement expliciet aan bod zullen
komen :

1) een substantiële vermindering van de kloof
in de werkzaamheidsgraad ;

2° het wegwerken van de oververtegenwoordi-
ging in de werkloosheid (lees, ook in de inac-
tiviteit) ;



3) het creëren van mogelijkheden en stimulan-
sen voor de groep personen met een arbeids-
handicap om ongeacht hun statuut gelijke
rechten te waarborgen om de stap naar de
arbeidsmarkt te kunnen maken en een even-
redige kans te hebben om aangeworven te
worden bij de invulling van vacatures.

Anno 2003 is 45,7 % van de arbeidsgehandicap-
ten tussen 15 en 64 jaar aan het werk, tegenover
63,5 % op de totale bevolking. Om deze aan-
zienlijke kloof tegen 2010 substantieel te ver-
minderen, is een jaarlijkse toename van min-
stens 4.500 tot 9.000 jobs voor arbeidsgehandi-
capten noodzakelijk.

De platformtekst bevat een reeks concrete en-
gagementen van de diverse partners om deze
doelstellingen te bereiken.

2. De opleidingscentra voor gehandicapten
(CBO's) bieden in heel Vlaanderen de moge-
lijkheid tot gespecialiseerde opleidingen in uit-
eenlopende beroepen in allerlei sectoren. Aan-
gezien vandaag de dag al die opleidingen min-
stens voor 50 % op de werkvloer dienen plaats
te vinden, is niet alleen verzekerd dat ze up-to-
date worden gehouden, maar daardoor is het
aanbod aan opleidingen zeer ruim.

Bovendien is het in een aantal gevallen moge-
lijk om, met ondersteuning, een gewone be-
roepsopleiding te volgen.

Hoe reageert het bedrijfsleven op de tewerk-
stelling van gehandicapten ?

Men kan bezwaarlijk stellen dat het bedrijfsle-
ven probleemloos toegankelijk is voor gehandi-
capten en dat er nooit gediscrimineerd wordt,
maar er zijn ook vele voorbeelden te geven van
goede praktijken in het bedrijfsleven. Koepelor-
ganisaties zoals Unizo met zijn Servicepunt Di-
versiteit, het VEV met de actie Jobkanaal en de
Boerenbond met het Steunpunt Groene Zorg
sensibiliseren hun leden voor deze problema-
tiek en reiken praktische werkinstrumenten
aan. Al deze organisaties hebben ook de plat-
formtekst van 2 december 2003 onderschreven
(Unizo : Unie van Zelfstandige Ondernemers ;
VEV : Vlaams Economisch Verbond  –  red.).

Beschikt men over gegevens betreffende de op-
vang van gehandicapten met een hogere oplei-
ding die moeilijkheden ondervinden om een
normale loopbaan uit te bouwen ?

Het hele hierboven geschetste instrumentarium
staat uiteraard ook ter beschikking van hoger-
opgeleiden. Ze vormen evenwel een minderheid
in de groep niet-werkende werkzoekende ar-
beidsgehandicapten. De loopbanen van mensen
met een handicap, waaronder ook hogeropgelei-
den, zijn beschreven in een studie die in op-
dracht van het VFSIPH is uitgevoerd : Fripont,
I., J. Bollens (2003) Arbeidsloopbanen van per-
sonen met een handicap. HIVA-KU Leuven
(HIVA : Hoger Instituut voor de Arbeid ; KU
Leuven : Katholieke Universiteit Leuven  –
red.).

3. Op wettelijk vlak worden gelijke kansen gega-
randeerd in de (federale) wet te bestrijding van
discriminatie van 25 februari 2003 en in het
Vlaams decreet van 8 mei 2002 houdende even-
redige participatie op de arbeidsmarkt. Beide
regelingen passen in de omzetting door de Bel-
gische overheden van de Europese richtlijn
2000/78/EG van de Raad van 27 november 2000
tot instelling van een algemeen kader voor gelij-
ke behandeling in arbeid en beroep.

Op federaal vlak kan een persoon met een han-
dicap zich laten bijstaan door het Centrum voor
Gelijkheid van Kansen en voor Racismebestrij-
ding, op Vlaams niveau zijn uitvoeringsbesluiten
in de maak om het decreet operationeel te
maken.

(Antwoord Renaat Landuyt : blz. 1571  –  red.)

Vraag nr. 18
van 21 november 2003
van de heer LUK VAN NIEUWENHUYSEN

Franstalige leerovereenkomsten  –  Stand van zaken

In de loop van 1999 bleek dat de Franstalige leerse-
cretarissen van het Institut pour la Formation des
Petites et Moyennes Entreprises (IFPME), een in-
stelling die ressorteert onder de Cocof (Commis-
sion Communautaire Française), sedert 1996 leer-
overeenkomsten afsloten met Vlaamse onderne-
mingshoofden.

VLAAMS MINISTER 
VAN ECONOMIE,
BUITENLANDS BELEID EN
E-GOVERNMENT

PATRICIA CEYSENS

-1577- Vlaams Parlement  –  Vragen en Antwoorden  –  Nr. 7  –  30 januari 2004



Het Vlaams Instituut voor het Zelfstandig Onder-
nemen (VIZO) had daartegen al enige tijd gepro-
testeerd en de raad van bestuur van het IFPME
trok aanvankelijk het betrokken reglement in.
Achteraf bleek evenwel dat er nieuwe contracten
werden afgesloten.

De toenmalige regering zou onderzoeken hoe daar
verder op zou kunnen worden gereageerd, aange-
zien vorming een gemeenschapsmaterie betreft. Ju-
ridische stappen werden niet uitgesloten.

Het is mij niet bekend of dit dossier door de vorige
en/of de huidige regering nog verder werd opge-
volgd en of er eventueel nog initiatieven terzake
werden genomen.

Is de minister daarvan op de hoogte ?

Zijn er deze legislatuur nog meldingen geweest van
activiteiten van het Instituut pour la Formation de
Petites et Moyennes Entreprises buiten Brussel ?

Antwoord

1. Naar aanleiding van de vraag van de Vlaamse
volksvertegenwoordiger informeerde ik mij
over de problematiek van de leerovereenkom-
sten die door Franstalige leersecretarissen in het
Frans gesloten worden met ondernemingen die
gevestigd zijn in het homogene Nederlandse
taalgebied. De gesloten leerovereenkomsten
ressorteren onder het IFPME, de Franstalige te-
genhanger van het Vlaams Instituut voor het
Zelfstandig Ondernemen (VIZO) op het vlak
van de vorming van zelfstandigen en KMO's.

Vooral in de jaren 2000-2001 was het probleem
acuut. Vandaar dat onder impuls van mijn voor-
ganger, de heer Jaak Gabriels, werd aangedron-
gen op een advies van de Vaste Commissie voor
Taaltoezicht (VCT). Het protest van het VIZO
bij het IFPME had weliswaar geleid tot de in-
trekking van het reglement van 16 juni 1997, dat
het mogelijk maakte dat elk ondernemings-
hoofd in Vlaanderen  –  waar dan ook gevestigd
–  een Franstalige leerovereenkomst sloot, op
voorwaarde bijvoorbeeld dat de leerling cursus
liep in een Franstalig Brussels vormingscen-
trum. In de praktijk evenwel wijzigde niets.

2. Op 8 februari 2002 gaf de VCT een advies. Dit
stelt duidelijk dat leerovereenkomsten in het
Frans gesloten met ondernemingen gevestigd in
het homogene Nederlandse taalgebied, in strijd
zijn met de bepalingen van het decreet van 19

juli 1973, dat het gebruik van de talen regelt
voor de sociale betrekkingen tussen werkgevers
en werknemers. Gevolg hiervan is dat deze leer-
overeenkomsten nietig zijn.

Naar aanleiding van de schriftelijke parlemen-
taire vraag nr. 92 van 6 juni 2002 van de heer Jos
De Meyer zegde mijn voorganger toe om de
problematiek aan te kaarten bij de minister be-
voegd voor het Franstalige IFPME. Dit zou ge-
beuren op basis van voormeld advies van de
Vaste Commissie voor Taaltoezicht. Mochten
hier geen concrete afspraken uit voortvloeien,
dan zou hij de leersecretarissen vragen om een
concreet dossier op te maken ten behoeve van
de Sociale Inspectie (Bulletin van Vragen en
Antwoorden nr. 1 van 4 oktober 2002, blz. 257  –
red.).

3. Deze voorzichtige aanpak heeft te maken met
de gevoeligheid van het dossier.

Enerzijds staat het onomstotelijk vast dat de ge-
schetste praktijken van de Franstalige leersecre-
tarissen indruisen tegen de Grondwet en de
taalwetgeving. De gesloten leerovereenkomsten
zijn nietig krachtens de bepalingen van het de-
creet van 19 juli 1973, en zoals reeds vermeld is
ook de Vaste Commissie voor Taaltoezicht deze
mening toegedaan.

Anderzijds bleek het tot op heden onmogelijk
een concreet dossier van inbreuken op te
maken. Hoewel zij  –  ook vandaag nog  –  ken-
nis hebben van een aanzienlijk aantal inbreu-
ken, weigeren de leersecretarissen om bewijs-
stukken te bezorgen. De Sociale Inspectie kan
uiteraard slechts optreden op basis van zeer
concrete klachten. De leersecretarissen oorde-
len evenwel dat vooral de leerjongeren zelf het
grootste slachtoffer zijn bij een vernietiging van
de leerovereenkomsten. Door acties bij de on-
dernemingshoofden en de bijbehorende media-
aandacht komt bovendien de gehele leertijd in
een slecht daglicht te staan. Zij bepleiten dan
ook een voorafgaande uitputting van alle poli-
tieke middelen, pas nadien kan via de Sociale
Inspectie hard worden opgetreden.

In de lijn van de voornemens van mijn voorgan-
ger heb ik een brief gericht aan mijn Waalse col-
lega bevoegd voor het IFPME, om deze proble-
matiek aan te kaarten. Kan dit niet leiden tot
een bevredigende oplossing, dit is een stopzet-
ting van de inbreuken, dan zullen we met de
leersecretarissen gezamenlijk naar de Sociale
Inspectie gaan, en dit op basis van concrete dos-
siers.
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Vraag nr. 19
van 21 november 2003
van de heer CARL DECALUWE

Adviescheques  –  Bodemonderzoek

Uit een brief van de coördinator van de cel Oplei-
dings- en Adviescheques blijkt dat een aantal om-
schreven milieuadviezen, onder meer bodemonder-
zoeken, in aanmerking komen als adviesproject in
het kader van adviescheques. Deze richtlijn werd
op basis van artikel 7 van het besluit van de Vlaam-
se regering betreffende de adviescheques uitge-
werkt.

De erkenning als adviesinstantie gebeurt in bepaal-
de gevallen louter op basis van de erkenning als
VIZO-adviseur (VIZO : Vlaams Instituut voor het
Zelfstandig Ondernemen  –  red.).

Daarnaast maken bepaalde bodemonderzoeks- en
milieubureaus publiciteit met het feit dat bodem-
onderzoeken met adviescheques betaald kunnen
worden.

1. Biedt de erkenning van VIZO-adviseur dezelf-
de garanties inzake deskundigheid en kwali-
teitsniveau als deze van de bodemsaneringsdes-
kundigen die op basis van de vigerende wetge-
ving werden erkend ? Welke verschillen zijn er ?

2. Er is veel potentieel voor bodemonderzoek en
tevens is de kostprijs van deze analyses niet dui-
delijk afgelijnd.

In welke mate heeft de minister zicht op de mo-
gelijke vraag naar adviescheques ?

Over welke middelen beschikt men voor bo-
demonderzoek via de adviescheques ? Wat is de
limiet ?

3. Gaat de minister ervan uit dat er hier sprake is
van concurrentievervalsing aangezien er nu
twee types bodemsaneringsdeskundigen als ad-
viesorgaan optreden ? Wordt hiertoe een aan-
passing doorgevoerd ?

Hoe reageert de minister bovendien op het ver-
koopsargument "laat de overheid 50 % van uw
onderzoeken betalen", dat door een aantal als
"adviesinstantie" erkende bodemsaneringsdes-
kundigen wordt gebruikt ?

4. Het verkrijgen van de erkenning als bodemsa-
neringsdeskundige is onderworpen aan een
strenge procedure van de Openbare Afval-

stoffenmaatschappij voor het Vlaams Gewest
(OVAM). Bij de uitvoering van het onderzoek
wordt de kwaliteit gegarandeerd door de te vol-
gen procedures en codes van goede praktijk.

Waarom is dan nog een ISO nodig ?

Antwoord

1. In eerste instantie vraagt het begrip VIZO-advi-
seur zoals dit gebruikt wordt in het kader van
de adviescheques wel om enige verduidelijking.
Onder VIZO-adviseur dient te worden verstaan :
de externe erkende bedrijfsadviseur erkend
voor het systeem van de adviespremies op het
ogenblik dat de adviescheques werden gelan-
ceerd.

Het project betreffende de adviescheques zoals
goedgekeurd door de Vlaamse regering op 14
februari 2003, vervangt het voorheen bestaande
systeem van de adviespremies dat werd gere-
geld door het besluit van de Vlaamse regering
van 9 december 1997 betreffende het toekennen
van een financiële tegemoetkoming ten behoe-
ve van kleine ondernemingen die een beroep
doen op erkende externe bedrijfsadviseurs en
betreffende de erkenning van die bedrijfsadvi-
seurs.

Inzake de erkenning van extern bedrijfsadviseur
voor de adviespremies waren er twee mogelijk-
heden. Artikel 11, § 2 van het hierboven vermel-
de besluit inzake de adviespremies bepaalt dat
de milieucoördinator erkend overeenkomstig
art. 4.1.9.1.2. § 2 2° d) en de milieudeskundige
erkend overeenkomstig afdeling 1.3. 1 van het
besluit van de Vlaamse regering van 1 juni 1995
houdende algemene en sectorale bepalingen in-
zake milieuhygiëne, van rechtswege erkend wer-
den als externe bedrijfsadviseur voor het do-
mein milieustudies. Alle andere bedrijfsadvi-
seurs dienden een erkenningsprocedure te
doorlopen zoals bepaald in hoofdstuk III van
het besluit van 9 december 1997.

Het betrof hier de meer commerciële dienstver-
leners actief op zes verschillende domeinen
en/of subdomeinen, zoals onder meer op het do-
mein algemene bedrijfsorganisatie, strategie,
haalbaarheid van een ondernemingsplan, of op
het domein personeelsbeleid, of op het domein
beheer van productie en diensten, enzovoort.

Bij de opstart van het project van de adviesche-
ques werd er bij ministerieel besluit van 27 fe-
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bruari 2003 tot uitvoering van het besluit van de
Vlaamse regering van 14 februari 2003 be-
treffende de adviescheques in artikel 2, § 1. 1°
voor geopteerd om de bedrijfsadviseurs, voor-
heen erkend in het systeem van de adviespre-
mies, voor een overgangsperiode van drie jaar
te laten instappen in het nieuwe systeem onder
de noemer VIZO-adviseurs. Hun erkenning
blijft evenwel beperkt tot het domein of subdo-
mein waarin ze voorheen erkend werden.

Het begrip VIZO-adviseurs dekt dus zowel de
adviseurs erkend van rechtswege, zoals onder
meer de milieucoördinatoren en bodemsane-
ringsdeskundigen, als de bedrijfsadviseurs er-
kend conform de procedure in hoofdstuk III
van het besluit van 9 december 1997 door het
VIZO. In het kader van de adviespremies wer-
den dus reeds bestaande door de wet opgelegde
erkenningssystemen meegenomen op basis van
hun specifieke procedure en screening.

De procedure inzake de erkenning van bodem-
saneringsdeskundigen is vastgelegd in hoofd-
stuk 3 van het besluit van de Vlaamse regering
van 12 oktober 2001 tot wijziging van het besluit
van de Vlaamse regering van 5 maart 1996 hou-
dende vaststelling van het Vlaams reglement
betreffende de bodemsanering, kortweg het
Vlarebo. Hieruit blijkt dat de OVAM als erken-
ningsinstantie een uiterst grondig onderzoek
doorvoert naar de kwalificaties van de aanvra-
ger dusdanig dat een kwaliteitsvolle aanpak ge-
garandeerd wordt; het besluit voorziet tevens in
de nodige bepalingen tot schorsing of opheffing
van de erkenning; het besluit voorziet alleen in
een erkenning voor een termijn van vijf jaar ter-
wijl de maatregel van de adviescheques deze be-
paalt op maximaal drie jaar. Bij de OVAM stel-
len we vast dat men een grondige kennis moet
hebben van verschillende disciplines (biologie,
bodemkunde, fysica, enz.) die moet worden be-
wezen aan de hand van diploma's en de be-
roepservaring varieert tussen drie tot vijf jaar in
een periode van zes tot tien jaar voorafgaand
aan de erkenningsaanvraag.

De VIZO-erkenning gebeurde, naast een aantal
algemene voorwaarden inzake gedrag, nationa-
liteit en diploma, hoofdzakelijk op basis van
specifieke beroepservaring met het domein
waarvoor men de erkenning vroeg. Deze be-
roepservaring alsook de deskundigheid en ver-
nieuwingsbereidheid moesten worden aange-
toond door het voorleggen van vijf overeen-
komsten en de bedrijfsadviezen die hieraan een
gunstig gevolg gaven. Men moest minstens drie

volle jaren ervaring hebben als adviseur voor
KMO's en drie van de vijf overeenkomsten en
bedrijfsadviezen dienden maximaal twee jaar
voor de erkenningsaanvraag te zijn afgeleverd.
Tevens werd van de kandidaat-externe bedrijfs-
adviseur een interview afgenomen waarbij ge-
peild werd naar de wijze van adviseren en waar-
bij tevens dieper werd ingegaan op bepaalde as-
pecten met betrekking tot zijn overeenkomsten.

Een deel van de voorwaarden werd dus gecon-
troleerd aan de hand van een aantal stukken, in
een tweede fase (interview) werden dan de ove-
rige voorwaarden die moeilijker aan de hand
van schriftelijke stukken konden worden nage-
gaan, onderzocht.

De erkenning van het VIZO was in principe
eeuwigdurend of tenminste tot zolang de maat-
regel van de adviespremies liep. Beide procedu-
res, zowel deze van de OVAM als deze van het
VIZO, zijn (waren) voornamelijk gebaseerd op
het bewijs van deskundigheid en ervaring. Maar
uit een evaluatie van de erkenningsprocedure
van het VIZO is gebleken dat deze op het eer-
ste zicht vrij eenvoudig ogende procedure door
de adviseurs als vrij omslachtig en bureaucra-
tisch werd ervaren. De pijnpunten waren voor-
namelijk gesitueerd op het vlak van de beschik-
baarheid van de vereiste overeenkomsten, het
vertrouwelijke karakter van de adviezen en de
domeinen van erkenning. Daartegenover staat
dat uit de evaluatieformulieren die werden
voorgelegd aan de ondernemingen (de klanten-
bevraging) die gebruik maakten van de advies-
premies bleek dat er in globo een grote tevre-
denheid was inzake de kwaliteit van de advies-
verlening (efficiëntie) van de adviseurs.

Als minister bevoegd voor het economisch be-
leid kan ik echter geen uitspraak doen inzake
de  erkenningsprocedure voor de bodemsane-
ringsdeskundige. Hieromtrent dient de OVAM
bevraagd te worden.

2. Het project van de adviescheques is een vraag-
gestuurd instrument. De ondernemingen beslis-
sen naargelang  hun concrete behoefte zelf aan
welke soorten advies ze hun maximaal jaarlijks
contingent van 820 cheques willen besteden.
Het jaarlijks contingent van maximaal 820 che-
ques kan worden aangewend voor het inkopen
van verschillende adviezen of integraal besteed
worden aan één soort advies. Principieel ligt de
limiet op 24.600 euro, maar niets belet dat on-
dernemingen met dit contingent duurdere ad-
viezen inkopen.
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Momenteel is er nog geen zicht op voor welke
verschillende soorten bedrijfsadvies de advies-
cheques worden aangekocht. Dit zal moeten
blijken uit de eerste evaluatie op basis van de
reservaties van de cheques in relatie tot de ge-
sloten overeenkomsten.

3. Met uitzondering van de externe bedrijfsadvi-
seurs die erkend waren in het kader van de ad-
viespremies en die als overgangsgunstmaatregel
hun erkenning voor drie jaar kunnen overdra-
gen in het systeem van de adviescheques, is er
voor alle overige bedrijfsadviseurs een gelijk-
heid van toegang en keuze voor toetreding tot
het systeem van de adviescheques. Dit kan op
basis van een Q*For- of een ISO-certificaat.

Momenteel zijn er 288 adviesinstanties erkend
waarvan 114 VIZO-adviseurs (voorheen erkend
in het kader van  de adviespremies), 95 advies-
instanties die erkend werden op basis van een
ISO-certificaat en 79 op basis van een Q*for,
waaronder een aantal milieucoördinatoren en
bodemsaneringsdeskundigen.

Van concurrentievervalsing in de echte zin van
het woord kan niet worden gesproken, aange-
zien het systeem openstaat voor iedereen die
zich aan de toegangsvoorwaarden onderwerpt.
Het kan echter niet ontkend worden dat de
VIZO-adviseurs een voordeel hebben voor een
periode van drie jaar aangezien zij gratis in het
systeem zijn kunnen stappen. Adviesinstanties
die niet op de lijst van het VIZO stonden, moe-
ten wel een prijs betalen voor hun certificaat.
De standaardkostprijs voor een Q*For is 2.690
euro en voor een adviesbureau met maximaal
twee fulltime equivalent medewerkers is dit
2.190 euro.

Na het verstrijken van de overgangsperiode van
drie jaar zullen de VIZO-adviseurs overeen-
komstig artikel 2, § 1.2° van het ministerieel be-
sluit van 27 februari 2003, willen ze in het sys-
teem van de adviescheques blijven, ook een
kwaliteitscertificaat moeten voorleggen. Op dit
punt ben ik echter met een initiatief bezig om
de intrede in het systeem te versoepelen, maar
hierover straks meer in het volgende punt.

Tegen de commerciële slogan "laat 50% van uw
onderzoeken betalen" kan in principe niets
worden ingebracht. Adviesinstanties die erkend
zijn voor het systeem van Vlaamse adviesche-
ques mogen zich overeenkomstig artikel 8 van
het besluit van de Vlaamse regering van 14 fe-

bruari 2003 als dusdanig profileren op de ad-
viesmarkt.

Dat naast het gebruik van het logo ook com-
merciële terminologie wordt gebruikt, is eigen
aan het marktfunctioneren. Ook adviseurs uit
andere disciplines dan bodemsaneringsdeskun-
digen maken gebruik van commerciële slogans.

4. Zoals in punt 1 reeds werd aangehaald, wordt
de erkenningsprocedure van de OVAM op haar
merites gewaardeerd. Ook andere Vlaamse
overheden hebben erkenningssystemen uitge-
werkt ten behoeve van private adviesverleners
die op bepaalde domeinen actief zijn. Indien
deze erkenningssystemen effectief de kwaliteit
van de dienstverlening inzake adviesverstrek-
king van de adviesverleners garanderen, is sup-
plementaire certificering een dubbele belasting
en jaagt dit de adviesinstantie op extra kosten.

Ik ben momenteel bezig met een ontwerp van
besluit van de Vlaamse regering waarbij andere
certificaten, kwaliteitslabels en erkenningsnoti-
ficaties, afgeleverd door een andere Vlaamse
overheid, in aanmerking kunnen komen om in
het systeem van de adviescheques te stappen.

Zodra mijn nieuw initiatief is goedgekeurd, zal
er een opening zijn om ook bodemsaneringsdes-
kundigen op basis van hun OVAM-erkenning
mee te nemen en zullen bodemsaneringsdeskun-
digen die nu meegenomen zijn in de overgangs-
maatregel na drie jaar hun erkenning kunnen
verlengen op basis van hun OVAM-erkenning
en geen ander certificaat moeten voorleggen.

Vraag nr. 20
van 25 november 2003
van de heer JAN LOONES

Vlaamse beeldvorming in het buitenland  –  Initia-
tieven

Deelnemers aan een internationale bijeenkomst
van ESPO (European Seaports Organisation) in
Riga (Letland) maakten opmerkingen over enkele
storende tekortkomingen bij de Vlaamse beeldvor-
ming ter plaatse.

Zo stelden zij onder meer vast dat aan de Belgi-
sche ambassade, naast de obligate driekleur, enkel
de Waalse Haan hing, maar dat er geen spoor te be-
kennen was van de Vlaamse Leeuw.
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In de lijst van de ambassades opgenomen in de toe-
ristische boekjes, wordt de Belgische ambassade
(13 Alberta iela) als volgt omschreven : "Belgium
(Walloon, Brussels region)", alsof Vlaanderen ge-
woonweg niet bestaat.

Ik verwijs graag naar de Beleidsbrief Buitenlandse
Handel en Extern Economisch Beleid van de mi-
nister : "FIT moet de huisnaam worden in Vlaan-
deren voor internationaal ondernemen en in het
buitenland voor ondernemen met Vlaanderen"
(Stuk 1925 (2003-2004)  –  Nr. 1, blz. 20). Ik verwijs
even graag naar de Beleidsbrief E-government :
"Het heeft geen zin elektronische diensten te ont-
werpen, als niemand ze kent" (Stuk 1926
(2003-2004  –  Nr. 1, blz. 9). In dezelfde zin heeft
het geen zin FIT (Flanders Investment and Trade)
op te richten als niemand in het buitenland Vlaan-
deren kent.

1. Hoe verklaart de minister het gebrek aan ver-
wijzing naar Vlaanderen in de bovenvermelde
documenten ?

2. Worden er bijkomende inspanningen geleverd,
zodat de benaming "Vlaanderen" en de Vlaam-
se symbolen, inbegrepen de vlag, beter zicht-
baar zijn in het buitenland ?

3. Wordt erop toegezien dat, minstens daar waar
in een Belgische context verwezen wordt naar
Wallonië, ook verwezen wordt naar Vlaande-
ren ?

Antwoord

1. De logo's of symbolen van Vlaanderen en ande-
re regio's worden vermeld op ambassades zodra
die regio's ook een vertegenwoordiging hebben.
Voor Riga (Letland) is onze vertegenwoordiger
gevestigd in Vilnius (Litouwen).

De vermelding op de diplomatieke lijst gebeurt
in principe als volgt : eerst de Belgische ambas-
sade, vervolgens de vertegenwoordigers van de
gemeenschappen en de gewesten die aanwezig
zijn in het betrokken land. Of geaccrediteerde
vertegenwoordigers die echter niet in het be-
trokken land gevestigd zijn, vermeld worden,
hangt ook af van het lokale Ministerie van Bui-
tenlandse Zaken.

Wij zullen dit laten checken voor Letland.

2. De voorbije jaren heeft een uitgebreide studie
plaatsgehad over de perceptie van Vlaanderen

en zijn symbolen in het buitenland. De conclu-
sie is dat de symbolen van Vlaanderen niet al-
tijd even gelukkig gepercipieerd worden. In die
zin zijn we op zoek naar een ideale en uniforme
proflering voor Vlaanderen in het buitenland.

Tot nader order worden echter de logo's en
symbolen voor Vlaanderen op internationaal
vlak niet gewijzigd en overal gehanteerd.

Voor de goede positionering van Vlaanderen in
het buitenland wordt de naam voor Vlaanderen
gekozen met het meeste impact. Zo zou het
jammer zijn in de commonwealthlanden de
kaart "Flanders" niet uit te spelen, aangezien
"Flanders fields" een begrip is.

3. Uiteraard, zie ook vraag 1.

Vraag nr. 24
van 28 november 2003
van de heer LUK VAN NIEUWENHUYSEN

Vlaamse economische vertegenwoordigers  –  Taal-
gebruik ambassades

1. Kan de minister meedelen hoeveel Vlaamse
economische vertegenwoordigers en investe-
ringsprospectoren in het buitenland op dit
ogenblik nog huizen in gebouwen van een Bel-
gische ambassade of diplomatieke post ?

Om welke vestigingen gaat het ?

2. Is zij op de hoogte van het feit dat in een aantal
van die ambassades vaak telefonisten aan het
werk zijn die het Nederlands niet machtig zijn ?

3. Is het niet zo dat Vlaamse bedrijven die contact
willen opnemen met een Vlaamse economische
vertegenwoordiger of investeringsprospector,
vaak nog via de ambassade bellen ?

4. Is het derhalve niet aangewezen dat het perso-
neel dat instaat voor het eerste contact, moet
beantwoorden aan de wettelijke tweetaligheids-
vereiste ?

5. Is de federale overheid daar in het verleden al
op gewezen ?

Antwoord

1. Export Vlaanderen heeft momenteel 37 Vlaam-
se economische vertegenwoordigers die huizen
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binnen de gebouwen van een Belgische ambas-
sade. De investeringsprospectors zijn niet in een
ambassade gevestigd.

2. In de meeste gevallen beschikt Export Vlaande-
ren over een directe telefoonlijn, sommige over
een eigen telefooncentrale, los van de ambassa-
de. In de gevallen dat de telefoons toekomen
via de centrale van de ambassade zelf, is het
meestal lokaal personeel dat verantwoordelijk
is voor de bemanning van deze centrale.

In vele gevallen spreken zij geen van beide
landstalen maar kunnen zij het gedraaide num-
mer van hun correspondent aflezen op het
scherm van hun centrale, zodat zij onmiddellijk
een verbinding kunnen maken met Export
Vlaanderen.

3. Het is niet zo dat Vlaamse bedrijven die contact
willen opnemen met een Vlaamse economische
vertegenwoordiger of investeringsprospector,
vaak nog via de ambassade bellen. Een eerste
contact tussen een Vlaams bedrijf en de Vlaam-
se economische vertegenwoordiger gebeurt per
definitie via het Exportcentrum in de provincie
waar het bedrijf gevestigd is en/of rechtstreeks.
De contactgegevens van onze vertegenwoordi-
gers zijn beschikbaar via alle relevante publica-
ties en websites, inclusief vele federale ambassa-
dewebsites. Indien er later directe contacten zijn
met de Vlaamse economische vertegenwoordi-
ger, gebeurt dit tevens rechtstreeks en niet via
de ambassade.

De investeringsprospectors zijn niet in een am-
bassade gevestigd en worden sowieso recht-
streeks aangesproken.

4. Het contact verloopt hoofdzakelijk via een
rechtstreekse telefoonlijn, in de meeste gevallen
zijn de telefoonnummers bekend en kunnen ze
verkregen worden via de websites. Zie punten 2
en 3.

5. De federale ambassades zijn verplicht de Bel-
gen te ontvangen in hun eigen landstaal. We
hebben hierover nog geen klachten ontvangen ;
mocht het wel zo zijn, dan zal ik niet nalaten de
federale overheid hierop te wijzen.

Vraag nr. 32
van 21 november 2003
van de heer CARL DECALUWE

Conformiteitsattesten  –  Stand van zaken

Via de Vlaamse Wooncode werd het conformiteits-
attest ingevoerd om tot een algemene woonkwali-
teitsverbetering te komen en de verhuring van wo-
ningen met een gebrekkige kwaliteit te voorko-
men.

De bedoeling is dat de betrokken woningen eerst
worden geïnspecteerd, vooraleer een conformi-
teitsattest wordt afgeleverd.

Nu blijkt echter dat men zonder een bezoek con-
formiteitsattesten aflevert wanneer aanvragen 60
dagen bij de bevoegde diensten liggen.

1. Hoeveel conformiteitsattesten, voor welke ou-
derdomscategorie en per provincie werden
reeds afgeleverd ?

2. Hoeveel van deze aanvragen werden effectief
door de bevoegde diensten gecontroleerd via
een inspectie ?

3. Waarom worden conformiteitsattesten afgele-
verd zonder plaatsbezoeken ? Hoe wordt hier-
tegen opgetreden ?

Antwoord

1. Aangezien de uitreiking van het conformiteits-
attest een gemeentelijke bevoegdheid is, wor-
den de gegevens over het aantal woningen met
of zonder attest door de gemeente verzameld.
Het Vlaams Gewest is hier geen rechtstreekse
partner en verstrekt geen conformiteitsattesten.

Via bevraging heeft het Vlaams Gewest wel een
beeld over het aantal door de verhuurders aan-
gevraagde attesten. Recentelijk (2003) is door
de afdeling Woonbeleid een enquête afgenomen
van alle Vlaamse gemeenten om te peilen naar

VLAAMS MINISTER 
VAN WONEN, MEDIA EN SPORT

MARINO KEULEN
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het gevoerde lokale woonbeleid (met een re-
spons van 60 %). In één van de punten werd ge-
vraagd naar het aantal conformiteitsattesten dat
werd afgeleverd voor woningen en kamers.
Samen met de resultaten van een bevraging uit-
gevoerd door de afdeling Financiering Huisves-
tingsbeleid in het kader van een onderzoek
rond kamers (2003) kan men volgende cijfers
extraheren, zonder evenwel volledigheid na te
streven.

Van de respondenten op de enquête, een 182
gemeenten, is geweten hoeveel conformiteitsat-
testen ze uitreikten voor woningen. Wat de ka-
mers betreft, is voor alle gemeenten geweten
hoeveel conformiteitsattesten werden verstrekt.
In het totaal werden 10.875 conformiteitsattes-
ten voor woningen en kamers uitgereikt, waar-
van 87 % voor kamers (voornamelijk studen-
tenkamers). Onderstaande tabel biedt een over-
zicht per provincie :

Vlaams Parlement  –  Vragen en Antwoorden  –  Nr. 7  – 30 januari 2004 -1584-

Provincie CA's voor CA's voor Totaal aantal CA's %
woningen kamers

(182 op 308 (alle gemeenten)
gemeenten)

Antwerpen (39*) 1.012 1.300 2.312 21 %
Oost-Vlaanderen (33*) 69 3.055 3.124 29 %
West-Vlaanderen (41*) 23 324 347 3 %
Limburg (23*) 4 1.628 1.632 15 %
Vlaams-Brabant (42*) 282 3.178 3.460 32 %
Vlaanderen (182*) 1.390 9.485 10.875 100 %

* Aantal gemeenten waarvan het aantal conformiteitsattesten voor woningen bekend is. Voor kamers is dit voor alle gemeenten
bekend.

Vooral bij de grotere steden is het instrument
goed bekend en wordt het effectief gebruikt.
Ook in steden met veel studentenkamers kent
het een groot succes. In Gent bijvoorbeeld wer-
den reeds 2.933 attesten toegekend voor ka-
mers, in Antwerpen voor 1.011 kamers en Leu-
ven is koploper met 3.145 conformiteitsattesten
voor kamers.

Het aantal toekenningen komt weliswaar voor-
namelijk op rekening van de kamers met 87 %
van alle attesten, in het bijzonder de studenten-
kamers. Maar deze cijfers tonen ook aan dat
reeds meer dan 1.400 attesten werden verstrekt
voor de categorie woningen. Omdat vooral in
de steden de attesten worden aangevraagd, zijn
de woningen en de kamerwoningen doorgaans
van voor de Tweede Wereldoorlog, zonder dat
hierover concrete cijfers bestaan.

2. Eén van de verklarende factoren van de ver-
ruimde toepassing van het instrument is dat de
steden lokaal een actief beleid voeren en de
verhuurders effectief stimuleren tot een aan-
vraag. Binnen dit actief beleid wordt steeds ge-

streefd naar een expliciete inwilliging van het
attest, dus met een onderzoek ter plaatse. De
steden bevestigen dan ook dat het attest zo
goed als altijd na onderzoek wordt afgeleverd.
De impliciet ingewilligde attesten vormen hier-
bij een kleine minderheid, en op deze attesten
dient uitdrukkelijk te worden vermeld dat de in-
williging zonder onderzoek is gebeurd. Ook kan
niet worden opgetreden tegen het impliciet in-
willigen van een aanvraag, omdat dit voor de
verhuurder een reglementair bepaalde moge-
lijkheid inhoudt.

De aflevering van de (impliciete) attesten staat
overigens de mogelijkheid van een onderzoek
naar de kwaliteit van de woning of kamer op
vraag van de huurder niet in de weg. Hierdoor
worden zowel de huurder als de verhuurder in
hun rechten gerespecteerd.

3. Artikel 11 van het decreet houdende de kwali-
teits- en veiligheidsnormen voor kamers en stu-
dentenkamers stelt :



[...] De verhuurder vraagt het conformiteitsat-
test aan bij het College van burgemeester en
schepenen van de gemeente waar de kamerwo-
ning, het studenten- of studentengemeenschaps-
huis is gelegen. Het College van burgemeester
en schepenen beslist, na een conformiteitson-
derzoek, binnen een termijn van negentig dagen
volgend op de datum van de aanvraag, over de
aflevering van het conformiteitsattest. Bij ont-
stentenis van een beslissing binnen de gestelde
termijn wordt de aanvrager een conformiteitsat-
test verleend met de vermelding "impliciete in-
williging" [ ... ]

Deze impliciete inwilliging moet worden gezien
in het kader van een klantvriendelijk bestuur
van een stad of gemeente.

Vraag nr. 34
van 21 november 2003
van de heer CHRISTIAN VAN EYKEN

Sociale huurwoningen  –  Faciliteitengemeenten

In de Brusselse Rand is de nood aan betaalbare
woningen zeer hoog. De gemeenten en OCMW's,
alsook de huisvestingsmaatschappijen, trachten
huurwoningen op de markt te brengen die bestemd
zijn voor de sociaal minder bedeelde gezinnen.

1. Wat is het aanbod van sociale woningen per ge-
meente in de zes faciliteitengemeenten rond
Brussel ?

2. Hoe werden deze woningen gefinancierd ?

Antwoord

In de tabel hierbij bezorg ik de Vlaamse volksver-
tegenwoordiger een gedetailleerd overzicht van het
sociaal huurpatrimonium in de zes faciliteitenge-
meenten rond Brussel, dat op 31 december 2002
bestond uit 797 sociale huurwoningen. Meer dan
de helft van die woningen bevindt zich in de ge-
meente Wezembeek-Oppem, Linkebeek daarente-
gen beschikt over geen enkele sociale huurwoning.

Tabel : aanbod sociale huurwoningen in de zes faci-
liteitsgemeenten rond Brussel

Gemeente Aantal sociale
huurwoningen

Kraainem 126
Linkebeek -
Wezembeek-Oppem 418
Wemmel 24
Sint-Genesius-Rode 133
Drogenbos 96

Totaal 797

De financiering van de sociale huisvestingsprojec-
ten gebeurt in de regel ofwel :

– met leningen van de Vlaamse Huisvestings-
maatschappij (VHM) in het kader van het ge-
wone investeringsprogramma ;

– met leningen die door de VHM worden ver-
strekt vanuit de eigen thesaurie ;

– met rechtstreekse projectsubsidies van het
Vlaams Gewest ;

– met de eigen middelen van de socialehuisves-
tingsmaatschappij.

Daarnaast kunnen de socialehuisvestingsmaat-
schappijen in de provincie Vlaams-Brabant voor de
financiering van hun sociale huisvestingsprojecten
ook nog een beroep doen op de kredieten die via
Vlabinvest ter beschikking worden gesteld (Vlabin-
vest : Investeringsfonds voor Grond- en Woonbeleid
voor Vlaams-Brabant  –  red.).

Vraag nr. 35
van 21 november 2003
van de heer ANDRE-EMIEL BOGAERT

Sociale huurwoningen  –  Kooprecht

Op 24 oktober 2003 keurde de Vlaamse regering
principieel het voorstel van de minister goed waar-
bij aan de huurders van een sociale woning het
recht wordt gegeven om hun huurpand aan te
kopen. Dit besluit moet evenwel nog voor advies
voorgelegd worden aan de Raad van State, waarna
het al dan niet gewijzigd in het Belgisch Staatsblad
zal worden gepubliceerd. In het persbericht van 24
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oktober 2003 zette de minister vrij omstandig de
blijkbaar uitsluitend positieve gevolgen van deze
beslissing uiteen en wilde hij "de bewoners cen-
traal plaatsen in het woonbeleid". De socialehuis-
vestingsmaatschappijen (SHM) moesten "de in-
strumenten" worden om dat beleid te concretise-
ren.

Via verschillende kanalen heeft de belangrijkste
koepelorganisatie VVH (Vereniging van Vlaamse
Huisvestingsmaatschappijen) haar visie op deze
beslissing geuit. De vereniging heeft het gevoel tij-
dens de totstandkoming van het besluit wel ge-
hoord te zijn (op het kabinet), maar als puntje bij
paaltje kwam, werden alle argumenten die de be-
langenvereniging aanhaalde "luchtig van tafel" ge-
veegd. In de navolgende persnota van de VVH for-
muleerde zij negen negatieve neveneffecten van
bedoelde maatregel.

De vereniging kwam aldus tot het besluit dat deze
beslissing voor sommige gezinnen een oplossing,
voor de overheid een middel, maar voor de huis-
vestingsmaatschappijen een probleem is.

1. Wat is de huidige stand van zaken omtrent het
kooprecht van huurders van sociale woningen
na het principiële besluit van de Vlaamse rege-
ring van 24 oktober 2003 ?

Heeft de Raad van State reeds advies gegeven
en zo ja, wat is de inhoud ervan ?

Wanneer treedt het besluit in werking ?

2. Klopt het dat tijdens de voorbereidende werk-
zaamheden meermaals overleg werd gepleegd
met de Vereniging van Vlaamse Huisvestings-
maatschappijen ?

Heeft dit overleg enig effect gehad op het uit-
eindelijke besluit ?

3. Kan de minister de kritieken van de VVH, zoals
in haar perscommuniqué geformuleerd, weer-
leggen ?

Klopt het dat de huisvestingsmaatschappijen
door deze maatregel nog meer onder druk
komen te staan ?

Wordt hieromtrent alsnog overlegd met de
VVH ?

Antwoord

1. Op 12 december 2003 heeft de Raad van State
een positief advies gegeven en gesteld dat "gelet

op het geheel van de bepalingen in verband met
het sociale woonbeleid, de conclusie lijkt te zijn
dat de artikelen 13 tot 18 en 20 van het ontwerp,
in zoverre ze de voorwaarden bepalen waaron-
der het recht van de sociale huurder op de ver-
werving van de door hem gehuurde woning kan
worden uitgeoefend, geen onevenwichtige aan-
tasting inhouden van het recht van de sociale
huisvestingsmaatschappijen op eerbiediging van
hun eigendomsrecht. De Raad van State meent
in dit verband een bijzonder gewicht te moeten
toekennen aan het feit dat het eigendomsrecht
zelf van de sociale huisvestingsmaatschappijen
samenhangt met de doelstellingen van het
woonbeleid van de Vlaamse overheid."

Aan de tekst van het ontwerpbesluit moeten
slechts enkele minimale aanpassingen aange-
bracht worden.

Het aangepast ontwerpbesluit zal ter definitieve
goedkeuring aan de Vlaamse regering worden
voorgelegd op 9 januari 2004. Mits het wordt
goedgekeurd, kan het eind januari 2004 worden
gepubliceerd in het Belgisch Staatsblad en tien
dagen na publicatie kracht van wet krijgen.

2. Met het decreet van 20 december 2002 tot bege-
leiding van de begroting 2003 had de Vlaamse
regering unaniem beslist om in artikel 21 te be-
palen dat "de zittende huurder het recht heeft
om de gehuurde woning te verwerven volgens
de door de Vlaamse regering te bepalen voor-
waarden".

Tussen januari en oktober 2003 is dit punt meer-
maals besproken met zowel vertegenwoordigers
van VVH als VLEM in de schoot van het twee-
maandelijks overleg met het kabinet en de
maandelijkse vergaderingen van de werkgroep
(structurele maatregelen) op het kabinet
(VLEM : Vlaamse Erkende Maatschappijen  –
red.).

Het VVH-standpunt is steeds erg afwijzend ge-
weest, cfr. haar nota "VVH Standpunt Verkoop
van Huurwoongelegenheden" van 13 maart
2003. Toch is geprobeerd om via de verschillen-
de gesprekken de meningen dichter bij mekaar
te brengen.

Aldus is in het uiteindelijk besluit rekening ge-
houden met een aantal standpunten en vragen
van zowel VVH als VLEM : onder meer dat de
woning minstens tien jaar oud moet zijn en de
huurder ononderbroken de woning vijf jaar
dient te bewonen. Ook het verbod tot verkoop
van woningen in ADL-clusters en historisch ge-
klasseerde panden werd opgenomen (ADL : ac-
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tiviteiten van het dagelijks leven  –  red.). Tevens
werd ook beslist deze maatschappijen prioriteit
te geven bij de herinvesteringen in nieuwe wo-
ningen, wordt een correcte prijs (100 % van de
schattingswaarde) gegarandeerd en moet de
woning ten slotte gedurende minstens twintig
jaar volledig in eigendom blijven van de koper
die ze voor eigen bewoning aanwendt. Ook be-
houdt de socialehuisvestingsmaatschappij het
decretaal bepaalde recht tot wederinkoop, even-
eens gedurende twintig jaar.

Zoals de Vlaamse volksvertegenwoordiger ziet,
is hier toch wel degelijk rekening gehouden met
veeleer strenge voorwaarden.

3. De verkoop aan de zittende huurder levert wel
een bijdrage tot het bevorderen van de leef-
baarheid van de wijk, doordat er een sociale
vermenging komt van huurders en kopers. Een
mogelijke opwaardering van de wijk kan hier-
van het gevolg zijn. Bovendien vertonen kopers
een verhoogd plichtsbesef en onderhouden ze
de woning veelal beter.

De vrees van verarming van het patrimonium
wordt tegengaan door de invoering van een her-
investeringsplicht (binnen 3 jaar in plaats van 5
jaar) en het geven van prioriteit bij herinveste-
ringen.

Het verlies van de huurinkomsten van de ver-
kochte woningen wordt voor een stuk goedge-
maakt door de creditrente (2,5 %) die de SHM
krijgt op de verkoopsopbrengst van de VHM en
de toekomstige huur. Tevens wordt de piste be-
studeerd om de inkomensgrenzen op te trekken
in het kader van een betere sociale mix.

De beslissing om ook appartementen in hoog-
bouw eventueel te verkopen, steunt op het ge-
lijkheidsbeginsel. De argumenten met betrek-
king tot de hoge kosten hieraan verbonden,
kunnen grotendeels weerlegd worden. Zo kan
de SHM zelf als syndicus optreden voorzover zij
nog eigenaar is van één appartement in het ge-
bouw en moet geen extern syndicus aangetrok-
ken worden. Hiervoor kan zij kosten aanreke-
nen van gemiddeld 12 euro per maand per wo-
ning aan de koper. De kosten van een basisakte
liggen rond 1.250 euro en ze kunnen pro rata bij
de verkoop gerecupereerd worden van de
koper. Een verkoopprijs van méér dan 100 %
van de normale verkoopwaarde vragen, lijkt mij
moeilijk verdedigbaar. Ik ga ervan uit dat de
ontvanger van de registratie zijn schatting op
een objectieve manier doet.

Dit jaar werden liefst 11 miljoen euro verhuur-
subsidies toegekend aan 29 socialehuisvestings-
maatschappijen met huurders met een laag in-
komen (IC ≤ 0,9) en een patrimonium van min-
stens 500 woningen (IC : inkomenscoëfficiënt  –
red.). Ook wordt voor 2004 eenzelfde bedrag
gebudgetteerd. Bovendien is het investeringsvo-
lume voor sociale huurwoningen vrijwel ver-
driedubbeld tot meer dan 300 miljoen euro tij-
dens deze regeringslegislatuur.

Een werkgroep onder leiding van mijn kabinet
werkt nu met de VHM en de administratie een
draaiboek uit dat aan de socialehuisvestings-
maatschappijen zal worden bezorgd zodra de
maatregel kracht van wet krijgt.

II. VRAGEN WAARVAN 
DE REGLEMENTAIRE TERMIJN 
VERSTREKEN IS EN WAAROP 
NOG NIET WERD GEANTWOORD* 
(Reglement artikel 81, 6)

Nihil.

III. VRAGEN WAARVAN 
DE REGLEMENTAIRE TERMIJN 
VERSTREKEN IS MET 
TEN MINSTE TIEN WERKDAGEN 
EN DIE OP VERZOEK 
VAN DE VRAAGSTELLERS WERDEN
OMGEZET IN VRAGEN OM UITLEG 
(Reglement artikel 81, 4)

Nihil.

*datum van afsluiting : 28/1
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